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هفته نامه سیاسی، فرهنگی با رویکرد خبری، تحلیلی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مصطفی آجورلو
سردبیر: سعید آجورلو

گفتارها

تحریریه:
دبیر تحریریه:  مصطفی صادقی

سیاست:  مصطفی صادقی )دبیر(- علی حاجی ناصری- امیدکرمانی ها  
حنیف غفاری

بین الملل:  سعیده سادات فهری )دبیر(
اقتصاد:  محمدمهدی صدرزاده )دبیر(

دیدار: افشین خماند)دبیر(
ورزش: مهدی ربوشه )دبیر( 

فکرنو: علی حاجی ناصری )دبیر(
فرهنگ: امیر خوش صحبتان )دبیر(

بازار: محمد شکراللهی )دبیر(
مشاور هنری:  نیما ملک نیازی  

 شکاف نژادی به نفع ترامپ است
وجهه غیردموکراتیک
شورش علیه اقلیت
دغدغه ای به نام مهار  ترامپ

خبرنامه
بازگشت داعش به اروپا
بحران در کاخ
رایزنی های نظامی مهم در آنکارا
قصه ما به »سر« رسید

سیاست
راهنما به چپ، گردش به راست
دولت تفاهمی
فرصت دوباره برای احمدی نژاد
غلبه کارگزاران

مثلث؛ هفته نامه ای خبری، تحلیلی است که سعی دارد روایتی منصفانه و عادلانه 
از واقعیت ها ارائه دهد. نامش تمثیل و اشــاره ای است به سه ضلع استقلال، 
آزادی و جمهوری اسلامی. مرامش تقویت گفتمان انقلاب اسلامی، چارچوبش 
اسلام، انقلاب، امام و رهبری، آرمانش گســترش و سیادت اسلام  خواهی در 
سراسر جهان و عزت مسلمانان، توسعه و پیشرفت ایران اسلامی و رفاه مردم 
شریف ایران و رونق گرفتن عدالت. مرزش رواداری و تألیف قلوب اهالی انقلاب 
و ایستادگی در برابر مقابلان گفتمانی و عملی نظام و سیاق و مشرب مان نجابت 
قلم و روزنامه نگاری مومنانه و تلاش در جهت رونق گرفتن سنت گفت وگو میان 
فرهیختگان و نخبگان کشور است. امیدواریم که در روایت مان صادق، بر مرام مان 
مستمر و دائم، بر چارچوب مان مستقر، بر آرمان مان مومن، بر مرزهایمان مراقب 

و هوشیار و بر سیاق مان استوار بمانیم.

انقلاب ایران

 استمرار حرکت پیامبران

می خواستند که انسانها را به کمال لایق به انسانیت برسانند. 
بشر زیر این بار بسیاری شان نمی روند و نرفتند.

 ما هم به تبــع نبی اکرم ـ صلی اللّه  علیه و آله و ســلم ـ 
قیام کردیم برای اینکه این ملت محــروم را به کمال لایق 

خودش برسانیم. 
این ملتی که در طول رژیم سلطنتی ـ از اول ـ و در طول 
این پنجاه سالی که ما یادمان هســت ـ در این آخر ـ اینها از 
همه جهت محروم و گرفتــار بودند؛ همه چیزشــان به باد 
می رفت و همۀ ثروتشان را داشتند می بردند]و[دارند می برند 

و همۀ نیروهای ما را به باد دارند می دهند.
 ایران نهضــت کرد و مــا هم به تبــع ایــران، دنبالۀ 
ایرانی ها، ما هــم یک چند کلمه ای، چنــد قدمی می رویم 
بــرای اینکه این ملــت را نجــات بدهیم. مــا می خواهیم 

در نقلی است که پیغمبر اکرم ـ صلی اللّه  
علیه و آله و سلم ـ دیدند که عده ای از این کفار 
را دارند می آورند، اسیر کردند می آورند و عبور 
می دهند؛ فرمودند که اینها را ما ـ قریب به این 
معنا ـ می خواهیم به بهشت ببریم، و اینها را با 
 ـعلیهم  زنجیر می کشند طرف بهشت!]2[انبیا 
السلام ـ برای ســعادت بشر مبعوث شده اند؛ 
یعنی ســعادت همــه جانبۀ بشــر: ســعادت 
دنیای بشر، ســعادت حیات دیگر بشر. آنها 
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 گرافیک و صفحه آرایی: فاطمه قنائی - علی آجورلو 
و افشین جم

پردازش تصاویر: هومن سلیمیان 
عکس:  امیر طلایی کیوان- عدنان جعفری و محمد برنو

ویرایش: ژیلا شاکری - امیر عزیزی و نرگس حاجیلو  
حروفچینی:  داود حشمتی

مدیر مالی: محمدرضا پالیزدار 
سازمان آگهی ها: محمد شکراللهی  

بازرگانی و بازاریابی: محمدعلی آجورلو
امور اداری: علیرضا اسدالهی- علی اکبر پیمانی 

انفورماتیک: شهرام زحمتی  
ناظر چاپ: بابک اسکندرنیا

 با تشکر از:  دکتر دارابی  - دکتر آیت اله ابراهیمی- حسین محمد پورزرندی  
مهندس صدوقی - حسین مجاهدی - حاج آقاتوکلی- محمدابراهیم محمد پورزرندی  

علیرضا حسن زاده  - دکتر عیسی رضایی - سید حمید خالقی  - هادی انباردار 
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 نشانی : تهران، خیابان شهید عباسپور)توانیر(، خیابان نظامی گنجوی، کوچه پناه، 

پلاک 19
 تلفن : 88198280

طراح جلد: مصطفی مرادی

سیاست خارجی
شوک به واشنگتن

ماجرای ترامپ و روح برجام
ژست فریبنده دموکرا ت ها

طرح مجلس تقابلی با برجام ندارد

ورزش
منتظرم سلطانی فر  اشتباه وزارت ورزش را اصلاح  کند

فعلا خبری از پشیمانی نیست
پای یک ژن خوب به فوتبال باز شد

ژن خوب در قرارداد ترکمانچای

بین الملل
فصل عملگرایی

آشتی یا خصومت؟
خصومت  بی پایان

پایان صبر استراتژیک

دولتهایی]را[که حکومت بر ایران می کنند نجات بدهیم. 
ما می خواهیم ارتش را از این انگل بودن نجات بدهیم. ما 
از اول که مستشارهای امریکا آمدند و ارتش ما را در دست 

گرفتند، با این مخالف بودیم.
 ما از مصونیــت دادن به اتباع امریکا تنفر داشــتیم و 
اظهار تنفر کردیم. مــا می خواهیم این دولتها را مســتقل 
کنیم، راضی نمی شوند! ما می گوییم شما خودتان مستقلًا 
در مملکــت خودتان، در مقــدرات مملکــت خودتان باید 
دخالت داشــته باشــید، آنها می گویند ما می خواهیم نوکر 
باشیم! لفظاً نمی گویند، عملًا اینطور است. ما می خواهیم 
ارتش را از این مستشارهای امریکایی و آقابالاسرها نجات 
بدهیم، این گردن کلفتهای ارتش راضی نمی شوند به این 

امر، می خواهند زیر بار باشند.

 این همان چیزی است که پیغمبر اکرم فرمود 
که با زنجیر ما اینها را داریم می کشیم طرف بهشت، 

طرف سعادت.
 ما باید این گــردن کلفتها را با زنجیر بکشــیم 
طرف سعادت. ما می خواهیم شــما آقا باشید، شما 
می گوییــد می خواهیم نوکر باشــیم! مــا می گوییم 
شــما باید خودتان کشــور خودتــان را اداره بکنید، 
خودتــان لشــکر خودتــان را اداره بکنیــد، منافــع 
مملکتْ مال خودتان باشد، ذخایر مملکت برای این 
بیچاره هایی باشــد که در زاغه ها نشسته اند، شماها 
راضی نمی شــوید. راضی نیســتید که خودتان هم 
آدم بشوید! ما می خواهیم شما را آدم کنیم، شما آدم 

نمی خواهید بشوید.



تروریست ها در قاره سبز
مقامات اســپانیا حملات بارســلون و کمبریلــز را بــا انفجاری که 
چهارشنبه گذشته در خانه ای در شهر الکانار رخ داد مرتبط می دانند. 
آن واقعه یک کشــته برجا گذاشــت. پلیس اســپانیا معتقد اســت که 
ساکنان آن خانه در حال درست کردن بمب بودند. از زخمی  شده های 

حادثه روز پنج شنبه حال دست کم 10 نفر وخیم گزارش شده است. خبرنامه

حمله تروریستی بارســلون بار دیگر فضای  ترس را بر 
اروپا حاکم کرد. اتفاقی که کمتر از شــش مــاه بعد از حادثه 
تروریســتی لندن روی می دهد که در آن دســت کم پنج نفر 
کشته و 40 تن زخمی  شدند. این حمله هم شباهت بسیاری 
به حادثه تروریســتی لندن و دیگر جاهای اروپا در سال های 
اخیر دارد. حوادث تروریستی اخیر اروپا اکثرا شبیه هم است، 
یک نفر با خودرو به جمعیت حمله می کند و اگر مانعی برایش 
نباشد با سلاح سرد یا گرم به جان مردم می افتد و سپس فرار 
می کند یا خود را می کشد. این فرد ممکن است برای افزایش 
تلفات، عملیات انتحاری نیز انجام دهد. در حادثه تروریستی 
بارسلون که عصر پنج شــنبه روی داد نیز مشابه همین اتفاق 
افتاد. یک مهاجــم جوان با خودروی ون بــه مردم در محله 
گردشگری و پرازدحام رامبلا در بارسلون حمله کرد. یورونیوز 
گزارش می دهد که عامل حادثه سپس از خودروی ون پیاده 
شد و تلاش کرد که دیگران را با کارد بکشــد اما زیاد تلاش 
نکرد به این کار مبادرت بــورزد و از محل گریخــت. این در 
حالی است که پلیس اسپانیا جمعه گفت حداقل پنج مظنون 
دارای کمربند انفجاری را کــه قصد تکرار حمله مرگبار عصر 
پنجشنبه را داشتند، در شهر ســاحلی کمبریلز کشته است. 
پلیس در کمبریلز، واقع در ۱۲0 کیلومتری جنوب بارسلون، 
به مردم هشدار داده است که به خیابان ها نروند. رسانه های 
اسپانیا گزارش داده اند که مهاجمان چند نفر را با یک خودروی 
ون زیر گرفتنــد و زخمی  کردند. مقامــات می گویند که یک 
مامور پلیس و شــش غیرنظامی مجروح شــدند. خبرگزاری 
رویترز به نقل از منابع پلیس گزارش داد که مهاجمان دارای 
کمربندهای انفجاری بودند، به همین خاطر نیروهای امنیتی 
در نظر دارند چند مورد انفجار کنترل شــده انجام بدهند تا از 
نابودی بمب های احتمالی اطمینان حاصل کنند. مقامات 
پلیس معتقدند که واقعه کمبریلز با حمله روز پنجشنبه بارسلون 
که حداقل ۱4 کشــته و یکصد زخمی  برجا گذاشت، ارتباط 
داشته اســت. عامل آن حمله موفق به فرار شــد. مقامات 
اسپانیا همچنین حملات بارسلون و کمبریلز را با انفجاری که 

چهارشنبه گذشته در خانه ای در شــهر الکانار رخ داد مرتبط 
می دانند. آن واقعه یک کشته برجا گذاشت. پلیس اسپانیا 
معتقد است که ساکنان آن خانه در حال درست کردن بمب 
بودند. از زخمی  شده های حادثه روز پنج شنبه حال دست کم 
۱0 نفر وخیم گزارش شده است. داعش مسئولیت این حمله 
را به عهده گرفته و گفته که »ســربازان دولت اسلامی« آن 
را انجام داده اند. ماموران امنیتی در حال جســت وجو برای 
پیدا کردن عامل حادثه هستند. بنا به گزارش ها سه مظنون 
در این رابطه بازداشت شــدند. رویترز می گوید چهار مظنون 
دیگر طی درگیری مسلحانه با پلیس در حومه بارسلون کشته 
شدند. پلیس اســپانیا تصویر مظنونی به نام ادریس اوکبیر 
)زاده مراکش( را منتشر کرده است. با مدارک این جوان که 
ظاهرا سابقه کیفری و زندان داشــته، خودرویی که به مردم 
کوبید، اجاره شده بود. بنا بر آخرین گزارش ها، ادریس اوکبیر 
به پلیس گفته است که در این واقعه نقشی نداشته و مدارکی 
که برای اجاره خودروی فیات سفید از آن استفاده شده بود، 
از وی به ســرقت رفته اســت. بلوار رامبلا از پر ازدحام ترین 
مناطق بارسلون است و در سراسر روز و در طول شب مملو از 
شهروندان، جمعیت گردشــگر و هنرمندان خیابانی است و 
مغازه و رستوران های فراوانی در آن قرار دارند. گفته شده ون 
دومی هم هست که پلیس درباره ارتباط احتمالی آن با حادثه 
مشغول تحقیق است. رسانه های اســپانیایی می گویند در 
حادثه ای دیگر راننده ای دو مامور پلیس را در ایست بازرسی 
زیر گرفته است. هنوز روشن نیست که آیا این حادثه با حمله 
رامبلا ارتباط داشته باشد. ماریانو راخوی، نخست وزیر اسپانیا 
در توئیتر خود نوشت رسیدگی به مجروحین در اولویت قرار 
دارد. راخوی شخصا راهی بارسلون شده است. وی همچنین 
سه روز عزای عمومی اعلام کرد. پلیس از مردم خواست به 
میدان کاتالونیا نزدیک نشوند. با این حال هزاران نفر از مردم 
اسپانیا در محله رامبلا، مکانی که هدف این حادثه تروریستی 
قرار گرفت، تجمع کردند و با قربانیان حادثه ابراز همدردی 
کردند. خبرنگار  بی بی سی به نقل از رسانه های اسپانیا می گوید 

که ظاهرا سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )سیا( حدود دو ماه 
پیش به مقامات اسپانیا هشدار داده بود که احتمالا حمله ای 
از این دســت در خیابان رامبلا اتفاق خواهد افتاد. یک منبع 
قضایی در اســپانیا نیز در این باره گفــت احتمالا گروهکی 
هشت نفره به دنبال برنامه ریزی برای حملاتی با سیلندرهای 
گاز بودند. رئیس منطقه کاتالونیا نیز در کنفرانسی مطبوعاتی 
با اشاره به اینکه حمله تروریستی بارسلون اولین حمله از این 
نوع نیست، تاکید کرد: »دموکراسی با تروریسم در هر کجا که 

باشد مقابله خواهد کرد.«

  اظهارات شاهدان عینی
روز جمعه خبرگزاری رویترز از بسته شدن ایستگاه متروی 
محل و سایر ایستگاه ها خبر داد. استیون ترنر که در این محله 
کار می کند، گفت: »کارمندان ما دیدند که یک ون به میان 
جمعیت رفت. من ســه نفر را دیدم که پخش زمین شدند.« 
او در ادامه گفت: »تعداد زیادی آمبولانس و پلیس مســلح 
در این محل مستقر شدند.« عمار انوار که در زمان حمله در 
رامبلا در حال قدم زدن بود به اسکای نیوز گفت که ناگهان 
صدای اصابت محکمی  به گوشش رسید. مارک اسپارسیا، 
یک دانشجوی ۲0 ساله که در بارســلون زندگی می کند، به 
 بی بی ســی گفت: »یک صدای بلند آمد و همه فرار کردند. 
جمعیت زیاد بود، خانواده های زیادی بودند. خیلی ها برای 
بازدید از این محله می آیند.« او گفت که در لحظه حادثه در 
کافه استارباکس پناه گرفت. پس از این حادثه گزارش شد 
که دو مرد مسلح وارد رســتورانی در این محل شده و چند نفر 
را گروگان گرفتند، اما مقام هــای کاتالونیایی این گزارش را 

تکذیب کردند.

  واکنش عجیب دونالد  ترامپ
دونالد  ترامــپ، رئیس جمهور آمریــکا در توئیتر خود 
نوشــت: »آمریکا حمله تروریســتی در بارسلون اســپانیا را 
محکوم می کند و هــر آنچه را برای کمک لازم باشــد انجام 
می دهد. سرسخت و قوی باشید. ما دوست تان داریم.« این 
توئیتری عادی بود، اما بعد از آن  ترامپ توئیت عجیب دیگری 
منتشر کرد و نوشت: »بررسی کنید و ببینید که ژنرال پرشینگ 
آمریکایی در زمانی که تروریست ها دستگیر می شدند، با آنها 
چه کار می کرد. دیگر هیچ »تروریست افراطی اسلامی« به 
مدت ۳۵ سال وجود نداشت.« این توئیت رئیس جمهوری 
آمریکا که ساعاتی بعد از حملات تروریستی بارسلون و بعد از 
توئیت اولیه وی درباره این حمله و محکومیت آن منتشر شد، 
به ژنرال پرشینگ که فرمانده نیروهای اعزامی  آمریکا در زمان 
جنگ جهانی اول بود، اشــاره می کند.  ترامپ در زمان یکی 
از ســخنرانی هایش در کمپین انتخابی ریاست جمهوری در 
کارولینای جنوبی نیز به ژنرال پرشینگ اشاره کرده و گفته بود 
که وی از گلوله هایی که در خون خوک غلطانده شده بودند، 
استفاده می کرد تا مسلمانان را بکشد. دونالد  ترامپ ادعا کرده 
بود که ژنرال پرشینگ این گونه 4۹ »تروریست اسلامگرا« را 
کشته و آنها را با اجساد خوک ها خاک کرد. رئیس جمهوری 
آمریکا گفته بود: »به همین خاطر حدود ۳۵ سال هیچ مشکلی 
با تروریست های افراطی نداشتیم.« این سخنان  ترامپ که به 
حمله آمریکا به فیلیپین در اوایل قرن ۲0 اشاره می کند، تاکنون 
هیچ مدرکی از آن توسط رسانه های آمریکایی پیدا نشده است 
و مورخین اعلام کرده اند که این امر تنها یک افسانه محلی 
است. در واقع ژنرال پرشینگ سعی کرده بود تا با مسلمانان 

مورو در فیلیپین طرح دوستی بریزد. 

بازگشت داعش به اروپا

حمله تروریستی بارسلون همه را غافلگیر کرد

گزارش اول

خبرنامه
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رایزنی های نظامی مهم در آنکاراناتوانی دولت در قطع یارانه ثروتمندانوعده هایی که عملی نشد

او را دومیــن مــرد قدرتمنــد آمریــکا و بــه تعبیــری 
رئیس جمهور  در ســایه می نامیدند؛ در واقــع برخی بر این 
باور بودند کــه او رئیس جمهــور واقعی آمریکا اســت، نه 
دونالد ترامپ. نامش اســتیو بنن و استراتژیســت ارشــد و 

ایدئولوگ دولت دونالد ترامپ بود.
او خود را یک لنینیست می خواند که هدف اصلی اش 
همچون لنین نابود کردن ماشین دولتی است. بنن خواستار 
درهم شکستن سیستم سیاســی موجود آمریکا بود و اعلام 
کرده بود به هیچ محدودیت و مانعی در این کار توجه نمی کند؛ 
لنینیستی که بیشــتر به الزام های اقتصاد توجه دارد و از این 
راه بر آن اســت، نظم جدیــدی برپا کند. حــال در این موج 
پاکسازی کاخ ســفید، نوبت به او رســید، او که نقش بسیار 
مهمی در پیروزی ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری داشت 
جمعه گذشته اخراج شد. استراتژیســت ارشد دونالد  ترامپ 
پس از برکناری اعلام کرد که به یک ســایت راست افراطی 
بر می گردد. این سایت، منبع مهمی  برای جریان ملی گرای 
افراطی به شمار می رود. بنن گفته است او چهره های قدرت 
در سیاست، رسانه و دنیای بازرگانی را به چالش خواهد کشید. 
درخواست اخراج بنن ۶۳ ساله در چند روز اخیر بارها از سوی 
محافل سیاسی آمریکا طرح شده بود.سخنگوی کاخ سفید، 
جمعه گذشته در کنفرانس خبری رســما اعلام کرد که امروز 
آخرین روز کاری بنن در کاخ  سفید بوده است. کنار رفتن این 
چهره کلیدی در ستاد انتخاباتی  ترامپ، پس از آن قطعی شد 
که ژنرال جان کلی، رئیس دفتر جدید  ترامپ، جایگاه کاری بنن 
را مورد بازبینی قرار داده بود. کلی اخیرا جای راینس پریبس، 
رئیس دفتر مســتعفی  ترامپ را گرفته و تلاش دارد ساختار 
اداری و ارتباطاتی کاخ ســفید را ســامان بخشد. رسانه های 
آمریکا گزارش کرده اند که ژنرال جان کلی و اســتیو بنن بعد 
از یک جلسه دو نفره به این نتیجه رسیدند که جمعه گذشته 

آخرین روز حضور بنن در کاخ  سفید باشد.
با وجود این، کنار گذاشتن استیو بنن؛ کسی که نقش 
بنیادی در شکل دادن به شعار اولویت اول آمریکای ترامپ 
داشت، بسیار دشــوار به نظر می رسید چرا که بســیاری او را 
نماینده بخش مهمی  از حامیان  ترامپ می دانستند که توانسته 
بود با جلب آرای راست افراطی و لیبرال های راست گرا زمینه 
پیروزی  ترامپ در رقابت ســال گذشته با هیلاری کلینتون را 

فراهم کند.

  استعفای یکی دیگر از مشاوران ویژه  ترامپ
میلیاردر سرمایه گذار سرشناس آمریکایی که به عنوان 
مشاور ویژه دونالد  ترامپ، رئیس جمهور آمریکا فعالیت داشت، 
اعلام کرد که از این ســمت کناره گیری می کند. به نوشــته 
فایننشــیال تایمز، او جدیدترین مورد از تاجران سرشناسی 
است که ارتباط شان را با دولت دونالد  ترامپ، رئیس جمهور 
آمریکا قطع می کند. ایکان گفت: »برخلاف یکسری مدیران 
و تاجران سرشناس دیگر که چند روز قبل در واکنش به موضع 
دونالد  ترامپ در قبال خشونت های نژادپرستان سفیدپوست 
از گروه مشاوران  ترامپ کنار رفتند، او صرفا به خاطر این کنار 
می رود که »نزاع حزبی« و پرســش ها درباره تعارض منافع، 

باعث انحراف دولت از فعالیتش نشود.«

  استعفای اعضای کمیته هنر کاخ سفید 
از طرفی تمام اعضای کمیته هنر و انسانیت کاخ سفید 
هم جمعه گذشــته در واکنش به موضع گیری دونالد  ترامپ 
به وقایع شارلوتزویل اســتعفا دادند.  اعضای این کمیته که 
نام های آشــنایی از دنیای هنر آمریکا در میان آنهاســت، با 
امضای نامه ای گفته اند حاضر نیســتند با ادامــه کار در این 
کمیته، شریک جرم رئیس جمهور  در موضع گیری سرشار از 
نفرتش باشند. ملانیا ترامپ به طور سنتی دبیر افتخاری این 
کمیته بود. کمیته هنر و انسانیت کاخ سفید اولین بار در سال 
۱۹۸۲ در دوره ریاست جمهوری رونالد ریگان شروع به کار کرد. 
از همان زمان همسر رئیس جمهور  دبیر افتخاری کمیته بود 

که در همکاری با دولت و نهادهای خصوصی به دنبال  ترغیب 
آمریکایی ها به فعالیت هنری بود.

حالا کل پن، هنرپیشه ســینما و چاک کلوز از نقاشان 
شناخته شــده آمریکایی همراه با تمام  دیگر اعضای کمیته 
هنر استعفا داده اند. در نامه تندی که خطاب به رئیس جمهور  
آمریکا نوشته اند: »ارزش های شما با ارزش های آمریکا یکی 
نیســتند. برتری طلبی و تبعیض جایی در میــان ارزش های 
آمریکایی ندارد. ما باید از این بهتر باشیم. از این بهتریم. اگر 
متوجه این موضوع نیســتید، از شما می خواهیم که استعفا 
دهید.« در این نامــه آمده در پی حمایت شــما از گروه های 
افراطی و تروریســتی که هموطن های ما را در شارلوتزویل 
کشــته و مجروح کردند، چاره ای جــز محکومیت تمام عیار 
نیســت. خودداری دولت از محکوم کردن فوری ســرطان 
نفرت تنها آنهایی را قوی می کند که بد آمریکا را می خواهند. 
ما نمی توانیم مثل مشاوران شما در بخش غربی کاخ  سفید 
گوشه ای بنشــینیم و حرفی علیه صحبت ها و اقدامات شما 
نزنیم. لطفا استعفای ما را بپذیرید.« کاخ سفید در پی استعفای 

این کمیته گفته است رئیس جمهور  از اوایل ماه جاری تصمیم 
گرفته بود این کمیته را منحل و بودجه آن را به نهادهای دیگر 
واگذار کند. به گفته یکی از سخنگویان کاخ  سفید این کمیته 
اگرچه در گذشــته اقدامات خوبی انجام داده اما در شــکل 
فعلی هزینه کردن مالیات شــهروندان آمریکا از این طریق 
کار مســئولانه ای نیســت با وجود این موضع گیری هستند 
تحلیلگرانی که واکنــش به این اســتعفا را از جنس واکنش 
پیشین رئیس جمهور  به استعفای جمعی از مدیران شرکت های 
بزرگ اقتصادی از شــورای اقتصاد و تولید شغل کاخ  سفید 
دانســته اند. چند روز پیش هم در پی اســتعفای شــماری از 
این مدیران بــزرگ اقتصادی ابتدا دونالــد  ترامپ در یکی از 
توئیت های خود نوشت هر کدام از این مدیران را می تواند با 
چندین مدیر دیگر جایگزین کند. اما در پی بالاتر رفتن تعداد 
استعفاها و بالاگرفتن موج انتقادها کاخ سفید کلا دو شورای 
اقتصادی را از اســاس منحل کرد. رابطه دنیای هنر آمریکا 
با رئیس جمهور  از مدت ها پیش پر تنش بوده اســت؛ کارزار 
انتخاباتی  ترامپ حتی پیش از ریاســت جمهوری هم برای 

پیدا کردن هنرمندانی که حاضر به پیوستن این کارزار باشند با 
دشواری های زیادی روبه رو بود.

استیو بنن آخرین چهره مطرح ستاد انتخاباتی ترامپ 
اســت که تنها پس از حدود هفــت ماه از کاخ ســفید اخراج 
می شــود. پیش از او هم  ترامپ از پنج چهره شناخته شــده 

ستادش روی برگردانده بود:
- ژنرال مایکل فلین، مشاور امنیت ملی که سه هفته پس از 

انتصاب و در ۱4 فوریه اخراج شد
- مایکل دابکی، مدیر ارتباطات کاخ سفید که در پایان ماه می 

 کاخ سفید را ترک کرد
- شان اسپایسر، سخنگوی جنجالی کاخ سفید که ۲۱ ژوئیه و 

همزمان با انتصاب آنتونیو اسکاراموچی استعفا داد
- راینــس پریبــس، رئیس دفتر ترامپ کــه در ۲۸ ژوئیه کنار 

گذاشته شد
- و بالاخــره آنتونیو اســکاراموچی کــه همچنان رکــورددار 
کوتاه ترین زمان خدمت در کاخ  ســفید اســت و تنها ۱0 روز 

به عنوان مدیر ارتباطات دوام آورد و روز ۳۱ ژوئیه اخراج شد. 

بحران در کاخ سفیدگزارش دوم
یک فرد دیگر نزدیک به ترامپ استعفا داد
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دلیل درگذشت آیت الله هاشمی
از نظر میرسلیم

میرســلیم در مجمع عمومی ســالیانه هیات نجات 
غریق و گفت: »نباید اســتخری در مشهد باشد که شما از 
آن اطلاع نداشته باشید، بدون شک جان یک نفر هم عزیز 
است.« میرسلیم با اشــاره به غرق شدن آیت الله هاشمی 
رفســنجانی در اســتخر گفت: »مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی را از دست دادیم زیرا ایشان در استخری بدون 
منجی حضــور داشــتند، زمانی که از ایــن موضوع مطلع 
شدم، گفتم چرا ما از این مساله خبر نداشتیم.« میرسلیم 

تاکید کرد: »هزینه برای ایمنی 
مردم هزینه اضافی و بی دلیلی 
نیســت. بایــد بیشــتر توجــه 
کنید و از مســئولان بخواهید 
و تــلاش کنیــد تا ناجیــان در 
 تمامی اماکن آبی حضور داشته

 باشند.«

عربستان باید به ایران غرامت 
پرداخت کند

در آخرین جلســه دادگاه 
فوتبــال  فدراســیون   CAS
عربســتان در پــی شــکایت 
فدراســیون ایــران بــه خاطر 
ممانعت از ســفر نماینده های 
این کشور به خاک ایران بعد از 
کشــمکش های سیاسی میان 
دو کشــور محکوم شناخته شد 

تا بر اساس حکم دادگاه محکوم به پرداخت غرامت و تمام 
هزینه های این تصمیم اشتباه شود. هزینه هایی که سفرهای 
 بی مورد نماینده های ایران به کشور ثالث متقبل شدند همراه 
با جرایمی که برای این هزینه ها درنظر گرفته شده است. با 
این رای حالا باید منتظر ماند و دید تکلیف میزبانی مصاف 
نماینده های دو کشور در فصل آتی چه خواهد شد، ایرانی ها 

اعلام کردند مشکلی با سفر به عربستان ندارند.

کدخدایی: خودم به احمدی نژاد 
گفتم انصراف بده

عباسعلی کدخدایی در نشست خبری سخنگوی شورای 
نگهبان در پاســخ به پرســش خبرنگاری درباره اینکــه آیا در 
انتخابات ریاســت جمهوری، شــورای نگهبان با واسطه به 
احمدی نژاد گفته است که از انتخابات انصراف دهد، گفت: 
»خیر؛ واســطه ای نبوده و بنده خودم به آقــای احمدی نژاد 
گفتم که انصراف دهد. صلاحیت ایشــان احراز نشــده و رد 
صلاحیت نیز فقط مربوط به نمایندگان مجلس اســت. اگر 

کســی مراجعه کند، اطلاعات 
و دلایل عدم احــراز را در اختیار 
خود فرد قــرار می دهیم.« وی 
تصریح کرد: »افراد محترمی که 
برای انتخابات ثبت نام می کنند، 
مســتقیم و یا بــا واســطه اگر 
صلاحیت شان احراز نشود، به 

آنها اعلام می کنیم.«

درست هفته های پیش از انتخابات ریاست جمهوری 
دوره دوازدهم بود که حســن روحانی بــه هم تیمانش این 
چراغ سبز را نشان داد که یک بار دیگر یارانه نقدی افرادی 
که تا پیش از این نام آنها در فهرســت متمولان و متمکنان 
قرار گرفته بود، بار دیگر بدون ملاحظه مشــمول دریافت 
یارانه نقدی شــوند و بتوانند همین رقم اندک را هم دریافت 
کنند؛ رقمی  که البته شــاید جمع آنها می توانست وضعیت 
بسیاری از خانوارها را بهبود بخشد. حال اما دولت دوازدهم 
روی کار آمده و رقابت های انتخاباتی هم تمام شده است. 
حسن روحانی نیز باز هم رئیس جمهور ایران شد، اما برنامه 
غیرهدفمند پرداخت یارانه های نقدی همچنان ادامه دارد 
و مشخص هم نیست که در دولت جدید راه به کجا خواهد 
برد؛ به خصوص اینکه هنوز هیچ برنامه مشخصی از سوی 
وزرا برای اجرای دقیق و زمانبندی شده قانون هدفمندسازی 
یارانه ها اعلام نشده و به نظر می رسد طی چهار سال آینده نیز 
همچنان حرکت های پوپولیستی در حوزه  یارانه های نقدی 

هنوز مشخص نیســت دولت دوازدهم چه برنامه ای 
برای پرداخــت یارانه های نقــدی دارد. با این حــال یارانه 
ثروتمندانی که تا قبــل از انتخابات واریز نمی شــد، بعد از 

گذشت سه ماه همچنان پرداخت می شود.
دولت یازدهم اگرچه در ابتدا با وعده هدفمندســازی 
یارانه ها و قطع یارانــه نقدی ثروتمنــدان روی کار آمد، اما 
حداقل در چهار سال عمرش نتوانست برنامه ای جامع برای 
پرداخت یارانه های هدفمند داشته باشد؛ به نحوی که سعی 
و خطا و به خصوص برنامه ریزی برای جــا نماندن از رقبای 
انتخاباتی حتی این برنامه دست و پا شکسته را نیز به سلامت 

به مقصد نرساند.

طبق آمار منتشر شــده یارانه یک میلیون و ۲00 هزار 
نفر خانوار که حدود چهار میلیون نفر است، قطع شد که این 
کار عمدتا از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت 
گرفت، اما در بحبوحه انتخابات یارانه تمام این افراد واریز 
می شــد؛ در حالی که دولت پیش از آن اعلام کرده بود که 
قطع یارانه برای افرادی همچون پزشکان، وکلا، اعضای 
هیأت علمی، دارندگان خودروهــای لوکس، هیات مدیره 
بانک ها و افرادی از این دست صورت گرفته بود که البته بین 
حذف شدگان، افرادی نیز حضور داشتند که نام شان اگرچه 
در فهرست پردرآمدها عنوان شــده بود، اما در حقیقت جزو 

اقشار آسیب پذیر بودند.

امســال نیز مطابق با تبصره ۱4 قانون بودجه ســال 
۱۳۹۶، سازمان هدفمندســازی یارانه ها مجاز است، فقط 
۳۳/۵ هزار میلیــارد تومان از منابع خــود را صرف پرداخت 
یارانه نقدی به خانوارها کند. به عبارت دیگر، اگر قرار باشد 
در سال ۱۳۹۶ ماهانه 4۵ هزار و ۵00 تومان به هر نفر یارانه 
پرداخت شود، دولت فقط می تواند به ۶۱ میلیون نفر یارانه 
نقدی پرداخت کند و این در حالی اســت که در اســفند ماه 
۱۳۹۵ به حدود ۷۵ میلیون نفر یارانه پرداخت می شد؛ این 
یعنی در سال ۱۳۹۶، دولت باید یارانه حدود ۱4 میلیون تن 

را قطع نماید.
علی طیب نیا، وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در پاسخ 
به این سوال که باتوجه به پیروزی گفتمان حسن روحانی در 
انتخابات ریاست جمهوری، آیا دولت برنامه ای برای حذف 
یارانه ها در دوره دوازدهم خود خواهد داشت یا خیر گفت:  
»یارانه ها حذف نخواهند شد.« وی در عین حال تاکید کرد 

که پرداخت یارانه ها هدفمند می شود. 

ادامه پیدا خواهد کرد. تا امروز و با گذشت حدود پنج ماه از 
سال ۱۳۹۶، دولت هنوز یارانه هیچ شخصی را قطع نکرده 
اســت. در همین زمینه عبدالله رضیان، عضو کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس در ۱۷ مرداد ۱۳۹۶، علت عدم اقدام 
دولت برای قطع یارانه ها را انتخابات ۹۶ عنوان کرد و گفته 
بود: »طی ماه های گذشته، به دلیل انتخاباتی شدن فضای 
کشــور، حذف یارانه دهک های بــالای درآمدی به تعویق 
افتاد. به همین منظور، انتظار می رود با اقدامات موثر دولت 

ناتوانی دولت در قطع 
یارانه ثروتمندان

شاهد تحقق این امر باشیم.« تمام اینها در شرایطی است 
که دولت یازدهم در دوران چهار ساله خود، بارها تلاش کرده 
است با استفاده از شــیوه های مختلف، قشرهای پردرآمد 
را شناســایی و یارانه آنها را قطع کند. امســال نیز باتوجه به 
کاهش میزان منابــع پرداخت یارانه در بودجــه ۹۶، دولت 
باید تا پایان سال یارانه ۱4 میلیون را قطع کند که تا امروز و با 
گذشت حدود پنج ماه از سال ۹۶، خبری در زمینه حذف یارانه 

قشرهای پردرآمد منتشر نشده است. 

وعده هایی که عملی نشد
تداوم پرداخت یارانه های ثروتمندان

صابر کرامت 
خبرنگار
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در مقطع فعلی، لیبرال ها در کشور 
جولان می دهند

حجت الاسلام صدیقی، 
در دیــدار اســاتید و نخبــگان 
بســیجی حوزه علمیه اســتان 
تهــران: »اجانــب همــواره 
در حــال توطئــه علیــه نظــام 
جمهــوری اســلامی بوده انــد 
اما خداوند متعال نقشــه های 
آنهــا  را نقــش بــر آب کــرده 

اســت. در مقطــع فعلــی نیــز جــولان لیبرال هــا بــا 
 شــعارهای لیبرالــی یکــی از توطئه هــای بیگانــگان

 است.« وی در تبیین شیوه فعالیت جریان لیبرال در کشور 
افزود: »این افراد در مواردی که منافعشان ایجاب می کند، 
دم از رهبری می زنند اما در اجرای احکام اسلامی صراحت و 
شهامت ندارند و حتی برخی از آنها اعتقاد به احکام اسلامی 

نیز ندارند.«

تغییرات در ساختار »جبهه مردمی« 
برای جوان  گرایی

مهــدی چمــران، عضــو شــورای مرکــزی جبهــه 
مردمی نیروهای انقلاب اســلامی، با بیان اینکه جلســات 
جبهه مردمی برای آسیب شناسی انتخابات ریاست جمهوری 
برگزار می شــود، گفت: »مــا برنامه هایی بــرای انتخابات 
۹۶ داشــتیم که اتحاد نیروهای انقلاب از جمله آنها بود و 
معتقدیم در این مسیر موفق بوده ایم، چرا که توانستیم بخش 
اعظمی از جریــان نیروهای انقلاب را متحد و منســجم تر 
کنیم. ما باید جریان انقلاب را بیش از پیش فراگیرتر کنیم 

و جمع بیشتری را برای دفاع از 
حقوق مردم و انقلاب اسلامی 
متحــد کنیــم و ایــن مســأله 
یکی از برنامه های اساســی و 
جدی جبهــه مردمی نیروهای 
 انقلاب اســلامی بــرای آینده 

است.«

روایت شریعتمداری از واکنش 
آیت الله جنتی به شهادت حججی 

روزنامــه  مدیرمســئول 
کیهان، واکنش آیت الله جنتی 
به خبر شهادت محسن حججی 
را روایت کرده اســت. حســین 
شریعتمداری در کیهان نوشت: 
»قلبم شکسته و با چشمانی پر 
از اشک صحبت می کنم«... 
اولین جمله ای بــود که دیروز، 
حضرت آیت الله جنتی در تماس 

تلفنی بر زبان آوردند و در مقابل پرسش اینجانب که با ابراز 
ارادت به محضرشان همراه بود، فرمودند: »از گزارش امروز 
کیهان درباره شهید محسن حججی منقلب شده ام و شعری 

که در صفحه سوم آورده بودید، بی قرارم کرده است .«
 و درحالی که معلوم بود  بغض راه سخن را بر حضرتش 
بسته است، پرسیدند: »این شعر از کیست؟ و چه عمیق و 

پرشور است؟«

دومین مرگ مرتبط با شهرداری قم 
در دو روز

پــس از مرگ پر حاشــیه 
مرد دســتفرش قمــی، یکی از 
پیمانکارهای شهرداری قم که 
روز گذشته در اعتراض اقدام به 
خودسوزی کرده بود جان سپرد. 
رئیس بیمارستان سوانح 
در  اصفهــان  ســوختگی  و 
خصوص مصدوم منتقل شــده 
از قم اظهار کــرد: »این فرد با ســوختگی ۹۵ درصد به این 
 بیمارستان منتقل شده بود و شب گذشته جان خود را از دست 

داد.«
 فریدون عابدینــی ادامه داد: »احتمــال زنده ماندن 
بیماران با این درصد ســوختگی در هیچ کجای دنیا وجود 
ندارد. سخنگو و رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
شــهرقم، گفته برخــی از اختلافــات و موضوعــات میان 
پیمانکار و شهرداری منطقه دو قم، علت حادثه خودسوزی 

پیمانکار بوده است.«

سید حسن خمینی: هیچ دخالتی 
در امور دانشگاه آزاد ندارم

اشــراقی،  مرتضــی   
نوه حضــرت امــام در پســتی 
اینســتاگرامی خبر داد:»امروز 
به همراه پدر همســرم حضرت 
آیت اللــه دوســتى زنجانــى و 
دو تــن از باجناق هــاى عزیزم 
شــاهرخى  مهنــدس  آقــاى 
و آقــاى دکتــر حســینى بــه 

دیدن حاج حســن آقا رفتیم. محفل انســى بــود. از زمره 
 بحث هاى امروز، بحث زیاد شــدن شــهریه  دانشگاه آزاد 

بود. 
با اینکه مى دانستم از حاج حسن آقا جویاى حضورشان 
در جلسات هیأت امنا و هیأت موسس دانشگاه شدم و ایشان 
گفتند چندین ماه است که از حضور در این جلسات معذورند 
و در امور دانشــگاه هیچ دخالتى ندارند.« بعد از درگذشت 
آیت الله هاشمی دکتر ولایتی مســئولیت هیات امنای این 

دانشگاه را برعهده گرفت.

ســردار سرلشــکر محمد باقــری، رئیس ســتاد کل 
نیروهای مسلح کشورمان هفته گذشته در صدر یک هیات 
عالی رتبه نظامی به آنکارا ســفر کرد و مورد استقبال رسمی 
ارتشبد حلوصی آکار، رئیس ستاد ارتش ترکیه قرار گرفت. 
مســائلی نظیر مبارزه با تروریســم، تحولات منطقه، روابط 
دو جانبه دفاعی و همکاری هــای مرزی از محورهای دیدار 
سرلشکر باقری با مقامات ترکیه عنوان شده بود. این اولین 
ســفر خارجی سرلشــکر باقری در منصب ریاست ستاد کل 
نیروهای مســلح بود و پیش از آن نیز در سال های ریاست 
سرلشــکر فیروزآبادی شــاهد این دست ســفرها لااقل در 

چندین سال گذشته نبودیم. 
این البته اولین سفر در سطح رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح جمهوری اســلامی ایران به ترکیه از ابتدای پیروزی 
انقلاب نیز بود که با دعوت رسمی مقامات ترک و موافقت 
حضرت  آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی و فرمانده 
معظــم کل قوا انجام شــد. برخی فرماندهان و مســئولان 
عالی رتبه نیروهای مســلح ازجمله ســردار محمــد پاکپور 
فرمانده نیروی زمینی سپاه، سردار قریشی معاون آماد وزارت 
دفاع، ســردار محرابی معاون قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا، 
سردار  قاسم رضایی فرمانده مرزبانی ناجا، امیر محمدحسن 
باقری معاون آموزش ستادکل، امیر رحیم زاده معاون طرح و 
برنامه ارتش، رئیس ستاد کل را در این سفر همراهی کردند. 
سرلشکر باقری در جریان این سفر با 4 مقام عالی رتبه ترکیه 
ازجمله رجب طیب اردوغان رئیس جمهور، ارتشبد حلوصی 
آکار رئیس ســتاد ارتــش، نورالدین جانیکلــی وزیر دفاع و 
 هاکان فیدان رئیس ســازمان اطلاعات )میت( دیدار و در 
حاشــیه این ســفر از برخی مراکز دیدنی و مذهبی ترکیه در 
دو شهر آنکارا و اســتانبول نیز بازدید کرد. با توجه به حضور 
سردار پاکپور و سردار رضایی فرمانده مرزبانی ناجا، رایزنی 
درخصوص موضوعــات مرزی و امنیت مرزهای مشــترک 
ایران و ترکیه ازجملــه مباحث مهم در ایــن گفتگوها بوده 
اســت. در این دیدارها، اقدامات جمهوری اسلامی ایران 
برای مقامات سیاســی و نظامی ترکیه تشریح و اعلام شده 
که ایران ظرف سال های گذشــته اقدامات کارسازی را در 
جهت انسداد مرز و برخورد با قاچاق در انواع مختلف و برخورد 
با تروریست ها در این مناطق مرزی انجام داده و مرز کاملا 

آماده و امنی در سرحدات ایران وجود دارد. با توجه به اینکه 
طرف ترکیه ای هم اقداماتی را درجهت انسداد و کنترل در 
مناطق مرزی آغاز کرده، مقرر شــد ضمن هماهنگی های 
بیشــتر، این اقدامات ادامه پیدا کرده و تکمیل شود. طبق 
اعلام سرلشکر باقری، در جریان این سفر قرار شد در مورد 
مقابله با تروریســم در انواع مختلف نیز تبادل اطلاعات و 
همکاری های عملیاتی - آموزشــی و نیــز انتقال تجربیات 
انجام شــود. همان طور که از قبل هم پیش بینی  می شــد، 
موضوع بحران سوریه ازجمله مباحث اصلی برای تبادل نظر 

میان هیات ایرانی و مقامات ترک بود.
بنا بر اخبار منتشر شده، در جریان دیدار رئیس ستادکل 
نیروهای مسلح کشورمان با مقامات ترکیه در مورد هماهنگی 
دو کشور در ایجاد آرامش و امنیت در سوریه در ابعاد مختلف 
بحث و تاکید شد که بر مبنای ساز و کاری که در آستانه دنبال 
می شود و بر اساس مذاکرات کارشناسی که در تهران و آنکارا 
بین مقامات سیاسی و کارشناســان انجام می شود، فرآیند 
صلح سوریه دنبال شود. به گفته سردار باقری، مقامات ترکیه 
اعلام کردند که کاملا با این فرآیند هماهنگ هستند و این 
کار دنبال خواهد شد. در همین رابطه روزنامه »دیلی صاباح« 
نزدیک به حزب حاکم ترکیه از توافق ایران، ترکیه و روسیه 
برای اقدام مشترک در مورد منطقه »ادلب« سوریه خبر داد.

این روزنامه به نقل از منابع ارشد دیپلماتیک در آنکارا، 
نوشــت: »انتظار می رود دیدارهای سردار »محمدحسین 
باقری« رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ایران با »هولوسی 
آکار« رئیس ســتاد مشترک نیروهای مســلح و رجب طیب 
اردوغان  رئیس جمهور ترکیه در جریان ســفر سه روزه او به 
آنکارا، نتایج قاطعی در مورد ادلب ســوریه به همراه داشته 
باشــد و تنها جزئیات کوچکی باقی مانده که کارشناســان 
کشــورهای مربوطه باید در مورد آن بحث کنند.« موضوع 
برگزاری همه پرسی اســتقلال در اقلیم کردستان عراق نیز 
که قرار است در اوایل مهرماه برگزار شود، ازجمله موضوعات 
گفتگو میان مقامات ایرانی و ترک در این سفر بوده است. 
دو طرف بار دیگر تاکید کردند که برگزاری این همه پرســی 
اگر اتفاق بیفتد، مبنایی برای آغاز یک سری تنش و درگیری 
در داخل کشــور عراق خواهــد بود که تبعــات آن دامنگیر 

کشورهای همجوار خواهد شد. 

رایزنی های نظامی مهم در آنکارا 
اولین سفر رئیس ستادکل نیروهای مسلح ایران به ترکیه
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به اینستاگرام مثلث بپیوندید
اینســتاگرام هفته نامه مثلث فعال شــده اســت. کاربران این شــبکه 
اجتماعی می توانند با پیوستن به اینستاگرام مثلث تصاویر مربوط به هفته نامه 

را مشاهده کنند.

ضرغامی با تاکید بر صلابت و 
شجاعت شهید مدافع حرم، 

محسن حججی، دشمنان را در 
مقابل عظمت روحی این جوان 

25 ساله، ناتوان خواند.

ظریف در انتقاد به ترامپ  نوشت: 
"»سریع« در توهین به اسلام و »مردد« 
در محکوم کردن تروریسم نژادپرستانه 
در خانه، تروریسم نماد هیچ مذهب و 
نژادی نیست".

به ما پیامک بزنید:

3000411711 

شبکه اجتماعی

هفته پیش محسن حججی در عملیاتی که نزدیک 
مرز ســوریه با عــراق صــورت گرفــت، به اســارت گروه 
تروریستی داعش درآمد و داعش دو روز بعد، تصاویری را 
از به شهادت رساندن این رزمنده دلاور ایرانی منتشر کرد؛ 
تصاویری که نشان می داد این جوان همچون مولایش، 
حســین بن علی )ع( با ســر بریده دیدار حق را لبیک گفته 
است. این شــهید مدافع حرم، اهل نجف آباد اصفهان و 

عضو لشکر زرهی هشت نجف  اشرف بود.
 این تصاویر که نشــان می داد در چهره این شهید از 
لحظه اسارت تا زمان شهادت استقامت و ایستادگی برآمده 
از غیرت و شجاعت ایرانی موج می زد، بیش از پیش مردم 
و نخبگان را متأثر ساخت و واکنش های بسیار گسترده ای 
را در فضای عمومی و شبکه های اجتماعی در پی داشت 
و هزاران پســت در شــبکه های اجتماعی در همدردی و 
همچنین همراهی با مسیری که این شهید در آن گام نهاد، 

منتشر شده است.

  غوغای پس از شهادت محسن حججی در ایران 
بســیاری از واکنش های کاربران به نحوه شــهادت 
شهید حججی و انتشار عکس پیکر بدون سرش از ارادت 
این مدافع حرم به امام حسین )ع( و خاندان ایشان اشاره 
داشــت، عده ای با انتشار پســت های گوناگون نوشتند: 
»عاشقان را ســر شــوریده به پیکر عجب است« و در این 
میان، تصویرسازی به چشــم می خورد که نشان می  دهد، 
حضرت اباعبدالله)ع( در زمان شــهادت به استقبال این 

شهید آمده است.
پس از این واقعه، همســر شــهید محسن حججی 
چنیــن پیامی  منتشــر کــرد: »همســرم رفت کــه بگوید 
امام خامنه ای تنها نیست... رفت که بگوید هنوز هم مردان 
خدایی هستند... اگه کسی خواست اشکی برای همسرم 
بریزد به اشــکش هدف بدهد. برای حضرت زینب)س( و 
امام حسین)ع( گریه کند... همه زیر لب فقط بگویید امان 
از دل زینب)س(... راهش را ادامــه بدهید... دعا کنید 

خدا به من هم صبر بدهد... التماس دعا.«
 در همین رابطه، سردار سرلشــکر محسن رضایی با 
انتشار تصاویری از شــهید مدافع حرم محسن حججی و 
نکوداشــت یادش اعلام کرد به زودی انتقام این شهید را 

از داعش خواهیم گرفت: »به شهید محسن حججی... 
با سر بریدن انسان های آزاده و بزرگ، اندیشه، پیام، نام و 
اعتبار آنان از بین نمی رود، بلکه تاثیر آنان بر جامعه بشری 
بیشــتر و قله جلال و جاودانگی شــان رفیع تر می شــود. 
محسن حججی، از »سر« گذشت؛ اما سرگذشت پرافتخار 
او در دل آزادگان جهان حک شــد. انتقــام او را به زودی 
خواهیم گرفت. بلندا ســر ما که گر غــرق خونش/ ببینی، 
نبینی تو هرگز زبونش / تنــاور درختی که هر چه ش ببری / 

فزونتر شود شاخ و برگ فزونش...«
 سردار قاســم ســلیمانی نیز در یادداشــتی مفصل 
نوشت: »پس از شکست های پی در پی گروه های تکفیری 
ـ وهابی وابسته به استکبار جهانی در برابر رزمندگان اسلام 
در جبهه های مختلف، گروه  تروریســتی داعش مرتکب  
جنایتی فجیع و غیرانســانی شــد، در هیچ قاعده و قانون 

اسلامی و حتی انسانی نمی گنجد. 
مردم دلاور و امت حزب الله خصوصا خانواده شهید 
محســن حججی مطمئن باشــند که فرزندان دلیر شــما 
انتقام این اقدام ددمنشانه را با تصمیمی  قاطعانه که همانا 
ریشه کن کردن شجره خبیثه وهابیت و تروریسم از جهان 

اسلام است خواهند گرفت. 
این نــوع جنایــات که تاکنــون هزاران مــورد آن به 
همین شکل در عراق و ســوریه ضد امت مسلمان اعم از 
شیعه و سنی به وقوع پیوســته، تنها نتیجه ای که خواهد 
داشــت، اتحاد و آگاهی بیشــتر عالم اســلامی نسبت به 
هویت و خباثت این خوارج زمان است و ما را در پاک کردن 
سرزمین اسلامی از لوث وجود آنان مصمم تر و قدرتمندتر 

خواهد کرد.
به حلقوم بریده این شــهید عزیــز راه اباعبدالله )ع( 
سوگند یاد می کنیم که از تعقیب این شجره ملعونه و نابودی 
این غده خطرناک برآمده در پیکر جهان اســلام تا آخرین 

نفرشان از پای نخواهیم نشست.«
چهره هایی چون اســحاق جهانگیری، معاون اول 
رئیس جمهــور، دکتر ظریــف، وزیر امور خارجه، ســردار 
محمــد پاکپور، فرمانــده نیروی زمینی ســپاه و بســیاری 
از سیاســتمداران و هنرمنــدان در شــبکه های اجتماعی 
پیام های مشابهی را همراه با ابراز همدری در وعده انتقام 

خون این شهید والامقام را منتشر کردند. 

قصه ما به »سر« رسید

l     سردار قالیباف خسته نباشــید. البته شهرداران 
قبلی هم در حد توانشان کار انجام داده اند. مثلا برج 
میلاد و چندین بزرگراه و پل. پس صداقت داشــته 

باشید و تبلیغات قبل از موعد نکنید.

l    به تازگــی به قبض تلفن گزینــه ای به نام هزینه 
سرویس چند رسانه ای اضافه کرده اند و مبلغ ۵0 هزار 
تومان اضافه شده. اینجانب به چندین مرکز مخابرات 
مراجعه کردم تــا بدانم چــه مفهومی دارد.با جواب 

»نمی دانیم« مواجه شدم! 

l    یعنی می شــه روزگاری بیاد که هر وقت روزنامه 
رو باز می کنیم ببینیم دولت برای مردم یه قدم مثبت 
برداشــته؟ فعلا که  جز وعــده و آمــار دادن چیزی 

نمی بینیم!

l    می خواســتم بگم جــوی کــه راه انداخته اند و 
به معتادان مــواد می دهنــد تمامی  افــراد معتاد را 
خوشحال کرده و دیگه دنبال ترک نیستند. واقعا این 

ایده پردازان بهتر است موشک به فضا بفرستند!

l    آیا می دانیم که شــهید عزیز محســن حججی 
چطور به این مقام بزرگ رسیده؟ مال حلال!

l    رئیس جمهور محترم آقای روحانی! لطفا لبخند 
و خنــده را کنار بگذاریــد و به امور مملکت برســید. 
جوانان ما بیکارند. آمار طلاق زیاد شده ، باز هم شما 

لبخند می زنید؟!

l    خانواده محترم مرحوم دکتر مریم میرزاخانی با 
مخالفت خود با نام گذاری معبری به اسم ایشان با این 
دلیل که به جای اسطوره سازی باید الگوسازی کرد 
چه زیبا حق مطلب را ادا کرده اند، زیرا با الگوسازی 
هزاران اسطوره خواهیم داشت که مایه فخر ایران و 

آبادانی کشور خواهند بود.

l    در کشــورهای پیشــرفته بانک ها از کسانی که 
در بانک پس انــداز دارند بابت دســتمزد نگهداری 
پول مردم یک تــا دو درصد دریافــت می کند ایران 
ســود بالای پنج درصد هــم می دهد! نتیجه شــده 
تعطیلی کارهای تولیدی، باید عاشــق باشی به کار 
پرریسک تولیدی بپردازی. با خواباندن پول در بانک 
و موسســات خلق الساعه می توان شــاهد افزایش 
سرمایه باشی! حذف پرداخت سود به سپرده تنها راه 

مهار افزایش نقدینگی و مهار تورم و اشتغال زاست.

l    شهید عزیز، محسن حججی شــهادت برازنده 
تو بود. با حضرت علی اکبر امام حسین)ع( محشور 

شوی شهید گرامی.

l    آقای احمدی نژاد توانســت حداقــل یک زن را 
به عنوان یک عضو کابینه معرفی کند. امید که دولت 

کنونی این نسبت را حداقل سه برابر کند.

خبرنامه
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انتقاد به پست اینستاگرامی 
 مهدوی کیا 

بحث حمایت و انتقــاد به دو بازیکن تیــم  ملی که در 
مقابل تیمی از اسرائیل بازی کردند همچنان در هفته گذشته 
در فضای مجازی درجریان بود. این بحث ها با ورود بازیگران 
و فوتبالیست ها داغ تر هم شد. خصوصا اینکه چند روز پس از 
آن بود که تصاویر مربوط به شهادت شهید محسن حججی 
در رسانه ها پخش و احساســات را برانگیخته بود.  درست 
سه روز پس از شهادت محسن حججی به دست وحشیان 
داعشی، مهدی مهدوی کیا بازیکن اسبق تیم  ملی فوتبال، 
در صفحه شخصی خود، با نوشــتن متنی از دو بازیکن تیم 
 ملی حمایت کرد.  این بازیکن در صفحه شــخصی خود از 
دو بازیکن داخلی که با تیمی اسرائیلی مسابقه داده و هدف 
حمایت وزارت خارجه اسرائیل قرار گرفته اند، حمایت کرد.  
کاربران فضای مجازی با انتشار عکس های مهدوی کیا با 
خودروی گران قیمت و سگش، پرسیدند: - اگر مدافعان حرم 

نبودند تو چگونه با خیال راحت، جولان می دادی؟
- اگر تو و خانواده ات در حال خوشگذرانی هستی، به دلیل 

فداکاری مدافعان حرم است.
آقای مهدوی کیا! اگر مدافعان حــرم نبودند، تو می رفتی 

جلوی داعش بجنگی؟
- آقای مهدوی کیا! تو که نگران فقر و بیکاری هستی برای 
فقرا چیکار کردی؟ تو مثل شهید حججی می رفتی اردوی 

جهادی تا به فقرا کمک کنی؟!
- مهدوی کیا در جواب با انتشار متنی اعلام کرد که از ابتدا 
احترام به شــهدا و خانواده آنها را به خوبی آموخته است و 
تصاویر مربوط به حضورش در تشییع جنازه شهدای غواص 

را منتشر کرد. 

بررسی رسانه ای هفته
5۰ درصد نقدینگی در نظام بانکی قفل است

روزنامه جهان صنعت در گزارشی نوشت: »حجم نقدینگی در کشور 
به رقم یک هزار و ۳۱4 هزار میلیارد تومان رســیده است و روز به روز بزرگ و 
بزرگ تر نیز می شود. این میزان نقدینگی اگرچه به خودی خود نامطلوب 
نیســت اما اگر در جهت تولید و توســعه اقتصاد ملی به کار گرفته نشود، 
همچون یک بمب ساعتی برای اقتصاد کشور خطرآفرین خواهد بود.« در 
بخش دیگری از این گزارش آمده است: »در حال حاضر ۵0 درصد نقدینگی 
هزار و ۳00 هزار میلیارد تومانی در نظام بانکی قفل است و در گردش نیست. 

بخشی از این نقدینگی به تسهیلات اعطایی به انبوه سازان، ساختمان و مستغلات اختصاص یافته اما هنوز املاک ساخته شده از 
طریق این وام ها فروش نرفته است. از سوی دیگر بخشی از این ۵0 درصد، مطالبات معوق و بدهی های پرداخت نشده دولت به 
بانک مرکزی و بانک ها را شامل می شود. بخشی نیز به مطالبات معوق تولیدکنندگان بازمی گردد؛ تولیدکنندگانی که به دلیل رکود 
حاکم بر تولید و اقتصاد کشور نتوانستند تولیدات خود را به فروش برسانند و بدهی های خود را به نظام بانکی بازگردانند. در واقع آمار 
و ارقام نشان می هد بخش زیادی از نقدینگی در کشور در شبکه بانکی کشور قفل شده و به همین جهت تاکنون اثری روی تورم 
نداشته است. با این حال اگر نقدینگی به سمت تولید نرود و خروج از رکود شکل نگیرد، آسیب های جدی در طول چهار سال آینده 
دولت متوجه اقتصاد کشور خواهد شد.« گفتنی است هزینه های جاری )نه عمرانی( دولت ظرف 4 سال، بیش از ۳ برابر شد و با 
رشد بیش از ۳00 درصدی، از ۱04 هزار میلیارد به ۳40 هزار میلیارد تومان رسید. با عنایت به اینکه حجم نقدینگی نیز از 4۳0 هزار 
میلیارد به ۱۳00 هزار میلیارد تومان رسیده، حاصل جمع این دو )افزایش هزینه های جاری دولت و حجم نقدینگی(، احتمال رها 

شدن فنر تورم را قریب الوقوع می کند مگر اینکه دولت جدید، به توقف این روند بپردازد.

9 ماه پس از سرشماری آمار بیکاری گم شده است؟

روزنامه همشهری در گزارشی نوشت: با گذشت ۹ ماه از اتمام سرشماری 
۹۵ هنوز جزئیات این آمارگیری منتشر نشده است. این سرشماری اوایل مهرماه 
انجام شد. مرحله الکترونیکی و حضوری آن به پایان رسید اما هنوز جزئیات 
کامل نتایج آن از جمله آمار اشتغال منتشر نشــده است. باتوجه به اینکه در 
سرشماری اخیر مرکز آمار، سئوالات جامع تری تدارک دیده بود انتظار می رفت 
در حوزه های مختلف به ویژه در مورد مسائلی مانند اشتغال و وضعیت مسکن 
اطلاعات دقیق تری کسب شود. همچنین از سوی دیگر انتظار می رفت با 
الکترونیکی شدن سرشماری، جمع بندی اطلاعات نیز با سرعت بیشتری 
انجام شود. نتایج سرشماری عمومی نفوس و مسکن ۱۳۹۵ به این دلیل اهمیت زیادی پیدا کرده است که به واسطه سوالات 
طرح شده در آن، افراد باید به صورت دقیق و جزئی تر اطلاعات مورد درخواست را ارائه می دادند که عملا می توانست منجر به 
بروز اصلاحات اساسی در نمونه پایه آمارگیری های قبلی شود. اواخر اسفندماه سال گذشته مرکز آمار ایران گزیده نتایج سرشماری 
عمومی نفوس و مسکن سال ۹۵ را منتشر کرده است که فقط قسمت هایی از اطلاعات کلی مربوط به برخی از حوزه ها را منعکس 
کرده است؛ با وجود این اطلاعات قبلی را با چالش های زیادی مواجه کرد اما در این میان از برخی حوزه ها، مانند حوزه اشتغال، 
با وجود جمع آوری اطلاعات، هیچ گونه آماری منتشر نشد. این در حالی است که مثلا با انتشار یک بخش جزئی از وضعیت بازار 
مسکن کشور مبنی بر اینکه تعداد خانه های خالی به حدود ۲ میلیون و ۷00 هزار واحد رسیده، سیاستگذاری ها و اظهارنظرهای 
کارشناسی در این حوزه با چالش جدی مواجه شد. بر این اساس، می توان استنباط کرد کیفیت اطلاعات کسب شده از طریق 
سرشماری اخیر به گونه ای است که می تواند مبنای بسیاری از سیاستگذاری های حاکمیتی قرار بگیرد و همین مساله غیبت جزئیات 

نتایج این سرشماری را غیرموجه تر می کند. یادآور می شود طبق برخی گزارش ها، بیکاری در سال گذشته تشدید شده است.

روایت حجاریان از خرید ر أی

ســعید حجاریان طی مطلبی با عنــوان »قدرت به مثابــه کالا« به 
»کالایی شدن« قدرت انتقاد کرده و نوشت: »کالایی شدن قدرت بسیار 
سخت جان است و پیشینه اش به فراماسون های ماقبل سرمایه داری در 
اشــکالی همچون تیول داری بازمی گردد. در تیول داری پادشــاه ایالتی 
را به یک فرد تیول می داد و این فرد موظف می شــد هرســاله مقداری از 
عواید آن ایالت را به شاه بپردازد و در ازایش هرچه می خواست بر سر رعیت 

می آورد.«حجاریان در تشریح وضعیت کنونی نیز گفته است: »و اما امروز ماجرا متفاوت شده است و ما شاهد آن هستیم که از 
طرفی بعضی از پست های سیاسی مانند وزارت، قضاوت، مدیریت کل، سفارت، ریاست بانک و... را از پیش می خرند و از طرف 
دیگر افراد را در جایگاه های مختلف همچون کالا در تملک خود درمی آورند.« وی با اشاره به مصادیقی از اقداماتی در دولت نهم 
 )power abuse( و دهم که به  گفته وی موجب خرید قدرت شده بود، تصریح کرده است: »گمان نرود که سوءاستفاده از قدرت
منحصر به دولت های نهم و دهم بوده است؛ پیشینه این موضوع به ابتدای انقلاب بازمی گردد؛ چرا که طبقه ممتازه از همان آغاز 
شکل گرفت و رسوب کرد و هر دولتی که آمد لایه ای بر آن افزود تا بدانجا که در دولت فعلی نیز شاهدیم لایه جدیدی از این قشر 
بر قشور سابق افزوده و آن را ستبر کرده است.« حجاریان درباره دولت دوازدهم نیز تاکید کرده است: »گاه صدایی از منازعات 
بر سر تصرف منابع ملی به بیرون درز می کند، در گمانه زنی ها و پروسه چینش کابینه دوازدهم نیز مشاهده کردیم که یکی از وزرا 
میان معاونین خود تقسیم کار کرد و به آنان مأموریت داد که با نمایندگان لابی کنند و رای اعتماد آنها را بخرند.« وی همچنین 
درباره آنچه خرید رای در انتخاب شهردار تهران می خواند نیز گفته است: »در جریان معرفی گزینه های شهرداری تهران نیز 

بعضی برای کسب منصب چنین تقلایی می کنند و می خواهند با تعرفه مشخص رای شورای شهر یا رابطین با اعضا را بخرند.« 

بعد از معرفــی جهرمی  به عنــوان وزیر پیشــنهادی 
ارتباطات، بحث زیــادی در فضــای مجازی بر ســر او در 
گرفت. عــده زیادی به تأســی از کانال هــای ضد انقلاب 
ادعای مختلفی را در مــورد او مطرح می کردنــد. برخی از 
روزنامه نــگاران اصلاح طلب نیز با وجــود حمایت از دولت 
مدعی شــده بودند که او در ســال ۸۸ نقش داشــته است. 
در همین شــرایط بود که خبری منتشر شــد که مدعی بود 
حمید رضــا جلایی پــور از اعضای حزب مشــارکت و عضو 
شــورای مرکزی حــزب اتحــاد از او دفاع کرده اســت. اما 
جلایی پور با انتشــار متنی با عنوان »من مدافع فرجی دانا 
هســتم نه جهرمی« نوشــت: »در گروه هــای تلگرامی  از 
قول من بیان شــده بود که اینجانب از کاندیداتوری آقای 
جهرمی برای وزارت مخابرات دفاع می کنم که این خلاف 
واقع است.« او در ادامه این یادداشت نوشت:» من گفتم 
مدافع فرجی دانا و جهانگرد هستم و اگر جناب جهرمی  هم 
در مجلس ر آی نیاورد فرصتی اســت که روحانی با معرفی 
کاندیدای کم مناقشــه تر این انتخابش را جبران کند. ولی 
اگر جهرمی  با ر أی کم نیز ر أی بیاورد این دلیل زاویه گرفتن 
ما از روحانی نمی شــود. چه بســا روحانی او را در گسترش 
هرچه بیشتر زیر ساخت های ارتباطی و آن لاینی موثرتر به 
کار گیرد. بعضی از منتقدان بدبین در برابر ملاحظات فوق 
به من می گفتند: جلا یی پور ساده نباش جهرمی  معرفی شده 
تا »دولت الکترونیکی کنترلی« برای کنترل هرچه بیشــتر 
شهروندان تقویت شــود. من هم پاســخ دادم فرض کنید 
اینطور باشد. ولی وقتی زیر ساخت »دولت هوشمند کنترلی« 
تقویت می شود همزمان زیر ساخت »جامعه مدنی هوشمند« 

هم تقویت می شود.«

 اختلاف اصلاح طلبان 
و اعتدالیون بر سر جهرمی
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گفتارها

تقویتنئونازیها
ایالات متحده آمریکا بار دیگر صحنه اعتراض های نژادپرســتانه شده اســت؛ هفته گذشته پس از 
حضور طرفداران دست راســتی و نئونازی ها با عنوان »اتحاد دست راســتی ها« در شــارلوتزویل از ایالت 
ویرجینیا، طرفداران ضدنژادپرستی هم کم کم روانه خیابان های شارلوتزویل شدند و این دو گروه به شدت 
به زد و خورد مشغول شدند. در نهایت نیز یک خودرو تویوتا به سرعت به میان آنها راند و چندین نفر را زیر 
گرفت و کشته و زخمی کرد. اکنون این پرسش مطرح است که آیا تقویت تحرکات نژادپرستان و نئونازی ها 
ارتباطی با روی کار آمدن دونالد ترامپ دارد یا خیر و آیا در دوران ریاســت جمهوری ترامپ شاهد تقویت 

موضع راست گرایان افراطی خواهیم بود؟

دوبــاره ایالات متحده آمریکا صحنــه اعتراض های 
نژادپرســتانه شــده اســت؛ این بــار در ایالــت ویرجینیا. 
هفته گذشــته طرفــداران دست راســتی و نژادپرســت ها 
در شــارلوتزویل از ایالــت ویرجینیــا بــا عنــوان »اتحــاد 
دست راستی ها« به خیابان ها آمدند و بیشتر نفراتی که در 
این راهپیمایی حضور داشــتند از طرفــداران نئونازی ها و 
دست راستی های افراطی بودند. اما ماجرا به اینجا ختم نشد 
و طرفداران ضدنژادپرســتی هم کم کم روانه خیابان های 
شــارلوتزویل شــدند و این دو گروه به شــدت به زد و خورد 
مشغول شــدند. اما در یکی از میدان های اصلی این شهر 
زمانی که طرفداران نژادپرستی در حال برگزاری راهپیمایی 
بودند، یک خــودرو  تویوتا به ســرعت به میان آنهــا راند و 

چندین نفر را زیر گرفت.
این اتفاقات در حالــی در آمریکا رخ داده اســت که 
نژادپرستان در گذشته به صورت زیرزمینی فعالیت می کردند 
اما بعد از ورود دونالــد  ترامپ به کاخ ســفید این تجمعات 
و اعتراضات به صحنه علنی کشــیده شــد. بــه هر جهت 
یک ســری تغییرات در حوزه جمعیتی در آمریــکا در حال 
رخ دادن اســت که هم یکی از عوامل پیــروزی  ترامپ در 
انتخابات ریاست جمهوری است و هم زمینه بروز تجمعات 
نژادپرســتی را در ایالات متحده آمریکا افزایش می دهد. 

درواقع می تــوان گفت یک رابطه دوســویه در این جریان 
وجود دارد بــه این صورت کــه رویکردهای نژادپرســتانه 
به پیروزی  ترامــپ کمک کــرده و ورود او به کاخ ســفید، 
فضا را برای اقدامــات برتری جویان فراهم کرده اســت. 
نکته ای که در مورد تغییرات جمعیتی در آمریکا باید به آن 
اشاره کرد، این اســت که جمعیتی که در گذشته به عنوان 
اقلیت ها محسوب می شــدند از سال 2014 به بعد به دلیل 
افزایش کودکان زیر پنج ســال در اکثریت قرار گرفتند؛ به 
عبارت دیگر سفید پوستان انگلوساکســون در اقلیت قرار 
می گیرند و جمعیت هایــی مانند سیاهپوســتان که پانزده 
درصــد کــودکان و خصوصا اســپانیایی تبارها که بیســت 
وســه درصد جمعیت کودکان آمریکایی را شامل می شوند 
به علاوه اقشار دیگری  غیر از سفیدپوســتان پروتستان، 
جمعیت شان در اکثریت قرار می گیرد. این تغییرات نژادی 
جمعیتی برای سفیدپوستانی که ســفیدی را یک مزیت به 
حساب می آورند، یک زنگ خطر است مبنی بر اینکه ایالات 
متحده در آینده از هویت اصلی اش فاصله خواهد گرفت. از 
لحاظ تاریخی زمانی که آمریکا اوایل قرن هجدهم پیش از 
جنگ های داخلی قانون تابعیت را به تصویب رساند، تاکید 
کرد که تنها سفیدپوســتان آزاد )نه برده هــا( حق تابعیت 
آمریکا را دارند و سفیدپوستان معترض به آن قانون ارجاع 
می دهند که آمریکا به سفیدپوستان غیر کاتولیک و از نژاد 

انگلوساکسون تعلق دارد. 
از آنجایــی  که تــا این اواخــر نژادپرســتان از لحاظ 
جمعیتی در اکثریت بودند احســاس قــدرت در آنها رخنه 
کرده و حرص و خوی نژادپرســتی کمتر از امــروز بود؛ اما 
تغییرات جمعیتی سبب شد تا آنها آینده هویت آمریکا را در 

خطر ببینند و انگیزه لازم برای اعتراض و خشونت علیه این 
موضوع را پیدا کنند. اما نکته کلیدی که باید یادآور شد این 
است که قبل از ورود  ترامپ به کاخ سفید استفاده از ادبیات 
نژادپرستانه در آمریکا قبح داشت و افرادی که این رویکردها 
را داشــتند در محافلی که در اقلیت بودند رویکردشــان را 
مخفی می کردنــد؛ اما  ترامپ به دلیل بــروز دیدگاهش در 
ایام انتخابات و بعد از آن، به نژادپرستان جر ات و جسارتی 
بخشــیده که حتی در مجامعــی که مخالفــان در اکثریت 

هستند، اظهار وجود می کنند. 
به عنوان نمونه بــا اینکه اکثریت مردم شــارلوتزویل 
در انتخابات ریاســت جمهوری به هیــلاری کلینتون رای 
دادند اما مشــاهده می کنیم که برخلاف گذشــته، بحران 
اخیر در همان منطقه رخ داده اســت. زیرا با قدرت گرفتن  
ترامپ و بیان مواضعش، عرصه برای این نژادپرستان باز 
شده اســت. جالب  اینکه  اگرچه اتفاقی که در شارلوتزویل 
رخ داد اتفاق بســیار مهمی  در آمریکا محسوب می شد اما 
دونالد  ترامپ مواضع مبهمی  را در این خصوص اتخاذ کرد؛ 
او ابتدا بیان داشت که خشــونت از جانب هر گروه و فردی 
را محکوم می کنیم و موجب شــد برخی از مردم مخصوصا 
طرفداران نژادپرســتی تصور کنند  ترامــپ از آنها حمایت 
می کند و آنها را به طور مشــخص محکوم نمی کند ، سپس 
وی بعد از 48 ساعت موضع مستقیم اتخاذ می کند و صراحتا 
گروه های نژادپرســتی چون طرفداران برتری نژاد سفید، 
کوکلاکس کلان ها و نئونازی ها را محکوم و تاکید کرد که 

نفرت افکنی و تعصب جایی در کشورش ندارد.
 در همین راســتا دیوید دوک که یکــی از مهره های 
ارگان کوکلاکس کلان ها اســت از طرفداران پروپا قرص  

ابراهیممحسنی
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درگیری ها و تظاهرات خشونت آمیز اخیر »سفیدپوستان 
افراطی« یا وفاداران به »کو کلاکس کلان« و مخالفان شان 
در شهر شارلوتزویل، واقع در ایالت ویرجینیا در راهپیمایی موسوم 
به »اتحاد راست« در اعتراض به برداشته شدن مجسمه »ژنرال 
رابرت لی« صورت گرفت. درواقع کوکلاکس کلان ها در مفهوم 
کلی آن گروه هایی در آمریکا هستند که به برتری نژاد سفید باور 
دارند. نژادپرستی در ایالات متحده آمریکا پیشینه بسیار طولانی 
دارد و از دوران استعمار در این کشور بنیان گذاری شده است. به 
صورتی که وقتی سفیدپوستان بر کشور آمریکا تسلط پیدا کردند، 
رفتار نژادپرستانه و غیرانسانی با بومیان آمریکایی و سرخ پوستان 
شروع شــد؛ به تدریج این رفتار در قبال گروه هایی که به آمریکا 
مهاجرت کرده بودنــد از جملــه آمریکاییــان آفریقایی تبار که 
به عنوان برده از آنها برای کارهای کشاورزی و تولیدی بهره کشی 
می کردند نیز انجام گرفت. تعداد این آمریکاییان آفریقایی تبار، 
طبق گزارش ها در بین ســال های 1626 تــا 1860 میلادی به 
بیش از 470 هزار برده می رســید. چنین رفتار نژادپرســتانه ای 
با مهاجرینی که از آمریکای لاتین و آســیا بــه آمریکا مهاجرت 
کرده بودند نیز ادامه پیدا کرد. به همین خاطر در آمریکا مبارزات 
زیادی با نژادپرستی صورت گرفته است که اگرچه در برخی موارد 
موفقیت هایی داشته، اما همچنان جبهه نژادپرستی در آمریکا 
قدرتمند است؛ به ویژه اینکه در حال حاضر سفیدپوستان بر این 
قضیه دامن می زنند و درصددند گروه های سســت نژادپرست و 
گروه هایی را که در اقلیت هستند  از حوزه های سیاسی، اقتصادی 
و اجتماعی کشور بیرون کرده و جایگاه ممتازی را که خودشان 
براســاس تاریخ برتری جویی در آمریکا به دســت آوردند، حفظ 
کنند. در گذشته گروه های نژادپرست اشکال مختلفی داشتند 
و رفتار غیر انسانی به صورت نظام مند در آنها نهادینه شده بود تا 
اینکه بعد از لغو برده داری و مبارزات مارتین لوترکینگ، این رفتار تا 
حدودی در آمریکا کاهش پیدا کرد. در واقع در گذشته گروه هایی 
مانند کوکلاکس کلان ها که در حال حاضر به اسم نئونازی ها در 
داخل آمریکا شناخته می شوند درصدد بودند تا به سیاهپوستان، 
مهاجران و دیگر گروه های اقلیت حمله کنند تا زمینه اخراج آنها 
را از آمریــکا فراهم کرده  یا محدودیت هایــی را برای آنها ایجاد 
کنند. به همین خاطر دولت آمریکا در سال 2009 و تحت ائتلاف 
جمهوری خواه، تحقیقاتی را در این زمینه انجام داد، زیرا احتمال 
داد این گروه  ها دست به عملیات   تروریستی در داخل آمریکا بزنند. 
اما هیچ اقدام عملی را در مقابله با این گروه های نژادپرست انجام 
نداد. از لحاظ پراکندگی جغرافیایی، تمرکز نژادپرستان در گذشته، 
جنوب آمریکا بود اما در حال حاضر بیشتر در شرق و شمال شرق 
آمریکا و تاحدودی ایالت های جنوبی مستقر هستند. لازم به ذکر 
است این گروه های نژادپرست بیشتر شامل سفیدپوستانی هستند 
که سواد اندکی دارند  یا امتیازات شان را از دست داده اند و شغل 
مناسبی نیز ندارند.  در گذشته و در دولت های دموکرات اقدامات 
شفاف تری برای مقابله با رفتارهای نادرست برتری جویان انجام 
می شــد، اما دولت دونالد ترامپ، اقدامی که از شــدت و حدت 
اقدامات نژادپرستانه کاسته شود در دســتورکار ندارد. مشاهده 
می کنیم اخیرا تحرکات برتری جویانه در آمریکا شــدت گرفته 
و آخرین آن اعتراضات در شــارلوتزویل بوده اســت که توسط 
مقامات آمریکایی یا محکوم نشد  یا به نوعی سیاستمدارانه مانند 
دونالد ترامپ محکوم کردند که نژادپرستان هم ناخشنود نشوند. 
درواقع چون سفیدپوســتان نژادپرســت از حامیــان  ترامپ در 

انتخابات بودند نوع محکومیت وی در ارتباط با موضوع اخیر نشان 
می دهد که وی مخالفین نژادپرستی را با حامیانش یکسان فرض 
کرده و قاطعانه در مقابل عمل غیرانسانی برتری جویان ایستادگی 
نکرده است؛ همچنان که اســتیو بنن، مشاور رئیس جمهور نیز 
دیدگاه هایی نزدیک به این گروه های افراطی دارد.لازم به ذکر 
است مدیریت چنین جریاناتی در شرایط کنونی در داخل آمریکا 
امر دشواری است و مســتلزم آن است که مقامات دارای قدرت 
در آمریکا مخالف تفکرات نژادپرســتی و برتری جویی باشــند؛ 
چنین چیزی در دولت کنونی آمریکا دیده نمی شود و بنابراین بعید 
است که اقدامات عملی را علیه این گروه ها بتوانند انجام دهند. 
همچنین احتمال دارد اشکال دیگری از این جنبش ها همانند 
تظاهرات اخیر در ویرجینیا که به خشونت کشیده شد، در آینده 
توسط سفیدپوستان افراطی در ایالت های دیگر آمریکا رخ دهد.
ایــن در حالی اســت کــه در واکنــش به خشــونت های 
شــارلوتزویل، دموکرات ها با شــفافیت بیشــتری این اقدام را 
محکوم کرده و ســعی کردند از این رویداد فاصله بگیرند و حتی 
از دولت نیز انتقاد کردند؛ اگرچه همین محکومیت ها در دورانی 
که باراک اوباما رئیس جمهور آمریکا بــود و دموکرات ها قدرت 
را در دســت داشــتند نیز وجود داشــت، اما دولت دموکرات ها 
نیز هیچ گاه اقدام عملی در این راســتا انجام نــداد و گروه های 
نژادپرســت به صورت پنهانی در داخل جامعه حضور داشــتند. 
درواقع دولت ترجیح می داد در مقابل آنها سکوت کند. همچنین 
از آنجایی  که در دنیای امروز نژادپرستی مطرود شناخته می شود 
بخشــی از جمهوریخواهان ســعی کردند از این رویداد فاصله 
گرفته و آن را محکوم کنند؛ اما رئیس جمهور و مشاور وی، بنن 
به جهت آرایی که در انتخابات اخیر از این گروه ها کسب کردند 
تمایل جدی بــرای محکومیت و مهــار نژادپرســتان در داخل 
آمریکا ندارند. در نتیجه این احتمال وجود دارد که تیم  ترامپ، 
این گروه ها را به نوعی در داخل جامعه آمریکا زنده نگه داشته و 
تقویت کنند تا در آینده از آنها در مقابل گروه های مخالف برتری جو 
حمایت کنند. بنابراین به نظر نمی رسد که دولت آمریکا در کوتاه 
مدت بتواند این گروه ها را مهار کند همانگونه که در دوران اوباما 
نتوانستند با خشونت و رفتار تبعیض آمیز نسبت به سیاهپوستان 
و اســپانیایی تبار ها در مناطــق مختلف آمریکا مقابلــه کنند؛ با 
وجودی که رئیس جمهور در آن زمان، شــخصی سیاهپوست 
بود. همچنین از آنجایی که سفیدپوســتان زندگی در آمریکا را  
تنها حق خودشان می دانند و از لحاظ مالی و تحصیلی جایگاه 
بهتری دارند، بعید است نسبت به گروه های ضعیف تر، فقیرتر 
و مهاجرین برابری قائل شــوند و بنابراین هر لحظه امکان دارد 
این گروه ها در دوران ریاســت جمهوری دونالد  ترامپ دست به 
ماجراجویی هایی داخل آمریکا بزنند و به نوعی ماهیت غیرانسانی 
پنهان در داخل جامعه آمریکا را به عینه بروز دهند.باید توجه داشت 
که این تنش ها تبعاتی به همراه دارد؛ اختلافات را بین مردم آمریکا 
یعنی سفیدپوستان و گروه های اسپانیایی و سیاهپوستان افزایش 
می دهد، امکان دارد اختلافــات و درگیری های قومی  دربگیرد 
 یا اقدامات مسلحانه برای ایجاد وحشــت و سرکوب گروه های 
رنگین پوست و اقلیت انجام گیرد. در عرصه سیاسی،  بی ثباتی 
و ناامنی ها را داخل جامعه آمریکا گسترش می دهد و در عرصه 
بین المللی نیز چهره آمریکا را مخــدوش می کند. این در حالی 
اســت که ایالات متحده در طول ســال های گذشته در تلاش 
بود تا تصویری دموکراتیک و حامی  حقوق بشر از خود به نمایش 
بگذارد اما با به قدرت رسیدن ترامپ ما شاهد آشکار شدن وجهه 
دیگری از آمریکا هستیم که در صحنه دولتی نمی تواند با دیگر 
دولت ها تعامل کند و در داخل جامعه نیز نمی تواند زمینه تعامل 
مثبت بین سفید پوستان و رنگین پوستان و دیگر گروه های اقلیت 

را فراهم کند.   

وجههغیردموکراتیک
ترامپنمیخواهدنژادپرستانرامهارکند
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ترامپ در انتخابات بود ، بعدها  در یکی از سخنرانی هایش 
گفت »ما به این دلیل  ترامــپ را برگزیدیم و از وی حمایت 
می کنیــم که وی وعــده داد هویت اصلی آمریــکا را حفظ 
کند«. بنابرایــن می بینیم آنها خودشــان را خیلی راحت به  
ترامپ وصل می کنند این در حالی است که رئیس جمهور 
آمریکا هم آنها را پس نمی زند؛ همچنان که در نخســتین 
واکنش او به جریانات شارلوتزویل این رویکرد کاملا مشهود 
بود. مســاله ای که وجود دارد این اســت سفیدپوســتان 
قبول ندارند که نژادپرستند بلکه اعتقاد دارند همانگونه که 
سیاهپوستان در آمریکا اجازه دارند از حق و هویت خودشان 
دفاع کنند، سفیدپوســتان هم بایــد بتوانند بــدون اینکه 
وصله ای به آنها زده شود از حقوق خودشان دفاع کنند و در 

واقع موضع رسمی سفیدپوستان در تظاهرات این است. 
همچنین یکــی از بزرگترین دغدغه هــای این افراد 
مساله مهاجرت است که تغییرات جدی در ساختار جمعیتی 
آمریکا ایجاد می کند.  ترامپ نیز از ابتدا روی بحث مهاجرت 
تاکید داشــت، بحثی که در ارتباط با دیوار مکزیک مطرح 
شد هم به دلیل مشکلات هویتی در آمریکا است. زیرا این 
تغییرات جمعیتی، تبعات گسترده ای برای آمریکا به همراه 
دارد؛ به عنوان مثال ایــالات متحده از لحاظ هویتی دیگر 
پروتستان محسوب نمی شود زیرا آمریکا کشوری به شدت 
مذهبی بوده است و مذهب، جایگاه ویژه ای در آمریکا دارد. 
آنها مشــروعیت دخالت در امور دنیا را از ذهنیت »منتخب 

خدا بودن« می گیرند.
 همچنین ریشه انگلیســی و زبان انگلیسی برایشان 
موضوعیت ندارد و خواهان آن هستند که اسپنیش، زبان 
رســمی آمریکا شود؛ اینهاســت که این قشــر را به واهمه 
انداخته است و می ترسند در جایی که فرزندان شان بزرگ 
می شــوند آنها در اکثریت نباشــند و تبعیضاتــی که زمانی 
آنها علیه اقلیت بــه کار می گرفتند علیه فرزندان شــان به 
کار گرفته شــود. بنابراین هم  ترامــپ و اطرافیانش و هم 
نژادپرستان سفیدپوست با در نظر گرفتن محدودیت هایی 
که برای هــر دو طــرف وجــود دارد، اهداف یکســانی را 
پیــش می برند و در ایــن راســتا درک متقابلی وجــود دارد 
مبنی بر اینکــه  ترامپ زمانی کــه ملزم به محکــوم کردن 
 خشــونت اســت این محکومیت را فقط به سفیدپوستان

 محدود نمی کند.
در نتیجــه باید گفت بــه نفع دولت  ترامپ اســت که 
تقابل بین سفیدپوستان و دیگر اقشار جامعه آمریکا حفظ 
شــود، مگر اینکه به هرج و مرج بینجامد و امنیت را مختل 
کند. زیرا وی در قالب همین تقابل، پیروز انتخابات شــد.  
ترامپ تمایل دارد قبح اظهارنظر سفیدپوستان از بین برود 
و این ادبیات ادامه پیدا کنــد به همین خاطر نیز در جریان 
اخیر به جای رویکردهای نژادپرســتی بر بحث خشــونت 
تاکید کرد. باید به خاطر داشــت که تقابل سفیدپوســتان 
و ســایرین محدود به دولــت  ترامپ نمی شــود و در تاریخ 
آمریکا همواره وجود داشــته اســت. اگرچه در دوره هایی 
این نوع تظاهرات   خیلــی هزینه بر بود امــا در حال حاضر 
به دلیل مواضــع رئیس جمهور و مشــاور وی، زمینه برای 
نژادپرستان فراهم  شــده اســت. لازم به ذکر است استیو 
بنن، مشاور  ترامپ در همین طیف سفید پوستان جای دارد 
و حضور وی در کاخ سفید به این گروه ها این انگیزه و امید 
 را می دهد که زمان علنی کردن خواســته ها و مطالباتشان 
فرا رســیده اســت. نکته دیگری که باید به آن اشــاره کرد 
این اســت که افرادی که رویکردهای نژادپرستانه دارند و 
عمدتا در ایالت های جنوبی و مناطق روستانشــین حضور 
دارند، در حــال حاضر در همه جــا صراحتا اظهــار وجود 
می کنند؛ اما درگذشته آنها جز و گروه های زیرزمینی بودند و 
جرات و جسارت اقدامات علنی را جز در ایالت های جنوبی 
که در اکثریت بودند و می توانســتند علنــی فعالیت کنند، 

نداشتند.   
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هفته گذشــته گروهی از نژادپرســتان و راست گرایان 
افراطی در اعتراض به برچیدن مجسمه ژنرال لی در پارکی در 
شهر شارلوتزویل ویرجینیا دست به تظاهرات زدند. اگرچه از 
زمان روی کار آمدن دونالد  ترامپ، رئیس جمهور جمهوریخواه 
آمریکا گروه های نژادپرست در این کشور فعال تر شده اند، اما 
آنچه که در شارلوتزویل ویرجینیا رخ داد، در واقع باز شدن زخم 
کهنه تعارضات نژادی در ایالات متحده آمریکا است و ارتباط 
مستقیمی  با روی کار آمدن دونالد  ترامپ ندارد. بحث تبعیض 
نژادی یک بحث قدیمــی، عمیق و دیرپــا در ایالات متحده 
است؛ به عبارت دیگر از پیش از تاسیس ایالات متحده آمریکا 
در اواخر قرن هجدهم این وضعیت وجود داشته است؛ جنگ 
داخلی که خونین ترین جنگ آمریکا بوده نتوانست این تنش را 
مهار کند و حتی جنبش حقوق مدنی که دستاوردهای زیادی 
به همراه داشــت نیز توفیقی در پایان دادن به تبعیض نژادی 
در این کشــور نداشــت. بنابراین تمام تلاش ها و مخالفت ها 
با تبعض نژادی اگرچه در مقیاس کلان دســتاوردهایی برای 
سیاه پوستان داشته  )انتخاب رئیس جمهور سیاهپوست( اما 
همچنان در ســطح جامعه و میان عامه مــردم این تبعیضات 
ملموس و مشهود است و یک نوع دوگانگی در آمریکا بوجود 
آمده اســت. درواقع دولت دونالد  ترامپ محصــول و معلول 
تعارضــات نژادی بوده اســت؛ اما نقــدی که بــر  ترامپ وارد 
می شود این اســت که چرا آشــکارا و صریح خشونت حامیان 
برتری نژادی و سفیدپوستان را محکوم نکرد و در اظهارنظری 
که داشته خشونت توسط هر دو طرف را محکوم کرد و به تقبیح 
این اقدام نژادپرستان پرداخت؛ درصورتی  که اکثریت قریب 
به اتفاق سیاستمداران و نخبگان جامعه آمریکا حتی خانواده  
ترامپ صراحتا خشونت توسط برتری جویان سفید را محکوم 
کرده اند. به هر تقدیر بهانه برگزاری تجمعات در ویرجینیا که 
توسط پلیس نیز غیرقانونی خوانده شد، اعتراض به تلاش برای 
برداشتن مجسمه ژنرال لی بوده است. ژنرال لی، فرمانده کل 
ارتش ایالت های برده دار جنوبی در جنگ داخلی بود که اعلام 
جدایی از ایالات متحده کردند و جنــگ داخلی راه انداختند، 
اما در نهایت شکســت خوردند و ایالت های جنوبی برده داری 
را برچیدند و مجددا به ایالات متحده آمریکا بازگشتند. درواقع 

برداشتن  یا  بی احترامی  به مجســمه ژنرال لی مورد اعتراض 
گروهی از مردم آمریکا که تمایلات نژادپرستانه و برتری نژادی 
دارند و گروهی از ناسیونالیست های آمریکایی که از او به عنوان 
یک قهرمان ملی و واقعیت تاریخی یاد می کردند، واقع گشت. 
بنابراین باید گفت مجموعه اتفاقاتی که طی سال های اخیر 
رخ داده، متاثر از افزایش آگاهی توده مردم نسبت به موضوع 
نژادی است که باعث شده برخی از سمبل های کنفدراسیون 
جدایی طلب آمریکا در جنگ داخلی برداشته شود؛ به عنوان 
مثال پرچم کنفدراســیون در کارولینای جنوبی برداشته شد. 
بنابراین جنبش برتری جویی سفید عقیده دارد که به بخشی از 
تاریخ و اعتقادات مردم آمریکا  بی احترامی  می شود و به دنبال 
آن درخواســت برگزاری تظاهرات را دارند. اما باید گفت اینها 
در واقع بهانه ای بیش نیســت زیرا برتری جویان اعتقاد دارند 
هویت آمریکایی در حال از بین رفتن اســت؛ از دید این گروه 
هویت آمریکایی این گونه تعریف می شــود: »سفیدپوستانی 
که تبار اروپایــی دارند، عمدتا پروتســتان مذهب هســتند و 
هویت آمریکایی دارند.« به زعم آنهــا، جامعه آمریکا با وجود 
مهاجرانی از آمریکای جنوبی و رشــد جمعیت سیاهپوســتان 
در حال از دســت دادن هویت اصلی اش است. آنها معتقدند 
جدایی نژادی باید گســترده تر شــود و مناطق سفید پوست و 
سیاهپوست از همدیگر تفکیک شوند . این نژادپرستان بر این 
باورند که آنها زیر بار رشد جمعیت رنگین پوستان نابود می شوند. 
از نگاه آنها، عموم مهاجران و رنگین پوســتان، سرباری برای 
جامعه هســتند، هزینه ســنگینی را به دولت و جامعه تحمیل 
می کنند و موجب افت وضعیت معیشــتی اقشار سفید پوست 
می شوند. ضمن اینکه در دوران ریاست جمهوری باراک اوباما 
جنبش های برابری خواهی قدرت گرفتند، علیه جدایی نژادی 
و تبعیض نژادی تجمعاتی برگزار کردند و در مقابل قدرت یابی 
جریان های جدیــد برتری جویان ســفید و گروه های افراطی 
چپ گرای آنارشیست بیگانه ایستادند. به دلیل همین خیزشی 
که در دوران باراک اوباما برای برابری خواهی اجتماعی به وجود 
آمد، برتری جویان تظاهراتی برپا کردند تا اعتراض خودشان را 
نسبت به آن جریان نشان دهند. ضمن اینکه در چنین شرایطی، 
ظهور  ترامپ با شعارهای بیگانه ستیزی و ضدمهاجری فرصت 
مناسبی را برای اتحاد این گروه ها ایجاد کرد تا مطالبات شان را 
مطرح کنند. نباید فراموش کرد بخشی از آرایی که به نفع دونالد  
ترامپ به صندوق ریخته شد، توســط همین سفیدپوستانی 
بود که عموما در مناطق روستایی و حومه شهرها و ایالت های 

جنوبی منسوب به کارگران یقه آبی و صنعتی هستند.

همچنین بایــد گفت کــه برتری جویان و نژادپرســتان 
مرزهــای حزبــی را در نوردیده اند و در ســطح گســترده تر در 
حیطه مواضع ایدئولوژیک میان محافظــه کاران و لیبرال ها 
خط می کشــند. درواقع اکثریت قریب به اتفاق جناح لیبرال 
ضد تبعیضات نژادی هستند که شــامل جمهوریخواهان نیز 
می شــوند؛ به عنوان مثال مایک پنس، معاون  ترامپ و جف 
سشنز، وزیر دادگستری آمریکا که از جمهوریخواهان معتقد 
و متعصب هستند خشونت های شارلوتزویل را محکوم کردند، 
اما بخشی از محافظه کاران در آمریکا به مواضع نژادپرستانه، 
بیگانه ستیزانه و اقلیت ستیزانه نزدیک هســتند. زیرا اتفاقی 
که در شارلوتزویل افتاد تنها نقض سیاهپوستان نبود در واقع 
نقض هر آن چیزی بود که در آمریکا مهر اقلیت خورده است؛ 
علیه یهودیان و مسلمانان به عنوان اقلیت دینی شعار داده شد، 
علیه همجنس گرایان به عنوان اقلیت جنسی برخاستند و هر 
آنچه در اقلیت است از دید برتری جویان سفید مذموم و ناپسند 
است. بنابراین می توان گفت بخشی از محافظه کاران که در 
ایالت های جنوبی در مناطق روستایی و مذهبی افراطی فعالیت 

می کنند، به تفکرات نژادپرستانه نزدیک هستند.
باید توجه داشــت که در این راستا نهاد دولت به تنهایی 
نمی تواند تغییــری در ذهنیت مردم آمریکا نســبت به معضل 
نــژادی ایجــاد کند، گرچــه هم دولت هــای دموکــرات هم 
جمهوریخواه به عنوان نماینده مردم قدم هایی را برای مواجهه با 
تفکرات جدایی خواهانه برداشته اند. اما مردمی  که سالیان سال 
در این سیستم زندگی کرده اند، با این فرهنگ بزرگ شده اند و 
نگاه منفی نسبت به مسائل نژادی دارند، به این راحتی تغییر 
نمی کنند. بنابراین اگر تغییرات فرهنگی صورت نگیرد امکان 
حل این معضل توسط هر دولتی دشوار خواهد بود. نهاد دولت 
و تشکیلات سیاســی در آمریکا از این جریان ها و خشونت ها 
بسیار ناخرسند است و احساس خطر می کند چراکه ادامه این 
وضعیت ثبات اجتماعی را به خطر می اندازد و به آشــوب ها و 
درگیری های خیابانی منجر خواهد شد. اما نگاه شخص دونالد  
ترامپ متفاوت اســت، او به مراتب بیشتر از محافظه کاران و 
جمهوریخواهان، بیگانه ستیز و مهاجر ستیز است و مواضعی 
که او اتخاذ کرده می تواند موجب دلگرمی  جریان برتری جویی 
ســفید شــود. البته به نظر می رســد جامعه مدنی، رسانه ها و 
نخبگان آمریکا به این جمع بندی رسیدند که با این نوع حرکت ها 
باید مقابله کنند و امکان ظهور و بروز و تبدیل شــدن اتفاقات 
شارلوتزویل به جنبش فراگیر اجتماعی که به تعارضات نژادی 

دامن بزند را از بین ببرند.   

زخمکهنهنژادپرستیدرآمریکاسربازکردهاست
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دونالد  ترامپ از زمان حضور خــود در راس معادلات 
سیاســی و اجرایی ایالات متحده آمریکا مولد بحران های 
زیادی در سیاســت داخلی و خارجی کشورش بوده است. 
 بی دلیل نیســت که حتــی بســیاری از جمهوری خواهان 
ســنتی حضور  ترامپ در کاخ ســفید را خطرنــاک ارزیابی 
کرده و نسبت به آثار و تبعات رفتارهای  ترامپ ابراز نگرانی 
می کنند. همان گونه که مشاهده می شود،  ترامپ در چندین 
جبهه مشــغول بحران آفرینــی در حوزه سیاســت خارجی 

کشورش است. در قاموس سیاست خارجی  ترامپ، اساسا 
دیپلماسی و عقلانیت محلی از اعراب ندارد. این موضوع، 
نگرانی شدید بســیاری از دموکرات ها و جمهوری خواهان 
را برانگیخته اســت. در این میان، حتی برخی سناتورهای 
جمهوریخــواه آمریکایی مانند جان مک کین و لیندســی 
گراهام، با نگرانی مشــغول رصد دوران ریاست جمهوری  
ترامپ هستند. در چنین شرایطی، پروژه »مهار  ترامپ« به 
صورتی جدی تر در ایالات متحده آمریکا اســتارت خواهد 

خورد. 
همــگان متفق القــول هســتند کــه رئیس جمهور 
ایالات متحده آمریکا روزهای پرتلاطمی  را در این کشــور 
ایجاد کرده است. مروری بر کارنامه شش ماهه  ترامپ در 
حوزه سیاست خارجی آمریکا  نشان می دهد که او به دنبال 
ایجاد جنجال هایی مزمن و دامنه دار در این حوزه اســت. 
اگرچه  ترامــپ در جریــان رقابت های انتخابات ریاســت 
جمهوی سال 2016 مدعی شده بود که قصد دارد از تمرکز 

بر حوزه سیاست خارجی کاسته و بیشــتر بر درون مرزهای 
کشور خود متمرکز شود، اما آنچه طی ماه های اخیر گذشته 
است، ادعای رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا را به شدت 
زیر سوال می برد. به عبارت بهتر، بسیاری از رای دهندگان 
آمریکایی تصــور می کردند که  ترامپ شــخصیتی کاملا 
متفاوت با بوش پسر و دیک چنی دارد. در حالی که ترکیب  
ترامپ - پنس، دقیقا همان ترکیب کاخ سفید در سال های 

2000 تا 2008 میلادی را به ذهن متبادر می سازد. 
مروری بر کارنامه رئیس جمهــور ایالات  متحده طی 
شــش ماه اخیر، نشــان دهنده بحران های مزمنی اســت 
کــه وی در سیاســت خارجی آمریــکا ایجاد کرده اســت. 

بحران هایی که دامنه ای گسترده داشــته و برخی از آنها، 
ممکن است تا سال ها در حوزه سیاست خارجی واشنگتن 
ظهور و بروز داشــته باشــند.  ترامپ در یکی از نخســتین 
اقدامات خــود، از توافق آب و هوایی پاریس خارج شــد و 
شــرکای اروپایی خود را در شوکی ســخت قرار داد. با این 
حال ماجرا به این نقطه ختم نشد. اصرار  ترامپ بر افزایش 
بودجه نظامی اعضای ناتو، مولــد بحران های پایداری در 
میان واشــنگتن و شــرکای آتلانتیکی آن بوده است. این 
تنش ها همچنان ادامه دارد. در ادامه، شاهد تلاش  ترامپ 
برای خروج از توافق هسته ای با ایران هستیم. موضوعی 
که حتی به واکنش رکس تیلرسون وزیر امور خارجه دولت 
آمریکا و متعاقبــا، برکناری وی از کمیته بررســی برجام در 
آمریکا انجامید. طی هفته های اخیر نیز  ترامپ وارد تنشی 
 بی ســابقه با کره شمالی  شده اســت. وی کره شمالی را در 
خصوص اقدام نظامی تهدید کرده اســت. پیونگ یانگ 
نیز در مقابل، طرح حمله به گو آم را مورد بررســی قرار داده 

دغدغهایبهناممهارترامپ
کپیبرداریترامپازبوش

است. از سوی دیگر،  ترامپ در تازه ترین موضع گیری خود، 
ونزوئلا را نیز نسبت به اقدام نظامی تهدید کرده است! آنچه 
مسلم است اینکه دونالد  ترامپ در همین مدت کوتاه حضور 
خود در کاخ ســفید، ایالات متحده آمریکا را به قهقرا برده 
اســت. به راســتی دلیل اصرار  ترامپ برای ایجاد تنش در 
حوزه سیاست خارجی آمریکا چیست؟ آیا وی هدف خاصی 
را از این اقدامات دنبال می کند؟پاســخ این ســوال مثبت 
اســت.  ترامپ این اقدامات را به صورتــی کاملا هدفمند 

صورت می دهد. 
در اینجاست که شاهد همخوانی رفتارهای  ترامپ و 
بوش پسر هستیم. قبل از اینکه وارد این بحث شویم، لازم 
اســت نیم نگاهی به وضعیت  ترامپ در بین افکار عمومی 
آمریکا بیندازم. واقعیت امر این اســت که  ترامپ به خوبی 
نســبت به مخالفت اکثریت افکار عمومــی آمریکا با خود 
آگاه است. نظرســنجی های اخیر نیز نشــان می دهد که 
حتی در میان طرفــداران  ترامپ نیز بر ســر ادامه حمایت 
از وی  تردیدهایی جدی ایجاد شــده و از تعــداد هواداران 
رئیس جمهور آمریکا کاسته شده است. در چنین شرایطی  
ترامپ تصمیم گرفته است امنیت ملی کشورش را قربانی 
مطامع سیاسی خود کند. در برخی نظرسنجی های صورت 
گرفته در آمریکا، میزان محبوبیت دونالد  ترامپ به حدود 30 
درصد کاهش یافته است.  ترامپ در این خصوص از همان 
فرمولی پیروی می کند که بوش پسر در بین سال های 2000 
تا 2004 میلادی به آن اســتناد کرد. ایــن فرمول، ایجاد 
بحران در سیاست خارجی آمریکا و خلق وضعیت اضطراری 
در حوزه سیاسی و امنیتی آمریکاست. در چنین شرایطی، 
افکار عمومی نسبت به استمرار حضور  ترامپ در کاخ سفید 

بیشتر مجاب می شوند. 
به عنوان مثال، در جریان منازعات اخیر میان ایالات 
متحده آمریکا و کره  شمالی، شاهد افزایش اندک محبوبیت  
ترامپ در برخی نظرسنجی ها بوده ایم. ایجاد فضای ترس 
و وحشــت و جنگ، همیشــه به مثابــه ابزاری در دســت 
سیاســتمداران آمریکایی در راستای افزایش قدرت مانور 
آنها در فضای سیاسی کشورشــان بوده است. بوش پسر 
نیز با اندازی جنگ در افغانستان و عراق، به افکار عمومی 
این گونه القا کــرد که در صورت پیــروزی دموکرات ها در 
انتخابات ریاست جمهوری ســال 2004، روند صیانت از 
شهروندان آمریکایی در مقابل تهدیدات موجود با مشکل 
مواجه می شود. از این رو وی به راحتی توانست جان کری 
را در انتخابات ریاست جمهوری سال 2004 شکست دهد 
و برای دومین بار راهی کاخ سفید شود.  ترامپ هم اکنون 
به خوبی می دانــد که در وضعیــت طبیعی قــادر به جلب 
آرای عمومی به ســود خــود نخواهد بود و قطعا در ســال 
2020 از نامزد حزب دموکرات شکســت خواهد خورد. در 
چنین شرایطی،  ترامپ ترجیح داده است جامعه آمریکا را 
به ســوی بحرانی هدفمند هدایت کند. بحرانی که پاشنه 
آشــیل امنیت آمریکا و البته رمز ورود دوباره  ترامپ به کاخ 

سفید خواهد بود.
در نهایت اینکه در صورت استمرار وضعیت موجود در 
ایالات متحده آمریکا و تداوم حضور  ترامپ در کاخ سفید، 
شــاهد وقوع بحران های مزمنی در حوزه سیاست داخلی و 
خارجی ایالات متحده آمریکا خواهیم بود. بحران هایی که 
سران هر دو حزب دموکرات و جمهوریخواه طی دهه های 
متمادی با آن درگیر خواهند بود. شاید در چنین شرایطی، 
برکناری  ترامپ از قدرت و خروج وی از کاخ سفید، تنها راه 

موجود برای نجات نسبی آمریکا از بحران باشد... .   
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بدون شک، دولت فعلی آلمان یکی از ضعیف ترین 
دولتها طی چند دهه اخیر در این کشور بوده است. ائتلاف 
دو حزب مخالف ســنتی یعنی احزاب دموکرات مسیحی و 
سوسیال دموکرات، وضعیت نامتوازنی را در حوزه اقتصاد، 
سیاست خارجی و حتی معادلات اجتماعی در آلمان ایجاد 
کرده اســت. بســیاری از تحلیلگران مســائل سیاســی و 
اقتصادی در آلمان، از ابتدا نسبت به شکل گیری ائتلاف 
دموکرات مسیحی ها و سوسیال دموکراتها دید بدبینانه ای 
داشتند. گذشت زمان نشان داد که این دید منفی  بی دلیل 

نبوده است!
دولــت ائتلافــی آلمــان در مواجهــه با بســیاری از 
بحرانهای این کشــور که مســتلزم ورود قاطعانه دولت به 
صحنه بود، به محل منازعه دو حزب ســنتی و رقیب تبدیل 
شــد. یکی از این موارد، بحران پناهجویان در ســالهای 
2015 و 2016 میــلادی بــود. این بحــران همچنان در 
آلمان و دیگر کشــورهای اروپایی وجــود دارد. همچنین 
حزب سوســیال دموکــرات آلمــان، سیاســتهای نظامی 
حــزب دموکرات مســیحی از جملــه موافقت نســبی این 
حزب با افزایــش بودجه نظامی آلمان)در راســتای تامین 
نظر دونالد ترامــپ رئیس جمهور ایالات متحــده آمریکا( 
را بر نمی تابد. مجموع این اختلافات ســبب شده است تا 
بسیاری از شــهروندان آلمانی، از کارآمدی دولت خود در 
مواجهه با بحرانهای سیاست داخلی و خارجی کشورشان 

ناامید شــوند. هم اکنون  در فاصله حــدود یک ماه و نیم تا 
برگزاری رقابتهای انتخاباتی آلمان، نشــانه ای از پیروزی 
مطلق ائتلاف احزاب مسیحی مشاهده نمی شود. همین 
مساله سبب می شــود تا مرکل و همراهانش بار دیگر ناچار 
به تشکیل دولتی ائتلافی در کشورشــان شوند. بنابراین، 
سوســیال دموکراتها حتی در صورت شکست احتمالی در 
انتخابات،بار دیگر نســبت به حضور در دولت بعدی آلمان 

امیدوارند.
طی روزهای اخیر، شــاهد موضع گیری های خاصی 
در رقابتهای انتخاباتی آلمان هستیم. مارتین شولتز، نامزد 
حزب سوسیال دموکرات برای احراز پست صدارت اعظمی 
 آلمان و رئیس سابق پارلمان اروپا اخیرا به نکته قابل تأملی 
در سخنان انتخاباتی خود اشاره کرده است. مارتین شولتز 
انصراف از افزایش بودجه نظامی به 2 درصد تولید ناخالص 
ملی را شرط حزبش برای مشارکت در دولت ائتلافی آینده 
در آلمان دانسته است! مارتین شولتز تاکید کرده است که 
باید استراتژی محدودیت تسلیحات و خلع سلاح اتمی  را 
در پیش گیریم به جای اینکه یک مسابقه تسلیحاتی را به 
راه بیندازیم که از طرف دونالد  ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 

برای آن تبلیغ می شود.
این اظهارات مارتین شولتز از ابعاد و زوایای مختلفی 
قابل تجزیه و تحلیل اســت. فارغ از اظهاراتی که مارتین 
شولتز در مواجهه با رویکرد نظامی و تسلیحاتی آنگلا مرکل 
و حزب دموکرات مسیحی آلمان بیان کرده است، سخنان 
وی در خصوص احتمال تشکیل دوباره دولت ائتلافی در 
آلمان بســی جای تأمل دارد. هم اکنون نظرســنجی های 
صورت گرفته در آلمان نشــان می دهد که ائتلاف احزاب 

سایهائتلافناخواسته
نگاهیبرآخرینتحولاتسیاسیآلمان

مسیحی در مصاف با سوسیال دموکراتها پیشتاز هستند. از 
سوی دیگر، این احتمال وجود دارد که مرکل و همراهانش 
آرای لازم برای تشکیل دولت مستقل و یکدست را نتوانند 
به دســت آورند. در این صورت، تشکیل دولت ائتلافی در 
آلمان غیر قابــل اجتناب خواهد بــود. در این میان، حزب 
ســبز آلمان، از احزابی اســت کــه دموکرات مســیحی ها 
برای تشــکیل دولت بــا آن وارد مذاکره خواهند شــد. اما 
نباید فراموش کــرد که در جریان تشــکیل دولت ائتلافی 
فعلی آلمان، حزب ســبز در نهایت حاضر به تشکیل دولت 
ائتلافی با حزب دموکرات مسیحی نشد. در نهایت، آنگلا 
مرکل ناچار شد مذاکرات تشــکیل دولت ائتلافی با حزب 

سوسیال دموکرات را در دستورکار قرار دهد.
این مذاکــرات، به صو رتی کاملا ناخواســته صورت 
گرفت. عدم راهیابی دموکراتهای آزاد )حزب متحد مرکل( 
در رقابتهای انتخاباتی دور گذشته، مرکل را ناچار به ائتلاف 
با رقبایش کرد. در هر حال، محصول این مذاکرات، تشکیل 
دولت ائتلافی فعلی در آلمان بود. دولتی ضعیف و حداقلی 
که در آن اعضای ارشــد حــزب سوســیال دموکرات مانند 
فرانک والتر اشتاین مایر و زیگمار گابریل نیز مشارکتی فعال 
داشته اند. همان گونه که اشاره شــد،طی سالهای اخیر، 
شاهد بروز اختلافات عمده ای میان اعضای دولت ائتلافی 
آلمان بوده ایم. هم اکنــون، این تجربه بــار دیگر درحال 
تکرار است. طی روزهای اخیر، شــاهد کاهش محبوبیت 
انگلا مرکل  نزد افکار عمومی آلمان هستیم. اگرچه مرکل 
همچنان دارای حاشیه امنیت بهتری نسبت به رقیب خود 
مارتین شولتز است  اما اســتمرار این روند کاهشی به ضرر 

صدر اعظم آلمان خواهد بود. 
در فاصله حدود یک ماه و نیم بــه انتخابات پارلمانی 
آلمان که در 24 سپتامبر برگزار می شود، نتایج نظرسنجی ها 
نشان می دهد که محبوبیت هر دو نامزد صدر اعظمی آلمان  
یعنی مارتین شــولتز از حزب سوســیال دموکرات و آنگلا 
مرکل از حزب دموکرات مسیحی کاهش پیدا کرده و البته 
مرکل همچنان پیشــتاز اســت. با این حال، نباید فراموش 
کرد که رقابت انتخاباتــی در آلمان، میان مرکل و شــولتز 
برگزار نمی شود!آنچه در انتخابات آلمان موضوعیت دارد، 
میزان رای آوری احزاب این کشور و تشکیل ائتلاف های 

سیاسی است. 
در هر حال، طی روزهای اخیر بار دیگر زمزمه تشکیل 
دولت ائتلافی در آلمــان )میان دو حزب رقیب و ســنتی( 
به گوش می رســد. هم اکنون مارتین شولتز، عقب نشینی 
مرکل از اختصاص 2 درصد تولید ناخالــص ملی آلمان به 
هزینه های دفاعی را شــرط حضور سوســیال دموکرات ها 
در دولت ائتلافی دانســته اســت. به عبارت بهتر، مارتین 
شــولتز در ماورای ســخنان خود، خبر از احتمال تشکیل 
دوباره دولت ائتلافی)متشــکل از احزاب مسیحی و حزب 
سوسیال دموکرات( داده است. این مساله، نوعی بازگشت 
به نقطه صفر محسوب می شود. بدون شک در این صورت 
قدرت مانــور مرکل در معادلات سیاســت داخلی و خارجی 
آلمان به شدت کاهش خواهد یافت. بدیهی است که این 
موضوع، نارضایتی های عمومی از دولت ائتلافی آلمان را 

تقویت خواهد کرد. 
در هر حال، مرکل سعی دارد با تقویت محبوبیت حزب 
متبوعش، مانع از شــکل گیری دوباره وضعیــت فعلی در 
آلمان شود اما حزب سوسیال دموکرات به راحتی در مقابل 
صدر اعظم این کشور عقب نشینی نخواهد کرد. حال باید 
دید که نتیجه جدال دو حزب دموکرات مسیحی و سوسیال 
دموکرات و احزاب متحد آنها در انتخابات سراسری آلمان 
چه خواهد شــد. انتخاباتی کــه به دلیــل موقعیت خاص 
آلمان و مــرکل در اتحادیه اروپا، نتیجه آن برای بســیاری 
از کشــورهای عضو اروپای واحد نیــز دارای اهمیت فوق 

العاده است.  
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روایتچشمهایش
نگاهیبهواکنشسلبریتیهاپسازشهادتمحسنحججی

همه چیز از حماسه یک عکس شــروع شد. اسارت 
ستوان یکم، پاسدار، محسن حججی به دست نیروهای 
داعش با انتشار تصویر مردی که اقتدار یک ملت در نگاه 
نافذش موج می زد، به ســرعت در فضای مجازی کشــور 
خبرســاز شــد و ســپس با فاصله زمانی کمی خبر شهادت 
ایشان عقربه های تاریخ را روی ساعت ایران متوقف کرد. 
برخلاف پندار سیاه داعشــیان، بازخورد این تصویر رعب 
و وحشــت در قلب جامعه ایران نبود، بلکــه آغازگر موجی 
حمایتی دامنه دار در سراسر کشور شد. آنچه اما ذهن قلم را 
می فرساید چرایی این بازخورد عظیم در کالبد جامعه ایرانی 
اســت که آن را می توان از دو محور کنش جمعی مردم و 

اقدام سلبریتی ها مورد واکاوی قرارداد. 

  الف( کنش جمعی مردم در شبکه های اجتماعی
اصطلاح »شبکه های اجتماعی« را برای نخستین 
بار چی ای بارنــز در ســال 1954 طرح کــرد و از آن پس 
به ســرعت به شــیوه ای کلیدی در تحقیقات و مطالعات 
جامعه شناختی و رسانه ای بدل گشــت و پس  از آن شاهد 
رشــد واکاوی رفتارهای فــردی و جمعــی به خصوص در 
عرصه سیاســی در بســتر شــبکه های اجتماعی بودیم. 
یکی از مهم ترین بسترهای ســنجش رخدادها، گفتارها 
و نوشتارها در منازعات و مناســبات سیاسی درک صحیح 
از اجتماع شبکه ای یا شــبکه روابط غیررسمی و به دور از 

قدرت حاکم اســت. یکی از ایــن اجتماعات 
شبکه ، شــبکه های اجتماعی مجازی است. 
مفهــوم اجتماعــات مجازی در ســال 1993 
توســط رینگولــد، به عنوان گــروه اجتماعی 
موجود در محیط اینترنت بیان شــد که مردم 
از طریق آن با یکدیگر بحث می کنند. هرچند 
بازیگران عرصه قدرت در تکاپو هســتند تا با 
عملیات روانی تســخیر قلب و روان و ذهن را 
در پی   گیرند و خود، موضوعات طراحی شده 
برای انتقــال ویژگی ها و اطلاعــات خاصی 
برای مخاطبان است که از این طریق می تواند 
احساســات و انگیزه های آنهــا و نهایتا رفتار 
ســازمان ها و گروه هــا و افراد را تحــت تاثیر 

قرار دهد.
1.فرامتنرخدادشهادت

کنش جمعی حمایتی افــکار عمومی از 
شهید دارای ســویه های فرا متن قابل تاملی 

است. حدود دو ماه قبل عناصر داعش با حمله به حرم امام 
خمینی )ره( و مجلس شــورای اســلامی دنبال این بودند 
 ترس جمعی در کشــور ایجاد کنند؛ هرچند شوک داعش 
به پیکر جامعه بــا تکاپوهــای وحدت ملی و پاسداشــت 
فداکاری شهید تیموری اثرگذاری جدی نداشت و از سوی 
دیگر برون داد آن فهم مشترک ایرانیان از احساس امنیت 
و چرایی تصمیم اســتراتژیک نظام برای حضور در خارج 
از مرزها بود و در همین راســتا فهم حضــور مدافعان حرم 
عینی تر شــد. عنصر مشــترک این فرامتن با رخداد مورد 
تحلیل این نوشتار اســتمرار حضور »داعش« در تقابل با 

»ایران« و »شوک جمعی« در چند ماه گذشته بود. 
رخداد دوم فرامتن که بر کنش جمعی اثر گذاشت؛ 
تصویر ســلفی نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی با 

موگرینی بود. در این مقطع زمانی روحیه »عزت ملی« به 
دلیل غربزدگی عریان در سلفی نمایندگان فراکسیون امید 
تضعیف شــده بود. ســلفی نمایندگان با موگرینی، مراسم 
تحلیف ریاست جمهوری را تحت الشعاع قرارداد و سخنان 
رئیس دولت در خصوص مناسبات آتی با کشورهای غربی 
در چارچوب برجام شــنیده نشــد. حجت الاســلام حسن 
روحانی در اولیــن موضع گیری خود در کســوت کلیددار 
دوازدهم پاســتور موضع دولــت را در قبال نقــض برجام 
ابراز داشت و در همین راســتا گفت: »جمهوری اسلامی 
ایران آغازگر نقض برجام نخواهد بود ولی در مقابل تداوم 
بدعهدی های آمریکا نیز ســاکت نخواهد نشســت.« با 
خطاب قــرار دادن رئیس جمهور آمریکا اظهار داشــت: 
»آنان که قصد پاره کردن برجام را دارنــد بدانند که با این 
کار طومار عمر سیاســی خود را پــاره خواهند کرد و جهان 
این بدعهدی آنان را فراموش نخواهد کرد.« پس  از این 
رخداد افکار عمومی با هشــتک انتقادی #سلفی_حقارت 
بر نمایندگان تاختنــد. فاصله زمانی کم ایــن دو رویداد با 
هم تقابل دو کنش را از هویت ایرانی به نمایش گذاشت و 
در ذهن مخاطبان ایرانی اش »ســلفی عزت« را در مقابل 
»سلفی حقارت« قرارداد. گویی این عکس آمده بود تا آن 
عکس ها را از رزومه ایران مقتدر، پاک کند و درس صلابت 

به برخی از نمایندگان بدهد. 
2.متنرخدادشهادت

تصویر به مثابه رخدادی تاریخی در حافظه همگانی 
جامعه ایرانی تداعی شد. صلابت نگاه اسیر ایرانی و نحوه 
خاص شهادت و تصویر آخرالزمانی در سرزمین شام برای 

کشــوری با خاســتگاه تعلقات پایدار دینی نمودهای بروز 
و ظهور جدی دارد. نهضت عاشــورا قرن هاست جزئی از 
هویت دینی مردم ایران اســت و روحیه شــهادت طلبی و 
پیروی از مکتب سید الشهدا در جامعه ایرانی، همواره یکی 
از عوامل برتری ســاز و بازدارنده در مواجهــه با متجاوزان 
اســت. این بال ســرخ، یکــی از مهم تریــن مؤلفه های 
پیشبرد اهداف انقلاب اسلامی بوده است و در چند سال 
گذشته دشمن با اشراف بر این موضوع، تهاجم فرهنگی 
گســترده ای علیه هویت دینی و عاشورایی جوانان ایرانی 
انجام داده است. حال در وضعیتی که دشمن تصور دارد 
توانســته ریشــه های این فرهنگ دینی را از پیکره هویت 
ایرانی بزداید، شــهادت شــهید حججی در اولین ثانیه ها 
در ذهــن مخاطبانــش تداعی کننــده مهم تریــن میراث 

شــیعی بود و برای افکارعمومی اســارت و شیوه شهادت 
شــهید حججی، یادآور رخدادهای کربلا است و از سوی 
دیگر شیوه فیلم برداری و صحنه های دلخراش آن نشان 
می دهد که تیم رســانه ای داعش در تــلاش برای ضربه 
جدی به خودباوری و امید مــردم ایران بودند و نوع عکس 
نشان می دهد آنان در تکاپو برای  ترسیم صحنه آخرالزمانی 
بودند ولی با چهره آشــفته و پر اســترس عضــو داعش و 
صلابت نگاه پاسدار ایرانی، پیروز محتوم نبرد آخرالزمانی 

مشخص گردید. 

  ب( کنش سلبریتی ها
همچون کشورهای دیگر، سرزمین ما نیز چهره های 
معروف و مشهور خودش را دارد که هرکدام محبوب قشری 
و گروهی قــرار گرفته انــد. بعضی ها در قالب ورزشــکار، 
برخی ها بــا جامه سیاســتمداری و تعداد کثیــری در زمره 
هنرمندان، توانســته اند مخاطب خاص خودشان را میان 
مردم پیدا کننــد و بر آنهــا تاثیر بگذارند. بررســی فعالیت 
ســلبریتی ها در شــبکه های اجتماعــی در شــرایطی که 
سرعت تبادل داده ها ارتقا داشته است، از اهمیت وافری 
برخــوردار اســت. این شــخصیت ها با واکنش هایشــان 
مخاطب هایشــان را به ســمت دلخواه جلب می کنند. در 
نتیجه نقش این افراد، کمتر از رسانه های رسمی نخواهد 
بود. کنش ها و واکنش ها میان سلبریتی ها دوگونه است؛ 
گاهی رویداد آنقدر مهم اســت که طبیعتــا باعث واکنش 
سلبریتی ها خواهد شــد و در مورد بعدی سلبریتی ها عامل 
ایجاد موج رســانه ای- اجتماعی می شــوند. با انتشار خبر 
اسارت و شهادت شهید حججی رصد الگوی 
رفتار سلبریتی ها نشان از تاثیری دو طرفه میان 
رویداد همگامــی  با مــردم و واکنش عاملانه 
دارد و بــه عبارتــی برهم کنش هر دو ســبک 
موجب بدل شدن موج ابتدایی به یک سونامی 

 حمایتی اجتماعی شد.

سرمایه اجتماعی شهادت 
بــه روایت پاتنــام، ســرمایه اجتماعی به 
منزله اعتماد، هنجارها و شــبکه هایی است که 
همکاری و مشارکت را برای منافع متقابل تسهیل 
می کند. او سرمایه اجتماعی در فضای شبکه را 
دارای سه مولفه ویژگی های ساختی با شاخص 
سنجش اندازه شبکه، ترکیب شبکه و ویژگی های 
تعاملی با ســنجش فراوانی تماس و صمیمیت 
و ویژگی های کارکردی آنکــه منجر به حمایت 
اجتماعی می گردد، می دانــد در مورد موضوع 
شهید حججی در فضای مجازی همه شاخص های تحقق 
ســرمایه اجتماعی در بالاترین حد رخ داد و ما شاهد تقویت 
سرمایه اجتماعی ملی از طریق رخداد شهادت ایشان هستیم، 
به نحوی که نوشــته وبگاه آمریکایی المانیتور عکس شهید 
حججی ایرانی ها را متحد کرده است. این سایت در همین 
راستا نوشت: »با دست به دست شدن تصاویر اسارت و بدن 
 بی سر محسن حججی، مقامات ایرانی و کاربران شبکه های 
اجتماعی فورا همدردی و تســلیت خودشــان را به والدین و 
همسر حججی ابراز کردند و قول به پاکسازی منطقه از داعش 
دادند.« بنابراین در چند روز اخیر دشمن پس از فروکش شدن 
موج ابتدایی آن درصــدد برآمد چند موج تخریبی – همســو 
 با جناحی ســازی این رخــداد – ایجاد نماید که بــروز و ظهور

 جدی پیدا نکرد.  
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 اینکه دیده می شــود شــهادت مدافعــان حرم برای 
برخی افراد هضم پذیر نیست این نشانه اوج پرواز شهدایی 
اســت که عظمت عمل شــان توســط برخی کوته فکران 
سیاسی قابل درک نیست. همواره شهدای تاریخ در زمان 
خودشــان غریب بودند و تنها گذشــت زمــان عمق تفکر 
شهید را برای مردمان روشن می کند. شــاید زخم زبان به 
امثال حججی ســنجه خوبی است برای کســانی که قرار 
 است قد و قامت شــهدای مان را با مردمان هم عصرشان

 قیاس کنند. 
برخی نمی توانند درک کنند چرا حججی ها به سوریه 
می روند و جایی بیــرون از مرزهای فیزیکــی می جنگند؟ 
عده ای  هم اینکه مثلا اگر در سوریه نمی جنگیدیم امروز 
باید در فلان جای کشور به مصاف تکفیری ها می رفتیم. 
تفســیر اینچنینی از جنگ ســوریه  هم می تواند پاســخی 
از نگاه منفعت ملی به ماجرا باشــد. ســوریه میدان تفسیر 

درست و غلط از اسلام است.
 ســوریه ســرزمینی اســت که از ســال 2011 محل 
رویارویی دو قرائت از یک ایدیولوژی واحد شــده اســت. 
جایی که ایدئولوگ های غربی نفوذ تفکراسلام انقلابی را 

به هلال شیعی تفسیر کردند.
حمله به سوریه بهانه مبارزه با تفکری است که آزادی 
را بالاتر از مرزهای مرسوم و متعارف معنا می کند. عرفی که 
وجودش بقای سلطه استعمار مدرن را به خطر می اندازد. 
سوریه امروز عرصه جنگلی  اســت که ماهیت آن با جنگی 
مشــابه در صدها کیلومتر عقب تر یکسان است. مردمان 
سوریه هزینه آرامشی را پرداخت می کنند که جوانان ما سه 
دهه قبل تر برای آرامش امروز ما پرداخت کردند. روا نیست 
نمایندگان همان جوانان امروز مردم سوریه را در جنگ بر 

سر حفظ تفکر انقلاب تنها بگذارند. 
کسانی که امروز به فهم انقلابی مدافعان حرم رنگ 
ملی و قومیتی می زنند انقــلاب را تفکری محدود و  دارای 

مرز می دانند.
  مدافعان حرم درک کرده اند که مرزهای محدود تفکر 
انسان مدرن، حصاری محکم در اطراف آزادگی تنیده و به 

ابزاری برای نظام سلطه تبدیل شده است .
امروز مشــخص شــد کســانی که ادعای آزادگی 
و آزاداندیشــی دارنــد ظاهــرا دامنه  آزادی شــان  آنقدر 
محدود اســت کــه نمی تواننــد محصول آزاداندیشــی 
انقلابی را هضــم کنند بنابرایــن یا تــلاش می کنند آن 
را در قالــب تصنعی دست ســاز خودشــان بگنجانند  یا با 
دشــنام دادن مانع از درک عمومــی از مرزهای نوظهور 

آزادمنشی شوند.
دفاع مقــدس نشــان داد بزدلانی که روزی بــا ابزار 
ملیت از مقاومت چشم پوشــی می کنند حتــی در دفاع از 
ارزش های شان نیز درمانده اند. شــهید، هر کجا و در هر 
عرصه ای باشد جماعت نان به نرخ روز خور به کنج دیگری 
می خزند و در میان کلمات و ســطور،  ترس عمیق شان را 

پنهان می کنند. 
تنها کافی اســت یک لحظه خــود را جای حججی 

بگذاریم تا بفهمیم کــدام معامله آنقــدر جذابیت دارد که 
حاضر می شــوی جان و مال و فرزند و همســر و زندگی را 

رها کنی و به میان آتش و جنگ و گلوله و خون کوچ کنی.
فهم حججی ها در قالب مکاتب مدرن و پست مدرن 
نمی گنجد. تشنگان صندلی قدرت، بدل کاران انقلابی نما 
و اپوز یسیون نشــین های مطرود چه می فهمنــد  ترازوی 
 امثــال حججــی بــا کــدام شــاخص ارزش زندگانــی را 

متر می کند.
 خون شهید آنقدر جریان ساز و اثرگذار است و شهید 
آنقدر بیدار و زنده اســت که درســت در اوج غفلت جمعی 

همگان را به هوشیاری دعوت می کند.
حججی زمانی شــهید شــد کــه برخــی نمایندگان 
مجلس بــرای عکس گرفتن بــا موگرینی له لــه می زدند. 
زمانی خبر شــهادتش شــعار انقــلاب اســلامی را فریاد 
می زد که برخی نماینــدگان مجلس انقلاب حس  دگرگون 
 شــدن ارزش های انقلابی را در دل های دوست و دشمن

 به ارمغان آوردند.
انگار یادشان رفته بود موگرینی همان کسی است که 
تحفه برجام را به مجلس  تحمیل کرد و اگر نمایندگان ملت 
طرح اقدام متقابلی ندارند جوانان  بی نام و نشــان انقلاب 
مدتها است طرح اقدامشان را هزاران کیلومتر آن طرف تر 

اجرا می کنند.
آنهایی که امروز مدافعان جان برکف حرم را شماتت 
می کنند و دیروز شــعار نه غزه و نه لبنــان می دادند؛ بیایند 
و ثمره ســاز مخالف زدن شــان را برای مــردم بازگو کنند. 
سیاســیونی که مذاکره را درمان بحران ســوریه می دانند 
بیایند و دست های خالی  شان را از مذاکرات مشابه به مردم 

نشان دهند.
امثال حججی آتش به اختیارانی هستند که برای آنچه 
در سر دارند و برای آنچه به آن ایمان دارند از جان شان مایه 
می گذارند نه از ســرمایه و آبرو و اعتماد ملت. حججی ها 
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زمانی که زنده هســتند هرگز رنگ دوربین ها را نمی بینند؛ 
هیچ کس برای سلفی با آنها دست و پا نمی شکند. آنها غرق 
در تواضع هستند و خلوص نیت و عشــق بازی با معبود در 

کنج عزلت شان را با هیچ چیز عوض نمی کنند. 
امروز همه بدهکار امثال حججی هســتیم و طلبکار 
ایستادن در مقابل مقام از خودگذشتگی و ایثار اینان پستی 

و وقاحت را به اوج می رساند. 
آنانــی که امــروز زبان و قلم شــان به زخــم خانواده 
حججی ها نمــک می زند بیاینــد و عزیزان شــان را در راه 
هر مرام و مکتبی کــه به آن ایمان دارند بــه خطر بیندازند 
تا عیار ایثارگران و نقادان ایثار مشــخص شود. یادآوری 
مرام مدافعــان حرم ابزار درمان کســانی اســت که  ترس 
 از دشــمن را در پشــت چهــره حق به جانب  سیاســی خود

پنهان می کنند. 
 مدافعان حــرم پیــام آوران امنیت هســتند چرا که 
به متجاوزان و دشــمنان اثبات می کنند دشــمن انقلاب 
اســلامی را با هر عده و توان و در هر کجای جهان و با هر 
تفکری دنبال می کنند و طعم تلخ مرگ در شقاوت را به آنان 
خواهند چشاند و در این مســیر هیچ چیز حتی مرگ برای 

آنان مانعی نیست.
مرگ چه با اصابت گلوله باشد و چه با بمب هسته ای 
جدا شدن روح از بدن است و چون هیچ موجودی را از مرگ 
گریزی نیست خوشابه حال کسانی که مرگ در راه حقیقت و 

آزادگی را انتخاب می کنند تا جاودانه شوند.
خوشــحالیم که اگــر در فرداهــای نه چندان دور 
کودکا ن مــان به دنبــال قهرمانانــی در دهــه چهــارم 
انقلاب باشــند و نتواننــد آنان را در میان رجل سیاســی 
جســتجو کنند می توان آدرس مدافعــان حرم در کوچه 
پس کوچه های شــهرمان را به آنان نشــان دهیم. ســر 
حججی ها بریده می شــود تا در مقابل آیندگان سرافراز 

باشیم. 
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شهدانسبتبهحقیقت،غیورند
گفتاریازحجتالاسلاممیرباقریدربارهمفهومشهادت

شهدای مدافع حرم، شهدای ناب و ویژه ای هستند 
کــه در جنگ بــا بدتریــن و خبیث ترین دشــمنان مکتب 
اهل بیت)ع( به شــهادت می رسند؛ شــهدای عزیزی که 
فداکارانه به دور از مرزها می  روند و از مکتب اهل بیت)ع( 
دفاع می کننــد، خیلی قیمتی هســتند؛ بــرای اینها فرق 
نمی کند که کجا  از اســلام دفــاع کنند؛ آنچه بــرای آنها 
موضوعیــت دارد، دفــاع از جبهه حق، دفاع از اســلام و 
دفاع از مکتب تشیع اســت. اینها شهدای ناب و ویژه ای 
هستند که در جنگ با عدوترین و بدترین دشمنان مکتب 
اهل بیت)ع( به شــهادت می رســند. ما بدتر از داعش و 
خبیث  تر از این جبهه  متحد با یهود و  کفار و مســتکبرین 

جهان  که نداریم...
شهدا می توانستند سلوک شخصی را انتخاب کنند، 
اما چون نسبت به حقیقت، غیور هســتند، برداشته شدن 

حجاب از روی حقایق را طلب می کنند.
شهید به حدی به حقایق قدسی عالم »غیور« می شود 
که نمی تواند ببیند  این حقایق در پــرده بماند و دیگران در 
حجاب از این حقایق باشند. بنابراین شهید آن کسی است 
که بلای الهی را تحمل می کند تا هم خود به مقصد برســد 
و هم دیگران را به مقصد برساند. هم جان خود را می  دهد و 
هم همه عزیزانش را به رنج می  اندازد تا حجاب  هایی که بر 

حقایق عالم افتاده است، برای دیگران نیز برداشته شود.
شهدا هم می خواهند خود توحید را دریافت کنند و از 
غیبت جدا شوند و بیگانه با شرک شوند، هم اینکه نمی توانند 
بپذیرند که کفر و شرک و فساد و  بی خدایی را در عالم تحمل 
وجود داشته باشــد. این فرق شهدا با ســالکینی است که 

به دنبال سلوک خودشان هستند. شــهدا هم می توانستند 
سلوک شخصی را انتخاب کنند اما چون نسبت به حقیقت 
غیور هستند، برداشته شدن پرده حجاب از روی حقایق را 
طلب می کنند.  شــهدای عزیز ما، در مسیر اعتلای کلمه 
اسلام و پیروزی مکتب اهل بیت)ع( به شهادت می رسند، 
نه برتری جویی در دنیا. ســختی  های فراوانــی در این راه 
هست ؛ خانواده  های بزرگواری باید در سوگ عزیزان شان 
سال ها بنشینند ؛ فرزندانی باید ســایه پدر از سرشان کوتاه 
بشــود  همســران عزیزی باید در فراق این عزیزان شــان 
بسوزند و... چه بســیار مرارت هایی که در این راه به اینها 
وارد می شــود. اما هیچ چیزی ارزش این را نــدارد که این 
ســختی  ها تحمل بشــود الا یک کلمــه، و آن اینکه این 
شهادت ها در مسیر پیروزی اسلام، در مسیر پیروزی مکتب 
اهل بیت)ع( و ان شاء الله مقدمه ظهور وجود مقدس امام 

زمان )عج( باشد.
شــهدای ما »فــی سَــبیلِ اللَّهِ« کشــته شــده اند و 
کشته شدگانِ دشمن »فی سَــبیلِ الطّاغوتِ«! در مبارزه با 
دشمن، اگر ما سختی می بینیم، آنها هم سختی می بینند. 
در این جنگ و مبــارزه حق و باطل، دو طرف می کشــند و 
کشته می شــوند و خســارت می بینند؛ فقط تفاوت در یک  
جا ست:» الَّذینَ آمَنوا یقاتِلونَ فی سَبیلِ اللَّهِ وَ الَّذینَ کفَروا 
یقاتِلونَ فی سَبیلِ الطّاغوتِ«. اینها در راه خدا می جنگند، 
آنها در راه غلبه شیاطین می جنگند. تفاوت همین یک کلمه 
است!  و الا آنها هم سختی می کشند و مشکلات را تحمل 
می کنند:» إِنْ یمْسَسْکمْ قَرْحٌ فَقَدْ مَسّ الْقَوْمَ قَرْحٌ مِثْلُهُ«؛ 

اگر شما سختی می بینید، دشمن هم سختی می بیند.

اصل مبارزه با باطل، تعطیل  بردار نیست؛ درگیری بین 
جبهه حق و باطل، یک امر ضروری و اجتناب  ناپذیر است 
و موضوعی برای مصالحه وجود نــدارد؛ چون مصالحه بر 
سر »اله« است؛ وقتی ما دنبال خدای خودمان هستیم و 
آنها دنبال دنیای خودشان هستند، امکان مصالحه نیست. 

  کارخانه انسان سازی
حضرت امــام)ره( دفاع مقدس را جنگــی ویرانگر و 
خانمان سوز نمی  دانســتند! جنگی که برای احیای هویت 
تمدنی اسلام و فروپاشی بت پرستی مدرن است _ هر چند 
خسارت دارد - اما یک مبارزه کاملا مقدس است که خاصیت 
اول آن، پرورش روحی اجتماعی است.  یک انسان عارف 
وقتی تعبیر می کند که »بعضی از این بسیجی های ما یک 
شبه ره صدســاله  رفتند« معنایش این اســت که این راه را 
مســیر میانبری به ســمت خدای متعال می دانند؛ بنابراین 
در آخر هم دعا می کنند که خدا این درب شهادت را به روی 
جامعه ما نبندد و پذیرش قطعنامه، به معنای بســته شــدن 
این درب نباشد! امام)ره( دفاع مقدس را یک موهبت الهی 
می دانســتند که یک اثرش پرورش انســان های موحد و 
عارف  مسلک و شــهادت طلبی است که حاضر بودند همه 
چیز خودشان را با خدا سودا کنند. چیزی که سال ها ریاضت 
عرفانی می خواهد، امام)ره( در این جنگ به صورت انبوه 
و اجتماعی تولید کردند. بهترین بستر برای تهذیب، جهاد 
فی سبیل الله اســت. امام)ره( این صحنه را مدیریت کرد؛ 
ایشان به رسم عرفای دیگر، افراد را از طریق ذکر و مراقبه 
شاگرد شــخصی، تربیت نکرد. ایشــان می فرمودند: این 
شهدا راه صدســاله را یک شــبه رفتند. امام)ره( در میدان 
جهاد، تولید انبوه عارف کرد. یعنی جهاد بســتر تربیت هم 
هست. شــهادت که پایان جهاد است فقط به غلبه دنیایی 
منتهی نمی شــود که بگویید طبقه پُرولتر پیروز می شــود! 
بحث شهادت، بحث فتح الفتوح و رفع حُجُب و موانع است؛ 
بحث از »بل احیاء عند ربهم یرزقون« است... ایشان دفاع 
مقدس را یک کارخانه انسان  پروری می  دانستند و امکاناتی 
را که از دســت می رود  طبیعــی می دیدنــد. همانگونه که 
ایمان و تولد یک انسان، نیاز به یک آسیب های مقدماتی 
دارد، تولد جدید بشــریت و احیای حیات طیبه در بشــر و 
ایجاد حیــات معنوی هم نیــاز به این دارد که شــما از یک 
پالایش هایی عبور کنیــد. بنابراین امــام)ره( از این ناحیه 
هم خیلی نگران نبودند و می فرمودند مــا تا آخرین منزل، 
تا آخرین نفر و تا آخریــن قطره خون ایســتاده ایم. ما اگر 
حتی محاسبه اقتصادی کنیم، از منظر امام)ره( کار دقیقا 
درســتی می کنیم؛ چون موازنه قــدرت را تغییر می دهیم. 
وقتی موازنه قدرت تغییر کــرد ما منابع اقتصــادی را از نو 

تأمین می کنیم. 
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 دولت فرانسه در ســال ۱۸۳۱ الکســی دوتوکویل و 
گوســتاو دو بیومون را به آمریکا اعزام کرد تــا درباره نظام 
زندان آمریکا مطالعه و تحقیق کنند. توکویل بعدها درباره 
سفرشان می نویسد که آنها از این مأموریت استفاده کردند 
تا به جایش جامعه آمریکا را بشناسند. سفر آنها از نیویورک 
شروع  شد و ٩ ماه به طول انجامید. آنها در این مدت، نظام 
زندان ها را مطالعــه کردند و اطلاعاتــی از جامعه آمریکا و 
ویژگی های مذهبی، سیاســی و اقتصادی اش به دســت 
آوردند. در این سفر از کانادا نیز دیدن کردند. توکویل پس 
از بازگشت به فرانسه بین سال های ١٨٣5 تا ١٨4٠ دو جلد 
کتاب درباره آمریکا می نویســد: »دموکراسی در آمریکا«. 
توکویــل در مجلــد اول به شــناخت نهادهای سیاســی، 
اجتماعی و مدنی آمریکا می پــردازد و در مجلد دوم پدیده 
مدرنیته و دموکراسی، پیامدها و امکان های آنها را بررسی 
می کند و مجموع مسائلی  که مدرنیته و دموکراسی می توانند 
برای مردم یک جامعه داشته باشند. جلد دوم کتاب نیز ٧5 
گفتار دارد که ١١ گفتار آن در دفتر اول و ١١ گفتار بعدی در 
دفتر دوم به فارسی  ترجمه شــد ه اند. مفهوم محوری دفتر 
اول، مساوات )برابری( است که آن را نتیجه دموکراسی یا 
تشــکیل جوامع دموکراتیک می داند و محور دفتر دوم نیز 
هنر است. اگر در کل کتاب از دفاع تمام قد توکویل از نژاد 
سفید، تاکیدش بر جداسازی سفیدپوستان از سیاه پوستان 
و همدلی و همراهی اش با ســرکوب بومیان قــاره آمریکا 
بگذریم، مجلد دوم کتاب حاضر یکی از تحلیل های مهم 
درباره نظام اجتماعی، سیاســی و فرهنگی آمریکاســت. 

 چیستی تکامل

در طــول دو قرن گذشــته شــواهد بســیاری 
از جهــان زنــده  در حال تغییــر، گردآوری شــده که 
بــرای توجیه آنها راهــی جز پذیــرش نظریه تکامل 
نبوده اســت. ازاین رو، نظریه تکامــل عمیق ترین و 
قدرت مندترین ایده ای اســت که در دو قرن گذشته 
پذیرفته شده است. اگرچه نظریات تکاملی مختلفی 
برای تبیین این تغییرات ارائه شــده، نظریه  تکامل 
داروینــی بیــش از ســایر نظریــات تکامل گرایانــه 
چالش برانگیز بوده است. بااین حال، اکنون آشکار 
است که پارادایم داروینی نه  فقط برای تبیین تکامل 
زیســتی بلکه بــرای درک کل جهان و رفتار انســان 
اهمیــت دارد. اهمیت ایــن نظریه فــارغ از دلایل 
مخالفان و موافقــان، در تاثیرگــذاری آن نه  فقط بر 
زیست شناســی به منزله  یک علم تجربــی، بلکه بر 
علوم انسانی و همه  ارکان زندگی بشر از اقتصاد گرفته 
تا جامعه شناسی و حتی سیاســت است. برای مثال 
اصول تنوع و انتخاب )حذف( به طور گسترده ای در 
علوم اجتماعی و انســانی به کار می رود. این نظریه  
از معدود نظریاتی اســت که چنین تاثیری بر علوم و 
باورها گذاشته اســت تا آنجایی که اصطلاح تکامل 
به وفور در متــون حوزه های مختلــف علوم تجربی 
و انســانی به کار مــی رود و این تعمیم پذیری ســبب 
برانگیختــن بحث های بســیاری حول ایــن نظریه 
شده است. ازاین رو، روشن اســت آثار بسیاری باید 
در این حوزه نوشــته شــده باشد: از ســطوح مبتدی 
و همه فهم تا پیشــرفته و تخصصــی. به طوری که 
هر ســال حداقل یک کتاب با ذکر کلمــه داروین در 
عنوان آن به چاپ می رسد. در زبان فارسی اما تعداد 
کتاب هایی که نظریه تکامل را تا حد امکان ساده و 
قابل فهم توضیح داده باشــند بسیار کم است. اخیرا 
کتاب »چیستی تکامل« اثر یکی از سرشناس ترین 
تکامل گرایان پس از داروین، ارنست مایر، از سوی 
نشر نی منتشر شده که نظریه تکاملی را به زبانی ساده 
شــرح می دهد. ارنســت مایر از جمله اندیشمندان 
نظریه تکاملی است که سهم بسزایی در توسعه  این 
نظریه داشته و کوشیده در این اثر نیز تصویری جامع 
و درعین حــال نه چنــدان پیچیــده از نظریه  تکامل 
ارائه دهد تا علاوه بر زیست شناســان، خوانندگانی 
با گرایش های مختلف را نیز در جریان این نظریه و 
شواهد و همچنین کم وکاســتی های آن قرار دهد؛ 
از موافقان و مخالفان نظریه داروین تا کسانی که در 

نظریه تکاملی تردید دارند. 

حجت الاسلام اعرافی مدیر حوزه های علمیه گفت: 
»جامعه المصطفــی نهادی متعلــق به تمام مســلمانان 
بوده، خود را در کنــار مردم آفریقا می دانــد و ضمن تأکید 
بر وحدت کشــورها، همواره بر همکاری و تعامل مذاهب 
برای مقابله بــا ظلم و دوری از افراط تصریــح دارد.« او با 
بیان اینکــه جامعه المصطفی در بســیاری از کشــورهای 
آفریقایی، مراکز و موسســات علمی- پژوهشــی مختلفی 
را راه اندازی کرده، خاطرنشــان کرد: »جامعه المصطفی 
در فعالیت های خود، نگاهی فرامذهبی داشته، به صورت 
همزمان از تمام مذاهب اســلامی پذیــرش کرده و مبانی 
دینی را براســاس مبانی فقهی مخاطبان مذاهب مختلف 
اســلامی ارائه می کند.« مدیر جامعه المصطفی با تاکید 
بر اینکه معــارف اهل بیت)ع( پاســخگوی تمام نیازهای 
جهانی است، اظهار داشت: »جامعه المصطفی تحمیل 
مذهبی را قبول نداشته، تاکید دارد که تمام امت اسلام باید 
اهل بیت)ع( را به عنوان خاندان نبی معظم اســلام)ص( 
بشناســند.« اعرافی توجه به مســائل عرفانی، معنوی و 
اخلاقی در حوزه های مختلف نظری و عملی را مهمترین 

ظرفیت های مراکز شــهر مقدس قم عنوان کرد و گفت: 
»در معــارف اهل بیت)ع( مســائل عرفانــی و معنوی در 
اوج قرار دارد و هماننــد آن را در جای دیگــری نمی توان 
یافــت. مجموعه دعاهــا و مناجات اهل بیــت عصمت و 
طهارت)ع(، مهمترین ذخایر عرفان و معنویت برای همه 

بشریت است.« 
مدیر حوزه های علمیه ضمن تاکید بر اینکه فکر بشر 
باید بر تمام فلسفه های عقلی اســتوار باشد گفت: »هیچ 
جای جهان نمی توان به اندازه شــهر مقــدس قم، عمق 
فلسفی و معارف عقلی اندیشه های اســلامی را مشاهده 
کرد.« اعرافــی عدالت اجتماعی و اقتصــادی در عالم را 
از مهمترین وظایف بشــریت عنوان کرد و اظهار داشت: 
»مایه ننگ بشریت اســت که یک هفتم جامعه جهانی در 
عصر کنونی در گرسنگی و سوءتغذیه قرار داشته باشد.« 
رئیس جامعه المصطفی خاطرنشــان کرد: »جولان انواع 
تبعیض ها، ظلم ها و ستم ها در دنیای کنونی، باید با اتحاد 
و همفکری تمام جهانیان خاتمه یابد و به  ســمت  ترســیم 

جامعه ای متعالی قدم برداریم.« 

مخالفت با شکاف مذهبی  
حجت الاسلام اعرافی 

توکویل در این کتاب قانون گذاری و شیوه زندگی در آمریکا 
را بررســی و آنها را با موقعیــت کشــورهای اروپای کهن، 
خاصه فرانسه از انقلاب کبیر ۱۷۸5 به بعد، مقایسه و مقابله 
می کند. مســاوات که در حیات اجتماعی و سیاسی کشور 
تازه تأسیس عامل مهمی  است، پایه قانون اساسی و به ویژه 
مبنای شــیوه حیات سیاســی و مذهبی آن قرار می گیرد. 
مبارزه با ریشــه های فکری و فرهنگی جماعت های خشن 
و ســخت گیر مذهبی و تبعیــدی، مبارزه بــا ماجراجویان، 
مذاکرات صلحی که انجام شــد و پیمان های صلحی که 
برای صلاح و اصلاح جامعه ای نو بسته شد و شورش در برابر 
اشکال آزاردهنده حکومت و قدرت تمامیت خواه، همگی در 
شکل گیری و رشد ملت آمریکا نقش داشته است. ازاین رو، 
مجلد دوم کتاب حاضر را می توان تلاش توکویل دانست 
برای ارائه نمونه ای آرمانی از جوامع مدرن آینده با توجه به 
جامعه آمریکا و مقایســه تطبیقی آن با فرانسه و تا حدودی 
بقیه اروپا. او در این کتاب خاطره ای از اولین روز ورودش 
به نیویورک نقل می کند: »وقتی اولین بار به نیویورک آمدم، 
متعجب شدم از اینکه در طول ســاحل تعدادی قصرهای 
کوچک از جنس سنگ مرمر می بینم که به سبک معماری 
قدیم یونان و روم بــود. اما روز بعد که بــه نزدیکی یکی از 
کاخ ها رفتم به این جهت که نگاه مرا ســخت به خود جلب 
کرده بودند، متوجه شــدم که دیوارهــای آن از جنس آجر 
سفیدشــده و ســتون های چوبین رنگ شده اســت.« در 
نظر توکویل ملل دموکرات به دنبــال هنرهایی می روند که 

زندگی شان را آسان تر کند نه زیباتر. 

روایت فرانسوی 
توکویل از جامعه آمریکا می گوید 

فکـر     نـو
ما در این صفحات ســعی خواهیم کرد موضوعــات مختلف را از دریچه 
علوم انسانی بنگریم و در عین حال به برخی از حوزه ها مانند محیط زیست، 
دانشــگاه، حوزه های علمیه، فرهنگ و هنر نگاهی داشــته باشیم. در واقع 
 این صفحات، صفحات فکر و ایده و اندیشــه مجله اســت. نوعی عقلانیت

 ارزش مدار برعکس علوم انسانی غربی که ابزارمدار هستند.
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 حسین کچویان، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در ســمینار »جامعه شناســی حجاب و بدحجابی« با بیان 
اینکه دین منع لذت نمی کند و ادیان، فقط برای امر کنترل 
نیستند، گفت: »حجاب موجب می شــود روابط زن و مرد 

ساماندهی شود.«
 کچویان ســخنان خــود را در ســه بخــش اهمیت 
حجــاب، مســاله حجــاب و راهــکار ارائــه داد و گفت: 
»حجاب یکی از حوزه های فقه و شــرع است که خود آن 
نیز مجموعــه ای از احکام متفاوتی اســت و مجموعه ای 
از پیوندهــا را دربرمی گیــرد. مســاله حجــاب حــول دو 
نیروی اصلی حیــات فــردی و اجتماعی شــکل گرفته و 
نظریه پردازی های روشنی دراین باره داریم. حیات فردی 
و اجتماعی ترکیبی از نیروهای حیاتــی و جهان معنایی و 

عقلانی یا همان فرهنگ است.« 
او اظهار داشــت: »در میان انواع نیروهای حیاتی 
نیرویی عمیق تر از غریزه جنســی نداریــم، همان چیزی 
کــه از آن به عنوان میــل به حیــات و زندگی یا بــه تعبیر 
دیگری شــهوت نامیده می شود. شــهوت همان نیرویی 
است که ادیان از اســاس آمده اند تا این نیرو را کنترل و 
جهت دهی کنند. البته باید گفت که ادیان فقط برای امر 
کنترل نیستند بلکه برای تسهیل کردن و رسیدن به کمال 
آمده اند. دین منع لذت نمی کند، بلکــه کمک می کند تا 
افراد بیشترین اســتفاده از عمرشــان را ببرند و به کمال 

»راشومون« نام بزرگ ترین دروازه  ژاپن کهن بود که 
به شــهر کیوتو )پایتخت دیرین ژاپن( راه می گشود. این 
کهن دروازه به درازای ۳۲ متر و بلنــدای ٩/٧ متر بود که با 
سقفی شیب دار در سال ٧٨٩ م. ساخته شد. پس از تغییر 
پایتخت از کیوتو به توکیــو این بنا رفته رفته به فراموشــی 
سپرده شــد و از بین رفت. ریونوســوکه آکوتاگاوا داستان 
کوتاهی به همین نام نوشــته که در سال ١٩5٠ برای یکی 
از بهترین کارگردانان سینمای جهان دستمایه ساخت فیلم 
سینمایی قرار گرفت. »راشومون« در ایران با نام کوروساوا 
پیوند خورد و برای علاقه مندان هنر به نامی  آشنا بدل شد. 
داستانی عاشقانه و بســیار کوتاه که در قطع جیبی شاید به 
١٠ صفحه هم نرسد ولی به گفته رضا کوچک زاده که این 
روزها نمایشی با همین عنوان در سالن قشقایی مجموعه 
تئاترشــهر به صحنه آورده »ایجاز نوشــتاری و جهانی که 
نویسنده خلق می کند بســیار جذاب است. داستان از قرن 
١٣ ژاپن به امروز آمده و موقعیت انسانی را توصیف می کند 
که در هر زمان و مکانی امکان رخ دادن دارد. این رویداد از 
لحاظ مضمونی خیلی به اجتماع امروز ما نزدیک است ولی 
در زمینه فرم تجربه ای اســت که ما علاقه داشــتیم انجام 
بدهیم. استفاده از عنوان »راشومون« برای نمایش شاید 

برســند.« کچویان گفت: »حجــاب و بی حجابی صرفا 
به مســاله کنترل فردی و قوای جنسی مربوط نمی شود، 
بلکه موجب می شــود روابط زن و مرد ســاماندهی شود. 
به عبارت دیگر ما با حجاب، روابط بین زن و مرد را تنظیم 
می کنیم. ما با عناصر کدهای حجاب و بی حجابی بنیان 
و پایه ساختارهای اجتماعی را مشخص می کنیم.« عضو 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در بخشی از سخنان خود به 
مساله حجاب به عنوان یک بحث پروبلماتیک پرداخت و 
گفت: »مساله اساسی درباره حجاب این است که ما قبلا 
جامعه ای داشتیم که در آن حجاب رعایت می شده اما در 
حال حاضر رعایت نمی شود در واقع وجهی از قضیه این 
است که گاهی حجاب را یک رفتار شکیل و انسجام یافته 
در جامعه می بینیم اما بعدا با کاهش آن مواجه هســتیم. 
وجه دیگر قضیه این اســت که ما فرآیند اجتماعی شدن 

حجاب را طی نکردیم.
 به بیان دیگر فرآیند شکل گیری جامعه در جاافتادگی 
رفتاری عقیم مانده است.« اســتاد دانشگاه تهران درباره 
راهکارهای مقابلــه با این معضــل گفت: »در پاســخ به 
اینکه حل و فصل مســائل مربوط به حجاب به چه کسی 
مربوط می شود دو پاسخ وجود دارد؛ عده ای آن را مربوط 
به نیروهای مدنی و عده ای مربوط به حکومت می دانند. 
به عقیده من، محور اصلی رسیدگی به مسائل حجاب باید 

دولت و حاکمیت باشد.« 

نخستین گام کارگردان برای ورود به یک چالش بزرگ باشد. 
چون پیش از هر چیز برای مخاطب یادآور فیلم ســینمایی 
است که سال ها محبوب بسیاری از عاشــقان سینما بوده 
است. بله کوروســاوا هم از همین مجموعه داستان برای 
ساختن فیلمش استفاده کرده است. به لحاظ نشانه شناسی 
نام راشومون در جریان تمرین ها برای ما اهمیت پیدا کرد. 
مفهوم دروازه و تنها راه ورود به یک دژ محکم برای ما بعدا 
اهمیت پیدا کــرد.« کوچک زاده معتقد اســت: »بین نام 
راشومون و آنچه در جریان اجرا رخ می دهد یک داد و ستد 
تماتیک وجود دارد.« کارگردان نمایش »راشــومون« در 
فرم اجرای خود ضمن بهره گرفتن از سرچشــمه های هنر 
ژاپن به زبان آرکائیک فارســی نیز توجه کــرده و در اجرا از 
شیوه های سنتی ژاپن مثل تئاتر نو و بوتو وام گرفته است: 
»کار یک عاشقانه است که شاید به دلیل شرایط امروز تئاتر 
کمی از باقی آثار جدا شود. از طرفی ماجرا دور از مخاطب 
نیست و در جریان اجرا کمی با فرهنگ ژاپن آشنا می شویم. 
کمی از موسیقی سنتی این کشور را می شنویم و تا حدی هم 
از عناصر صحنه ای آن فرهنگ تئاتری وام می گیریم.« او 
البته یادآور می شود که گروه برای آشنایی با فرهنگ ژاپن 

امکانات چندانی در دست نداشته است.

سازماندهی روابط زن و مرد
حسین کچویان از حجاب می گوید 

راشومون  
تئاتر ژاپنی روی صحنه ایرانی 

اگر اتفاق خاصی در عرصــه بین المللی رخ ندهد، 
ممکن است قیمت نفت امکان رشد چندانی در سال آینده 
نداشته باشــد اما بررسی ها نشــان می دهد در صورتی که 
درگیری ها میان آمریــکا و کره شــمالی افزایش پیدا کند 
و به یک جــدال نظامی تبدیل شــود، قیمت نفت رشــد 
چشــمگیری خواهد کــرد؛ به گونــه ای  کــه تحلیلگران 
اقتصادی بر ایــن باور هســتند که با شــروع جنگ میان 
»واشــنگتن« و »پیونگ یانگ«، قیمت هر بشکه نفت 
بــه ۱5۰ دلار افزایــش یافتــه و اقتصاد جهان به ســمت 
هرج و مرج پیش مــی رود. وضعیــت بازار نفــت با وجود 
تمدید کاهــش تولید اوپک، همچنان در ســرازیری قرار 
دارد و قیمت طلای ســیاه هنوز با آنچــه تولیدکنندگان و 
کشــورهای نفت خیز توقع دارند، فاصله معناداری دارد. 
این مهم بســیاری از کشــورهای نفت خیز را با مشکلات 
اقتصادی مواجه کرده اســت. ونزوئلا نمونه مشــخصی 
است که در ســال های بالا رفتن قیمت نفت، اقتصادش 
رو به رشــد رفت اما با کاهش قیمت، مشکلات سیاسی، 
اجتماعــی و اقتصــادی گریبان ایــن کشــور را گرفت. 
کشــورهایی مانند عربســتان  ســعودی نیز کــه وضعیت 
اقتصادی باثبات تری دارند با کسری بودجه بزرگی مواجه 
شده اند. در طرف مقابل، دولت آمریکا هم با کنار گذاشتن 
توافقات زیســت محیطی و افزایش تولید نفت نامتعارف 
یا همان شیل، به کاهش قیمت نفت یاری می رساند. در 
چنین شــرایطی روزنامه فایننشــیال تایمز هرگونه تحرک 
در بازار نفت را نامحتمل می دانــد. CNBC اما پیش بینی 
کرده که اگــر درگیری نظامی میان کره شــمالی و آمریکا 
رخ دهد، قیمت نفت به بیش از ١5٠ دلار خواهد رســید. 
این سناریو اگر محقق شــود از نظر اقتصادی بسیاری از 
تولیدکنندگان نفت وضعیت بهتری پیدا می کنند اما از نظر 
سیاسی تنش این کشــورها با ایالات متحده افزایش پیدا 
خواهد کرد. فایننشیال تایمز با انتشار گزارشی اعلام کرده 
است که در پایان سه ماهه دوم سال جاری میلادی، ذخایر 
تجاری نفت 5٠٠ هزار بشــکه در روز کاهــش یافت و به 
اندکی بیش از سه میلیون بشکه رسید، زیرا کاهش عرضه 
تولیدکنندگان بزرگ در چارچوب توافق کاهش تولید، بازار 
را تحت تاثیر قرار داد. اما اوپک در آخرین گزارش ماهانه 
خود اعلام کرده اســت حتی اگر کاهش ذخایر انبارهای 
نفت تا سه ماهه نخست ســال ٢٠١٨ نیز به همین منوال 
ادامه یابد، ذخایر آنها بیش از میانگین پنج ســال گذشته 
خواهد بود. پایبندی کشورهای امضاکننده به این توافق 
مناسب نیست و می تواند مانع این شود که عرضه و تقاضا 
به سرعت به تعادل برسند. به نوشته این روزنامه، برقراری 
دوباره تعادل در بازار نفت، چالشــی برای اوپک اســت. 
قیمت نفت برنت از ابتدای ماه جولای تقریبا هشت درصد 
افزایش یافته زیرا ذخایر انبارهــا کاهش یافته و تقاضای 

جهانی نفت بیشتر شده است. 

 بازگشت 
نفت ١5٠ دلاری؟  

نقد در کنار تدریس  
نظر آیت الله سبحانی درباره

 اسلامی کردن علوم 

»گرگینگی« و »هبوط«  
دو مستند محیط زیستی
 روی آنتن شبکه مستند 

اصول اخلاقی مترجم  
جایگاه مفهوم بینافرهنگی

 در  ترجمه کجاست؟ 

23

ی
س

نا
ش

ه 
مع

جا

36
8 

ره
ما

ش
  | 

ث 
ثل

م



عیســی کلانتــری و علی اصغــر مونســان با 
حکــم روحانی به ریاســت ســازمان های »حفاظت 
محیط  زیست« و »گردشــگری و میراث فرهنگی« 
منصوب شــدند. پیش از این معصومه ابتکار و زهرا 
احمدی پور، ریاســت ایــن دو ســازمان را عهده دار 
بودند. حســن روحانی، رئیس جمهور، هفته گذشته 
با صــدور احکامی،  تکلیــف این دو معاونــت خود را 
تعیین کرد. پیش از اعلام انتصاب رؤســای این دو 
سازمان، بحث ها و گمانه زنی های بسیاری پیرامون 
اینکه چه کســانی به ریاســت دو ســازمان حفاظت 
محیط  زیســت و میراث فرهنگی می رسند، در گرفته 
بود. عیســی کلانتری که هفته گذشته مسئولیتش 
را با حکم روحانی در سمت ریاست سازمان حفاظت 
محیط  زیســت آغاز کرد، جایگزیــن معصومه ابتکار 
می شود که در این مدت، منتقدان و مخالفان بسیاری 
داشــت. به ویژه آنکه موضوع محیط  زیست به  دلیل 
تشــدید بحران های مرتبــط بیش از همیشــه برای 
افــکار عمومی و رســانه ها واجد اهمیت شــده و هر 
اتفاقی پیرامون آن به  سرعت به موضوع روز رسانه ها 
و شــبکه های اجتماعی بــدل می شــود. کلانتری 
کــه در دولت هــای ســازندگی و اصلاحــات، وزیر 
کشاورزی بود، در چهار ســال دولت یازدهم ریاست 
ســتاد احیای دریاچــه ارومیه را برعهده داشــت که 
به وضوح اصلی ترین وعده و موضوع محیط زیستی 
دولت حســن روحانی بود. او در چهار ســال گذشته 
در مجموع مصاحبه ها و سخنرانی هایی که داشت، 
بارها و بارها از موضوع کم آبــی و خطراتی که در این 
زمینه ایران را تهدید می کند، سخن گفته بود. اگرچه 
برخی از کارشناسان این حوزه، آمار و ارقام طرح شده 
از ســوی او را بزرگ نمایــی و اغراق می دانســتند اما 
برخی دیگر این هشدارها را برای متوجه کردن مردم 
و مســئولان نســبت به موضوع بااهمیــت کم آبی و 
بی آبی در فلات ایران، لازم و مفید می دانستند. این 
در حالی است که بخشی دیگر از پیشینه و مواضع او 
موردانتقاد شدید آنهاست. کلانتری به عنوان یکی از 
حامیان تولید محصولات کشاورزی دست کاری شده 
ژنتیکی )تراریخته( شناخته می شود؛ موضوعی  که 
موردانتقاد جدی اهالی محیط  زیست است. موضوع 
دیگری که ریاست او بر ســازمان محیط  زیست را به 
محل چالش و سئوال بدل کرده، پیشینه دولتی سابق 
و سمت غیردولتی امروز اوست، وزیر کشاورزی سابق 
و رئیس خانه کشاورز کنونی. او در این جایگاه یکی از 
اصلی ترین حامیان افزایش محصولات کشــاورزی 
است؛ موضوعی که به باور فعالان محیط  زیست در 
تعارض جدی با موضوع »حفاظت از محیط  زیست« 
قرار دارد. علی اصغر مونســان رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش نیز هفته گذشته 
به سمت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی منصوب شد. 
در ســال های گذشــته – از ٩٢ تاکنون - بارهاوبارها 
در رسانه های رســمی و غیررســمی اعلام شد که او 
خواهرزاده حسن روحانی اســت و به همین دلیل در 

این دولت مسئولیت گرفته است. 

پس از انتشــار برخی مقالات و نامه  ها در مخالفت 
با اســلامی کردن علوم انســانی محمد محمدرضایی، 
اســتاد فلســفه دیــن دانشــگاه تهــران، گفت وگویی 
بــا آیت الله جعفر ســبحانی، مرجــع تقلید ســاکن قم با 
 موضوع »اســلامی شدن دانشــگاه  ها و علوم انسانی«

 داشته است. 
آیت الله ســبحانی با بیان اینکه اســلامی شــدن 
دانشــگاه ها را حضرت امام خمینــی)ره( مطرح کردند، 
گفــت: »مقصود این اســت کــه ارزش های اســلامی 
در محیط دانشــگاه در ابعــاد مختلف آن حاکم باشــد. 
محیط دانشگاه، یک محیط علمی  و دینی شود. خدای 
ناکرده، شــرایط حاکم بــر دانشــگاه ها مخالف ضوابط 
اســلامی نباشــد. زیرا هدف از تعلیم و تربیت از دیدگاه 
اســلام، تربیت انســان های الهی اســت. مســلما اگر 
فارغ التحصیلان دانشگاه  ها، افراد عالم، متدین و متعهد 
و در خدمت اسلام و مسلمانان باشند، هم خود به سعادت 
می رسند و هم ســعادت ملت و استقلال کشــور تأمین 
می شــود. در نتیجه آنان الگویی برای همه دانشگاه ها 

خواهند بود.« 
این مرجع تقلید درباره اسلامی شدن علوم انسانی 
گفت: »اسلامی کردن علوم انســانی، البته به این معنا 
نیست که تمام اندیشه ها و نظریات اندیشمندان جهان، 
کنار گذاشته و درهای کشــور را بروی خود ببندیم و فقط 
از مدارک اســلامی مســائل علوم انســانی را استخراج 
کنیم و چنین تفســیری کاملا خطا و مقصــود مدافعان 
این نظر، چنین نیســت. بلکه هدف این است که ضمن 
بهره  گیری از افکار و نظریات دانشمندان جهان در تمام 

کارگردان های دو مســتند »گرگینگــی« و »هبوط« به 
بیان توضیحاتی درباره ســاختار، موضوع و اهداف تولید این 
مســتندها پرداختند. محسن شــاهمرادی، کارگردان مستند 
»گرگینگی« درباره فرآیند ساخت این مستند گفت: »با توجه 
به ســابقه رادیویی و تجربه تهیه کنندگی، خبر قربانی شــدن 
کودکان در روســتایی در زنجان به گوشــم رســید. ایده اولیه 
مستند از فیلمی  با عنوان »پنجمین نفر« در ذهنم ایجاد شد، 
چون تا آن روز هم پنج کودک در زنجان قربانی شده بودند.« 
او ادامــه داد: »همان موقع برای حل مشــکل و گزارش این 
اتفاق زیســت محیطی به  همراه مجوزهای مربوطه و نسخه 
رادیویی به سازمان محیط زیســت مراجعه کردم که در نهایت 
این مراجعه دردی را دوا نکرد و متأســفانه تــا پایان فیلم این 
تعداد قربانیان به ۱۰ نفر رســید و طبعا منجر به عوض شــدن 
نام فیلم شد. تصویربرداری این مستند هم در بازه های زمانی 
مختلف و به صورت دوره ای انجام شــد و در کل نزدیک به دو 
سال درگیر این پروژه بودیم. مستند »گرگینگی« با همکاری 
خوب و حسن نیت اهالی روستا ساخته شد و متأسفانه مسئولان 
همکاری نداشتند.« این مستندساز تصریح کرد: »در جریان 
این مستند متوجه شدیم حیواناتی که به جان کودکان روستایی 
می افتنــد، گرگ های اصیل نیســتند و ایــن حیوانات نتیجه 
جفت گیری سگ و گرگ هستند. به  عنوان یک فیلمساز با تمام 
توان و بضاعت تلاش کردم این ماجرای غم انگیز را به تصویر 

قلمروهای علوم انسانی اعم از مدیریت، روان شناسی، 
جامعه شناســی و دیگر مســائل فلســفی و اخلاقی و 
اعتقادی، اگر نظریه ای صددرصد با اصول و مبانی و 
نظریات مسلم دینی مخالف بود، مورد نقادی قرار گیرد 
البته بدون نقد نباید جزو مواد درسی دانشگاه قرار داده 
شوند. اگر ناگزیر از طرح آن هستیم باید استاد مربوطه 
آن چنان توانایی داشته باشد که بعد از طرح و بررسی 
آن به نقد آن بپردازد. در غیــر این صورت طرح چنین 
نظریاتی بدون نقد، مطلوب اســلام نیســت و جامعه 
دینی نیز از دانشــگاه ها می  خواهند که ذهن جوانان 
را انباشــته از این نظریات نادرســت و مخالف اسلام 
نکنند و اگر هم باید طرح شــود همراه نقد و بررســی 
صورت گیرد و نیز در کنار این نظریــات باید نظریات 
 صحیح که بر اســاس مبانی دینی مسلم استوار است

 مطرح شود.« 
او با اشــاره به نظریات فروید، داروین و نظریات 
تکامــل گفت: »آیــا تدریس این موضوعــات بدون 
نقد و بررسی صحیح اســت؟ آیا صحیح است که این 
نظریات ثابت نشده را به اسم علم بما هو علم به ذهن 
دانشجویان تحمیل کنیم. البته مقصود کنار گذاشتن 
این نظریه از موارد درسی نیست بلکه طرح این نظریه 

همراه با نقد و بررسی آن است. 
در ضمن باید دیدگاه صحیح اســلامی را نیز در 
کنار آن مطرح نماییم تا دانشــجویان با دیدگاه های 
اســلامی نیــز آشــنا شــوند نــه اینکــه یک جانبــه 
 فقــط همان  هــا را به عنــوان دروس دانشــگاهی 

مطرح کنیم.« 

بکشــم، ماجرایی  کــه نیازمند توجه مســئولان اســت.« 
مســتند »گرگینگی« به کارگردانی محســن شاهمرادی و 
تهیه کنندگی مهدی مطهر، حمله گرگ ها و دریدن کودکان 

در روستایی در شهر زنجان را روایت می کند. 
مستند »هبوط« به کارگردانی و تهیه کنندگی محسن 
اولیایی نیز به رابطه انســان و طبیعــت، چالش های منابع 
طبیعی و آینــده مبهم محیط زیســت می پــردازد. اولیایی 
ســوژه اصلی فیلــم خــود را چالش های محیط زیســت و 
منابع طبیعــی دانســت و گفــت: »بحث مدیریــت آب و 
آبخیــزداری، چرای بی رویــه دام ها، بیابــان و بیابان زایی 
و جنگل و... در این مســتند صرفا با تصویر و بی نریشــن 
مطرح می شــود.« اولیایی افزود: »این مستند به صورت 
فرمال از قله ها شروع می شود و به سطوح و بیابان »هبوط« 
می کند تا رونــد تخریب محیط زیســت و منابــع طبیعی را 
نشــان بدهد. انگیزه ام از ساخت این فیلم، حساس کردن 
مردم نســبت به فجایع محیط زیســتی و یادآوری وظایف 
زیست محیطی شان بود.« او درباره روند تولید این مستند، 
خاطرنشــان کرد: »فیلم برداری این مســتند هشت ماه به 
طول انجامید و ساخت آن با دشواری های بسیاری همراه 
بود؛ از کار در ســرمای منفی هجده تا گرمای بالای پنجاه 
 درجه گرفته تــا بالا رفتن از شــیب کوه هــا و فیلم برداری

 در شرایط ناهموار. 

نقد در کنار تدریس  
نظر آیت الله سبحانی درباره اسلامی کردن علوم 

»گرگینگی« و »هبوط«  
دو مستند محیط زیستی روی آنتن شبکه مستند 

 کلانتری به  جای ابتکار، 
مونسان به  جای احمدی پور 
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 »اصول اخلاقی مترجم« کتابی است از آنتونی پیم 
که با ترجمه زهرا فلاح شاهرودی و فرزانه معمار در نشر مرکز 
منتشر شــده اســت. چنانکه در توضیح پشت جلد، ترجمه 
فارســی این کتاب آمده، آنتونی پیــم در »اصول اخلاقی 
مترجم« مفهوم بینافرهنگی بودن را در مورد  ترجمه مدنظر 
داشته و معتقد است که در بحث از  ترجمه بهتر است شخص 
مترجم و اینکــه یک ترجمه چــرا و برای چه کســی انجام 
می شود، بر نقد  ترجمه ها اولویت داشته باشد. پیم بر نقش 
مترجم به عنوان ارتباط دهنده فرهنگ ها و تســهیل کننده 
همکاری بینافرهنگی تاکید دارد و مسئولیت مترجم و علیت 
عمل  ترجمه از موضوعاتی اســت که در کتاب خود به آنها 

پرداخته است.
 کتاب، شــامل شــش فصل اســت بــا عنوان های 
»دورگه هــا یــا فرزنــدان نامشــروع؟«، »قاصــدان«، 
»مســئولیت«، »علیت«، »همــکاری« و »اصولی برای 

اخلاق مترجم«.
 آنتونی پیــم در بخشــی از مقدمه این کتــاب درباره 
رویکرد خود به موضوع  ترجمه و مترجم می نویسد: »روش 
ما بیشتر بر پایه ایجاد مجتمعی اســت از ایده ها، باورها و 
ارزش ها پیرامون بینافرهنگی  بودن که هم سازنده اند و هم 
از یک شیوه تفکر برگرفته شده اند. جدا از این پیش فرض 
که یک مترجم خوب یا بد است، یک مترجم شفاهی خائن 
است یا دروغگویی زیانبخش، متعلق به یک فرهنگ است 

یا مــزدوری بی وطن، ما بــه فراخور هــر وضعیت خاص، 
پرســش هایی را مطرح می کنیم. تلاش می کنیم عناصر 
ضروری این روند را با بازخوانی نظریه شلایرماخر به دست 
آوریم که از دیــد ما همه چیــز در آن در جهــت حذف امر 
بینافرهنگی است.« پیم در دیباچه کتاب درباره فصل های 
شــش گانه »اصــول اخلاقی مترجــم« می گویــد که جز 
فصل های ســوم و چهارم کتــاب که با هــم مرتبطند باقی 
فصل ها را می توان به صورت مستقل هم مطالعه کرد. او 
می نویسد: »دو فصل نخست که در یکی نظریه شلایرماخر 
واکاوی و در دیگــری ماجرایی از هرودوت نقل شــده، به 
روش فلسفی مطرح شده اند و شاید زیاد به مذاق ذهن های 
عملگرا خوش نیایند. در مقابل، فصل های پایانی که یکی 
از آنها اصل همکاری را واکاوی می کند، بیشــتر کاربردی 
هســتند و احتمال دارد فلاســفه آنها را نپســندند. هرکس 

می تواند بنا به میل شخصی این فصل ها را مطالعه کند. 
با توجه بــه نمایه مفاهیم اساســی کــه در انتهای 
کتاب ارائه شده اســت، خطر سردرگم شــدن هیچ کس 
وجود ندارد.« او همچنین برای سرآغاز فصل اول کتاب 
می نویســد: »اصول اخلاقی مترجم، به مثابه گفتمانی 
که برای مترجم و به دســت او ساخته می شــود، جایگاه 
اصلی خود را باید نــزد مترجم بیابد، نــه در برخی متن ها 
که  ترجمه نامیده می شــوند. اخلاق مترجم لزوما همان 

اخلاق  ترجمه نیست.«

 اصول اخلاقی مترجم  
جایگاه مفهوم بینافرهنگی در  ترجمه کجاست؟ 

صد و بیست و ســومین شماره 
ماهنامه فرهنگی- اجتماعی »آزما« 
به بررسی حافظه تاریخی در ایران 
در گفت وگــو با منصــوره اتحادیه، 
ناصــر فکوهــی و مجید تفرشــی 
پرداختــه اســت. در پرونــده این 
شــماره آزما گفت وگویی با منصوره 
اتحادیه با عنــوان »ما با تاریخ مان 
مشکل داریم« آمده؛ او در پاسخ به 
این ســوال که »ایرانی ها، حافظه 
تاریخی ندارند« و بــه همین دلیل 
از اتفاقــات تاریخــی هــم درس 
نمی گیرنــد، گفته اســت: »به نظر 
من افراد فرق می کنند. زمانه فرق 
می کنــد و همچنیــن موقعیت ها و 

اتفاقات. ایران یک موقعیت ژئوپولتیک دارد که همیشگی 
اســت، و تغییــر نمی کند. دریای خزر در شــمال اســت، 
خلیج فارس در جنوب، غرب ایران ترک ها و اعراب هستند، 
در شرق بلوچ ها و افغان ها. در شــمال، یک وقتی روسیه 
تزاری بود و یک زمانی شوروی و حالا حدود هشت کشور. 
این شرایط که تغییر نمی کند. و این خود از عواملی است 
که باعث می شود، خیلی از مسائل تاریخی تکرار شود.« 
این استاد دانشگاه در ادامه گفته اســت: »ما از چند چیز 
رنج می بریم. این درست اســت که شاید ما در ایران دیگر 
آدم بی ســواد نداریم یا اگر هســتند تعدادشــان کم است 
اما بســیاری از افراد ســواد فرهنگی و اجتماعــی ندارند و 

همین طور بســیاری از مسئولان هم 
ســواد تحلیلی ندارند درحالی که در 
رشته های مختلف تخصص دارند. 
ولی درک شــرایط و سیاســت زمانه 
بینــش و قدرت تحلیلــی می خواهد 
که بایــد آموخت. مثلا در کشــور ما 
هر دوره ای که رئیس جمهور عوض 
می شــود، عده ای از مدیران و حتی 
کارمنــدان دســتگاه ها هــم عوض 
می شــوند، و این یعنی از بین رفتن 
میزان زیادی تجربــه.« »حال ما: 
آویزان، میــان گذشــته ای مبهم و 
آینده ای ناپیدا« عنــوان گفت وگو با 
ناصر فکوهی اســتاد انسان شناسی 
دانشگاه تهران است. او می گوید: 
»تاریخ، همچون بسیاری دیگر از مفاهیمی که از ابتدای 
قرن بیستم وارد زبان و فرهنگ سیاسی و ادبی و اجتماعی 
ما شــده و امروز ما می دانیم تجربه تاریخی، نه تجربه ای 
واحد بلکه متکثر اســت که کنشــگران بــه صورت های 
مختلفی گذشــته و حال و آینده را به صورت مجموعه ای 
پیچیده از خواست مستقیم و بازپردازش شده خود درونی 
می کنند و به شدت نســبت به اینکه موقعیت خودشان چه 
باشــد و چه منافعی داشــته باشــند، می توانند تاریخ را به 
صورت های گوناگون تجربــه و دریافت کننــد.« آزما به 
مدیرمسئولی ندا عابد و ســردبیری هوشنگ اعلم از هفته 

گذشته روی دکه رفته است.

حافظه تاریخی ما 
آزما روی دکه رفت 

حمد پروردگار 

آیت الله مجتبی تهرانی 
روی عن علی بن الحســین 
)علیهماالســلام( قــال فی بعض 
مناجاتــه: »فَکیفَ لِــی بِتَحْصِیلِ 
ــکرِ وَ شُــکرِی إِیاک یفْتَقِرُ إِلَى  الشُّ
شُــکرٍ فَکلَّمَــا قُلْــتُ لَــک الْحَمْدُ 
وَجَبَ عَلَــی لِذَلِــک اَنْ اَقُولَ لَک 
الْحَمْدُ.« روایتــی از زین العابدین 

)صلوات الله علیــه( منقول اســت که حضــرت در بعضی 
از مناجات هایشــان ایــن جمــلات را خطاب بــه خداوند 
ــکرِ«، خدایا!  عرض کرده اند: »فَکیفَ لِی بِتَحْصِیلِ الشُّ
من چگونه شــکر تــو را بگویم، »فَکیــفَ لِــی بِتَحْصِیلِ 
ــکرِ«، چه طور می توانم شــکرت را کنم، »وَ شُکرِی  الشُّ
إِیاک یفْتَقِرُ إِلَى شُــکرٍ«، چون اگر شــکر تو را کنم، خود 
همین شــکر کردن، شــکر دارد. چون انســانی که شکر 
خــدا را به جا می آورد، مثــلا می گویم: »لَــک الْحَمْدُ« یا 
»الحَمدُلِلَّه«، گفتن این »الحَمدُلِلَّــه«، خودش نعمتی 
اســت که خدا به من توفیق این نعمت را داد. تازه همین 
گفتــن »الحَمدُلِلَّه«، نعمتی معنوی اســت کــه بالاتر از 
مادّی اســت. بنابراین توفیق اینکه توانســتم خدا را حمد 
کنم، نعمت بزرگی بود که خداوند به من عنایت کرد بنابراین 
این هم شــکر می خواهد. »فَکلَّمَا قُلْتُ لَک الْحَمْدُ«، هر 
وقت به تو گفتــم: »لَک الْحَمْدُ«، تو را شــکرگزارم، حمد 
شــکر اســت، ثنای الهی اســت. هر وقت این  را گفتم: 
»وَجَبَ عَلَی لِذَلِک«، به خاطر همیــن »لَک الْحَمْدُ« که 
گفتم، »الحَمدُلِلَّه« که گفتم، بر من واجب است که، »اَنْ 
اَقُولَ لَک الْحَمْدُ«، به خاطــر این حمدی که کردم باز باید 
بگویم »الحَمدُلِلَّه«. تا گفتم »الحَمدُلِلَّه« باز هم بعدش 
باید بگویم »الحَمدُلِلَّه«. پس من قدرت شکرگزاری تو را 
ندارم. بنابراین حضرت در ابتدا عرض می کند: »فَکیفَ لِی 
کرِ وَ شُکرِی إِیاک یفْتَقِرُ إِلَى شُکرٍ«، چطور  بِتَحْصِیلِ الشُّ
می توانم شکر تو را به جا آورم، چون تا تو را شکر کنم همین 
شکر کردن، شکر می خواهد. این جملاتی از مناجات های 
زین العابدیــن )صلوات الله علیه( بــود. در روایتی از امام 
صادق )علیه الســلام( منقول است که حضرت فرمودند: 
خدا خطاب بــه حضرت موسی)علیه الســلام( می گوید: 
من را شکرگزاری کن امّا حق شکرگزاری. آنجا هم حضرت 
موســی همین حرف امام زین العابدین)علیه الســلام( را 
می گوید. می فرماید: چطوری می توانم حقّ شکر تو را به جا 
آورم؟ حضرت موســی به خدا می گوید: یادم بده. خداوند 
خطاب بــه او می فرماید: همین که علم پیــدا کردی حقّ 
شکرگزاری را به جا آورده ای. همین که علم پیدا کردی که 

نعمت را من به تو داده ام، همین حق شکرگزاری است.
 بــاب شــکرگزاری بحث مفصّــل و جدایی اســت. 
شکر سه قســمت دارد: شــکر درونی قلبی، شکر لفظی، 
شــکر عملی. شــکر قلبی یعنی انســان در دلش بداند که 
این نعمت را چه کســی به او داد. همین که دانســتی کی 
داده، این شــکر قلبی اســت. وقتی بعد از اعطای نعمت 
می گویی متشکرم، این شــکر لفظی است و وقتی نعمت 
را در راه رضای آن کســی که به تــو داده مصرف کردی، 
این می شــود شــکر عملی. بنابراین خداونــد به حضرت 
موســی خطاب می کند که: همین که بدانی من نعمتی را 
به تو دادم، این شکر است، حقّ شــکر است. بیشتر ما از 
علم به اینکه این نعمت ها از کیست و چه کسی به ما داده 
اســت، غفلت داریم. اگر این  را بدانیم، هم شــکر لفظی 
 و هم شــکر عملی را در پی دارد که شــکر عملــی مانع از

 معصیت است.
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تصمیم بهارستان
وزرای جدید بعد از کســب رای اعتماد از مجلس راهی وزارتخانه های 
خود شدند تا دولت دوازدهم رســما کار خود را آغاز کند. مجلس در پنج روز 
کاری صلاحیت این افراد را بررسی کرد. جلساتی که با حاشیه های فراوانی 

مواجه شد. سیاست

راهنما به چپ، گردش به راست 

جلسه رای اعتماد به دولت جدید روحانی چالش برانگیز نبود
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صبــح سه شــنبه حســن روحانی همــراه بــا وزرای 
پیشــنهادی راهی بهارستان شــد تا 5 روز سرنوشت ساز را 

پشت سر بگذارد.
او یک کابینه متفاوت را راهی پارلمان کرده اســت؛ 
یک لیست منحصر به فرد که نشــانه هایی از گردش او به 
راست را دارد، آن هم در شرایطی که در تمام ماه های اخیر 
او راهنمای چپ را روشن کرده بود. حالا هر چه هست 17 
وزیر پیشنهادی او زیر ذره بین نمایندگان قرار گرفتند و در 
روز یکشنبه بعد از حضور حسن روحانی در مجلس، وزرایی 
که از مجلس چراغ سبز دریافت کردند راهی دفاتر خود در 

وزارتخانه ها شدند. 

   روحانی در صحن
جلسه صبح سه شنبه مجلس با سخنرانی دو ساعته 
روحانی آغاز شــد، 5 مخالف و موافق هــر کدام به مدت 
15 دقیقه در مورد کلیــات و برنامه های رئیس جمهور در 
مورد کابینه صحبت کردند. برخی از موافقان و مخالفان 
بخشــی از فرصت 15 دقیقه ای خــود را در اختیار تعداد 
دیگری از نمایندگان قرار دادند. در ابتدای آغاز نشســت 
صحن،  حسن روحانی، رئیس جمهور برای دفاع از کابینه 
پیشــنهادی اش حضور یافت. او در بخشی از سخنانش 
گفت: »خدا را شــاکرم کــه بار دیگر پاداش چهار ســال 
تلاش صادقانــه به مــردم را از طریق رای ملــت توفیق 
مجــددی برای خدمت بــه آرمان های اســلام و انقلاب 
اســلامی و عظمت ایران قــرار داد.« در ادامه و پس از 
دقایقی، وقتی رئیــس مجلس به روحانــی یادآوری کرد 
که طبق آیین نامه داخلی مجلس، دو ســاعت و نیم برای 
معرفــی وزرای پیشــنهادی و دفاع از آنــان فرصت دارد 
و می توانــد در دو بخش از ایــن فرصت اســتفاده کند، 
رئیس جمهور با مکثی توأم با نــگاه طنزآلود به نمایندگان 
که رایزنی ها و رفت وآمدهایشــان ادامه داشــت، گفت: 
»من دوســت دارم از همه فرصت خود استفاده کنم، اما 

»مستمع، صاحب سخن را بر سر ذوق آورد«.
بعد از ســخنان حســن روحانــی یک چالــش مهم 
به عنوان تذکــرات پی در پی نماینــدگان فضای صحن را 
به خود اختصاص داد. مســاله این بود که حسن روحانی 
در لیست خود وزیر پیشنهادی علوم را معرفی نکرده بود. 
علیرضا ســلیمی  نماینده مــردم محلات هنگام ســخنان 
رئیس جمهــور در معرفی و دفــاع از وزرای پیشــنهادی با 
اســتناد به اصل 33 قانون اساســی اخطار داد. همچنین 
جهانبخش محبی نیا نماینده مردم تکاب و میاندوآب هنگام 
سخنان حسن روحانی رئیس جمهور که برای معرفی و دفاع 
از وزرای پیشنهادی در مجلس حاضر شده بود، با استناد به 
مواد 204، 205 و 206 آیین نامه داخلی مجلس و اصل 33 

قانون اساسی تذکر آیین نامه ای و اخطار داد.
علی لاریجانی رئیس مجلس شــورای اســلامی در 
پاسخ به این تذکرات مبنی بر اینکه چرا یک نفر از اعضای 
کابینه دولت دوازدهم اعلام نشــده است، اظهار داشت: 
»فرض کنید رئیس جمهور همه وزرا را معرفی کند اما همان 
روز یکی از آنان در این فاصله سکته کرد و مرحوم شد، مثل 
آقای ربیعی که نوشته امروز تصادف کردیم و در راه ماندم 
ولی اکنــون در مجلس حضور دارد و خوشــبختانه به خیر 
گذشت؛ در این صورت نمی توان معرفی و رای اعتماد به 
وزرا را معطل نگه داشت در نتیجه معرفی وزرای پیشنهادی 

بدون یک نفر از آنان خلاف قانون اساسی نیست.«

   صدای عارف شنیده شد
امــا از نــکات روز اول بررســی صلاحیــت وزرای 
پیشــنهادی کابینه دوازدهم، حضور محمد رضا عارف در 
میان ناطقان موافق فهرست ارائه شــده بود. محمدرضا 
عــارف، نماینده مردم تهــران در موافقت بــا کلیت و خط  

مشــی وزرای پیشــنهادی دولــت دوازدهم، بــا تاکید بر 
اینکه عملکرد دولت در این دوره باید نسبت به 4 سال قبل 
متفاوت باشــد، تحقق این امر را نیازمند همراهی و کمک 
مجلس خواند و گفــت: »ضمن حمایــت از کلیت کابینه 
معتقدیم که به ویژه درباره اســتفاده از وزرای زن می شــد 

انتخاب های بهتری هم داشت.«
ســپس طبق آیین نامه مجلس، بررســی صلاحیت 
وزرای پیشنهادی به ترتیب حروف الفبا آغاز شد که محمد 
بطحایــی، وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش نخســتین 

وزیر بود.
قاسم جاســمی  نماینده مردم کرمانشاه در مخالفت 
با وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش،  با بیان اینکه یکی از 
معضلات، شتابزدگی در اجرای سند تحول بنیادین  است، 
گفت: »این سند مادر برای سیاست گذاری و برنامه ریزی 
در آموزش و پرورش است و به تائید مقام معظم رهبری هم 
رسیده اما بدون توجه به فراهم آوردن زیرساخت ها اجرای 
آن آغاز شــد و ضربه هایی به وزارت آموزش و پرورش زد. 
از طرفی مردم هم اطلاع دقیقی از ســند تحــول ندارند و 

آگاه سازی پیرامون آن صورت نگرفته است.«
فرهاد تجری نماینده مردم قصرشیرین طی سخنانی 
به عنوان موافــق »محمــد بطحایی« وزیر پیشــنهادی 
آموزش و پرورش اظهار داشت: »کمبود اعتبارات وزارت 
آموزش و پرورش یکــی از دغدغه های مدیران بالای این 
وزارتخانه است ، همچنین نداشتن یک نقشه راه مشخص، 
نبود آمار واقعی از بازی های آموزشــی کشور و... همگی 
عزم ملی می طلبــد و باید وزیری کارآمــد و باتجربه در این 

وزارتخانه منصوب شود.«
وی با اشاره به ویژگی های وزیر پیشنهادی آموزش و 
پرورش، گفت: »آقای بطحایی کارنامه موفقی در گذشته 
در حوزه آموزش و پرورش داشته است. ساماندهی حقوق و 
دستمزد معلمان زمانی که آقای بطحایی مدیر مالی وزارت 
آموزش و پرورش بود،  اتفاق افتاد.« حسن بیگلری نماینده 
مردم سقز و بانه در مجلس شــورای اسلامی در مخالفت 
با وزیر پیشــنهادی آمــوزش و پرورش، گفــت: »وزارت 
آموزش و پــرورش و وزارت علوم به عنــوان دو وزارتخانه 
مهم و بنیادی، ابرمرد و ژنرال می خواهد. حمید بیرانوندی 
نماینده مــردم خرم آباد در مجلس، در ســخنانی به عنوان 
موافق وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش بــا بیان اینکه 
تحول در آموزش و پرورش نیازمند عزم ملی است، گفت: 
»وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش اهل تعامل و دارای 
سوابق کاری درخشان است.« ولی داداشی نماینده مردم 

آستارا در مجلس شورای اسلامی در موافقت با سیدمحمد 
بطحایی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه 
تعهد وی برای همه آشکار است، گفت: »از بعد تخصصی 
ایشــان قائم مقــام و سرپرســت وزارتخانه بــوده و من از 
مخالفان می خواهم نیم نگاهی به برنامه او بیندازند.« جبار 
کوچکی نژاد نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی 
در موافقت با وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش با اشاره به 
اینکه موافقان بطحایی در حقیقت در مقام موافقت با وی 
صحبت کردند، بابت معرفی وی به مجلس به عنوان گزینه 
پیشنهادی برای وزارت آموزش و پرورش از رئیس جمهور 
تشکر کرد و خاطرنشــان کرد: »وزارت آموزش و پرورش 
حسا س ترین وزارتخانه کشــور است و کوچکترین اشتباه 
در آن خســارت بار اســت چرا که با سرنوشــت 17 میلیون 

دانش آموز سر کار دارد.«

   بطحایی دفاع کرد
سیدمحمد بطحایی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 
در نشست علنی مجلس شورای اسلامی مهمترین برنامه 
پیش روی خود را حاکم ساختن گفتمان سند تحول بنیادین 
و فراهم آوردن استلزامات اجرایی برای آن خواند و یادآور 
شــد: »در ذیل این هدف برنامه های مختلفی پیشــنهاد 
شــده اما مهمترین آن تشکیل شــورای ملی اجرای سند 
تحول بنیادین آمــوزش و پرورش، تهیــه و تدوین تمامی 
 زیر نظام های سند تحول، پایش و ارزیابی مستمر اجرایی 
گام های ســند تحول اســت.« وزیر پیشــنهادی آموزش 
و پــرورش باز طراحــی فعالیت های تربیتی و فــوق برنامه 
بر اساس الگوی تربیت متوازن و تاکید بر تربیت اسلامی 
دانش آمــوزان،  ترویج فرهنگ عفــاف و حجاب، طراحی 
نظام مدیریت استعدادهای ورزشــی برای تقویت ورزش 
باشگاهی و ملی کشــور، اســتقرار نظام فراگیر مشاوره و 
راهنمایی در ســطوح مختلف تحصیلــی را از برنامه های 
اصلی و  محوری پیش  روی وزارت آموزش و پرورش دولت 

دوازدهم برشمرد. 

   روز پر تنش جهرمی
بعد از وزیر آموزش و پرورش نوبت به جهرمی،  گزینه 
جوان وزارت ارتباطات رسید. او با انتقادها و مخالفت های 

تند و تیزی مواجه شد.
قاضی پور در مخالفت با وزیر پیشــنهادی ارتباطات 
با بیان اینکه آقای جهرمی  اعتقادی بــه مقوله تولید ملی 
ندارد، این ســؤال را مطرح کرد که با وجود دانشمندان و 
تولیدکنندگان لوازم مخابراتی آیا سزاوار است آقایان همه 
چیــز را وارد کنند؟وی ادامــه داد: »آیا انتخــاب یک فرد 
به عنوان وزیر پیشــنهادی با مدرک کارشناسی غیرمرتبط 
برای یک وزارتخانه تخصصی شایسته سالاری است؟ آیا با 
توجه به اینکه با  وجود اینکه این رشته در دنیا با شدت خیلی 
زیاد در حال تغییر در محتوا و تکنولوژی اســت، انتخاب 
فردی با مدرک لیســانس بــرق قدرت بــرای تصدی این 
وزارتخانه مناسب است؟« افضلی نماینده اقلید در مجلس 
با اشــاره به اینکه نمی توان مدیر جوانی را یافت که سابقه 
چهار دوره وزارت داشته باشد، گفت: »آذری جهرمی  درد 
و دغدغه حوزه ارتباطات کشور را شناخته است و عملکرد 
وی را می توان با شاخص خط کش سنجید.«سبحانی فر 
نماینده سبزوار در مجلس افزایش طول فیبر نوری در کشور 
و پهنای باند اینترنت و ارتقای ســیم کارت های تلفن های 
همراه را از آثار مدیریتی آذری جهرمی  در وزارت ارتباطات 
خواند و گفت: »با مدیریــت وی در عرصه فضای مجازی 

فساد به طور سیستماتیک جمع شد.«
پورمختار در مخالفت با وزیر پیشــنهادی ارتباطات، 
اظهار داشــت: »ما هم به جوانگرایی اعتقــاد داریم ولی 
بعضا قیاس می شــود که مع الفارق و غیرمرتبط اســت.«  
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پورمختار گفــت: »انجــام وظایف صیانتــی اجتماعی و 
فرهنگی یکی از وظایف آقای جهرمی  بود اما چه صیانتی 
کرده اســت؟ این وضــع تلگرام و فضای مجازی ماســت 
که قتل عــام فرهنگی جوانان مــا در آن صورت می گیرد. 
می گویند نمی شود این شــبکه ها را بست. چرا نمی شود؟ 
البتــه مخالفت ما با فســاد تلگرامی  اســت که بــا هدایت 
همین آقای جهرمی  علیه نظام، مســئولان و مردم انجام 
می شــود.« زرآبادی، نماینــده مردم قزویــن در مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه آقای جهرمی  از پاسخ به 
ســؤالات درباره پالایــش اینترنت طفره مــی رود، گفت: 
»استفاده از جوانان بدون تخصص و تجربه فرصت سوزی 
است و نه فرصت ســازی.« وی در ادامه سخنانش تاکید 

کرد: »دلیل انتخاب آقای جهرمی  جوانگرایی نیست.«

   دفاع آذری جهرمی 
محمدجواد آذری جهرمی  در جریان بررســی وزرای 
پیشــنهادی دولــت دوازدهــم و در دفــاع از برنامه های 
 ICT  پیش روی خود گفــت: »به لحاظ اقتصــادی حجم
کشــور از 21 هزار میلیارد تومان به 36 هزار میلیارد تومان 
رســید که 15 هزار میلیارد تومان حجم بــازار ICT در این 
بازار اضافه شده است. به لحاظ شاخص هایی که پهنای 
باند به ازای هر شــهروند دارد از یک کیلوبیــت بر ثانیه به 
35 کیلوبیت بــر ثانیه رســیدیم؛ آنهایی کــه می گویند ما 
نسبت به محتوای بومی و تولید بومی  بی تفاوتیم روزی که 
آغاز کردیم مجموع پهنای باند مــا 10 درصد ظرفیت بود 
که امروز این مقدار به 40 درصد افزایش یافته اســت که 
البته این ناکافی اســت.« وی خاطرنشان کرد: »امروز با 
افتخار اعلام می کنیم که پس از 4 ســال فعالیت و توسعه 
زیرســاخت های شــبکه ملی اطلاعات در حــوادث مهم 
ما یک ثانیه قطعــی نداریم. ما پارادایــم و فرهنگ حاکم 
بنابراین جامعه را تغییر دادیم. روزی ارتباط تهدید امنیتی 

بود امروز برقراری ارتباطات تهدید امنیتی بود.«

   موافقان و مخالفان علوی
بعد از جهرمــی  نوبت به علــوی گزینه پیشــنهادی 
وزارت اطلاعات رســید.محمد قســیم عثمانی در جریان 
بررسی برنامه وزیر پیشنهادی اطلاعات در مخالفت با وی 
ضمن تشــکر از تلاش های وزارت اطلاعات جهت رصد 
گروهک های تروریستی در داخل و خارج از کشور گفت: 
»بنده به منظور تقویت این دستگاه مهم که انتظار می رود 
که وزیر آن بیشترین رأی را کسب کند در عین مخالفت با 
معرفی وزیر از بیرون برای وزارت اطلاعات به آقای علوی 
رای مثبــت می دهم چراکــه وزیر اطلاعــات خوب عمل 
کرده اما عمل خوب ایشــان می توانســت این باشد که از 
معاونین خود فردی را عرضه بدارد.« جلســه علنی نوبت 
عصر مجلس شورای اسلامی که به استماع ادامه سخنان 
مخالفان و موافقــان کلیت وزرای پیشــنهادی و دو وزیر 
پیشــنهادی آموزش و پرورش و ارتباطــات و نیز دفاعیات 
این دو وزیر اختصاص داشت ساعت 19/30 دقیقه پایان 
یافت و ادامه روند بررســی به روز بعد موکول شد. سکوت 
کامل مجلس پرهمهمه هنگام ســخنان اولین وزیر نسل 
سومی  انقلاب و شوخی های ادامه دار رئیس با نمایند گان 
حواشی نوبت عصر این جلسه اســت. نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی در دومین روز متوالی به بررسی کارنامه 
وزرای پیشــنهادی دولت دوازدهم پرداختند. دومین روز 
بررسی صلاحیت وزرای پیشــنهادی دولت با 49 صندلی 
خالــی نمایندگان آغاز شــد. این جلســه با ادامه بررســی 
صلاحیت وزیر اطلاعات که از روز قبل در دســتورکار بود 
آغاز شد. در ابتدا، علی مطهری نماینده مردم تهران و نایب 
رئیس مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی صلاحیت 
وزاری پیشــنهادی دولت دوازدهم و به عنوان مخالفت با 

وزیر اطلاعات طی سخنانی اظهار داشت: »مخالفت من 
با وزیر پیشنهادی اطلاعات بیشتر به خاطر حاشیه از یک 
نقص ساختاری در حوزه اطلاعات کشور است.« همچنین 
عزیز اکبریــان نماینــده مردم کــرج در موافقت بــا وزیر 
پیشــنهادی اطلاعات، اظهار داشت: »وزارت اطلاعات 
یکی از ارکان امنیتی کشور است و در دنیای معاصر مفهوم 
امنیــت فیزیکی و روانی بــا مأموریت ایــن وزارتخانه گره 
خورده است؛ از آنجایی که سربازان گمنام امام زمان )عج( 
وظایف خود را به خوبی انجام می دهند و همچنین برتری 
اطلاعاتی کــه وزارت اطلاعات دارد و نیــز با جریان های 
نفوذی به خوبی برخورد می کند، بنابراین یک امنیت روانی 
در کشور ایجاد شده است.« علاءالدین بروجردی نماینده 
مردم بروجرد نیز از ســیدمحمود علوی وزیر پیشــنهادی 
اطلاعات به عنوان مدیری متدین، ولایتمدار، برخوردار از 
سعه صدر، قاطع و سریع در تصمیم گیری یاد کرد و گفت: 
»در چند ســالی که در کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی با ایشــان ارتباط داشــتیم، بارها مــوارد ارجاعی 
کمیسیون را با حساسیت و دقت ویژه ای پیگیری می کرد.« 
در ادامه نیز،  سیدمحمود علوی وزیر پیشنهادی اطلاعات 
طی سخنانی اظهار داشــت: »امروز با وزارت اطلاعاتی 
مواجه هستیم که عرصه سربازی سربازان مومن،  متعهد، 
فداکار و در یک کلمه ولایتمدار و دلســوز وحدت و امنیت 
ملی کشور هستند.« همچنین نادر قاضی پور نماینده مردم 
ارومیه در مجلس در موافقت با وزیر پیشنهادی اطلاعات، 
اظهار داشت: »آقای علوی نگاهی فرهنگی به امنیت دارد 
و مشکلات حاد امنیتی و سیاسی را به اجتماعی و اقتصادی 
تبدیل می کند و با آنها برخورد می کند، وی رفتار عاقلانه ای 
در چارچوب نظام و شورای عالی امنیت ملی پیش گرفته و 
این اقدام وی باعث ایجاد آرامش در فضای امنیتی کشور 

شده است.«
 

   کرباسیان و نمایندگان به هم رسیدند
بعد از علوی، کرباســیان زیر ذره بین نمایندگان قرار 
گرفت. اولادقباد نماینده تهــران در مجلس نقطه عطف 
مدیریت کرباســیان را اصلاحات چهار ســال گذشــته در 
گمرک کشــور و کاهش قابــل ملاحظه قاچــاق خواند و 
گفــت: »وزیر پیشــنهادی اقتصاد به اســناد بالادســتی 
کشــور پایبندی دارد.« ملکی نماینده مردم مشکین شهر 
در مجلس شورای اسلامی، گفت: »من در بررسی برنامه 
وزیر پیشــنهادی اقتصاد چیزی جز نظریه پردازی ندیدم و 
لازم به ذکر است با شعار نمی توان مشکل تولید و همچنین 
مشکل اشتغال را حل کرد.« بهادری نماینده مردم ارومیه 
در مجلس شورای اسلامی گفت: »انتظاراتی که مجلس 
از وزیر اقتصاد بعدی دارد این اســت که مــدار اقتصاد را 
از زیر چرخ های سیاســت خارج کند.« شهریاری نماینده 
دشتی و تنگســتان در مجلس با بیان اینکه »کرباسیان« 
اولین کسی بود که دروازه ورود دلارهای غیرنفتی به کشور 
را باز کرد، گفت: »وزیر پیشنهادی اقتصاد، سیاسی کاری 
ندارد و این امری ضروری برای اقتصاد کشــور ماست.« 
خدری نماینده گناوه در مجلس با بیان اینکه فراهم ساختن 
شرایط توانمندسازی بخش خصوصی و اصلاح نظام بانکی 
گوشــه ای از برنامه های وزیر پیشــنهادی اقتصاد است، 
گفت: »کرباسیان تنها با به کارگیری گوشه ای از تجارب 

ارزشمند خود می تواند در وزارت اقتصاد موفق شود.«

   دفاع کرباسیان 
وزیر پیشنهادی اقتصاد و دارایی هم در دفاع از خود 
گفت: »در گذشته اشکالات زیادی در اجرای اهداف رشد 
اقتصادی وجود داشت که طی 4 سال گذشته شاخص ها 
بهبود یافت و بایــد به مراتب در چارچــوب برنامه موفق تر 

عمل شود.«

   روز پرحاشیه ظریف
بعــد از کرباســیان نوبــت بــه بررســی صلاحیــت 
محمد جواد ظریف رسید؛ جلســه ای که البته با تنش هم 
همراه شــد. پورمختار نماینده مردم بهــار و کبودرآهنگ 
در مجلس در مخالفت بــا وزیر پیشــنهادی امور خارجه،  
گفت: »متاســفانه حمایت از اتباع ایرانــی ضعیف بوده و 
حتی برخی از سفارتخانه ها به دنبال کاسبی،  مسائلی مالی 
و تحصیلات خود هســتند که باید به این مســائل سامان 

بخشید.«
پورابراهیمی  نماینده مردم کرمان در مجلس با تاکید 
بر اینکه سفارتخانه های ما در زمینه دیپلماسی اقتصادی 
دچار ضعف هســتند، گفت: »سفرای کشــور کره قبل از 
تقدیم اســتوارنامه خود ابتدا با نمایندگان ال جی جلســه 

می گذارند اما سفرای ما اینگونه نیستند.«
رضازاده نماینــده مردم کازرون در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: »نگاه به تفاوت سیاســت خارجی، فعلی 
و سیاست خارجی گذشته کشــور می تواند مهمترین دفاع 

از آقای ظریف برای تصدی پست وزارت خارجه باشد.«
پارسایی نماینده مردم شیراز در مجلس گفت: »دفاع 
از آقای ظریف راحت ترین دفاع بین وزراســت و آن هم به 

دلیل عملکرد موفق وی در وزارت خارجه است.«
ساعی نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: »باتوجه 
به اینکه دولت جدید آمریکا دولت پرخاشــگر و بی منطقی 
است در ماه های آینده باید مذاکرات بیشتری با طرف های 

اروپایی، روسی و چینی صورت گیرد.«

   ظریف: ایران به دنبال منطقه ای امن و باثبات است
وزیر پیشــنهادی امور خارجه هم در سخنانی گفت: 
»برجام حاصل اعتماد به آمریکا نیســت. جمله جمله آن 
نشانگر  بی اعتمادی جدی ما نسبت به سیاست های آمریکا 
از نخستین روز مذاکرات تا واپسین روز مذاکرات و تا مسیر 

اجرای برجام بوده است.«
ابطحی نماینده مردم خمینی شهر در مجلس گفت: 
»ظریف و روحانی بارها گفتند که اگر آمریکا برجام را نقض 
کند چه ها خواهند کرد. سوال این است که آمریکا باید چه 
کار دیگری کند که رئیس جمهور و وزیر خارجه بپذیرند که 

برجام نقض شده است؟«

   قاضی زاده و 188 نماینده حامی
بعد از ظریف نوبت به قاضی زاده هاشــمی رسید. در 
این جلسه خاتمی نماینده ماه نشان در مجلس با بیان اینکه 
»قاضی زاده  هاشمی« با اجرای طرح تحول سلامت بار بر 
زمین مانده بزرگی را برداشــت، گفت: »در 4 سال گذشته 
مراکز درمانی تجهیز شــدند و پرداخت ها از جیب مردم به 

میزان قابل توجهی کاهش یافت.«
علیرضابیگی نماینده مردم تبریز گفت: »امروز هیأت 
امنــای ارزی وزارت بهداشــت حیاط خلــوت برخی افراد 

خاص شده است.«
بیگدلی نماینــده خدابنده در مجلس بــا بیان اینکه 
وزیر پیشــنهادی بهداشــت و درمان دارای مقام نوزدهم 
چشم پزشکی در دنیاست، گفت: »در زمان تصدی وزارت 
بهداشت توسط آقای قاضی زاده، کمبود دارو از 350 قلم 
به 30 قلم کاهش یافت.« صفــاری نماینده مردم نطنز در 
مجلس شورای اسلامی با اشــاره به اینکه مردم بالاترین 
رضایتمندی در میــان وزارتخانه ها را از وزارت بهداشــت 
داشــتند، گفت: »برنامه قاضــی زاده هاشــمی بالاترین 
همپوشانی را با اسناد بالادستی دارد.« تاجگردون نماینده 
گچســاران در مجلس با تقاضــا از نماینــدگان جهت زیر 
سوال نبردن طرح بزرگ تحول سلامت به خاطر مشکلات 
کوچک گفت: »برنامه قاضی زاده هاشمی یک درصد خطا 
با اسناد بالادستی ندارد.«ملکی نماینده مردم مشکین شهر 
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در مجلس گفت: »تبدیل وزارت بهداشت به وزارتخانه ای 
با شائبه ویژه خواری و رانت خواری و رابطه  اینها گوشه ای 
از مســائل و مشــکلاتی بود که در وزارت بهداشت اتفاق 

افتاده است.«

   قاضی زاده: نسبت به فساد، حساسم
وزیر پیشــنهادی بهداشــت هــم در این جلســه در 
سخنانی با بیان اینکه در طول دو سال گذشته حاشیه سازی 
در حوزه بهداشــت زیاد بوده اســت، گفــت: »از روز اول 
گفته ام نسبت به فساد، حساس هستم و اگر کسی مطلب 
و مدرکــی دارد می تواند ارائــه کند، ولــی در عین حال ما 
اشکالاتی در حوزه مدیریتی داریم که در دولت دوازدهم 

اصلاح خواهد شد.« 

   روز متفاوت ربیعی 
بعد از قاضی زاده نوبت به ربیعی رســید.  حســنی در 
موافقت با وزیر پیشــنهادی کار، تعــاون و رفاه اجتماعی 
گفت: »با بیان اینکه دولت یازدهم توانست یارانه نزدیک 
بــه 4 میلیون نفــر را حذف کنــد«، گفت: »امــروز دیگر 
بازنشســتگان فولاد در کنــار مجلس تجمــع نمی کنند و 
آرامش بــر جامعه کارگــری حاکم اســت.«رجبی نماینده 
مردم شــیراز در مجلس گفت: »قانون بازنشستگی پیش 
از موعد باید بازبینی شــود چرا که ما شــاهد بازنشســتگی 
زودهنگام نیروهای توانمند هســتیم که بار دیگر با حقوق 
پایین به عنوان نیروی بازنشسته به بازار کار وارد شده و جای 
نیروهای جوان را نیز می گیرند.«خجسته، نماینده مردم 
همدان در مجلس گفت: »وزیر کار باید تعیین تکلیف کند 
که آیا شرایط مناسبی برای بازنشســتگان ما فراهم شده و 

حقوق آنها به موقت پرداخت می شود یا خیر.«

   ربیعی: با پاشیدن پول  اشتغال  و فقر حل نمی شود
وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم در 
این جلســه با بیان اینکه کشــور با بحران هایــی از طریق 
اشتغال، فقر مطلق، بحران آســیب های اجتماعی و... 
روبه رو مواجه است، گفت: »با پاشیدن پول اشتغال و فقر 

حل نمی شود.«

   حجتی و مخالفانش
بعد از ربیعی این حجتی بود که با نظرات موافقان و 

مخالفانش مواجه شد. 
بدری در مخالفت با وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی 
گفــت: »آقــای حجتــی در طــول 4 ســال گذشــته چه 
اقدامی کردید که کشــاورزی و دامداری شــغل محسوب 
شــود؟« لاهوتی نماینده مردم لنگــرود در مجلس گفت: 
»آقای حجتی تخصصی در حوزه کشاورزی ندارد. حجتی 
سوابق راه و ســاختمان خوبی دارد اما در بحث کشاورزی 
موفق نبوده اســت.« احمدی، نماینده زنجان در مجلس 
با بیان اینکــه از وزیر جهاد کشــاورزی می خواهیم تعداد 
مدیران بازنشسته سطح بالا را کاهش دهد، گفت: »کلید 
حمایت از تولید افزایش صادرات است.« حسن پور نماینده 
ســیرجان در مجلس با بیان اینکه وزیر پیشــنهادی جهاد 
کشاورزی فرمایشات امام و رهبر معظم انقلاب را در عمل 
پیاده کرد نه در شــعار، گفــت: »آقای حجتــی را باید پدر 

کشاورزی ایران نامید.«

   آغاز روز سوم
سومین جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی برای 
بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی دولت دوازدهم، صبح 
پنج شنبه به ریاست علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای 
اسلامی آغاز شــد. محمد حســینی، نماینده مردم تفرش 
در مجلس شــورای اســلامی در ادامه بررسی صلاحیت 

وزرای پیشــنهادی دولت دوازدهم به عنوان مخالف وزیر 
پیشنهادی جهاد کشاورزی طی ســخنانی اظهار داشت: 
»وزارت جهاد کشاورزی به عنوان یکی از وزارتخانه هایی 
که بســتری برای خلق ثروت از مسیر تولید و اشتغال مولد 
محسوب می شــود و 90 درصد از ارزش مواد غذایی مورد 
نیــاز و 19 درصد اشــتغال مولد کشــور را به عهــده دارد، 

می تواند نقش مهمی  را در فرآیند توسعه ملی ایفا کند.
در ادامه، جلال محمودزاده نماینده مردم مهاباد در 
مجلس طی سخنانی به عنوان موافق محمود حجتی وزیر 
پیشنهادی جهاد کشاورزی، اظهار داشت: »آقای حجتی 
شش سال مسئولیت  اســتانداری در یکی از محروم ترین 
استان های کشــور را برعهده داشت و طرح های عظیمی 

 مانند سد کرخه را اجرا کرد.«
وزیر پیشنهادی دولت دوازدهم در این جلسه گفت: 
»بیــش از 90 درصد نیــاز غذایی کشــور در داخل تامین 

می شود. امسال 500 هزار نهال توزیع می کنیم.«

   آوایی در صحن
بعد از حجتی نوبت به آوایی، گزینه پیشنهادی وزارت 

دادگستری رسید. 
بیگلری، نماینده مردم ســقز و بانه در مجلس گفت: 
»مناطق محــروم با مشــکلاتی در حوزه پزشــکی قانونی 
مواجه هستند و اگر آقای آوایی برای این بخش برنامه ای 
نداشته باشــد بنده با وزارت ایشــان در وزارت دادگستری 
مخالف هســتم.« بهرامیان نماینده نهاونــد در مجلس با 
اشــاره به ســوابق متعدد آوایی در قوه قضاییه و مجریه،  
گفت: »تنوع شغلی و پراکندگی جغرافیایی مسئولیت های 
وزیر پیشنهادی دادگستری از نقاط قوت است.« تجری، 
نماینده قصرشیرین در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اختیارات گسترده حوزه تعزیرات و ایجاد مشکلاتی برای 
مردم در ایــن زمینه، گفت: » اصلاح این روند به ســامان 
بخشی به این حوزه از وظایف وزیر پیشنهادی دادگستری 
است.« رنجبرزاده، نماینده مردم اسدآباد در مجلس گفت: 
»آوایی آشنا به مشــکلات جامعه در حوزه قضایی است و 

ایشان تجربه و تخصص دارند.«
کاظمی،  نماینده ملایر در مجلس با اشــاره به اینکه 
آوایی به عنــوان یک قاضی خوشــنام همه شــرایط برای 
تصــدی در دادگســتری را دارد، گفت: »تصــدی وزارت 
دادگستری از سوی آوایی موجب تقویت و استحکام بیشتر 

روابط قوای مجریه و قضاییه می شود.«

   دفاعیات آوایی 
وزیــر پیشــنهادی دادگســتری هــم با بیــان اینکه 
شــوراهای حل اختلاف از ضرورت های موجــود نظام و 
کشور اســت، گفت: »با همه توان در راستای تخصیص 
اعتبار شــوراهای حل اختــلاف اقدامــات لازم را انجام 

می دهم.«

   موافقان آقای وزیر 
نکته قابل طرح در جلسه روز پنج شنبه، عدم مخالفت 
هیچ کدام از نمایندگان با وزیر پیشنهادی دفاع بود. در این 

جلسه چند نماینده به عنوان مدافع او سخن گفتند.

   چهارمین روز بررسی صلاحیت وزرا
امــا چهارمین روز بررســی صلاحیــت و برنامه های 
وزرای پیشــنهادی دولــت دوازدهم در مجلس شــورای 
اســلامی صبح شــنبه به ریاســت علی لاریجانی، رئیس 

مجلس آغاز شد.
 در این جلســه در ابتدا ادامه رســیدگی به صلاحیت 
عباس آخوندی در دستورکار قرار گرفت.در ابتدا، سکینه 
الماسی، نماینده مردم عســلویه در مجلس در مخالفت با 

عباس آخوندی، وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی   اظهار 
داشــت: »به نظر می رســد که ضرورت دارد اولا نسبت به 
ساخت جاده ها متناسب با نیازسنجی ها و ثانیا اصلاح نقاط 
حادثه خیز، اقدام شود. گرچه در سال های گذشته شاهد 
تلفات جــاده ای بوده ایم اما آیا در کاهش ســهم جاده در 
بروز حوادث نیز توفیقی داشته ایم؟ جهانبخش محبی نیا 
نماینده مردم میاندوآب نیز در ســخنانی به عنوان موافق 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی اظهار داشت: »متاسفانه 
ما به دنبال توسعه نیســتیم، بلکه توسعه طلبیم. این گونه 
نیســت که وقتی می گوییم هدف ما گسترش بخش ریلی 
کشور است، همه مســئولان متوجه این هدف باشند و در 
راســتای این هدف اقدام کنند.« در ادامه، ســید  احسن 
علــوی، نماینده مــردم ســنندج به عنوان موافــق عباس 
آخوندی،  وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی، اظهار داشت: 
»وقتی بررســی می کنم، می بینم معدل عملکرد وزیر راه 
طی چهار سال گذشــته بالا بوده و در سطح ملی در کشور 

موفق عمل کرده است.« 

   آخوندی در صحن علنی مجلس: وضع مسکن 
خوب نیست

ســپس عبــاس آخونــدی وزیــر پیشــنهادی راه و 
شهرسازی طی سخنانی اظهار داشت: »برنامه عمل وزرا 
همان برنامه پنج ساله ششم است که در مجلس به تصویب 
رســیده و وزرا باید تدابیر روشــنی برای اجرای آنها داشته 
باشــند.« وی با بیان اینکــه در این فرصت کوتــاه به چند 
موضوع اساسی خواهم پرداخت و این به معانی  بی توجهی 
به سایر موارد نیست، تصریح کرد: »بنده در این جلسه به 
دو بخش مسکن و انتقال خودرو محوری به ریل پایه شدن 

حمل و نقل کشور اشاره خواهم کرد.«

   لاریجانی: درباره اموال  سوال کنید
رئیس مجلــس در پاســخ بــه نماینــده خدابنده که 
خواستار شفاف سازی در لیســت اموال وزرای پیشنهادی 
کابینــه بــود، گفــت: »نماینــدگان می تواننــد از وزرای 
پیشنهادی درباره میزان اموال شان ســوال کنند و سوال 
نمایندگان از وزرا می تواند هم سیاســی باشــد و هم سایر 

شئون را در برگیرد.«

   حاشیه ای از صحن علنی مجلس
نماینده خرمشهر و وزیر پیشنهادی امور خارجه پس 
از اعتراضات چهارشــنبه نماینده به سخنان وزیر، امروز با 

یکدیگر در صحن مجلس روبوسی کردند.

   کار نه چندان سخت شریعتمداری
بعد از عباس آخوندی نوبت به شــریعتمداری رسید. 
حسن پور، نماینده مردم سیرجان با بیان اینکه صدای پای 
گرانی به گوش می رســد، گفت: »امــروز در بحث معدن 
هیچ کاری نشده، محیط زیســت پایدار قابل احترام است 
اما بحث اصلی ما درباره معدن، محیط زیست است.« علی 
ابراهیمی،  نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی 
در موافقــت با محمــد شــریعتمداری، وزیر پیشــنهادی 
صنعت،  معدن و تجارت را مورد تائید اصناف و اتحادیه ها 
 خواند و گفت: »شریعتمداری ارتباط خوبی با مقامات نظام 
دارد.« سیدمهدی مقدسی نماینده مردم اراک در مجلس 
در موافقت با محمد شریعتمداری وزیر پیشنهادی صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به اینکه کمیسیون صنایع مجلس 
متفق القــول از وی حمایــت می کننــد، گفــت: »آقــای 
شریعتمداری با سایر وزرای پیشنهادی هماهنگی دارد.« 
احمدعلی کیخــا نماینده مخالف وزیر پیشــنهادی 
صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به دو نقد وارده به برنامه 
وزیر پیشــنهادی گفت: »رویکرد وزیر پیشنهادی صنعت 
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در توسعه تجارت با کشورهای همســایه روشن نیست.« 
حســن بهرام نیا نماینده نهاوند در مجلس، بــا بیان اینکه 
»شریعتمداری« در دو دولت به عنوان وزیری کارآمد ایفای 
نقش کرده است، گفت: »ما نیازمند مدیری خلاق و کارا 
در حوزه صنعت و معدن کشور هســتیم.« رسول خضری 
نماینده پیرانشهر و سردشــت در مجلس نیز با بیان اینکه 
وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت توانمندی خوبی 
در حوزه صنعت و تجارت دارد، گفت: »آقای شریعتمداری 
دارای توانمندی خاصی در این حوزه است و این حوزه را به 

خوبی می شناسد.«

   احتمال عدم رای آوری دو وزیر
بهروز نعمتــی، نماینده مــردم تهران و ســخنگوی 
هیات رئیسه مجلس شورای اســلامی در حاشیه نشست 
علنی پارلمــان بــا تشــریح رونــد رای اعتماد بــه وزرای 
پیشنهادی گفت: »تجربه نشان داده معمولا ممکن است 

یک یا دو وزیر نتوانند از مجلس رای اعتماد بگیرند.«

   شریعتمداری: دنبال حل مشکلاتم
محمد شریعتمداری، وزیر پیشنهادی صنعت، معدن 
و تجارت نیزدر جلسه رای اعتماد در صحن علنی مجلس 
در بخشی از اظهاراتش گفت: »برنامه ام مبتنی بر اندیشه 

تولید محوری رقابتی در کشــور و حل مشکلات از سر راه 
تولید رقابتی در ایران است.«

   چالش های صالحی
بعد از شــریعتمداری، این صالحی وزیر پیشنهادی 
ارشــاد بود که زیر ذره بین نمایندگان قرار گرفت. علیرضا 
ابراهیمی  نماینده مردم آزادشــهر در مــورد او گفت: »ما 
وزیــری می خواهیم که خود بتوانــد اقتضائات فرهنگ را 
بشناســند و بشناســاند.« وی گفت: »آقای صالحی یک 
روشــنفکر تمام عیار دینی است و امروز جمهوری اسلامی 
به چنین شــخصیت هایی نیاز دارد تا بتواند گسست هایی 
که به طور طبیعی در جامعه به وجــود آمده را  ترمیم کند.« 
خدیجه ربیعی نماینده مردم بروجن با بیان اینکه در برنامه 
ارائه شــده توســط صالحی به چالش ها اشــاره شده ولی 
راهکارهای عملیاتی ارائه نشــده اســت، گفت: »در این 
برنامه در بخش های وظایف قانونــی وزارتخانه و اجرای 
سیاست های کلی ابلاغیه مقام معظم رهبری خلاء وجود 
دارد.« فاطمه ذوالقــدر نماینده مردم تهــران در مجلس 
گفت: »مهمترین مســاله در موضوع فرهنگ گفت وگو، 
تعامل و اعتدال است؛  بنابراین فردی را می خواهیم که با 

نفوذ کلام اصول را قبول داشــته باشد.« محمود صادقی 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
اختصاص بودجه های فرهنگی به زمین خواری در شمال 
کشور، گفت: »آقای صالحی از توانمندی کافی مدیریتی 
برخوردار نیســت و تجربــه لازم در این زمینــه را ندارد.« 
قاســم میرزایی نیکو نماینده مردم دماونــد و فیروزکوه در 
مجلس خطاب به رئیس جمهــور با بیــان اینکه چیدمان 
کابینه شما حق مسلم شماست، گفت: »حمایت تمام قد 
اصلاح طلبان از جنابعالی را یادم نمی رود و شما صد درصد 
به تفکر 24 میلیونی بدهکار هســتید.« جمشید جعفر پور 
نماینده مردم لارستان در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس به وزارت آقای 
صالحی رای مثبت می دهند، گفت: »از وزیر پیشنهادی 
ارشــاد توقع داریم تا سیاســت های ابلاغــی مقام معظم 
رهبری و منویات ایشان در حوزه فرهنگی را به طور جد مورد 

پیگیری قرار دهند.«

   بهبود نسبی اقتصادی بخش هنر در دوره یازدهم
سید عباس صالحی، وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد 
اسلامی هم در سخنانی با بیان اینکه یکی از دستاوردهای 
ما در دوره دولت یازدهم بهبود نسبی اقتصادی بخش هنر 
بوده اســت، گفت: »برنامه هایمــان در وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی در دولت یازدهم متکی بر اسناد بالادستی و 
برنامه ششم توسعه است.«

   روز سخت رحمانی فضلی
اما عبدالرضا رحمانی  فضلی همچنان که پیش بینی 
می شد روز ســختی در مجلس داشــت. او با انتقاداتی از 
سوی نمایندگان مواجه شــد. در این جلسه نماینده مردم 
نــور و محمودآباد در مجلس شــورای اســلامی بــا بیان 
اینکه مشــکل امروز کشــور ما فقدان مدیریــت جهادی 
اســت، گفت: »آقای رحمانی فضلی عملکــرد مجموعه 
تحت امرتان را در عمل به منویــات مقام معظم رهبری در 
حوزه اقتصــاد مقاومتی برای نمایندگان تشــریح کنید.« 
اولادقباد نماینده مردم تهران در مجلس برگزاری پرشــور 
و امــن انتخابــات ریاســت جمهوری را از دســتاوردهای 
رحمانی فضلــی در وزارت کشــور دولت یازدهــم خواند و 
گفت: »تشکیل ســتاد اربعین، راه اندازی خانه احزاب و 
برپایی 30 کنگره احزاب از نقاط قوت این وزیر پیشنهادی 
اســت.« گودرزی نماینده ممســنی در مجلس با اشاره به 
اقدامات فراوان پیشــینی و پســینی رحمانی فضلی برای 
برگزاری پرشــکوه انتخابــات ریاســت جمهوری و روحیه 

تعاملی وی با ســایر دســتگاه ها گفت:  »وزیر پیشنهادی 
کشور موضوع پدیده شــاندیز را در اســرع وقت رسیدگی 
کرد.«تربتی نژاد نماینده گــرگان در مجلس با بیان اینکه 
وزیر پیشنهادی کشور توانســت همکاری های امنیتی با 
کشورهای جهان را افزایش دهد، گفت: »رحمانی فضلی 
در دوران چهار ســاله وزارت توانســت پوشــش حفاظتی 
شش هزار کیلومتر مرز خاکی و 2 هزار کیلومتر مرز آبی با 
همسایگان را تکمیل کند.« نادری نماینده پاوه و روانسر 
در مجلس با بیان اینکــه »رحمانی فضلی« دارای رویکرد 
مدیریت بحران اســت، گفت: »وزیر پیشــنهادی کشور 
در هر شــرایطی قدرت تصمیم گیــری خاصــی دارد و از 

پرتحرک ترین وزرای پیشنهادی دولت است.«

   سیاست خارجی دنباله سیاست داخلی است
وزیر کشــور هم در این جلســه در ســخنانی گفت: 
»سیاســت خارجی دنباله سیاســت داخلی است و تعامل 
این دو ناگسســتنی است؛ یک کشور منســجم، متعهد، 
توســعه یافته و مقتدر با مردم رضایتمند می تواند پشتوانه 

محکمی  برای سیاست خارجی باشد.«

   حاشیه ای از بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی نفت
اما جســله بررســی صلاحیت زنگنه با حاشــیه هایی 
همراه بود. رئیس مجلس پس از آنکه نماینده مخالف وزیر 
نفت توضیح داد »منظورش از نمایندگان استخدام شده در 
وزارت نفت، کاندیداهای ناکام بوده اند«، گفت: »به اینها 
»نماینده مجلس« نمی گویند بلکــه داوطلبان نمایندگی 
هستند.«ابطحی نماینده مردم خمینی شهر با بیان اینکه 
وقتــی مدیریت خصوصــی بــا مدیریت دولتــی در یکجا 
شریک شد، »ظن فساد« می آورد، گفت: »روشن بگویید 
خودتان، معاونانتان و رئیس دفترتان در باشگاه خصوصی 
اندیشه ورزان نفت و نیروی ایرانیان چه می کنید؟«خادمی  
نماینده مردم ایــذه و باغملک در مجلس بــا انتقاد از عدم 
اجرای وعده هــای زنگنه در چهار ســال گذشــته گفت: 
»فقط یک نفر را که از نظر شما ژنرال نفتی بوده و وارد نفت 

کرده اید، نام ببرید تا همه نفتی ها بدانند ژنرال کیست.«
احمدی لاشکی نماینده نوشهر و چالوس در مجلس 
با اشــاره به اینکه زنگنه 26 ســال تجربــه وزارت را با خود 
همــراه دارد و 9 بــار از مجلس رای اعتماد گرفته اســت،  
گفت: »انطباق برنامه های زنگنه با سیاســت های رهبری 
کارنامه وی را درخشــان تر کرده اســت.« نادری نماینده 
مردم پــاوه در مجلس گفــت: »زنگنه فردی نام آشــنا در 
عرصه توسعه و آبادانی و فردی با سابقه شفاف از سلامت 

اقتصادی به اذعان مراجع قضایی و نظامی است.«

   زنگنه: وزیر نمی تواند برنامه دهد 
وزیر پیشنهادی نفت هم در ســخنانی گفت: »وزیر 
شــخصا نمی تواند برنامه دهد و باید بــرای اجرای قوانین 
مصوب مجلس و بودجه ســنواتی راهــکار و راهبرد ارائه 
کند.« قره خانی نماینده مردم علی آبــاد کتول در مجلس 
گفت: »با آمــدن زنگنه و بهره بــرداری از همه ظرفیت ها 
و افتتاح فازهــای مختلف در پایان ســال 95 برخورداری 
ســهم ایران به 575 میلیون متر مکعب در روز برابر با قطر 
افزایش پیدا کرد.« انارکی نماینده مردم رفسنجان گفت: 
»جای بسی تاسف است که با داشتن منابع نفت و گاز هنوز 
وارد کننده بنزین هســتیم، در حالی که با تبدیل همه نفت 
خام به فرآورده های نفتی می توانیم این فرآورده ها را صادر 
کنیم.« لاهوتی نماینده لنگرود در مجلس با اشاره به اینکه 
تا پایان ســال جاری به خودکفایی در تولید بنزین خواهیم 
رســید، گفت: »به ســمت خودکفایی در ایــن محصول 
اســتراتژیک حرکت می کنیم که همواره یکی از ابزارهای 

فشار و تحریم علیه ما بوده است.« 
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دولت تفاهمی
حسن روحانی طبقه ضعیف را بر طبقه متوسط در تشکیل کابینه ترجیح داد

  کلیددار پاستور گام دوم خود را برای مدیریت کلان 
کشــور آغاز کرد. حســن روحانی با معرفــی کابینه دولت 
دوازدهم جهت گیری های نســبی فکری - سیاسی دولت 
آینده را  ترسیم کرد. او با تمرکز بر نقطه ضعفش در انتخابات 
ریاســت جمهوری دوازدهم ارتقای ســطح زندگی اقشــار 
فقیر جامعه را نخستین و مهم ترین راهبرد دولت دوازدهم 
دانســت و گام های خود را برای تحقــق عدالت اجتماعی 
فراموش شده چهار سال پیش برداشت. در این میان حسن 
روحانی از وعده های انتخاباتی مانند کاهش سن کابینه و 
جوان گرایی و اســتفاده از زنان در کابینه عقب نشینی کرد 
تا مطالبات اقتصادی قشر مســتضعف جامعه بر مطالبات 
فرهنگی طبقه متوســط برتری داشــته باشــد. در آستانه 
شــکل  گیری رســمی دولت دوازدهــم مأموریــت مردان 
روحانی چگونه است؟ جبهه حامیان روحانی چه نقشی در 
پیشبرد یا ممانعت اهداف دولت دوازدهم دارند؟ بهارستان 
صدای مردم خواهد بود یا در جدال های جناحی لابی گری 

نقش آفرینی می کند؟

  قدرت یابی حزب اعتدال و توسعه 
سیاست ورزی حسن روحانی شاخه ای از آینده نگری 
هاشمی رفسنجانی است؛ او سیاســتمداری محافظه کار 
است؛ پرخاشگری خارج از چارچوب او در هنگامه رزم است. 
حسن روحانی برنامه های خود را در یک فرآیند طرح ریزی 
می کند و نه مانند احمدی نژاد که رخداد محور است. تفاوت 
حســن روحانی و محمود احمدی نــژاد در تفاوت تاکتیک 
و استراتژی اســت؛ بن بســت فعلی احمدی نژاد شکست 
تاکتیک است و پیروزی حســن روحانی میراث طرح ریزی 
هوشمندانه استراتژی است. هاشــمی ثانی تیم وفاداران 
خود را رهــا نمی کند و بر جفاکاران دهه هفتادی هاشــمی 

تکیه جدی نخواهد زد.
اعضای حــزب اعتدال و توســعه نزدیک ترین افراد 
به حسن روحانی هســتند؛ آنان باوجود کهولت سن رئیس 
ستاد حسن روحانی در ســال 92، او را به پیروزی رساندند، 
هرچند ســهم آنان از کابینه انــدک بود؛ آنــان در تکاپوی 
جبران هســتند؛ ســهم بیشــتر از کیک قــدرت. افزایش 
دامنه قدرت بــرادر کوچک تر حتی خشــم کارگزارانی ها را 
برانگیخته است. حزب اعتدال و توسعه که »اشاعه دهنده 
تفکر روحانی« است، در برابر فشار اصلاح طلبان خواهان 
آغاز صورت بندی گفتمان نیاوران هستند. حزب اعتدال و 
توسعه خواهان افزایش قدرت خود در کابینه دولت دوازدهم 
هســت؛ آنان شــورای شــهر را به اصلاح طلبان سپردند و 
حالا خواهان ارتقای جایگاه خود در پاســتور هســتند و به 
همین دلیل افزایش مناســبات با فراکســیون مستقلین را 
در دستورکار قراردادند که منجر به توازن بخشی و مدیریت 

مطالبات اصلاحات می گردد.
اصلاح طلبان این واقعیت را به درستی درک کردند؛ 
در همین راســتا علیرضا علوی تبار اظهار داشت: »بیشتر 
دوستان حزب اعتدال و توسعه خیلی به راست محافظه کار 
نزدیک اند امــا به آن طیفی از راســت محافظه کار نزدیک 
هســتند که مقتضیات زمــان را درک کرده اســت. نباید از 
آنها انتظار زیادی برای دگرگونی داشــت. این نیرو بســیار 
تعیین کننده اســت. می بینید در تحولاتی کــه در کابینه یا 
مجموعه اجرایی ریاســت جمهوری صــورت می گیرد این 

هسته باقی می ماند ولو اینکه جابه جا شوند.« در برابر این 
وحدت استراتژیک میان حزب اعتدال و توسعه و یاران علی 
لاریجانی، کارگزارانی ها به صراحت بیشتری ضریب تقابل 
را بیان می کنند؛ مرعشــی با جدیت از این ائتلاف سیاسی 
آشفته اســت و اظهار داشــت: »آقای واعظی علاقه مند 
 است جریان سوم در مجلس راه بیندازد و این جریان سوم، 
عملا جریانی نمی شود جز اینکه در ائتلاف با اصولگرایان 
قرار می گیرد و امید را تضعیف می کند. این اشتباه سیاسی 
بخشــی از دولت با محوریت آقای واعظی بود که بخشی 
از بدنه فراکســیون امید را تحت عنوان مستقلین جدا کرد 
و هدیه کرد به اصولگرایــان.« بنابراین در دولت دوازدهم 

باید چگونگی نقش آفرینی اعضای این حزب را رصد کرد.

  بهارستان؛ مدیریت از بیرون
سفلی نامناســب برخی از نمایندگان فراکسیون امید 
با موگرینی، تابیــدن نورافکن شــفافیت بــه ویژگی های 
شــخصیتی نماینــدگان مجلــس دهم بــود. بهارســتان 
دهم ماحصــل گزینش احساســی رای دهنــدگان در پی 
»تکرارهای« عطش قدرت بود که مســئولیت تنزل خانه 
ملت بر دوش تشویق کنندگان به رای به لیست امید است. 
نقش آفرینــی جــدی »پارلمان در ســایه«، عــدم حضور 
نیروهای سیاسی فسادستیز جدی در پارلمان مانند توکلی، 
زاکانی و نادران و همین طور تزلزل جایگاه نیروهای اصیل 
ماننــد محمدرضا عــارف در مجلــس منجر بــه اثرگذاری 

نیروهای سیاسی غیر اصیل شده است. 
در این میان فراکســیون مســتقلین حفظ و ارتقای 
جایــگاه نیروی هــای نزدیک بــه رئیس مجلس شــورای 
اســلامی را کار ویژه خود می دانــد و در اولیــن گام حفظ 
رحمانی فضلی در ساختمان خیابان فاطمی  خط قرمز آنان 
اســت؛ خط قرمز فراکســیون رهروان ولایت عدم حضور 
نیروهای اصلی فتنه 88 اســت که  حســن روحانی با آنان 
همنوایی کرده اســت و آنان از این فرصت بــرای انتقاد به 
برخی از وزیران پیشنهادی شاخص مانند ظریف استفاده 

خواهند کرد. 
فراکســیون اصلاح طلبــان مرثیه ناامیدی اســت؛ 
طیف های مختلف نمایندگان با اهداف بیرونی متفاوت که 
از سوی ژنرال های »پارلمان در سایه« هدایت می شوند. 
محمدرضا عارف شکست سنگین در جنگ روانی ژن خوب 
فرزندش خورده است و بار دیگر عزلت نشین شده است؛ او 
تنها گلایه از دولت را عدم حضور وزیر زن در کابینه می داند 

و هیچ گونه مطالبه اصلاح طلبانه ندارد. 
محمدرضــا تابــش از پیشــگامان اصلاح طلبــی در 
بهارستان، از پروژه خاص مخالفان دولت و اصلاحات خبر 
می دهد؛ به گفتــه او »برخی جریانات، بی میل نیســتند به 
دست خود اعضای فراکسیون امید، پروژه اصلاح طلب زدایی 
از دولــت کلید بخــورد« بنابرایــن »نباید از ســر ناآگاهی یا 
خدای نکرده مطالبات شــخصی، از حساسیت های مقطع 
فعلی برای کمک به دولت و وزرا در راستای غلبه بر مشکلات 
شــایان توجه مردم غفلت کنند.« اما در میان فراکســیون 
چندپاره امید، محمود صادقی صریح تر ســخن می گوید: 
»5٠ درصد کابینه تغییر کرده است. در این میان از لیست ٧ 
نفر وزیر با عملکرد غیرقابل  قبول از نظر فراکسیون، دو نفر در 
کابینه دوازدهم حضور دارند که قطعا آن ارزیابی ملاک رای 

ما به این وزرا خواهد بود.«
 موســوی، نماینده یزد هم به »اعتمــاد« می گوید: 
»در فراکســیون امید اغلب معتقد هســتند خواســته ما از 

کابینه برآورده نشده اســت و عناصر شاخص اصلاح طلب 
در لیســت وزرا نیســتند. فراکســیون امیــد ارزیابی قوی 
درباره وزرای دولــت یازدهم به آقای روحانــی داده بود که 
بر مبنای آن ٧ وزیــر عملکرد غیرقابل قبولی داشــتند. اما 
 متأســفانه ســه نفــر از آن وزرا در کابینه فعلــی هم حضور 

دارند.«

  اصلاحات
اصلاح طلبــان دومین گام برای شــراکت سیاســی 
با گروه نزدیک به حســن روحانــی را با  تردید برداشــتند؛ 
تلاش های حزب اعتدال و توســعه برای حذف نیروهای 
نزدیک به اصلاحات در هیات رئیسه مجلس دهم و کابینه 
با عدم حضور اصلاح طلبان شــاخص نمــاد تقابل با یاران 

انتخاباتی است. 
برخی از طیف های اصلاح طلبان رویکرد استراتژیک 
در قبال دولت را مدنظر دارند؛ آنان بقای سیاســی هرچند 
محدود را لازمه راهبــرد نهایی خود تلقی می کنند؛ علیرضا 
علوی تبار جامعه گرایــی را برتری اصلاح طلبــان می داند 
و در تبیین مناســبات این جریان با دولــت دوازدهم اظهار 
داشــت: »در این میان، اصلاح طلبان سرد و گرم چشیده 
روزگار بــه حمایت بدون چشمداشــت از روحانی پایبندند. 
آنان درصدد حفظ اتحاد و انســجام بین دولت و مجلس و 
اصلاح طلبان بیرون از قدرت انــد. این رویکرد، رویکردی 
استراتژیک است که بزرگان اصلاح طلب به آن باور دارند. 
آنان با پذیرش واقعیت سیاســت ایران با حداقل انتظارات 
پیش می روند تا در شرایط مساعدتر بتوانند گام هایی بزرگ 
 بردارند. قطعا این طرز سیاست ورزی در محدوده قدرت معنا 

می یابد.«
اما طیف تندرو اصلاح طلبــان از هم اکنون معتقدند 
که دولــت گام اول را منطبــق با چینش ایــن کابینه رای و 
نظر ٢4 میلیون رای دهنده اعمال نکرده اســت و در حال 
تحریک عدم رضایتمندی میان بدنه اجتماعی رای دهنده 
به روحانی هستند؛ آنان اهرم فشار بر حسن روحانی را سران 
فتنه می دانند تا با این حربه صداقت انتخاباتی او را به چالش 
بکشــانند؛ هرچند اعتصاب تقلیدی کوتاه مدت شــویی از 

سیاست ورزی بدلی و دستوری بود.

  مصلحت سنجی؛ الگوی جدید روحانی 
حسن روحانی خاستگاه محافظه کاری دارد؛ او تاریخ 
و سرنوشت رئیس جمهوری های پیشــین را به خوبی دیده 
است؛ او مرد حال نیســت بلکه آینده نگر اســت، بنابراین 
الگوی سیاست ورزی اش را متناسب با اقدامات انتخاباتی 
تنظیم نمی کند، بلکه با اکت تغییر سیاسی بقا در ساختار را 

نمایش خواهد داد. 
حسن روحانی کابینه دولت یازدهم را با اصلاح طلبان 
شــاخص برای جدال با مجلس اصولگرا روانه کرد؛ جدال 
جدی در صحن بهارســتان صورت گرفت ولــی هنگامی  
که اصلاح طلبان بر کرســی بهارســتان تکیــه زدند خبری 
از اصلاح طلبان شــاخص در کابینه نبــود و حتی برخلاف 
وعده های پیشــین مبنی بر حضور زنان در کابینه، نامی از 
زنان در دولت دوازدهم نیســت. او در سخنانی غیر شفاف 
اظهار داشت: »سه زن را براى وزارت انتخاب کرده بودم اما 
به هر دلیلی نشد.« در حالی که پیش از این گفته بودند که 
»در معرفى ١٧ وزیر تحت فشار هیچ جناح و حزبى نبودم« 
تا این تنافض ها نشــان بدهد که حفظ مناسبات با برخی از 
افراد بانفوذ در قم برای حسن روحانی مهمتر از وعده های 
انتخاباتی باشــد. حســن روحانی الگوی مصلحت سنجی 
سیاسی را در مناســبات آینده در دستورکار قرار داده است و 
اولین برآیند آن جدایی در انتخابات بهارستان یازدهم است، 
این اولین فرصت برای حســن روحانی اســت تا پرچم دار 

جریان سوم باشد. 
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بررســی صلاحیت و برنامه های وزرای پیشنهادی 
دولت دوازدهم از سه شنبه 24 مرداد در دستورکار مجلس 
شورای اسلامی قرار گرفت و تا پایان شنبه 28 مرداد وزرا 
نقد و نظرهای وکلای ملت را شنیدند، به عنوان کسی که 
از نزدیک مواضع رسمی و غیررسمی موافقان و مخالفان 
را شنیدم، می گویم فضای مجلس شورای اسلامی خوب 
بود و برآوردهای من هم حکایــت از آن می کرد که همه 
وزرای پیشنهادی رئیس جمهور می توانند از مجلس رای 

اعتماد بگیرند و وارد دولت شوند.
اما اینکه چرا این دوره نســبت بــه دوره نهم اینقدر 
فضای مجلس شورای اسلامی در هنگام بررسی وزرای 
پیشــنهادی آرام و  بی تنش بود چون سال 92 وقتی آقای 
روحانی هیأت وزیران خود را به مجلس معرفی کرد خیلی 
با چالش مواجه شــد. معتقدم علتش این اســت که این 
دوره آقای روحانی بیشــتر افراد معتــدل را معرفی کرد و 
همه نمایندگان این اعتدال را در مشــی و ســابقه وزرای 
پیشنهادی دیدند و دیگر حساسیت زیادی نشان ندادند. 
اینکه مشــی اصولگرایان به میانه روی ســوق پیدا 
کرد و سعی کردند مسائل را سیاسی نبینند و مباحث را در 
شکل و قالب کارشناســی و تخصصی مطرح کنند، یکی 
از دلایلــش آن بود که عواقــب تنــدروی را در انتخابات 
ریاست جمهوری دوازدهم و انتخابات شورای شهر پنجم 
دیدند. البته یک عامل دیگر آن بود که شــرایط کشور و 
مملکت را درک کردند و متوجه شدند چه وضعیت خاصی 
وجود دارد. نکته ای که می تواند محل ســوال باشد این 

است که همراهی اصولگرایان در جلسه رای اعتماد وزرا 
تا سال 1400 با دولت ادامه خواهد یافت یا خیر؟ بالاخره 
اگر مشکلی به وجود بیاید تذکر، سوال و استیضاح خواهد 
بود اما در مجموع اول کار دولــت می خواهند این پیام را 
بدهند که با دولت دوازدهم هستند و از خود همکاری هم 
در این زمینه نشــان دادند و از دولت توقع دارند که برای 

مردم کار کند و مشکلات کشور رفع و رجوع شود.
 پس به نظر من اصولگرایان در تعریف نسبت شان 
با دولت مشغول نمایش گذاشــتن یک حرکت تاکتیکی 
نیســتند بلکه واقعا اعتقادی دارند و براساس اعتقادشان 
این کار را انجام می دهند ولی اگــر دولت خوب کار نکند 

آنها وارد پروسه سوال و استیضاح هم خواهند شد.
من زمان دولــت آقای هاشمی رفســنجانی، دولت 
آقــای خاتمی، دولت آقــای احمدی نــژاد و دولت آقای 
روحانــی در مجلــس حضــور داشــتم، معتقــدم اینکه 
امروز جریان اصولگرا نســبت بــه دولت آقــای روحانی 
ساکت است، شــرایط خاص کشــور را می بیند و می داند 
رویکردهــای تندروانــه به منافــع و مصالح ملی آســیب 

می رساند. 
الان که بعد از چهار روز بررســی برنامه و صلاحیت 
وزرای پیشنهادی به پایان رسید، ان شاءالله آنها بتوانند 
در حوزه های مســئولیت خودشــان موجب تعالی و رشد 
شوند و در راه رفاه و حل مشکلات مردم تلاش و کوشش 
نیرومندی داشته باشند. آنچه دغدغه امروز رهبری و مردم 
محسوب می شود، بحث توجه به رونق اقتصادی، ایجاد 
اشتغال و رفع بیکاری است، بنابراین تیم اقتصادی دولت 
وظیفه ســنگینی به عهــده دارد اما مجلس هم مســئول 

است تا مردم امنیت، رفاه و آسایش داشته باشند. 
دربــاره وزرای جدیــد کابینه دیدگاه هــای مختلف 

مشی جدید اصولگرایان
چرا اصولگرایان از کابینه دوم روحانی حمایت کردند؟

مطرح می شــود. آقای کرباســیان مجرب و با تجربه در 
کارهای اقتصادی اســت اما رشــته تحصیلــی او مرتبط 
با حــوزه اقتصــاد و دارایی نیســت. امیدواریــم بتواند با 

تجربه اش از پس کار برآید.
 آقای عبــاس صالحی معــاون آقای امیــری بود، 
بنابراین در سیاست های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
فکر نمی کنم تغییری حاصل شــود.  آقــای بیطرف هم 
به عنوان وزیر پیشــنهادی نیرو به جمع اعضــای کابینه 
اضافه شد. او مدیری مطمئن و مجرب است. البته آقای 
چیت چیان هم وزیر مجربــی بود اما مثــل اینکه خود او 
نخواســت که در دولت بمانــد. آقای  بیطــرف باتوجه به 
تجربه وزارت و اینکه رشــته تحصیلی اش هم نســبت با 
حوزه کاری اش تناســب دارد، به نظر می آیــد در کارش 

موفق شود.
آقای محمد شریعتمداری نیز وزیر صنعت، معدن و 
تجارت شد. او نسبت به آقای نعمت زاده وزیر جوان تری 
است، انرژی و توان بیشتری دارد. ضمن آنکه براساس 
مواضع صریحش اصلاح طلب محســوب می شــود. در 
مجموع سابقه فعالیت اجرایی اش نیز موفق بوده است. 
البتــه آقای نعمــت زاده نیز مجرب اســت امــا باتوجه به 
افزایش ســن در مســئولیت مشــاور بهتر می تواند نقش 

ایفا کند. 
برخی می خواهنــد کابینه را به ســه دســته وزرای 
اصولگرا، وزرای اصلاح طلب و وزرای اعتدالی تقســیم 
کنند اما واقعا بحث اصولگرایی و اصلاح طلبی نیســت، 
بلکه باید وزرا مشــکلات مــردم را حل کنند. سیاســت و 
شــعارهای آقای روحانی بر پایه اعتدال است پس دولت 
او هم اعتدالی محســوب می شــود. در مجموع فضای 
دهمین دوره مجلس شــورای اســلامی هنگام برگزاری 
جلســه رای اعتماد وزرای پیشــنهادی کاملا متفاوت از 
مجلس نهم بود. سال 92 در مجلس نهم هرچه موافقان 
و مخالفان وزرا هنگام طرح مباحث به موضوعات سیاسی 
اشاره می کردند و تحلیل کارشناســی برنامه های وزرا در 
حاشیه بود اما این دوره کاملا رویکرد نمایندگان سمت و 

سوی نقد تخصصی و کارکردی داشت. 
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با مجلس نهم متفاوت بودیم
نمایندگان چگونه با کابینه روحانی مواجه شدند؟

روند بررســی صلاحیــت وزرای پیشــنهادی دولت 
دوازدهم در مجلس تمام شــد اما آنچه نســبت به سال 92 
تفاوتش کاملا مشــهود و مشخص اســت روال برگزاری 
جلسات کم چالش و کم تنش بود. نمایندگان بیشتر به طرح 
مباحث کارکردی و تخصصی پرداختند که این مساله در نوع 
خود جالب توجه است. در مجموع نگاه نمایندگان اصولگرا 
به وزرای پیشــنهادی مثبت بود حال آنکه به نظر می رسید 
صحبت های اعضای دو فراکسیون امید و مستقلان از نقد 

و انتقاد خالی نبود.
وقتی صحبت هــای موافقان و مخالفان در بررســی 
برنامه و صلاحیــت وزرای پیشــنهادی کابینــه دوم آقای 
روحانی به پایان رسید و استماع شد، این سوال مطرح بود 
که کدام روز چالشی ترین روز شــد؟ معتقدم در چهار روزی 
که بررســی اعضای کابینه به طول انجامید آخرین روز که 
برنامه و صلاحیت محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور، بیژن نامدار زنگنه وزیر 
نفت، حبیب الله  بی طرف وزیر نیرو و مسعود سلطانی فر وزیر 
ورزش و جوانان مورد ارزیابی قرار گرفت، پرچالش تر بود. 

البته صحبت من دربــاره پرچالش بــودن روز آخر به 
مصدایق بر نمی گشــت، بلکه حــوزه کاری مهم بود. مثلا 
حوزه کاری وزارت صنعت، معدن و تجارت پاشــنه آشــیل 
خروج از رکود، اشتغال و افزایش صادرات کشور محسوب 
می شود، بنابراین نگاه به این وزارتخانه مهم و حائز اهمیت 

بود. من خــودم اعتقاد دارم آقای شــریعتمداری به لحاظ 
تجربه و تخصص بسیار انتخاب خوبی است. با حوزه غریب 
نیست و در دولت نفوذ دارد، کسی است که در دولت یازدهم 

معاون اجرایی رئیس جمهور بود.
آقــای رحمانی فضلــی را شــخصیت برجســته و 
زحمتکشی اســت. در طول چهار ســال گذشته تلاش ها 
و فعالیت های زیادی انجام داد امــا نقدهای جدی هم به 
کار او وارد شد. سال 92 سه وزیر پیشنهادی نتوانستند در 
ابتدای کار از مجلس رای اعتماد بگیرند، بر همین اساس 
از زمانی که آقای روحانی دومین کابینه خود را معرفی کرد 
این سوال مطرح بود که نسبت به ســال 92 تعداد وزرایی 
که رای اعتماد نمی گیرند بیشتر خواهد شد یا کمتر؟ نکته 
جالب اینکه در چهار روز برگزاری جلسه رای اعتماد شاهد 
بودیم که نــگاه نمایندگان اصولگــرا به کابینــه دوازدهم 
مثبت تر نشــان می داد و برعکس گویا سایر فراکسیون ها 
نگاه انتقادی پررنگتری داشتند. در واقع فراکسیون ولایی 
با رویکرد مثبت به کابینه می نگریســت امــا اخباری که از 
فراکسیون های دیگر شنیده می شد، مواضع آنها نسبت به 

وزرای پیشنهادی چالش برانگیزتر بود.
 در مجموع از همان ابتدا که کابینه معرفی شد درباره 
چهار وزیر پیشنهادی چالش و حرف و حدیث فراوان بود. 
این چالش ها نیــز جنبه و ماهیت سیاســی نداشــت بلکه 
کاملا کارکردی بــود. معتقدم در ایــن دوره، مجلس روی 
توانمندی، تخصص، تجربه، ســلامت اقتصادی و مالی 

وزرای پیشنهادی تمرکز داشت.
در واقع کامــلا نگاه امــروز مجلس دهم بــه وزرای 
پیشــنهادی متفاوت از مجلس نهم در سال 92 بود، یعنی 
بیشــتر به ســمت موضوعات تخصصی ســوق پیــدا کرد 
چون در آن سال هر موافق و مخالفی که صحبت می کرد 

اشاره ای هم به فتنه سال 88 داشت اما این دوره خیلی کم 
شــاهد طرح این مطالب بودیم. البته فتنه خط قرمز نظام 
است و افراد قبلی که در دوره قبل وزیر پیشنهادی بودند با 
طرح همه آن مطالب بالاخره از مجلس رای اعتماد گرفتند 
اما افرادی که این دوره جدید معرفی شدند کمتر سابقه این 

نوع مسائل را دارند که لازم بود به آن اشاره شود.
در مجموع اینکه در مجلس دهم فراکســیون ولایی 
برعکس فراکســیون اصولگرایان مجلس نهم در بررسی 
برنامه هــا و صلاحیت وزرای پیشــنهادی نگاه سیاســی را 
اولویت نداد، این بود که امــروز چالش اصلی ما در عرصه 
بین المللی، منطقه و داخل کشور افزایش عملکرد و کارکرد 
است، بنابراین اولویت اصلی مجلس روی کارآمدن دولت 
توانمند، پرکار، پرنشاط و موفق به لحاظ عملکردی است 
چون مشکل عمده کشور اکنون مسائل اقتصادی و اشتغال 
محسوب می شــود. اینجا لازم اســت نکته ای را توضیح 
دهــم و آن اینکه الان وقتی فراکســیون نمایندگان ولایی 
جلسه می گذارد همه وزرا بسیار مشتاق هستند در جلسات 
فراکسیون حضور پیدا کنند چون عموما جلسات فراکسیون 
با 70-80 نفر تشکیل می شود. در حالی که فراکسیون های 
دیگر 15-10 نفر می نشینند و به نام فراکسیون جلسه برگزار 
می کنند. ویژگی دیگری که باید درباره فراکسیون نمایندگان 
ولایی اشاره کنم آن است که فراکسیون واقعا منطقی رفتار 
کرد، کینه ورزی نداشت، بلکه سیاست ورزی کرد. اگر هم 
روی موضعی می ایستد یا حمایت می کند دلایلش منطقی 
و مستدل است. برای همین بســیاری از وزرا خیلی تماس 
می گیرند، پیگیر هستند و استقبال می کنند که در جلسات 

فراکسیون ولایی حضور پیدا کنند.
برخی رســانه ها این تحلیل را دارند که اصولگرایان 
خط تقابل با دولت روحانی را به صورت خط جریانی دنبال 
نمی کنند و اگر انتقــاد تندی هم مطرح می شــود فردی و 
شــخصی اســت اما من این دیدگاه را قبول ندارم. به نظر 
من تغییر رویکردی رخ نداده اســت. آن زمــان هم که به 
صورت جریانــی اعلام موضع می کردیم بــاز هم موفقیت 
دولت مدنظرمان بود و معتقد بودیم که باید دولت جمهوری 
اسلامی موفق شود. آنچه آن روز اصولگرایان نقد و انتقاد 
می کردند و به عنــوان ضعف می گفتند امروز اثبات شــده 
است. ما همچنان بحث مان کارکرد و توانمندی است اگر 
جایی انتقاد و ضعف ها را بیان می کنیم از سر دلسوزی است 

و می خواهیم دولت موفق شود.
امروز برخی ایــن طور تحلیل می کننــد که برای این 
اصولگرایان با شــدت و حدت و ریزبینی به انتقاد از دولت 
نمی پردازند که استراتژی شان این است تا اختلافات میان 
اصلاحات و اعتدال بیشتر نمایان شود، حال که این طور 
نیست. اگر کارکرد و اثر سکوت اصولگرایان این باشد اما 
حداقل برنامه ریزی و سازماندهی شده نیست تا اصولگرایان 
با ســکوت خودشــان بخواهنــد در جبهه مقابل شــقاق و 
اختلافی رخ دهد. هدف موفقیت دولت است؛ یک زمانی 
با نقد و مقابله و ایستادن در برابر انحرافات و مشکلات این 
هدف را دنبال می کننــد و زمانی با نرمــش قهرمانانه برای 

کمک به دولت همراهی نشان می دهند. 
اما اینکه چرا وزرای دفاع، خارجه و اطلاعات بیشترین 
رای اعتماد را از مجلس گرفتنــد، علت آن بود که مجلس 
می خواست وزرایی که رای آوری آنها انعکاس و پیام برای 
عرصه بین المللی دارد آرای بالایی بیاورند. بر همین اساس 
نیز انتظار داشتیم وزیر دفاع آرای بالایی کسب کند. امروز 
در حوزه دفاع نیازمند آن هستیم که نشان دهیم همه پشت 
حمایت از حوزه دفاعی کشور ایستادیم. آقای ظریف و آقای 
علوی همین طورند. مــا روی وزرای مربوط به حوزه کاری 
کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی تعصب داریم و 
انتظار هم بود آرای خوبی بیاورند، یعنی تلاش خودمان را 

انجام دادیم. 
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بعد از چند ماه از درگذشت هاشمی رفسنجانی، رهبری 
معظم انقلاب با صــدور حکمی  رئیــس و اعضای مجمع 

تشخیص مصلحت نظام را منصوب کردند.
ایشــان با این حکم آیت الله هاشمی شاهرودی را به 
ریاست مجمع تشــخیص مصلحت نظام انتخاب کردند. 
این حکم البته نــکات ویژه و قابل توجــه دیگری هم دارد 
که می توان از میان آنها به انتصاب برخی اعضای جدید، 
تغییر وضعیت برخی اعضای قدیمی  و البته ابقای محمود 

احمدی نژاد اشاره کرد.

  اعضای جدید
عــلاوه بر رأس مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، 
برخی نیز به این نهاد اضافه شدند؛ چرا که در طول مجمع 
ششــم علاوه بر آیت اللــه هاشمی رفســنجانی، آیت الله 
واعظ طبســی، حســن حبیبی و حبیب الله عســگراولادی 
از اعضای ایــن نهاد بــدرود حیات گفتند. احمــد توکلی، 
محمدباقر قالیباف، سیدابراهیم رئیسی، سیدمحمد صدر، 
سیدمحمد میرمحمدی و آیت الله مجتهد شبستری اعضای 
حقیقی هستند که به ترکیب مجمع اضافه شده اند. محمود 
احمدی نژاد و سعید جلیلی که ابتدا از جایگاه حقوقی یعنی 
ریاست جمهوری و دبیر شورای امنیت ملی در مجمع حضور 
داشــتند و در دوره قبل بعد از پایان دوره خــود به عضویت 
حقیقی مجمع درآمدند، ایــن دوره نیز در ردیف چهره های 
حقیقی حضور دارند. رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح نیز 
پیشتر سرلشکر سیدحسن فیروزآبادی بود که بعد از انتصاب 

سرلشــکر باقری در این سمت، سیدحســن فیروزآبادی به 
عضویت حقیقی مجمع درآمده بود و این دوره نیز در همین 
جایگاه حضور دارد. به جای آیت الله رضوانی فقیه شورای 
نگهبان و از اعضای حقوقی مجمع، آیت الله شب زنده دار 

در این دوره از مجمع حضور دارد.
در مــورد اعضــای جدید می تــوان به ایــن جزئیات 

اشاره کرد: 
آیت الله محسن مجتهد شبستری: امام جمعه سابق 
تبریز و نماینده ولی فقیه در اســتان آذربایجان شرقی بود. 
وی نماینده مردم اســتان آذربایجان شــرقی و سخنگوی 
کمیســیون تحقیق مجلس خبرگان رهبری در دوره چهارم 
است. او در دوره های اول، دوم و سوم نیز نماینده مجلس 
خبرگان رهبری بوده و چهار دوره، نماینده مجلس شورای 
اسلامی از تهران نیز بوده  اســت. او عضو شورای مرکزی 

جامعه روحانیت مبارز تهران نیز هست.
سید ابراهیم رئیســی: او دومین متولی آستان قدس 
رضوی، کاندیدای اصولگرای دوازدهمین دور از انتخابات 
ریاست جمهوری و دادستان کل دادگاه ویژه روحانیت است. 
او پیش از این دادستان تهران از سال 1368 تا 1373 بود. 
از آن سال تا 1383 به ریاست ســازمان بازرسی کل کشور 
منصوب شد و پس از آن ده سال معاون اول قوه قضاییه بود 
و سپس از ســال 1393 تا 1394 دادستان کل کشور بود. 
پس از فوت آیت الله واعظ طبســی، یکی از اعضای فقید 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در ســال 1394 با حکم 

رهبری به تولیت آستان قدس رضوی منصوب شده است.

ســید محمد صدر: دیپلمات ایرانی، مشــاور رئیس 
دولت اصلاحات و مشاور ارشــد محمدجواد ظریف، وزیر 
امور خارجه در دولــت رجایی، دارای دکترای داروســازی 
از دانشگاه تهران. از ســال 1364تا 1368در دوره وزارت 
سید علی اکبر محتشــمی پور معاون سیاســی وزیر کشور 
ایران بود. وی در دولت اصلاحات معاون عربی – آفریقای 
وزارت خارجه شد که به همراه محســن امین زاده دو مدیر 

ارشد وزارت خارجه در دولت بودند.
سید محمد میرمحمدی: )زاده1327در قم( نماینده 
مردم قم در دوره ششــم و هفتم مجلس شورای اسلامی. 
وی هم اکنون عضو هیأت علمی  دانشکده اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبایی هستند و قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 
مدرک فوق لیسانس خود را در رشــته  اقتصاد بین الملل از 
دانشگاه تهران اخذ کردند. دکترای وی در رشته مدیریت 
با گرایش سیاســتگذاری از دانشــگاه تهران است. دکتر 
میرمحمدی از جمله سیاســتمداران برجســته جمهوری 
اسلامی ایران و مفاخر دانشــگاه علامه طباطبایی هستند 
که بر خلاف بسیاری از سیاسیون و دولتمردان چندان اهل 
ارتباط با رســانه ها نبوده و در تمام این سال ها تلاش کرده 
تا از رسانه ها دوری کند. رئیس دفتر ویژه  حضرت آیت الله 
خامنه ای در دوران ریاست جمهوری، عضویت در شورای 
مرکزی حزب جمهوری اسلامی، رئیس دفتر رئیس جمهور 
وقت )آیت الله هاشمی رفسنجانی(، معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان امور استخدامی  و اداری کشور، نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی، معاون نظارت و حسابرسی 

فرصت دوباره 
برای احمدی نژاد

مثلث، تغییرات مجمع تشخیص مصلحت نظام را بررسی کرده است

مجمع جدید
آیت الله شــاهرودی به عنوان رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
انتخاب شــد. علاوه بر رأس مجمع تشــخیص مصلحت نظام، برخی نیز 
به این نهاد اضافه شــدند؛ چرا که در طول مجمع ششــم علاوه بر آیت الله 
هاشمی رفســنجانی، آیت الله واعظ طبســی، حســن حبیبــی و حبیب الله 

عسگراولادی از اعضای این نهاد بدرود حیات گفتند. سیاست
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دفتر مقام معظم رهبری به مدت چهارده ســال و دبیرکلی 
حزب تمدن اسلامی تنها بخشی از سوابق سیاسی و اداری 

دکتر میرمحمدی در سالیان گذشته است.
محمدباقــر قالیباف: شــهردار فعلی تهــران که در 
انتخابات ریاست جمهوری گذشــته، یکی از کاندیداهای 
جریــان اصولگــرا بود نیز بــه عضویت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام درآمده اســت. او در ســابقه فعالیت های 
خود فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا، نیروی هوایی 
سپاه پاســداران و نیروی انتظامی  را بر عهده داشته است. 
قالیباف از سال 1383 تا 1384رئیس ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز بوده و همچنین در چهــار دوره از انتخابات های 
ریاســت جمهوری ســال 1384 و 1392 به عنوان کاندیدا 
حضور داشته است و در سال 1396 از رقابت های انتخابات 
ریاســت جمهوری دوازدهم به نفع ســید ابراهیم رئیســی 

کنار رفت.
احمد توکلی: او نماینده اصولگرای دوره اول نماینده 
مــردم بهشــهر و نماینده دور هفتــم، هشــتم و نهم مردم 
تهران در مجلس شورای اسلامی است. توکلی سخنگوی 
دولت محمدعلــی رجایــی و وزیــر کار و امــور اجتماعی 
کابینه اول میرحســین موسوی اســت و مدتی هم رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اســلامی بوده است. 
توکلی همچنیــن در رقابت های نهمیــن دور از انتخابات 

ریاست جمهوری کاندیدا شد اما به نفع قالیباف کنار رفت.

  ماندگاری محمود احمدی نژاد 
از جمله نــکات قابل توجــه این حکم باقــی ماندن 
محمود احمدی نژاد در ترکیب مجمع تشخیص مصلحت 
نظام است. او در شــرایطی ابقا شده اســت که در چند ماه 
اخیر حاشــیه های ســنگینی داشته اســت. از ماجراهای 
ثبت نام در انتخابات ریاســت جمهوری و حاشیه هایش تا 
قضایای بازداشت و آزادی حمید بقایی که با سخنان آنچنانی 
احمدی نژاد همراه شــده بود. برخی معتقدند این حکم که 
نشانه صبر و بردباری نظام و حاکمیت است، فرصتی دوباره 

برای بازگشت احمدی نژاد است.

  واکنش ها به ریاست هاشمی شاهرودی و 
اعضای جدید

هاشمی شــاهرودی پس از انتصابش به این ســمت 
پیام تشکری  برای رهبری ارسال کرد. او در بخشی از این 
پیام آورده است: »اینجانب مراتب سپاسگزاری خویش از 
حسن اعتماد آن جناب در سپردن مسئولیت ریاست مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام به اینجانب را اعــلام و خداوند 
متعال را بر این نعمت شاکرم. امید می رود که اینجانب در 
کنار سایر اعضای محترم مجمع که آنان نیز مفتخر به جلب 
اعتماد حضرتعالی گشته اند، این امانت را به بهترین وجه 
تحمل کرده و مسئولیت خطیر مشاورت مقام عالی ولایت 
امر در تعیین سیاست های کلی نظام و دیگر مسئولیت های 
قانونی مربوط را تحت ارشادات آن رهبر فرزانه ادا نمایند.« 
در میان پیام های تبریک به رئیس تازه مجمع تشخیص هم 
پیام رئیس رئیس جمهور به او جالب تر از همه بود. روحانی 
در پیام تبریکش یادی از آیت الله هاشمی کرده است. آن 
هم در شرایطی که بعد از مراسم تحلیف به خاطر نام نبردن 
از آیت الله هاشــمی از طرف حامیانش مورد انتقاد بود. در 
بخشی از پیام تبریک روحانی به هاشمی شاهرودی آمده: 
»مجمع تشــخیص مصلحت نظــام از ارکان مهم کشــور 
و مرکزی برای اثبات پویایی فقه شــیعه و شــریعت اسلام 
اســت که همواره از حمایــت حضرت امــام خمینی)ره( و 
مقام معظم رهبری برخوردار بوده است. با حضور شایسته 
جنابعالــی در این جایگاه خطیــر و بهره گیــری مطلوب از 
توان و ظرفیت های فراوان و متنــوع فکری جامعه، بیش 
از پیش شــاهد افق های روشــن در تقویت جایگاه مجمع 

خواهیم بود. لازم می دانم یاد و خاطــره حضرت آیت الله 
هاشمی رفسنجانی )رحمت الله علیه( که سال های متمادی 
مدیریت این نهــاد مهم و موثر را با قابلیت و نبوغ سیاســی 
کم نظیر خود و تشخیص هوشمندانه مصلحت های نظام، 
صادقانه اداره و به خوبی هدایــت کرد، گرامی  دارم و برای 
جنابعالی توفیق هرچه بیشتر را از درگاه خداوند بزرگ مسألت 
نمایم.« واکنش مصطفی میرسلیم از اعضای قبلی مجمع 
که در این دوره هم عضویتش تمدید شده است هم در نوع 
خودش جالب است. او به ایسنا گفته است: »بعد از دوران 
ریاســت مرحوم هاشمی رفســنجانی در مجمع تشخیص 
مصلحت، کار ریاست بر این مجمع ساده نخواهد بود، به 
ویژه در جمع بندی نظریات. اما بــا همکاری اعضا هدایت 
مجمع برای ریاســت جدیــد موفقیت آمیز می شــود.« او 
همچنیــن گفته اســت: »البته وقت گذاری بــرای مجمع 
شرط مهمی  اســت و امیدوارم آیت الله هاشمی شاهرودی 
سلامت کامل را بازیافته باشند و بتوانند فرصت لازم را برای 
امور مجمع تشــخیص مصلحــت صرف کننــد.« در کنار 
اینها محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه هم در پیام هایی 
جداگانه خطاب به آیت الله هاشمی شاهرودی و سیدمحمد 
صدر، ریاســت و عضویت آنها را در مجمــع تبریک گفت. 
در میان اظهارنظرها در مورد ایــن حکم جدید می توان به 
اظهارات آقا محمدی اشــاره کرد. علی  آقا محمدی درباره 
ترکیب جدید مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: 
»ترکیب مجمع از ابتدا بر اســاس جناح های سیاسی نبوده 

است و همه جریان های کشور در مجمع عضو بودند. «
او درباره حضور صدر به عنوان چهره ای اصلاح طلب 
در مجمع تصریح کرد: »سید محمد صدر از شخصیت هایی 
اســت که در طول دوران انقلاب اســلامی فعــال بوده و 
خدمات ارزنــده ای در وزارت امور خارجه داشــته اســت. 
حضور او در مجمع فرصتی مغتنم اســت.« آقا محمدی با 
اشاره به شخصیت ســید محمد صدر افزود: »صدر دارای 
شــخصیتی توانمند اســت که چارچوب ها را می شناسد و 
اصلاح اصلاحــات را در داخل نظام بــه خوبی می فهمد. 
فرصت خوبی اســت که خود وی نقش بهتــری ایفا کند و 
زمینه رفــع انحرافاتی که در این زمینه پیدا شــده اســت را 
فراهم کند.« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره 
چابکسازی ســاختار و فعالیت های مجمع که از مطالبات 
مقام معظم رهبری اســت، گفت: »در دوره های مختلف 
بخش هایی به مجمع تشخیص مصلحت نظام اضافه شده 
است؛ بدون اینکه آن انسجام و یکپارچگی را داشته باشد. 
به طور مثال در دبیرخانه، حوزه ریاســت و مرکز تحقیقات 
اســتراتژیک چه در زمان آقای روحانی و چه در زمان آقای 
رضایی کمیسیون هایی ایجاد شده است که اضافی هستند.  
همچنین این ها از نظر مکانی هم بســیار پراکنده هستند. 
بنابراین یکی از کارهایی اساســی این است در یک مکان 
مستقر شــوند و نکته بعدی این اســت که ارکان مربوط به 
مجمع تحت یک فرماندهی واحد ادامه فعالیت می دهند.« 
وی ادامه داد: »با چابکسازی فعالیت ها و ساختار در مجمع 
همه کارها مرکزیت پیدا می کند و همه فعالیت ها هم راستا و 
فعالیت های تکراری حذف می شود و پرنسل کارآمد و موثر 
با مســائل برخورد می کنند و از پراکندگــی در امور اجتناب 
می شود.« آقامحمدی درباره حذف نشدن احمدی نژاد از 
مجمع خاطر نشان کرد: »سیاست در مجمع این نبوده است 
که تا کسی حرفی می زند بخواهد از مجمع حذف شود و در 
مورد آقای احمدی نژاد هم این چنین است. او نیز مانند بقیه 
افراد است و تاکنون در مجمع فعال بوده است و امیدواریم 

در دوره جدید مجمع فعال تر برخورد کند.«
 وی یادآورشــد: »شــخصیت مرحــوم آیت الله اکبر 
هاشمی رفســنجانی منحصر به مجمع نبوده اســت. زیرا 
ایشان نقش مهمی  را در دوره های مختلف انقلاب اسلامی 
و سمت های مختلف ایفا کرد. بنابراین در سایر ابعاد شاید 

شخصیت ایشــان قابل جبران نباشــد. در مجمع هم همه 
افراد اظهارنظر می کردند و رئیس مجمــع هم نظر خود را 
اعمال نمی کرد بلکه نظرات اعضا را جمع بندی می کرد.« 
آقا محمــدی ادامــه داد: »اکنــون هم شــخصیتی مانند 
آیت الله ســید محمود هاشمی شــاهرودی از ســوی مقام 
معظم رهبری به عنوان رئیس مجمع انتخاب شــده است. 
به هر حال در سابقه ایشــان دو دوره ریاست قوه قضاییه را 
می بینیم و علاوه بر این در قسمت های مختلف مدیریتی 
کشور حضور داشته اند. امیدواریم بتوانیم مجمع پرنشاط و 
جدی را داشته باشیم. شخصیت آقای هاشمی شاهرودی 
جامع الاطراف است و به راحتی می تواند همه جریان ها را 

پوشش بدهد و اعتدالی را برای کشور ایجاد کند.«

  درخواست رهبری از اعضا چیست؟
اما رهبــری همزمان با آغاز دوره تــازه فعالیت مجمع 
تشخیص از رئیس و اعضای آن خواسته اند تا تغییراتی در 
ساختار و محتوای کار مجمع داشته باشند. از جمله سامان 
بخشیدن به مســاله نظارت بر اجرای سیاست ها و سازوکار 
لازم برای ارزیابی کارآمدی و اثربخشی سیاست های مجمع 
تشخیص. موضوعی که آیت الله هاشمی هم چند ماه مانده 
به پایان عمر خودش دغدغه آن را داشت و بر همین اساس 
باتوجه به ١٠ ساله شدن عمر سیاســت های کلی نظام در 
جلســات پایانی عمرش در مجمع، آن را مطرح کرد. این 
موضوع درست یک ماه قبل از درگذشت آیت الله هاشمی 
در جلسه مجمع تشــخیص مصلحت مطرح شد و طی آن 
آیت الله هاشمی از رؤسای کمیسیون ها خواست تا نسبت 
به بازبینی مجدد سیاســت های کلی که در مجمع تصویب 

شده است، اقدام کنند.
 او تاکید کرده بود که این بازبینی باید بر اساس شرایط 
روز و مقتضیات زمانی و مکانی صورت و با انجام حذفیات 
و اضافه های جدیــد، تقدیم مقــام معظم رهبری شــود. 
موضوعی که البته با درگذشــت آیت الله هاشمی و تعویق 
شش ماهه انتخاب رئیس مجمع به تعویق افتاد اما حالا با 
این خواست رهبری مجدد به جریان افتاده است. نگاهی 
به لیســت 5٢ عددی سیاســت های کلی تصویب شده در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نشان می دهد که تا پایان 
سال ٨5 که ١٠ ســال پیش می شــود حدود ٣٢ مجموعه 
از سیاســت های کلی نظام به تصویب مجمع و تایید مقام 

معظم رهبری رسیده است.
 سیاســت هایی از جمله: »سیاســت های کلی نظام 
جمهوری اســلامی ایران درمــورد »امنیــت اقتصادی« 
سیاســت های کلــی نظــام در بخــش اقــوام و مذاهب، 
سیاســت های کلــی نظــام در بخــش امنیــت قضایــی، 
سیاســت های کلی نظــام در بخش مشــارکت اجتماعی، 
سیاست های کلی نظام در بخش امنیت ملی، سیاست های 
کلــی نظــام در بخــش ارتباطــات مخابراتــی و پســتی، 
سیاســت های کلــی نظام در خصــوص اصــل 44 قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، سیاست های کلی نظام در 
بخش مالی، سیاست های کلی نظام در خصوص وحدت و 
همبستگی ملی، سیاست های کلی نظام در خصوص مبارزه 
با مواد مخدر« از جمله سیاست هایی هستند که بیش از ١٠ 
سال از تصویب آنها می گذرد و احتمالا در لیست اصلاحات 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام قرار خواهنــد گرفت. 
رهبری علاوه بر این از اعضای جدید خواسته تا در راستای 
ایجاد انســجام کامل در ساختار تشــکیلاتی و مدیریتی و 
تمرکز برنامه ها براســاس آیین نامه مصوب و چابک سازی 
تشکیلات و حذف بخش های موازی و غیرضروری اقدام 
کنند و تغییــرات اصلاحی دیگری را که لازم باشــد اعمال 
کنند. با این تدابیر ظاهرا دور تازه ای از سیاستگذاری های 
مجمع تشــخیص بعد از دوره ٢٧ ســاله ریاســت آیت الله 

هاشمی بر آن آغاز شده است. 
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حــالا کــه آیت الله شــاهرودی بــه ریاســت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام منصوب شده است شاید مهمترین 
سوال این باشــد که او چه گرایش سیاسی ای دارد. به نظر 
می رسد علی اکبر ناطق نوری پاسخ خوبی برای این سوال 
دارد. او در خاطراتش نوشته است: »آیت الله سیدمحمود 
هاشمی شــاهرودی نه جزو جناح راست یا چپ بوده و نه در 

یک فراکسیونی است.«
آیت الله سید محمود هاشــمی فرزند مرحوم آیت الله 
سید علی حسینی شــاهرودی از سلسله ســادات حسینی 
شاهرود است که در مرداد سال 1327 ه ش. در شهر نجف 

و در بیت علم ودانش دیده به جهان گشود.

مادر ایشــان دختر مرحــوم آیت الله حاج ســید علی 
مددی موسوی قائینی از علمای بزرگ خراسان بوده است 
که سال های متمادی در شــهر مقدس مشهد، به تدریس 
وتربیت طلاب حوزه علمیه واقامــه جماعت درحرم مطهر 

رضوی ثامن الائمه)ع( می پرداختند.
مرحوم والــد آیت  الله هاشــمی از وارســتگان حوزه 
علمیه نجف واولین کســی اســت که تقریرات بحث های 
فقهی - اصولــی آیت الله خوئی را به رشــته تحریر در آورد. 
وی تحصیلات ابتدایی را در مدرسه علوی - که مخصوص 
ایرانیان مقیم نجف اشرف بود - به پایان برده و در همان سن 
نوجوانی تحصیلات حوزوی را آغاز کرد.شاهرودی با حضور 
در محضر درس خارج فقه و اصول حضرت آیت الله العظمی  
شهید سید محمد باقرصدر)ره(، حضرت آیت الله العظمی 
 امام خمینی)ره( و حضرت آیت الله خوئی، سال ها به کسب 
علم ودانش پرداخت. از آنجا که ایشان از جمله شاگردان 
برجسته و از نخبگان درس خارج حضرت امام، و شهید صدر 
بودند همواره مورد توجه ویژه اساتید خود قرارداشتند.امام، 
به دفتر و مسئولین وقت شــهریه نجف اشرف دستور داده 
بودند، نسبت به تامین امور معیشتی و نیازهای مالی ایشان 
عنایت ویژه ای صورت گیرد. شهید صدر)ره( نیز با آنکه به 
کسی اجازه اجتهاد نمی داد و در این خصوص فوق العاده 
احتیاط می کردند، به آیت الله هاشمی اجازه اجتهاد داده و 

در خصوص وی تعابیر بسیار بلندی فرموده اند.

در حالــی که هاشــمی در ســن جوانی بــوده و هنوز 
30سال از عمر شریف خود را سپری نکرده بودند این چنین 
از جانب اســتاد خود توصیف می شــوند. پیش از پیروزی 
انقلاب اســلامی و در اوج مبارزات مردم ایــران به رهبری 
امام امت علیه رژیم ستم شاهی، رژیم بعث عراق در اقدامی 
 مشابه در ســال 1974م به حوزه علمیه نجف یورش برده و 
جمعی از علما به ویژه علمای ایرانی وشاگردان شهید صدر 
را دســتگیر کرد و به زندان انداخت. در پی تظاهرات مردم 
عراق پس از پیروزی انقلاب اسلامی به رهبری امام خمینی 
و شورش مردم نجف اشرف، رژیم بعث ایشان را تحت پیگرد 
قرار داده که این بار بدلیل بازگشــت وی به وطن اسلامی، 

ایران رژیم عراق موفق به دستگیری وی نشد.
آیت الله هاشمی پس از ورود به ایران خدمت حضرت 
امام شــرفیاب و با موافقت ایشــان ارتباط میان نیروهای 
خارج از کشــور به ویژه شــهید صدر وحــوزه علمیه نجف 
اشــرف با امام خمینی را به عهده گرفت. وی در این راستا 
تلاش  بی وقفه ای را آغاز و با بسیج نیروهای متعهد و مؤمن 
به انقلاب از هیچ کوششــی دریغ نکــرده و در اندک زمانی 
توانســت با دســتور حضرت آیت الله خامنه ای -که در آن 
زمان از سوی امام، مســئولیت نهضت های اسلامی را به 
عهده داشتند- تشــکیلات جامعه روحانیت مبارز و مجلس 
اعلای اسلامی عراق را سازماندهی و مدیریت کند. در یکی 
از ملاقات های اعضای مجلس اعلا با حضرت امام با توجه 
به شناختی که امام از آیت الله هاشمی داشتند به وی خطاب 
کرده و از وی می خواستند تدریس در حوزه علمیه قم را بر هر 
چیزی  ترجیح داده و بررسی مسائل فقهی خصوصا در رابطه 
با احیای فقه حکومتی اســتوار بر ادله و اســتنباط صحیح 

جواهری را مشغول شوند.
نیز بــا توجه به توصیه اســتاد از همان آغــاز ورود به 
کشور )اول فروردین ماه سال 1358( به تدریس خارج فقه 

و اصول پرداختند.
سید محمود هاشمی شاهرودی از شاگردان برجسته، 
از تربیت یافتگان حوزه فقهی- مبارزاتی شــهید سید محمد 
باقر صدر و امام خمینی)ره( است که در حوزه درس خارج 

ریاست آیت الله
جانشین هاشمی رفسنجانی در مجمع تشخیص معرفی شد

ایــن دو شــخصیت والا مقام پــرورش یافته و ســال ها در 
حوزه علمیه نجف اشــرف از محضر شریفشان فیض برده 
اســت. آیت الله هاشــمی از همان آغاز بازگشــت به وطن 
اســلامی، ایران به تدریس خارج فقه واصول، مشغول و 
بیش از 18 سال است که در تدریس خارج فقه و اصول در 
حوزه علمیه قم دســتی دارند. وی همواره در کنار تدریس 
عهده دار مسئولیت های مهم و متعددی بوده که به خوبی 
از عهده انجام آنان بر آمده و اکنون نیــز علاوه بر تدریس 
در مسئولیت های رئیس قوه قضائیه، عضو سابق فقهای 
شورای نگهبان، عضو مجلس خبرگان رهبری، عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، عضو شــورای عالی مدیریت 
حوزه علمیه قم، نایب رئیس جامعه مدرســین حوزه علمیه 
قم، )عضو مجمــع جهانی اهــل بیت)ع( انجــام وظیفه 
می نمایند. مهمترین مسئولیت شاهرودی طی سال های 
اخیر تأسیس موسسه دایره المعارف فقه اسلامی بر مذهب 
اهل بیت اســت که به فرمان رهبر معظم انقلاب حضرت 
آیت الله خامنه ای تاســیس و ریاســت این موسسه به وی 

واگذار شد.
درباره نگاه سیاسی او به وقایع سیاسی ایران می توان 
اشاره ای به اتفاقات چند ســال اخیر او داشت. ماجراهای 
ســال ٨٨ مقارن با پایان دوره ریاســت شــاهرودی بر قوه 
قضائیه بــود. خودش دربــاره آن روزها گفته اســت: »در 
ماه های آخر مســئولیتم بود. در مــرداد ٨٨ دوره من تمام 
می شــد. یک جلســه آقای موسوی و آقای هاشــمی را به 
قوه قضائیه دعوت کردیم. آقای موسوی برای تظاهرات 
اعلامیه داده بود. گفتم آقا! ایــن کار را نکنید و از این کار 
دســت بکشــید. گفتم اگر به نتایج انتخابــات اعتراضی 
دارید، آقا قبول دارند و هیاتی را برای بررسی معین می کنند. 
گفت شــرط لغو بیانیه این اســت که به من اجازه بدهند در 
صداوســیما صحبت کنم. گفتم می شــود این کار را کرد. 
به دفتر آقا زنگ زدم. آقای جلیلی تازه دبیر شــورای امنیت 
شــده بود. به ایشــان هم زنگ زدم و گفتم ایشــان چنین 
شرطی دارد. گفتند ما ترتیب کار را می دهیم. گفتم باید به 
صداوسیما بگویید که زمان بگذارند که ایشان صحبت کند. 
بعد گفتم آقایان با شرط شما موافق اند، شما هم تظاهرات 
را لغو کنید. آنجا پیش ما قول داد این کار را بکند و آنها هم 
واقعا حاضر بودند که به ایشان برای صحبت در تلویزیون 
وقت بدهند، اما از پیش ما که رفت، نمی دانم کدام خنّاسان 

ذهنش را عوض کردند و کار خودشان را کردند.«
دربــاره وضعیت جســمانی آیت الله شــاهرودی در 
یکی، دو سال اخیر خبرهای مختلفی منتشر شده است. 
او اردیبهشــت ماه گذشــته در بیمارســتان بســتری بود. 
عباســعلی کدخدایی، سخنگوی شــورای نگهبان اما در 
واکنش به خبرهای منتشرشــده درباره وضعیت سلامتی 
آیت الله سیدمحمود هاشمی شــاهرودی، عضو شورای 
نگهبان، گفته بود: به همراه آیت الله جنتی، دبیر شورای 
نگهبان از ایشــان عیادت کردیم و احوالشــان مســاعد 
بــود. درحال حاضر هم مشــکلی وجــود ندارد و ایشــان 
به زودی از بیمارستان مرخص خواهد شد.« دفتر آیت الله 
سیدمحمود هاشمی شاهرودی هم در اطلاعیه ای اعلام 
کرده بود: »به اطلاع امت حزب الله و همه ارادتمندان و 
شــاگردان حضرت آیت الله العظمی هاشمی شاهرودی 
دام ظله می رســاند عمل جراحی معظم لــه به لطف خدا و 
دعای خیر ملت شریف ایران با موفقیت کامل انجام شده و 
به فضل  الهی ایام کوتاه نقاهت  به سرعت طی خواهد شد 
و معظم له با سلامت کامل در میدان علم و سیاست حضور 
خواهند یافت. بدیهی است شایعات منتشره در فضاهای 
مجازی که بعضا با مقاصد سوء همراه است، هرگز اساسی 

نداشته و ندارد.«
او اکنــون جایگزیــن آیت اللــه هاشــمی در مجمع 

تشخیص مصلحت نظام شده است. 

2

ت
س
سیا

36

شماره 368
ث  |  

مثل

سیاست



فعــالان سیاســی هــر دو جنــاح اصولگــرا و 
اصلاح طلب اذعــان می کنند کــه در دوره جدید 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ترکیب متنوعی 
از همه گرایش های سیاســی حضور دارند. شما 
خودتــان به عنوان یــک فعال سیاســی و عضو 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام چــه ارزیابی 

درباره این موضوع دارید؟
    رهبر معظــم انقلاب از آغاز شــکل گیری مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بنایشــان بر این بود که اعضای 
مجمع را از شــخصیت های باســابقه، نخبه و پخته هر دو 
جناح منصوب کنند و از این جهت مجمــع همواره ترکیبی 
است. طبعا کسانی که مشاوران عالی رهبری تلقی می شوند 
به گونه ای باید باشند که برآیند کار مجمع تشخیص، رعایت 
مصالح نظام و مجموعه افکار ملت باشد. از این جهت این 
تنوع در ترکیب همواره رعایت و سعی شده تا فراگیر باشد. 
همچنین علاوه بر این نسبت به حل اختلاف بین مجلس 
شورای اسلامی و شورای نگهبان در شرایطی که مجلس 
نظرش بر رعایت مصالح نظام است و بر مصوبه خود اصرار 
می کند، وجود این ترکیب اطمینان خاطر بیشــتری را هم 
برای مردم به وجود می آورد. یعنی معلوم می شــود آنچه از 
این مجمع تصویب و خارج می شــود، واقعا رعایت مصالح 
ملت اســت و دیدگاهی اســت کــه این دیدگاه خواســت 
مصلحت عمومی را تامین می کند. فارغ از اینکه چه خط و 

چه جناحی بخواهد میداندار باشد.
ریاست آقای هاشمی شاهرودی را چطور ارزیابی 
می کنیــد و ایــن انتصاب چــه پیامی  بــه فضای 

حاکمیتی و فضای سیاسی کشور ارسال کرد؟
   البتــه پیش بینــی مــن همیــن بــود کــه آقــای 
هاشمی شــاهرودی ریاست مجمع تشــخیص مصلحت 

نظام را به دوش خواهند گرفت. ایشــان شخصیتی بسیار 
عالم و باتجربه و از جایگاه رفیع فقاهت و عدالت برخوردار 
است. چنین شخصیتی از نظر سیاسی وابستگی به احزاب و 
گروه ها و جناح ها ندارد، بنابراین خیلی از این جهت انتخاب 
شایسته ای است. پیامش هم به نظرم برای همه این است 
که شخصیتی مسئولیت مجمع تشخیص مصلحت نظام را 
برعهده گرفته که از نظر اعتبار علمی  بسیار بالاست و از نظر 

جایگاه سیاسی هم جایگاهی فراجناحی دارد. 
مقام معظم رهبری اشاره ای هم به تغییر ساختار 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام داشته اند. 
باتوجه به اینکــه خودتان هــم در مجمع حضور 
داشــتید، در دور آینده باید در چه سطوحی این 

تغییرات ساختاری اعمال شود؟
   من تصور می کنــم مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام باید اتاق های فکری داشــته باشــد تا آنچــه را که از 
ســوی دفتر مقام معظم رهبــری به عنوان سیاســت های 
کلان ارجاع می شــود، بررســی و متناســب با موضوعات 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، زیست محیطی 
و بهداشتی تولید سیاســت کند. به عبارت دیگر ما نیازمند 
به سیاستگذاری در همه مســائل هستیم و این کار نیازمند 

متفکران،  صاحبنظران و نخبگانی است که از تمام کشور در 
اتاق های فکر مجمع تشخیص جمع شوند و سیاست های 
کلی مورد نیاز نظام را پیشــنهاد دهند و یــک بازنگری هم 
صورت بگیرد. ســاختاری که الان مجمع تشــخیص دارد 
جوابگوی این خواسته نیست. مرکز تحقیقات استراتژیک 
که احیانا چند نفر صاحبنظر و محقق در آنجا بنشینند و کار 
کنند، شیوه ای جوابگو نیست. مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به اتاق های فکر نیاز دارد. شــاید بتوان همین کار را 
در دبیرخانه انجام داد و ادغــام دبیرخانه و مرکز تحقیقات 
استراتژیک هم نهاد مجمع تشخیص مصلحت نظام را جمع 

و جور می کند و هم کارایی اش را افزایش می دهد. 
با در نظر گرفتن فضای کنونی کشور، اولویت را 
در دوره جدید مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
چه می دانیــد و باید روی چه موضوعاتی نســبت 
به گذشته پرداخته شــود یا چه موضوعاتی را در 

اولویت رسیدگی قرار دهند؟
   نکتــه بســیار مهم این اســت کــه مجمــع باید 
دیدگاهــش فراگیر باشــد. یعنــی همه مســائل و مصالح 
مورد نیاز کشور را پوشــش دهد و مدنظر قرار بگیرد. البته 
اولویت ها به اقتضای شــرایط و زمان باید رعایت شود که 
اولویت ها هم غالبا مســائل اقتصادی اســت. اما در عین 
حال با رعایت اولویت ها آنچه مهم است اینکه مجمع باید 
بازنگری کند، سیاســت هایی که طی ســه  دهه وضع کرده 
و یک مقدار این سیاســت ها را جمع و جور کند. الان یک 
انباشتگی سیاستگذاری پدید آمده که نوعی سردرگمی  هم 
به وجود آورده. علاوه بر این باید یک نظارت قوی در اجرای 
سیاست ها داشــته باشــد. ما نیازمند وضع شاخص هایی 
هستیم که با آن شاخص ها، بتوانیم سه قوه را از نظر اجرایی 

کردن سیاست هایی که وضع و ابلاغ شده،  ارزیابی کنیم.
آیــا مجمع تشــخیص مصلحت نظام توانســته 
مجلس دوم نظام باشــد؟ چون بــا چنین هدفی 
تشکیل شد. به نظر شــما تا رسیدن به آن سطح 
چقدر فاصلــه دارد، ضمــن آنکه تغییر ســاختار 
مجمع باید در همین راستا نیز انجام شود یا خیر؟
   البته مبنای تشــکیل مجمع تشخیص مصلحت 
نظام این نبــوده که بخواهد به عنوان مجلس دوم باشــد. 
بلکه مبنا این بوده که کاســتی هایی که در اثر نبود مجلس 
دوم پدید می آید را برطرف و جبران کند و اگر بنا باشد مجلس 
دومی  داشته باشیم مجمع تشخیص مصلحت نظام باتوجه 
به تغییرات و تحولاتی که انجام شــد این ظرفیت را دارد و 
زمینه برای این کار بیشتر فراهم شده است. به نظر می رسد 
در تجدیدنظر قانون اساسی باید به این مساله اندیشید که ما 
به جای داشتن یک پارلمان که جنبه عمومی دارد، نیازمند 
چیزی شبیه کنگره و سنا هستیم که بتواند پخته تر و با نگاه 
بلندمدت تر و با ثبات تر مســائل را مورد توجــه و تامل قرار 
دهد و هرچه در مجلس شورای اسلامی تصویب می شود،  
مجددا در آنجا مطرح شود تا با یک نگاه عمیق تر و رفیع تری 
مسائل بررســی شــود. ولی فعلا مجمع تشخیص امکان 

چنین کاری را ندارد.
ســوالی هم در مورد حضور آقای احمدی نژاد در 
دوره جدیــد مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
دارم که بــرای خیلی ها هم تعجــب آور بود. نظر 

شما چیست؟
   مایل نیستم که پاسخ دهم.

در مجموع خودتان فکر می کنید مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در دوره جدید باتوجه به ریاســت 
جدیدی که دارد، چه عملکردی خواهد داشت و در 
پایان دوره چطور درباره اش قضاوت خواهد شد؟
   پیش بینی می کنم باتوجه به تجربیاتی که از قبل 
بوده، در دوره جدید، مجمع تشخیص مصلحت نظام بتواند 

کارآمدتر نسبت به گذشته عمل کند. 

مجمع تغییر می کند
گفت وگوی مثلث با عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام

امید کرمانی ها
خبرنگار

غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص 
مصلحــت نظــام از دوره جدید ایــن رکــن حاکمیتی 
می گوید و معتقد است: »شخصیتی مسئولیت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام را برعهده گرفته که از نظر 
اعتبار علمی  بسیار بالاســت و از نظر جایگاه سیاسی 
هم جایگاهی فراجناحی دارد.« او به ضرورت اصلاح 
ساختار مجمع تشــخیص هم تاکید می کند و یادآور 
می شــود: »شــاید بتوان دبیرخانه و مرکز تحقیقات 
اســتراتژیک را در هم ادغــام کرد. ایــن کار هم نهاد 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را جمع و جور می کند 

و هم کارایی اش را افزایش می دهد.« 
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ســرانجام پس از گمانه زنی های فــراوان در محافل 
سیاســی پس از فوت مرحوم هاشمی رفسنجانی، اعضای 
هفتمین دوره مجمع تشخیص مصلحت از سوی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی منصوب شدند. حضرت آیت الله خامنه ای 
در حکمی  پنج ساله، آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی 
را به ریاســت و دکتر محســن رضایی را به دبیــری مجمع 
تشــخیص مصلحت منصوب کردند. در متن حکم ایشان 
دو محور مهم، محورهای مدنظر برای تغییرات ساختاری 
و افزودن سیاستمداران جدید به مجمع مصلحت اندیشان 
نظام دارای مولفه های معنادار برای افکار عمومی اســت. 
در حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی با تاکید بر »آغاز دوره 
جدید« این مجمع تشخیص مصلحت، خواهان »تغییرات 
در ســاختار و محتوا« این نهاد مهم در ســاختار حاکمیتی 
کشور شدند. نقش آفرینی جدید مجمع تشخیص مصلحت 
متناسب با ارتقای جایگاه نظارتی بر سیاست گذاری کشور 
و افزایش کارآمدی با چابک ســازی تشکیلات است. و در 
پنج محور، این تغییرات مدنظر قرارگرفته است که عبارتند 
از: »1. سامان بخشــیدن به مجموعه سیاست های کلی 

و بازنگــری در عناوین و نیــز در فرآیند تعیین 
و تنظیم آن 2. ســامان بخشــیدن به مساله 
نظارت بر اجرای سیاست ها 3. سازوکار لازم 
برای ارزیابی کارآمدی و اثربخشی سیاست ها 
4. ایجاد انسجام کامل در ساختار تشکیلاتی 
و مدیریتی و تمرکز برنامه ها بر اساس آئین نامه 
مصوب 5. چابک ســازی تشکیلات و حذف 
بخش های موازی و غیر ضروری« آغاز دوران 
ریاســت هاشــمی دیگر بر مجمع تشخیص 
مصلحــت، نمایان گــر »مصلحــت توازن  
سیاسی« که برآیند حاصل از رویکرد و نگرش 

سیاسی اعضای جدید و قدیم آن است.

  وداع همیشگی با هاشمی 
در ادوار گذشــته مجمــع تشــخیص 
مصلحت و دانشــگاه آزاد اســلامی یکی از 
مهم ترین مرکز برای تجمیع نیروهای سیاسی 
و برنامه ریزی کنش هــای طیف های حامی  

مرحوم هاشمی رفسنجانی بود. 
درحالی  که مرحوم هاشــمی رفســنجانی، گام های 
جدی بــرای رأی آوری آقای حســن روحانــی در انتخابات 
ریاســت جمهوری یازدهــم برداشــتند و پس از درگذشــت 
ایشان تکاپوهای جدی برای یادگارســازی از آقای حسن 
روحانی در قامت هاشمی رفســنجانی ثانــی صورت گرفت 
ولی آقای حسن روحانی در مراسم تنفیذ و تحلیف از مرحوم 
هاشمی رفســنجانی هیچ گونه یادی نکردند تا آغازی برای 
تکاپوی صورت بندی هویت مستقل در سپهر سیاست کشور 
باشد. عبور حســن روحانی از سایه سنگین مرحوم هاشمی 
با گلایه های شدید فرزند ارشــد هاشمی رفسنجانی همراه 
شــد به نحوی که فاطمه هاشمی رفسنجانی اظهارداشت: 
»آقای هاشمی یک تفکر بود، یک جریان بود. با اسم بردن 
یا اسم نبردن، این جریان یا تفکر تحت تاثیر قرار نمی گیرد. 
ولی افرادی که این گونه رفتار می کنند شخصیت  خودشان 

را در این رابطه نشان می دهند، خصوصا افرادی که با حمایت 
آقای هاشمی روی کار آمده اند.« و از تلاش ها برای حذف 
خاطره مرحوم هاشمی رفســنجانی ابزار گلایه کردند. این 
اقدامات در سطح پاستور نشان دهنده گام های اولیه برای 
صورت بنــدی گفتمان »نیاوران« اســت. از ســوی دیگر 
در فضای دانشــگاه آزاد اسلامی شــاهد تغییرات برخلاف 
ایده هــای هاشمی رفســنجانی در حــال رخداد اســت که 
نیروهای سیاسی نزدیک به هاشمی رفسنجانی این اقدامات 
را »هاشمی زدایی« یاد می کنند. با این شرایط شاهد حذف 

تفکر هاشمی رفسنجانی در دو مرکز نشر تفکر وی هستیم.

  هاشمی شاهرودی؛ مصلح روا مدار
هر چند کار ویژه ها ریاست مجمع تشخیص مصلحت 
متفاوت با موضع گیری های جناحی اســت ولــی آیت الله 
هاشمی شاهرودی دارای شــخصیت فراجناحی هستند و 
حضور ایشان در رأس این نهاد مانع از سویه های اقدامات 
یک جانبه پیشین خواهد شد و از سوی دیگر در میان اعضای 
حاضر در مجمع، مصلحت »توازن سیاسی« حاکم خواهد 
کرد و در قامت یک مصلح روا مدار نقش آفرینی خواهد کرد. 

  آغاز حضور نو اصولگرایان و تحول خواهان 
یکی از مهم ترین نیازمندی ها برای بازسازی ساختاری 
در مجمع تشــخیص مصلحت حضور کارگــزاران جدید با 

رویکردهای مختلف در این نهاد مهم اســت. حضور احمد 
توکلی، محمدباقر قالیباف، سید ابراهیم رئیسی در هفتمین 
دوره مجمع تشــخیص مصلحــت نمایانگــر افزایش وزن 
اصولگرایان مدرن نســبت به اصولگرایان ســنتی اســت. 
احمد توکلــی نماینده اصولگرایان و تحول خواهان اســت 
که ســویه های مبارزه با فســاد و رانت در میان این طیف از 
اصولگرایان آشــکار اســت؛ محمدباقر قالیباف از رفرم با 
نو اصولگرایی خبــر می دهد و خواهان تکاپــوی جوانان بر 
مولفه کارآمدی و اقدامات جهادی برای حل مشکلات مردم 
در غیاب دولت کارآمد خبر می دهد و حجت الاسلام رئیسی 
با اقبال طیف وســیعی از اصولگرایان نوگــرا در انتخابات 
ریاست جمهوری دوازدهم حاضر شد و از کاریزمای مناسبی 
در جامعه ایرانی برخوردار است و هم چنین فاصله معناداری 
خود را با اصولگرایان سنتی حفظ کرده است. از سوی دیگر 

آغاز دوران هاشمی دیگر
واکاوی مصلحت توازن  سیاسی در هیات عالی مستشاری رهبر معظم انقلاب

حضور مجدد سعید جلیلی در کسوت عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نیز دارای اهمیت است؛ هرچند در این میان سعید 
جلیلی بــا ایده دولت در ســایه، فعالیت های خــود را بدون 
همسویی به طیف های مختلف اصولگرایان انجام می دهد 
و اتحاد تاکتیکی با طیف های تحولخواه و نواصولگرا دارد.

  استمرار قوت وزن سیاسی حامیان دولت
نزدیکان سیاسی مرحوم هاشمی رفسنجانی و احزاب 
حامی  حســن روحانی و طیف هــای اردوگاه چپ نشــینان 
سیاســت، طیف حامیان دولت را تشکیل می دهند.حضور 
افرادی مانند آقایــان ناطق نوری، حســن صانعی، امینی 
نجف آبادی در کنــار دو اعضا حقوقی مجمــع، وزن طیف 
حامیان دولت را معنادار می کنــد. هرچند این افراد پیش از 
این در زمره اصولگرایان دســته بندی می شدند ولی پس از 
انتخابات ریاست جمهوری یازدهم همنوایی با اصلاح طلبان 
را در پیــش گرفتند و به ســرعت برق، فاصله معنــاداری با 

اصولگرایان پیدا کردند.
 از ســوی دیگــر وزن سیاســی جریــان اصلاحــات 
با افزوده شــدن آقــای میرمحمــدی از نزدیــکان مرحوم 
هاشمی رفســنجانی و آقای محمد صدر از مشاوران رئیس 
دولــت اصلاحات ارتقــا یافــت و حضور مجیــد انصاری و 
محمدرضــا عــارف نیــز تمدیــد شــد تــا فقــدان مرحوم 
هاشمی رفسنجانی اصلی ترین کنشــگر حامی  این جریان 
جبران شود بنابراین وزن سیاسی حامیان دولت دوازدهم در 

دوره جدید به قوت خود باقی ماند.

  آخرین فرصت
بار دیگر بــا وجود همه تذکرات نســبت بــه دوقطبی 
کشــور،محمود  فضــای  در  مذمــوم 
احمدی نژاد و حلقه اطرافیــان وی خواهان 
بازگشــت به قــدرت بودند؛ آنان برای فشــار 
به نهادهــای نظارتی حملات شــدید رای به 
شــورای نگهبان آغاز کردنــد و حتی محمود 
احمدی نژاد برخلاف ســخنان پیشین خود، 
دست در دســت حمید بقایی برای حضور در 
انتخابات ریاســت جمهوری ثبت نــام کرد تا 
دامنه فشارها به شورای نگهبان افزایش یابد؛ 
هرچند هردو ناکام شدند و حلقه احمدی نژاد 
بــه حاشیه نشــینی در کارزار رقابت سیاســی 
نزدیک شد. پس  از آن حلقه احمدی نژادی ها 
گوی ســبقت را از گروه های اپوزیسیون ربود 
و سخنان غیر چارچوب مندی را به نهادهای 
قضایی منتســب کردنــد و اوج آن در هنگام 
دســتگیری و آزادی حمیــد بقایــی صورت 
پذیرفــت. در ایــن شــرایط گمانه زنی های 
جدی در محافل سیاسی مبنی بر عدم حضور 
احمدی نژاد در دوره جدید مجمع تشخیص 

مصلحت مطرح بود. 
هرچند این انتصاب آخرین فرصت برای بقای سیاسی 
پایدار احمدی نژاد محسوب می شــود و باید واکنش های 
بعدی احمدی نژاد را رصد کرد؛ که آیا او ســاختار گریزی را 
ادامه خواهد داد یا برای مدتی سکوت الهام بخش وحدت 
را در دســتورکار قرار می دهد؟ احمدی نــژاد اولین گام خود 
را با تبریک به رئیس مجمع تشــخیص مصلحت آغاز کرد؛ 
تبریــک او برخلاف دیگــران به صورت حضــوری بود؛ در 
همین راستا ســایت دولت بهار نوشت: »دکتر احمدی نژاد 
در این دیدار انتصاب آیت الله هاشمی شاهرودی به ریاست 
مجمع تشخیص مصلحت نظام از سوی رهبر معظم انقلاب 
را تبریک گفت و برای ایشان در انجام این مسئولیت خطیر 
آرزوی موفقیت کرد.« این اقدام بستر مناسبی برای تغییر در 

رفتارهای دو ماه اخیر احمدی نژاد است. 
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غلبه کارگزاران

شهردار شدن محمد علی نجفی و ریاست محسن هاشمی برشورای شهر چه معنایی دارد؟

تهران به کارگزاران رسید
محمدعلی نجفی و محسن هاشمی هر دو رئیس شدند یکی در شورا 
یکی در شهرداری. هر دو به یک شکل؛ تمام نامزدها انصراف دادند. حالا گویا 

این کارگزاران است که دست بالا را در میان اصلاح طلبان دارد.  سیاست
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محمد  علی نجفی بالاخره بعد از حرف و حدیث های 
فراوان؛ شهردار تهران شد. شهردار شدن او اگر در روز آخر 
بدون رقابت صورت گرفت واقعیت اما این اســت که این 

رخداد چندان هم ساده و  بی حاشیه نبوده است.
او در شــرایطی شــهردار تهــران شــد کــه 3 رقیب 
هــم دوره ای اش، در دقیقه 90 میــدان رقابــت را به نفع 
او تــرک کردند. »الهــه کولایــی«، در نامــه ای زودتر از 
رأی گیری ها، انصــراف خودش را اعلام کرد، »حســین 
مرعشــی« که پیش از رأی گیری از الویری، رئیس سنی 
شورا خواســت تا نام او را در رای گیری ها شرکت ندهند و 
در نهایت »محسن مهر علیزاده« که در واپسین ثانیه ها، 
خبر انصرافش، به یکباره شبهه یکدست شدن رای نجفی 
را بالا برد. افشــانی هم که قبلا انصــراف داده بود. البته 
خبر انصراف »کولایی« و »مهرعلیزاده« از داخل جلسه 
رأی گیری که به شکل غیر علنی برگزار شد، بارها از سوی 

برخی اعضا توئیت شده بود. 
با این حال گفته می شــود کــه »مهرعلیــزاده« در 
رای   گیری ها شــرکت کرد، اما به علت کسب تنها دو رأی، 
 ترجیح داد خبــر انصرافش، پررنگ تر از خبر شکســتش 
باشد! البته نقل قول دیگری هم می گوید که برخی اعضا 
طی تماســی تلفنی، پیش از شــمارش آرا از او خواســته 
بودند که تصمیم »مانــدن« یا »رفتنــش« را اعلام کند 
که او ظاهــرا گزینــه دوم را انتخاب کرده اســت! اما این 
کناره گیری های دیرهنگام، موجب شــد تــا وقتی درهای 
اتاق مسجد جامعی بعد از شــمارش آرا پس از یک ساعت 
انتظار به روی خبرنگاران پشت در نشسته باز شد، الویری، 
رئیس سنی شورا در برابر این دو اعتراض جدی خبرنگاران 
قرار بگیرد که چرا میل بــه انصراف در دقایق پایانی اتفاق 
افتاده و چرا باید بر خلاف شــعار شــورای شــفاف، نتیجه 
رأی گیری از پشت درهای بسته اعلام شود. او البته به این 
دو سوال پاسخ روشنی نداد و ســعی کرد با اعلام خبر برد 
»نجفی« در یک رقابت یک طرفه، جو را به سمت دیگری 

هدایت کند.
در این میــان علــی اعطــا و احمد مســجدجامعی 
تاکید داشــتند که فشــار یا توصیه ای روی نامزدها وجود 
نداشته است. اعطا گفت: »رســیدن به نتیجه انصراف، 
نتیجــه ای جمعی حاصل بــرآورد نظر همه اعضــا بود. « 
مســجدجامعی هم تاکید کــرد که افراد حاضــر به عنوان 
نامزدهای شــهرداری درباره حضورشــان جــدی بودند و 
نتیجه انصراف، نتیجه گیری خودشــان بوده است. البته 
صراحت ما درباره انتخاب آقای نجفی هم تاثیرگذار بوده 
است.حسن رسولی هم در کانال تلگرام خود نوشت: »قرار 
بود نامزد شــهرداری با رای ٢١نفره انتخاب شود. آقایان 
مرعشــی، دکتر مهرعلیزاده و ســرکار خانــم دکتر کولایی 
که کاملا تجهیزشــده و مســئولیت پذیر وارد عرصه شده 
بودند، به عنوان اعضای مؤثر جامعه اصلاح طلب پایتخت 
همدلانه با انصراف از رقابت و پس از مستحضرشــدن از 
گرایش غالب شورا ما را در تحقق این وعده به بهترین وجه 
ممکن یاری دادند.« مرتضی الویری هم در توضیحی به 
رسانه ها با اشاره به مراحل انتخاب گزینه های نهایی برای 
اعلام برنامه شهرداری تهران، گفت: »آقای مهرعلیزاده 
نیز همانند آقای افشــانی بعد از جلسه ارائه برنامه، استعفا 
دادند. مهرعلیزاده هم برای هم افزایی و اجماع با شورای 
شهر این کار را کرد تا منتخبان بتواند به اجماع کامل برسد. 
همچنین خانم کولایی نیــز با توجه به نظرات ایشــان در 
نامزد برتری که شــورا پیگیری می کند، از حضور در میان 
کاندیداها انصراف داد و درنهایت آقای محمدعلی نجفی 
با 21 رأی به عنوان شهردار شورای پنجم انتخاب شدند. 
زهرا نژادبهرام هم در حســاب توئیتری خود با عکســی از 
نجفی و خطاب به او نوشــت »انتخاب شــما ثمره اعتماد 
مردم به لیســت امید و اقبال همیشگی شــان بــه جریان 

اصلاحات اســت. چشــم امید شــهروندان تهران، ری و 
تجریش به ماســت. حجت نظری، دیگر منتخب شورای 
پنجم، هم یک گام جلوتر از جلسات رســمی برگزارنشده 
شورا، به نجفی به عنوان شهردار آینده تهران تبریک گفت 
و در توئیتر خود نوشــت: »پس از انصراف هر چهار رقیب 
مرحله پایانی، #محمدعلی_نجفی شــهردار آینده تهران 
شد.«محمدجواد حق شناس هم با فعلی قطعی در توئیتر 
خود نوشــت: »با رأى اجماعى و قاطع #شــوراى_ پنجم 
به #دکتر نجفی، شــهردارى توانمند و لایق به بهشت راه 

یافت.«
زهرا نژادبهرام، یکی از اعضای شورای شهر منتخب 
پنجم در تشــریح جو حاکم بر جلسه شــورا برای انتخاب 
شــهردار تهران گفت: »جلسه انتخاب شــهردار، جلسه 
پر شــور و نشــاطی بود. تمامی گزینه ها با جدیت و علاقه 
برنامه های شان را ارائه می دادند. نوع سوالات و سخنان 
اعضای شورای شهر هم به گونه ای بود که نشان می داد 
حاضران برنامه های گزینه ها را به دقت مطالعه کرده اند و 
با آمادگی کامل در این جلسه حاضر شده بودند.« وی در 
خصوص انصراف دقیقه نودی ٣ گزینه نهایی شــهرداری 
تهران نیز گفت: »٣ گزینه دیگر هم با هدف ایجاد اتحاد 
و انسجام در جریان انتخاب شهردار اصلاح طلب تهران، 
انصراف خود را اعلام کردند تا شــهردار تهران با قاطعیت 
آرا یعنی ٢١ رأی از سوی ٢١ عضو حاضر، به عنوان گزینه 
بی چون و چــرای اصلاح طلبــان انتخاب شــود. اما چه 
فاکتورهایی باعث شــد تا تمامی  اعضای شورای شهر به 
نجفی رأی اعتماد دهند؟ ســوالی که نژاد بهرام در پاســخ 
به آن گفت: »نجفی یک چهره و شــخصیت ملی است. 
تجارب ارزشــمندی هم در حوزه شــهری و شــورای شهر 
دارد. از ســویی برنامه جامــع و کاملی را نیــز ارائه دادند و 
کاملا در مقابل ســوالات اعضای شــورای شــهر پنجم 
در روز ارائه برنامه هایش، پاســخگو بودنــد. ضمن آنکه 
باتوجه به ســابقه ای که از حضور در شــورای اول دارند، 
توجه ویژه ای بــه نقش و جایگاه و اهمیت شــورا دارند که 
این مساله می تواند در تعامل بین شورا و شهرداری بسیار 
مثمرثمر باشــد. تمام این موارد به علاوه برداشــت های 
شخصی اعضا، از برنامه ها و شخصیت وی باعث شد تا در 
نهایت، محمدعلی نجفی به عنوان شــهردار جدید تهران 

انتخاب شود.«
درســت چند دقیقه بعد از اعلام رسمی خبر انتخاب 
شدن نجفی به عنوان شهردار تهران ساعت حدود ٣٠:١5، 
نجفی در پیامــی  صوتی که به ســرعت در فضای مجازی 
پخش شــد خطاب به مردم تهران گفت: »به شهروندان 

تهران تعهــد می دهم تمام تلاش و قدرتــم را برای ایجاد 
شرایط مطلوب تر برای زیست شــهری آنها به کار خواهم 
گرفت.« وی در توئیتی با تشکر از شــهروندان تهرانی و 
اعضای شــورای شــهر به خاطر اعتمادی که به او کرده 
بودند، نوشت: »به شهروندان تهرانی تعهد می دهم تمام 
توان و قدرتم را برای ایجاد شرایط مطلوب تر برای زیست 
شهری آنها به کار خواهم برد، ان شاءالله سعی خواهم کرد 
از تمام امکانات در شهرداری و خارج از آن استفاده کنم تا 
دو درخواست اصلی شهروندان محقق شود: یکی ایجاد 
آرامش که جنبه معنوی و روانی شهروندان در زندگی شهری 
را شامل می شــود و دوم آســایش که جنبه های فیزیکی و 
مادی آنها را در برمی گیرد. تمام تلاشــم را به کار خواهم 
گرفت تا نزد شهروندان تهرانی روســفید باشم و شرایطی 
را فراهم کنم که زندگی شهروندی آنها چهار سال دیگر به 

مراتب بهتر از امروز باشد.«

  شوخی و جدی مرعشی
درست در همان روزی که محمد علی نجفی، شهردار 
تهران شد، حسین مرعشی برنامه های خود را برای اداره 
شــهر تهران ارائه کرده بود. او تاکید کرده بود که شهردار 
تهران اگرچه منتخب اصلاح طلبان است؛ اما باید شهردارِ 
همه مردم شهر تهران باشد. او گفت: »در ١٢ سال اخیر 
جریــان اصولگرایی رقیــب کاملا خطــی، غیرمنصفانه و 
تنگ نظرانه بــا جناح اصلاح طلــب برخورد کــرد؛ اما من 
معتقد بــه حذف اصولگرایان نیســتم؛ چراکــه این طیف 
در تهران ٢5 درصد رای آورده و باید به همین تناســب به 
سهم آنها در مدیریت توجه شود.« او به روند کسب درآمد 
شهرداری تهران اشــاره کرد و گفت: »من هیاتی هستم؛ 
اما نمی توانم قبول کنم چطور شــهرداری که به پیمانکار 
بدهکار است، برای کارهای مستحبی و کمک به هیات ها 
و خیریه ها پیشقدم است؛ چون این کار عملکرد خیریه ها 
را از بین می برد، در ادامه فرصت به ســوال و جواب اعضا 
رسید و از میان سوال ها محمد علیخانی با سوالی کنایه دار 
رو به مرعشی گفت: »مشخص نیست شما جدی وارد این 

صحنه شده اید یا ما سرکاریم؟«
 مرعشــی در پاســخ گفــت: »شــما ما را ســرکار 
گذاشــته  اید، ما را آوردید کــه برنامــه بدهیم، آن وقت 
می خواهید به فرد دیگــری رای بدهید.« این گفت وگو 
منجر به توضیح برخی از اعضا شــد تا توضیح دهند که 
گزینه شهرداری تهران هنوز مشخص نیست. در نهایت 
هم مرعشــی با این جمله کــه »در تمام مــدت فعالیتم 
به عنوان یک چهره سیاســی هرجا که برای یک پست، 

 باوجود ارائه برنامه پیش از 
رای گیری نهایی مهرعلیزاده 
استعفا داد و در نهایت محمد علی 
نجفی با رای قاطع به عنوان 
شهردار انتخاب شد.
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داوطلب دیگــری وجود داشــت، کاندیدا نمی شــدم« 
به شــکلی تلویحی انصــراف خود را از ادامــه این روند 

اعلام کرد.
اما مرعشی درباره این سوال که چرا انصراف او تا این 
حد طول کشیده اســت، این طور پاسخ می دهد: »بنده از 
اول هم گفته بودم که اگر کسی داوطلب جدی مسئولیت 
شهرداری باشد، بنده تمایلی به نامزد شدن ندارم تا اینکه 
وقتی متوجه شدم که نجفی تمایل به شهردار شدن دارد، 

از الویری خواستم تا بنده را در رای گیری شرکت ندهد.«
او دربــاره اینکه چــرا با نامزد شــدن نجفــی، از دور 
رقابت ها کنار نرفت و این انصراف را به دقایق پایانی موکول 
کرد، می گوید: »چــون ممکن بود که در نیمــه راه، کنار 
بکشــد. من نمی خواستم دوســتان را تنها بگذارم. دیروز 
هم برخی اصرار داشتند که من کنار نروم، ممکن بود رای 
من هم از نجفی بیشــتر شود، اما گفتم مشــروط به اینکه 
کسی نباشد و این مسئولیت را نپذیرد، شهردار خواهم شد. 
معتقدم اگر کسی داوطلب مسئولیت باشد، باید مسئولیت 

روی دوش خود او گذاشته شود.«
مرعشــی درباره توانمندی های نجفی هم این طور 
پاسخ داد: »ایشان مدیر جامعی است، تجربه شورا را هم 

داشته و مناسب این سمت هستند.«
او درباره اینکــه احتمال دارد نجفــی میانه راه کنار 
کشــیده و محســن هاشــمی جای او را بگیرد، هم گفته 
بود: »شــورا از قبل هم تاکید داشــت که کسی از داخل 
شورا شهردار نشــود، وگرنه ما همه روی محسن هاشمی 
اصرار داشــتیم و هنوز هــم او را بهتر از هر کســی برای 
این پســت می دانم. اگرچه خود او اعلام کرده، آمادگی 
شهردار شدن ندارد.« الهه کولایی، دیگر نامزد انصرافی 
شــهرداری هم درباره اینکه آیا اعضا پیــش از این روی 
گزینه نجفــی اجماع کــرده بودند، گفته اســت: »هیچ 
نمایشــی در کار نبود و فرآیند انتخاب شــهردار هم طبق 
تصمیــم منتخبان اجــرا شــد. از ابتدا هم چــون آقایان 
»مرعشــی« و »نجفی« دیــدگاه کامــلا نزدیکی به  هم 
داشــتند، این تصور وجود داشــت که مرعشی برنامه ای 
ارائه نخواهد داد. اما در مسیر، تحولاتی رخ داد که اعضا 
تصمیم گرفتند از بین 5 نفر یک نفر را به عنوان شــهردار 
انتخاب کننــد و کار بــه مرحله ســوم نرســد!«او درباره 
انصرافش در دقایق نهایی و صرف وقت زیاد برای بررسی 
برنامه اش از ســوی منتخبان شــورا هم این طور توضیح 

می دهد: »ما 3 نفر براساس برآوردی که قبل از رأی گیری 
داشتیم، انصراف دادیم و شورا توانست نجفی را به اتفاق 
آرا انتخاب کنــد. من معتقدم در این رونــد، ضمن اینکه 
فرصــت انتخاب افراد مختلــف پیش آمد، امــا با توافق 
نامزدها، فرآینــدی منســجم و یکپارچه شــکل گرفت. 
به هرحــال فرآینــد دموکراتیک، فرصت هایــی را فراهم 
می کند که بتوان ایده ها و دیدگاه های متفاوت را در مورد 
مسأله مورد نظر، مطرح کرد. از نظر من حضور نامزدهای 
مختلــف، مجالی بود بــرای طرح دیدگاه هــای متفاوت 
درباره مدیریت شهری و اینکه هشــدار بدهیم که مسأله 
انسان در ابعاد شهر دیده شود.بنابراین باید نگاه فرآیندی 
به این موضوع داشــته باشــیم و صرفــا به نتیجــه نگاه 
نکنیم.«او درباره دلیل انصراف خــودش هم می گوید: 
»وقتی شرایط را بررســی و مشــاهده کردم که آرایی که 
در شــورا وجود دارد به تثبیت دیدگاه من در شــهر منجر 
نمی شود، با کناره گیری خودم فرصت را برای اجماع روی 
یک نامزد و نمایش وحــدت اصلاح طلبی فراهم کردم. 
هرچند عده ای سعی در شــبهه افکنی داشتند.«کولایی 
درباره انتخاب نجفی هم می گوید: »بدون شک یک نفر 
قادر به حل و فصل مشکلات تهران نخواهد بود. ایشان 
با توجه به شدت بحران ها در تهران باید یک تیم قدرتمند 

از مدیران با تجربه شهر را به  کار گیرد.«

  راه »پاستور« را از »بهشت« نمی دانم
البتــه روز پنجشــنبه محســن مهرعلیــزاده پیش از 
اســتعفا برنامه هایش را در حضور اعضای شــورا تشــریح 
کرد و گفت: »برای خدمــت به مردم راه »بهشــت« را از 
»بهشــت« می بینم. با توجه به اینکه در ســال 1392 نیز 
قصد داشتم به عنوان شهردار تهران کاندیدا شوم که بعداً 

باتوجه به حضور آقای هاشمی انصراف دادم، برنامه های 
خود را از همان زمان تدوین کــرده بودم که دراین مدت با 
پایش شیوه ها و اعداد و ارقام این برنامه پخته تر شد. امروز 
شــهروندان تهرانی بیش از هر چیز به آرامــش نیاز دارند 
و تحقق این مهم نیز شــدنی اســت چرا که ما شهرهایی 
همچون توکیو را با 23 میلیون جمعیت مشاهده می کنیم 

که از آرامش برخوردار هستند.«
وی تهــران آرام و زیبــا را شــعار اصلــی برنامه های 
خود خواند و افــزود: »تهران به عنوان شــهری که لایق 
پایتختی ایران اســلامی است باید همه اســتانداردهای 
زندگی مطلوب در جهان را داشــته باشــد، بنابراین در این 
مسیر باید از تجربه های جهانی استفاده کنیم و آرمان های 
اصلاح طلبی را نیز در پیشــبرد کارهای شهرداری تهران 
به صورت عملــی و کاربردی جــاری کنیم. بایــد در تمام 
حوزه ها از جمله معماری و شهرســازی، اقتصاد شــهری، 
فضای فرهنگی و اجتماعی شــهر آرامش را ایجاد کنیم. 
باید به انسان محور بودن شهر توجه کنیم تا از این طریق 
زمینه ساز رشد اخلاق و ایجاد عدالت در شهر شویم. این 
کاندیدای شــهرداری تهران با تاکید بر اینکه برنامه های 
خود بــرای تصدی پســت شــهرداری تهــران را در چهار 
بخش چالش ها و فرصت های شورا، شــهرداری، تهران 
و شــهروندان پایه گذاری کرده اســت، ادامــه داد: »در 
این برنامه روی چالش هــا و فرصت های این چهار بخش 
متمرکز شدیم و در نهایت پس از بررسی آنها به راهکارهای 
مناسب رسیده ایم. ما در این برنامه تهران و شهروندان را 
در یک دسته و شهرداری را در دسته دیگر مورد بررسی قرار 
داده ایم. اهم چالش هایی که مورد بررسی قرار گرفت در 
حوزه هایی همچون کیفیت زندگی، آلودگی هوا، ترافیک، 
فرونشست، زلزله و مهاجرت بود. امروز از میان 215 شهر 
بزرگ دنیا، تهران در حوزه آلودگی هوا در جایگاه 176 قرار 
گرفته اســت و در بعد حجم  ترافیک نیز رتبه اول را به خود 

اختصاص داده است.
 همچنین این کلانشهر بیشــترین میانگین سالانه 
غلظت آلاینده ها را به خود اختصاص داده اســت. از این 
حیث بایــد بدانیم که توجــه ویژه به حــوزه آلودگی هوای 
شهر تهران ضروری است.« البته باوجود ارائه این برنامه 
پیش از رای گیــری نهایــی مهرعلیزاده اســتعفا داد و در 
 نهایت محمد علــی نجفی با رای قاطع به عنوان شــهردار 

انتخاب شد. 

در ایــن میــان علی اعطــا و احمد 
مســجدجامعی تاکید داشتند که 
فشــار یا توصیــه ای روی نامزدها 
وجود نداشته است. اعطا گفت: 
»رســیدن بــه نتیجه انصــراف، 
نتیجــه ای جمعی حاصــل برآورد 

نظر همه اعضا بود
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دکتر ضرغامی  و آقای دکتر بهزاد یاد کنم( موجب شد تا در 
پایان سال دوم تحصیلم به رشته ریاضی تغییر رشته دهم. 
البته این تغییر رشــته هم خلاف سنت مرسوم در دانشگاه 
آن روز بود )معمولا دانشجویان از رشته های علوم پایه به 
مهندسی یا پزشکی می رفتند و نه بالعکس( و هم احتمال 
می رفت که به خاطر این تغییر رشته از نظر درسی با مشکل 
مواجه و مجبور شــوم یک نیم ســال تحصیلی بیشــتر در 

دانشگاه بمانم.«
نجفی البته همزمــان با تحصیــل، در فعالیت های 
انقلابی نیز حضور داشــت. نجفی ســپس راهــی آمریکا 
شــد؛ هدف او باز هم ادامه تحصیل بود. وی در موسسه 
تکنولوژی ماساچوســت دوره کاشناسی ارشد را طی کرد. 
در دوران حضور در آمریکا نیز با مبارزان انقلابی همچون 
دکتر مصطفی چمران و نماینده آیت الله طالقانی در ارتباط 
بود. چندی بعد، برای حضور در مبارزات انقلاب اسلامی، 

دوره دکترای خود را ناتمام گذاشت و به ایران بازگشت.
او که در تابستان 55 ازدواج کرده، دارای یک دختر 

است.
نجفی پس از پیروزی انقلاب اسلامی نیز ارتباط خود 
با دکتر چمران را حفظ کرد و حتی در دوره ای مشاور او شد. 
او پس از پیروزی انقــلاب باز هم برای اخــذ مدرک دکترا 
تلاش کرد؛ اما به دلیل اشــغال لانه جاسوسی در تهران و 

انقلاب فرهنگی، این موضوع به تعویق افتاد. 
او چندی بعد با حکم دکتر عارفی، وزیر وقت آموزش 
عالی رئیس دانشــگاه صنعتی اصفهان شد و بدین ترتیب 
فعالیت هایش را در دانشگاه ادامه داد؛ اما این بار در قامت 

یک مدیر دانشگاهی.
اما گویا دســت تقدیر بر این بود که نجفی خود وزیر 
فرهنگ و آموزش عالی شــود؛ چه آنکه مدتی بعد از سوی 
دکتر محمدجــواد باهنر، نخســت وزیر دولت محمدعلی 
رجایی به عنوان وزیر پیشــنهادی آموزش عالی به مجلس 
اول معرفی شد و توانســت رای اعتماد نمایندگان را از آن 
خود کند. اما دولت انقلابی محمدعلی رجایی و محمدجواد 
باهنر، دولت مســتعجل بود و در شــهریور مــاه 1360 با 
شــهادت این دو عمر این دولت به پایان رســید. اینگونه 
بود که وزارت نجفی بــر وزارتخانه فرهنگ و آموزش عالی 
در دولت آیت الله مهدوی کنی و میرحســین موســوی نیز 

ادامه یافت.
اما مجلس دوم، موافق ادامه حضور نجفی در وزارت 
فرهنگ و آموزش عالی نبود و ایــن مخالفت را با عدم رای 
اعتماد به او نشــان داد. بدیــن ترتیب او بــار دیگر راهی 
دانشگاه شد تا مشغول تدریس شــود. نجفی البته در کنار 

تدریس، عهده دار معاونت آموزشی رسانه ملی هم بود.
امــا در شــهریور ماه 1367 در ســال پایانــی دولت 
میرحسین موســوی بار دیگر مســئولیت وزارت بر دوش 
نجفی گذاشته شد، اما این بار او با رای اعتماد نمایندگان 

مجلس سوم به وزارت آموزش و پرورش رفت. 
حضــور او در وزارت آمــوزش و پــرورش در دولــت 
هاشمی رفســنجانی هم ادامه یافت. او در شهریور 1368 
توانست رای اعتماد مجدد نمایندگان مجلس سوم را کسب 

کند و تا مرداد 1376 در این سمت باقی بماند.
او در وزارت آمــوزش و پــرورش اقدامــات مختلفی 
انجام داد که بالطبع موافقان و البته مخالفانی داشــت. از 
جمله این طرح ها، ایجاد تحول در نظام آموزش و پرورش 
بود. مخالفت ها با نجفی تا جایی پیش رفت که او یک بار 
در دام استیضاح گرفتار شــد اما از این آزمون به سلامت 

آقای خاص
نجفی گفته است آخرین دوره مدیریتی خود را طی می کند

محمدعلــی نجفی که حــالا 66 ســال دارد، در 23 
دی 1330 در تهران به دنیا آمد. او تحصیلات متوســطه 
خود را در دبیرستان مروی در خیابان ناصر خسرو به پایان 
رســاند. نجفی وضعیت خانوادگی خود را در آن دوره این 
گونه روایت می کند: »در ســال 1330 در خانه ای واقع در 
منطقه متوسط نشــین تهران )خیابان سلسبیل یا رودکی 
فعلی، خیابان آریانا یا مالک اشــتر فعلــی، کوچه نیکزاد( 
متولد شــدم. پدرم مرحــوم احمدعلی نجفــی فرزند یک 
روحانی تهی دست بود که در سال 1312 از روستایی واقع 
در کلات خراسان به تهران آمده و در ارتش استخدام شده 
بودند. مادرم اصالتا تهرانی و دارای کمی ســواد هستند. 
دوران کودکی در محیــط گرم و صمیمی خانــواده ولی با 
مشکلات مالی و معیشتی ســپری شد و در سال 1337 در 
دبســتان خواجو ثبت نام کردم. از آغاز تحصیل، خانواده  
و معلمانم متوجه اســتعداد و هوش اینجانب شــدند و مرا 
برای درس خواندن بیشــتر تشــویق می کردند. در ســال 
1343 گواهینامه ششم دبستان را در نظام قدیمی   آموزش 
و پرورش با رتبه شــاگرد اولی تهران کســب کردم. برای 
تحصیل در دبیرستان در مدرسه اسدآبادی واقع در میدان 
رشــدیه ثبت نام کردم و تا سال پنجم متوســطه در همان 
جا تحصیل کردم. البته دبیرستان، دولتی و از نظر سطح 
تحصیلی نســبتا ضعیف بود. سال ششــم دبیرستان را در 
دبیرستان مروی )که آن زمان جزو بهترین مدارس دولتی 
تهران بود( گذراندم و در امتحانات نهایی با معدل 19/35 
در رشته ریاضی فارغ التحصیل شدم و رتبه دوم امتحانات 
نهایی کشور را به دســت آوردم. در طول دوران تحصیل 
در مدرســه، فعالیت های ورزشــی و هنری مختصری هم 
داشتم و هیچ گاه به عنوان یک شاگرد منزوی و درس خوان 
به معنی مصطلــح منفی میــان دانش آموزان محســوب 
نمی شــدم. در عین حال در هیات های مذهبی و جلسات 
عزاداری و وعظ و... نیز شرکت داشتم و در ایام محرم در 
هیات جوانــان محل که از ســال 1342 پایه گذاری کرده 
بودیم )و تا امروز هم به فعالیت خود ادامه می دهد( فعال 
بودم و از افتخاراتم عشــق به خانــدان اهل بیت عصمت 
و طهارت است.« او سپس در رشــته ریاضی در دانشگاه 
صنعتی  شریف پذیرفته شد و توانست مدرک کارشناسی را از 
این دانشگاه اخذ کند. نجفی درخصوص دوران تحصیلش 
در دانشــگاه شــریف چنین گفته اســت: »ســال 1349 
می توانســتم بدون کنکور وارد دانشــگاه صنعتی شریف 
شوم. ولی شهریه دانشگاه دو هزار تومان بود که پرداخت 
آن برای من آســان نبود. از طرف دیگر دانشــگاه شریف 
کسانی را که در کنکور شرکت می کردند و رتبه اول هر رشته 
را کسب می کردند از پرداخت شــهریه معاف می ساخت. 
بنابراین در واقع به یک ریســک دست زدم و از ورود بدون 
کنکور به دانشگاه چشم پوشی کردم و در کنکور دانشگاه ها 
شرکت و رشته مهندسی متالوژی دانشگاه صنعتی شریف 
را به عنــوان انتخاب اول خــود برگزیدم. خوشــبختانه در 
همان رشــته رتبه اول آزمون ورودی را به دســت آوردم و 
بدین ترتیب هم به خواست خود مبنی بر ورود به دانشگاه 
صنعتی رســیدم و هــم از پرداخت شــهریه معاف شــدم. 
تحصیل در دانشــگاه شــریف برای من خیلی خوشایند و 
لذت بخش بود و بخشی از بهترین دوران زندگی مرا به خود 
اختصاص داد. در همان ســال اول تحصیل متوجه شدم 
که به مهندسی و به خصوص رشته متالوژی علاقه چندانی 
ندارم. تشویق اســتادان خوبی که در دانشکده ریاضی و 
علوم کامپیوتر تدریس می کردند )از جمله آنها باید از آقای 

بیرون آمد. بدین ترتیب نجفی توانســت با 9 سال حضور 
بر مصــدر وزارت آمــوزش و پــرورش، طولانی ترین دوره 
وزارت در این وزارتخانــه را تجربه کند. علت اســتیضاح 
او در مجلــس ســوم، نارضایتــی جمعــی از فرهنگیان و 
اولیای دانش آموزان از عملکــرد وزارت آموزش و پرورش 

و مشکلات جدی در امر تعلیم و تربیت اعلام شده بود.
نجفی البته چهره ای صرفا علمــی   نبود؛ چه آنکه او 
به همراه مدیران ارشد دولت هاشمی رفسنجانی اقدام به 
تاســیس حزب کارگزاران ســازندگی کرد. این حزب که با 
هدف تاثیرگذاری در انتخابات مجلس پنجم ایجاد شــده 
بود، در ابتدا گرایش راســت مدرن داشت اما هر چه زمان 
می گذشــت به چپ هایی که بعدها خــود را اصلاح طلب 
نامیدند، نزدیک تر شد؛ تا جایی که نقش غیر قابل انکاری 
در پیروزی ســید محمد خاتمــی در انتخابــات دوم خرداد 
76 داشــت. ماجرا از این قرار بود که در آستانه انتخابات 
مجلس پنجم، جامعه روحانیت مبارز با حضور کاندیداهای 
مورد حمایت هاشمی رفسنجانی در فهرست مورد حمایت 
این تشــکل روحانی مخالفــت کرد؛ این گونــه بود که در 
بهمن ماه 1374 شانزده نفر از وزیران، معاونان و نزدیکان 
هاشمی رفسنجانی رئیس دولت ســازندگی در بیانیه ای با 
عنوان »خدمتگزاران سازندگی« اعلام کردند در انتخابات 
مجلس پنجم حضور فعال خواهند داشــت و فهرســتی از 
کاندیداهای مورد حمایت خود را معرفی خواهند کرد. این 
اقدام با واکنش منفی جناح راســت مواجه شــد و تا جایی 
پیش رفت که وزیران امضاکننده بیانیه به استیضاح تهدید 
شدند و حتی طرح بررسی کفایت رئیس جمهور در مجلس 
مطرح شــد. این اختلاف در نهایت با تدبیــر رهبر معظم 
انقلاب ختم به خیر شد؛ چه آنکه ایشان در دستوری صریح 
خواســتار عدم حضور وزیران کابینه در این جمع شــدند. 
هیات موســس کارگزاران با حذف 10 وزیر، به یک جمع 
شش نفره کاهش یافت که شامل پنج معاون رئیس جمهور 

و شهردار تهران می شدند. 
بدیــن ترتیب، حــزب کارگــزاران ســازندگی ایران 
تاســیس شــد؛ البته محمدعلی نجفی نیز عــلاوه بر این 
شــش نفر، در جلســات هیات موسس شــرکت می کرد. 
در این میان غلامحســین کرباســچی، محمد  هاشمی، 
محســن نوربخش، عطاءالله مهاجرانی، رضا امراللهی، 
مصطفی هاشمی طبا، محمدعلی نجفی، فائزه  هاشمی، 
علی هاشمی و حســین مرعشــی اعضای هیات موسس 
این تشکل دولت ساخته بودند. افزون بر این چهره هایی 
همچون محمد  هاشمی، غلامحسین کرباسچی، محمد 
علی نجفی، حســین مرعشــی، سید محســن نوربخش، 
عطاءاللــه مهاجرانــی، فائزه  هاشــمی، رضــا امراللهی، 
مصطفی هاشــمی طبا، علی هاشــمی، محسن  هاشمی، 
اســحاق جهانگیری، غلامرضا فروزش، رضا ملک زاده، 
محمد عطریانفــر، هدایت اللــه آقایی، علــی مصلحی، 
سید حســین   هاشــمی، اســماعیل جبارزاده، عبدالناصر 
همتی، فاطمه رمضــان زاده و یدالله طاهرنــژاد اعضای 
شــورای مرکزی حــزب کارگــزاران بودند. بدیــن ترتیب 
محمدعلی نجفی هم در هیات موسس کارگزاران عضویت 
داشــت و هم در شــورای مرکزی این تشــکل. یک سال 
پس از پایان انتخابــات مجلس پنجم، بحــث انتخابات 
ریاســت جمهوری هفتم فضای سیاسی کشــور را گرفته 
بود. حزب کارگزاران نیز در ایــن خصوص بیکار نبود؛ چه 
آنکه بســیاری از اعضای تاثیرگذار این تشــکل منسوب 
به هاشــمی رفســنجانی، به دنبال حمایــت از کاندیدایی 
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بودند که ادامه دهنده راه دولت ســازندگی باشد. حتی در 
این میان عطاءالله مهاجرانــی، معاون حقوقی و پارلمانی 
هاشمی رفســنجانی خواســتار اصلاح قانون اساســی و 
تمدید دوره ریاست هاشمی بر دولت شد. البته این موضع 
مهاجرانی با واکنش های منفی سیاســیون مواجه شد. با 
نزدیک شدن انتخابات، حزب کارگزاران به احزاب حامی 
  سید محمد خاتمی پیوست؛ به گونه ای که در پایین بسیاری 
از پوســترهای انتخاباتــی خاتمی نام »حــزب کارگزاران 
سازندگی ایران« به چشــم می خورد. سرانجام خاتمی در 
انتخابات ریاســت جمهوری هفتم پیروز شــد و کارگزاران 
به عنــوان یکــی از حامیان اصلــی او وارد کابینه شــدند. 

محمدعلی نجفی یکی از این افراد بود.
اما همکاری نجفی با دولــت خاتمی مدت زیادی 
به طول نینجامیــد؛ چه آنکه او در مرداد 1379 از دولت 
اصلاحات جدا شــد و بار دیگر به دانشگاه رفت. این در 
حالی بود کــه شــایعاتی مبنی بر اختلافات ســید محمد 
خاتمــی و محمدعلی نجفــی به گوش می رســید؛ »در 
مرداد ماه 1379 و پس از ســه سال خدمت در سازمان، 
با ادغام سازمان برنامه و بودجه و ســازمان امور اداری 
و استخدامی، از مســئولیت کناره  گیری کردم و مجددا 
به گوشه دنج و آرام دانشــکده ریاضی دانشگاه صنعتی 
شــریف پناه بردم. البتــه از آن زمان تا تشــکیل دولت 
جناب آقای احمدی نــژاد، همکاری های جنبی با دولت 
را ادامه دادم و از جمله به عنوان مشاور رئیس جمهور و 
مشاور وزیر صنایع و معادن )جناب آقای جهانگیری( به 
صورت نیمه وقت فعالیت داشتم.« در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری 84 در حالی که اصلاح طلبان به دنبال 
کاندیدایــی بودند کــه بتواند موجب اجماع آنها شــود، 
نجفی به عنوان یکی از کاندیداهای احتمالی مطرح شد 
اما با حضور افرادی همچون مهــدی کروبی، مصطفی 
معین و البته هاشمی رفســنجانی، از حضــور در عرصه 
رقابت ها امتنــاع ورزید. این در حالی بود که چند ســال 
بعد اغلــب اصلاح طلبان اعلام کردند کــه آماده اجماع 
روی نجفی بودند. او کــه پس از پایان دولت اصلاحات 
از فعالیت های دولتــی کناره گیری کرد، موفق شــد در 
پاییز 85 همــراه احمد مســجدجامعی و معصومه ابتکار 
از فهرســت ائتلاف اصلاح طلبان به شورای شهر سوم 

تهران راه یابد.
بعد از انتخاب حســن روحانی به عنوان رئیس دولت 
یازدهم، وی محمدعلی نجفی را به عنوان وزیر پیشنهادی 
جهت تصدی پست وزیر آموزش و پرورش در این دولت، به 
مجلس معرفی کرد. او تنها با اختلاف یک رای از مجموع 
284 رای )142 رای مثبت، 133 رای منفی، 9 رای ممتنع( 

موفق به حضور در وزارت آموزش و پرورش نشد.
دو روز بعد از رای عدم اعتماد مجلس به نجفی، حسن 
روحانی، وی را به معاونت رئیس جمهور و ریاست سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کشور منصوب 
کرد. نجفی، در اولین ســفر حســن روحانی بــه نیویورک 
برای شرکت در شصت و هشتمین مجمع عمومی سازمان 
ملل در سال 2013 از همراهان رئیس جمهور بود. هدف 
وی از این ســفر مذاکراتی برای بازگرداندن سی هزار لوح 
گلی هخامشی از موسسه شرق شناسی دانشگاه شیکاگو 
بود. در جریان این ســفر، وزارت امور خارجه آمریکا، جام 
شــیردال غار کلماکره را به عنوان نشان حسن نیت دولت 
آمریکا به مردم ایران هدیه کرد. این جام ســال ها پیش از 
غار کلماکره در پلدختر لرستان به دســت آمده و سپس از 
کشور خارج گردیده و در سال 2003 از سوی بخش مبارزه 
با قاچاق اشیای عتیقه آمریکا توقیف شده بود. نجفی پس 
از بازگشت به ایران در فرودگاه مهرآباد این جام را رونمایی 
کرد. امــا محمد علی نجفی در 10 بهمن 1392 از ســمت 
خود استعفا کرد و مســعود سلطانی فر، عضو شورای شهر 

تهران و عضــو هیات علمی  مرکز تحقیقات اســتراتژیک 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام به جــای وی به عنوان 
رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 

منصوب شد. 
حســن روحانی رئیس جمهور ایــران در 10 بهمن 

1392 طی حکمــی  محمدعلی نجفی را به ســمت 
مشاور رئیس جمهور و دبیر ســتاد هماهنگی 

اقتصادی منصوب کــرد. در دوره تصدی 
وی در ســتاد هماهنگــی اقتصــادی بود 

که لایحــه خروج از رکــود دولت تدوین 
گردیده و تقدیم مجلس شــد. حســن 

روحانــی در 29 مــرداد 1393، پس 
از اســتیضاح رضا فرجی دانا، وزیر 
علــوم، طــی حکمــی  محمدعلــی 
سرپرســت  به عنــوان  را  نجفــی 

وزارت علــوم، تحقیقــات و فناوری 

منصوب کرد. در 20 اردیبهشت 1394، حسن روحانی، 
رئیس جمهور، به پیشــنهاد مسعود ســلطانی فر، رئیس 
ســازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، 
طی حکمــی، محمدعلــی نجفــی را به همراه ســه تن 
دیگــر به عنــوان عضو شــورای عالی میــراث فرهنگی 
و گردشــگری منصــوب کــرد. در نهایت 
محمدعلــی نجفــی روز 19 مــرداد 
1396، توســط اعضای پنجمین 
دوره شــورای شــهر تهــران 
نهایــی  گزینــه  به عنــوان 
شهرداری تهران برگزیده شد. 
او در شــهریور ماه با شــروع به 
کار رسمی شــورای شهر پنجم، 
رسما به عنوان شهردار انتخاب و 
جایگزین محمدباقر قالیباف خواهد 
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منتخبان شورای پنجم برای تعیین رئیس، نایب رئیس 
و منشی شورا صبح شــنبه تشکیل جلســه دادند که بعد از 
انصراف الویری ومسجد جامعی تنها گزینه محسن هاشمی 
برای ریاست شورا باقی ماند. با رای گیری نهایی منتخبان 
شورای پنجم محســن هاشمی رفســنجانی منتخب اول 
مردم تهران به مدت یک سال به عنوان رئیس شورای شهر 
پنجم انتخاب شد. محسن هاشــمی رفسنجانی به عنوان 
نامزد نهایی ریاست شــورای پنجم انتخاب شده است و در 
اولین جلسه رســمی شــورای پنجم تصمیم نهایی اعلام 
خواهد شد.اما با رأی اعضای شــورای شهر، سیدابراهیم 
امینی  به عنوان نایب رئیس شــورای شــهر، بهــاره آروین 
و زهرا نژادبهــرام به عنوان منشــی و علــی اعطا منتخب 
جوان پنجمین دوره شــورای شــهر تهران با رای اعضا به 
عنوان ســخنگوی این شــورا تعیین شد.محسن هاشمی 
رفســنجانی گزینه نهایی ریاست شــورای شهر پنجم پس 
از انتخابش به عنوان گزینه نهایی ریاســت شــورای شهر 
پنجم توســط منتخبان شــورا در جمع خبرنــگاران اظهار 
داشت: »ان شاءالله ما شــورای بی حاشیه ای را در 4 سال 
آینده خواهیم داشت. شورا و شهرداری هر کدام وظایفی 
را براساس قانون دارند، اما ما تاکید بر تعامل بین دو طرف 
داریم و شــورا نظارت کافی و وافی را در شهرداری خواهد 
داشــت. بعد از موضوع خدماتــی که اولویت هر شــورا و 
شهرداری اســت، بحث بســیار مهم دیگر در شهر تهران 

بحث آلودگی هوا و ترافیک است.
ما باید بتوانیم با همکاری شهردار آینده، دولت و سایر 
دستگاه ها مشکل آلودگی هوا را برطرف و شاهد یک حمل 

و نقل روان در شهر تهران باشیم.«

  ازدواج و فرزندان
محسن هاشمی در 24 مهر 1361 با اعظم  هاشم پور، 
)که از بستگان مادری بود( ازدواج کرد. ثمره این ازدواج 3 
فرزند به نام های عماد، احســان و علیرضا است که از این 
ســه تن عماد در گردآوری خاطرات آیت الله اکبر  هاشمی 

نقش عمده ای داشت.

  تحصیلات
محسن هاشمی در مدارس اسلامی ولی عصر)عج( 

و علوی در تهران تحصیل کرد. وی در سال 56 همزمان 
با روزهای مبارزه علیه رژیم شــاه به انگلستان رفت. عفت 
مرعشی )مادر محسن هاشمی( در کتاب پا به پای سرو در 
صفحه 298 عنوان می کند که تعدادی از بچه ها قرار بوده 
به صورت تور تابســتانی برای یادگیری زبان انگلیسی به 
انگلستان اعزام شوند؛ »با پرداخت وجه ثبت نام، او را به 

انگلستان فرستادم«.
 با ترور ناموفق اکبر  هاشمی در سال 1358، محسن 
برای ادامه تحصیل روانه بلژیک شده و سپس تحصیلات 
عالی خــود را بــه جهت علاقه ای کــه به تولید و مســائل 
فنی داشــت، در رشــته مهندســی مکانیک از دانشــگاه 
پلی تکنیک مونتــرال کانادا دنبال کرد و موفق به کســب 
مدرک کارشناسی ارشد گردید. وی در دوره فوق لیسانس، 
به توصیه پدر که فرماندهی دفاع مقدس را عهده دار بود، 
تحقیقاتــی را در خصــوص نحوه ســاخت راکت های تاو 

انجام داد.
در ســال 1358 در پی تــرور ناموفــق آیت الله اکبر  
هاشمی توســط گروه فرقان، محســن برای تحصیل به 
بلژیک رفت. سر انجام کانادا مقصد بعدی وی جهت ادامه 

تحصیل در رشته مکانیک بود.

  مسئولیت ها و سوابق اجرایی
فعالیت های اجرایی محســن هاشمی را می توان به 

سه دوره تقسیم کرد:
دوره اول

دورانی اســت که در زمان جنــگ، از تحصیل فارغ 
و وارد کار اجرایی شــد. در آن زمان به مدت پنج ســال در 
بخش موشــکی صنایع ســپاه تا مقام معاونت هماهنگی 
موشکی سازمان صنایع دفاع فعالیت کرد و در نهایت عضو 

هیات مدیره سازمان صنایع دفاع شد.

دوره دوم
زمانی اســت که در دوران ریاست جمهوری آیت الله 
علی اکبر  هاشمی، رئیس دفتر مجمع تشخیص مصلحت 

نظام و رئیس بازرسی ویژه ریاست جمهوری شد.
دوره سوم )دولت های اصلاحات، عدالت و اعتدال(

ریاســت هیات مدیــره و مدیرعامل شــرکت متروی 

تغییر در لحظه آخر
محسن هاشمی رفسنجانی رئیس شورای شهر تهران می شود

تهران )13 سال(
نایب رئیس اتحادیه بین المللی حمل و نقل عمومی 

در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا
مدیریت موسسه انتشاراتی معارف انقلاب

ریاست هیات مدیره اتحادیه قطارهای شهری کشور
ریاســت هیات مدیره انجمن مهندســی حمل و نقل 

ریلی ایران
معاونت عمرانی دانشگاه آزاد اسلامی

  ورود به صنایع موشک سازی
محسن  هاشمی، از ســال 1358 تا 1365 در خارج 
از کشور به تحصیل پرداخت. از آنجا که رشته اش مربوط 
به بدنه موشک ســازی بود، پس از بازگشت، بلافاصله به 
یگان موشکی سپاه پیوست. کار موشکی وی از اواخر سال 
1365 تا اواخر سال 1369 به مدت 5 سال ادامه داشت. 
محسن ابتدا در بخش ساخت موشک های شبه تاو و سپس 
در قسمت موشک ســوخت مایع و در بخش موشک های 

سوخت جامد فعالیت کرد.

  معاون هماهنگی گروه موشکی
بعد از جنگ تحمیلی ایران و عراق در ســال 1368، 
گروه های موشکی وزارت سپاه و صنایع دفاع، ادغام شدند 
و محسن هاشــمی به عضویت هیات مدیره صنایع دفاع و 

معاونت هماهنگی گروه موشکی درآمد.

  تاسیس بازرسی ویژه رئیس جمهوری
محسن  هاشمی، از اواخر سال 69 به مدت 8 سال، 
مصادف با دوران ریاســت جمهوری علی اکبر هاشمی، به 
دفتر ریاست جمهوری رفت و بازرسی ویژه رئیس جمهوری 
را تاسیس و ریاست این بازرسی را بر عهده گرفت. وی در 
این دوران به بحث و بررســی دربــاره طرح ها و پروژه های 
ناتمام، افزایش تولید در کشور و حل مسائل بوروکراتیک و 

مشکلات پس از جنگ پرداخت.

  ریاست دفتر مجمع تشخیص مصلحت نظام
در ســال 1376، آیت الله علی اکبر هاشــمی پس از 
رفتن به مجمع تشخیص مصلحت نظام، محسن هاشمی  
را به عنــوان رئیس دفتر مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
منصوب کــرد. وی مهر ماه ســال 1388، در پی تصویب 
قانون عدم اشــتغال همزمان اشــخاص در پســت های 

دولتی، از مسئولیت سرپرستی دفتر رسما استعفا داد.

  دوران مدیریت محسن هاشمی بر متروی تهران
مدیریت محســن هاشــمی بــر مجموعــه متروی 
تهران، از ســال 1376 تا اســفند ســال 1389 به طول 
انجامید و در طول این سال ها، متروی تهران راه اندازی 
شد. محســن  هاشــمی، شــرکت مترو را با حدود 7000 
نفر پرســنل و مشــکلات مختلف، بدون اینکه خطی از 
متروی تهران به بهره برداری برســد، تحویل گرفت. وی 
در یک اقدام اصلاحــی، مترو را از وزارت کشــور جدا و 
به شــهرداری تهران ملحق کرد، تــا از امکانات دولت و 
شــهرداری برای راه اندازی مترو اســتفاده کند.محسن 
 هاشــمی، بــا اولویت بندی خطــوط، همه تــوان کاری 
شــرکت را بر یک بخش معطوف کرد و توانســت به طور 
متوسط هر سال 10 کیلومتر از خطوط حمل و نقل ریلی 

را راه اندازی کند.

  همکاری با مدیران شهرداری و روسای جمهور
محسن هاشــمی در طول 13 سال خدمت در سمت 
ریاست هیات مدیره و مدیرعامل شرکت قطارهای شهری 
تهران و حومه، با مدیران شــهری مختلفی از کرباسچی 
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 او با ســایر فرزندان هاشمی رفسنجانی تفاوت دارد. 
مانند مهدی و فائزه نگاهش به سیاســت پرحاشیه نیست، 
حتی با فاطمه هم که این روزها و بعد از فوت پدر از کاراکتر 
قبلی اش فاصله گرفته، فرق هایی دارد. او شاید شبیه ترین 
فرد باشــد به پدرش؛ سیاســت را با حوصله دنبال می کند، 
محافظه کاری های خــاص دارد و به وقتــش در مواجهه 
با رقیب به بهترین شــکل ممکن رفتار می کنــد. او بعد از 
درگذشت پدر شرایط ویژه ای پیدا کرده است. می توان در 

این باره نکاتی را مطرح کرد:
1-محســن هاشمی رفســنجانی بعد از درگذشت پدر 
قبل از هــر چیزی می بایســت تلاش هایــش روی کنترل 
حرف ها و حرکات برخی افراد در بیــت آیت الله که ممکن 
بود حاشــیه هایی را به وجود آورد متمرکز می کرد. اکنون با 
گذشــت این زمان از فوت آیت الله می توان گفت محسن 

مدیریت خوبی در این زمینه داشته است. 
2- تفــاوت او با دیگــر فرزندان میل او بــه حضور در 
قدرت رسمی اســت. یعنی اگر دیگر فرزندان نمی توانند یا 
محدودیت هایــی در این زمینه دارند، او یک چهره ســفید 
محسوب می شــود و حضورش در قدرت رســمی از قبل تا 

امروز امکان پذیر و مهیا بوده است.
3- او در شــرایط منحصر بــه فردی به ســر می برد. 
پدرش در چند سال اخیر وضعیت خوبی در جامعه پیدا کرده 
بود. او در زمان درگذشــت پدرش، یکــی از محبوب ترین 
سیاســتمداران ایرانی در ســطح بدنه اجتماعی به شــمار 
می آمد. نتیجه انتخابات شوراها و میزان رای او در تهران 
نشــان داد که او به خوبی از این میراث برجای مانده از پدر 

استفاده کرده است.
4- او روابــط خوبی با شــخصیت ها و افــراد مختلف 
در ساختار قدرت رســمی دارد. به یک معنا او هم در میان 
اصلاح طلبان و هم در میان اصولگرایان از ارتباطات خوب 

برخوردار و البته با پذیرش هایی مواجه است.
5- او البته یک ضعف مهم دارد؛ هرگز به عنوان یک 
سیاستمدار میان افکار عمومی شــخصیت خود را عرضه 
نکرده اســت. به یک معنا شــاید تصویری کــه از او وجود 
داشــته فردی در قالب یــک تکنوکرات بوده اســت. یک 
فن سالار که مدت زیادی را در متروی تهران بوده و اکنون 
نیز بــه جایی رفته که همســو با همیــن تجربه و تخصص 

اوست.
6- او جایگاه خوبــی در کارگزاران پیدا کرده اســت. 
تکنوکرات های دل داده آیت الله آغوش خود را برای او باز 
کرده اند تا محسن هاشــمی به نام پدرش هم مشروعیتی 
دوباره به آنها بدهد و آنها را شریک در میراث آیت الله کند. 
اما خوب تر که نگاه کنی کارگزارانی ها چندان جنس شان با 
محسن جور نیست. یعنی بیشــتر از اینکه در روش و منش 

یکی باشند در نام آیت الله مشترکند. 
7-محسن شــاید این روزها یک حس ترکیبی داشته 

باشد. او هم دلخور است و هم امیدوار.
دلخور از اینکه اصلاح طلبان و حامیان دولت مشترکا 
بر سر شهردار شدن او مقاومت کردند و محمد علی نجفی را 
به او  ترجیح دادند. او اما امیدوار هم هست؛ گفته بود انتظار 
ندارد با این رای که آورده او را تنها مسئول یک کمیسیون در 
شورای شهر کنند. او حالا رئیس شورای شهر تهران شده 
اســت. امیدوار است که در این سمت شــخصیت تازه ای 

برای خود مهیا کند.
8- حرف آخــر اینکه بی تردید محســن می خواهد از 
لاک تکنوکرات بودن خارج شده و به قامت یک سیاستمدار 
تمام عیار درآید. او می داند گــذر زمان برای او بدون اینکه 
هیچ اتفاق مهمی  رخ دهد چندان مطلوب نیســت. او باید 
همین حالا تا یاد پدر این چنین زنده است به فکر برندینگ 

خود باشد. 
اجازه دهید اندکی پیش بینی کنیم؛ »محسن هاشمی 
اگر رئیس شورای شهر تهران شود به 1400 هم فکر خواهد 

کرد.« 

فصل تازه سیاست ورزی
محسن هاشمی چه برنامه ای برای آینده سیاسی خود دارد؟

)نهمین شهردار تهران در ســال 1368 پس از انقلاب(، 
الویری )دهمین شــهردار تهران در ســال 1378 پس از 
انقلاب( و ملک مدنی )یازدهمین شهردار تهران در سال 
1380 پــس از انقلاب گرفته تــا محمــود احمدی نژاد و 
محمد باقر قالیباف همکاری کند. در ســال های 1382 تا 
1384، هاشمی نه تنها وقتی محمود احمدی نژاد شهردار 
بود، بلکه در دوران ریاســت جمهوری وی هم در کسوت 

مدیرعاملی مترو باقی ماند.
سرانجام محسن  هاشــمی، در 13 اسفند 1389، با 
ارسال نامه ای به شهردار وقت تهران محمد باقر قالیباف 
از سمت ریاســت هیات مدیره و مدیرعامل شرکت متروی 
تهران اســتعفا داد و به ســمت مشــاور شــهردار و عضو 

هیات مدیره از سوی قالیباف منصوب شد.
محسن هاشمی در دولت یازدهم به ریاست جمهوری 
حســن روحانی بــه عضویــت هیات مدیره شــرکت مادر 

تخصصی حمل و نقل ریلی کشور نیز درآمد. 

  محسن هاشمی، گزینه اصلاح طلبان برای 
ریاست شهرداری تهران

شــهریور 1392، پــس از برگزاری جلســات منظم 
اصلاح طلبان شورای شهر تهران برای معرفی کاندیدای 
واحد برای تصدی پست شهرداری تهران، محسن هاشمی 

 به عنوان گزینه نهایی انتخاب شد.
با آغاز کار چهارمین دوره شــورای اســلامی شــهر 
تهران، محسن هاشمی جدی ترین گزینه اصلاح طلبان و 
اعتدال  گرایان برای شهرداری تهران بود و رقابت نزدیکی 

با محمدباقر قالیباف برای احراز این پست داشت.
در نهایــت در روز 17 شــهریور 1392 در جریــان 
انتخاب شهردار توسط شورای شهر تهران، در دور اول 
رای گیری، محمد باقر قالیباف و محسن هاشمی هریک 
موفق به کسب 15 رای شدند و یک رای سفید به صندوق 
انداخته شد. در دور دوم رای گیری، ســرانجام قالیباف 
با کســب 16 رای در مقابل 14 رای محســن هاشــمی و 
یک رای ســفید برای سومین دوره چهارســاله، شهردار 

تهران شد.

  معاونت عمرانی دانشگاه آزاد
22 روز پس از واماندن محسن هاشمی از شهرداری 
تهران، در تاریخ 8 مهر 1392، حمید میرزاده )سرپرست 
وقت دانشگاه آزاد اسلامی( وی را به عنوان معاون عمرانی 
دانشگاه آزاد اسلامی منصوب کرد. در 27 فروردین 1393 
محسن هاشمی در دومین جلسه شــورای عالی معماری 

دانشگاه آزاد، به عنوان رئیس این شورا انتخاب شد.

  محسن هاشمی و سیاست
محسن هاشمی را می توان از میان فرزندان آیت الله 
هاشمی رفسنجانی محافظه کار تر از بقیه دانست. وی در 
طول دوران خدمت علاقه ای به دعواهای سیاسی نداشت 
تا جایی که بــرای دادگاه فاطمه  هاشــمی در 18 دی ماه 
1392 همه فرزندان و حتی مادر خانواده هم در کنار فاطمه 
بودند اما وی  ترجیح داد صبــح آن روز را جای دیگری جز 

دادگاه انقلاب بگذراند.
محسن هاشــمی کمتر خودش را اهل حاشیه نشان 
داده و بیشتر از خود، چهره ای میانه رو به نمایش گذاشت. 
در نتیجــه، از وی به عنوان شــخصیتی کم حاشــیه بین 
فرزندان آیت الله هاشمی رفسنجانی یاد می شود. محسن 
هاشمی در 8 بهمن سال 1391، در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم در پاسخ به سوال خبرنگار مبنی بر ورود جدی تر شما 
به عرصه سیاســت اظهار داشــت: »طبیعی است که اگر 
 فضا در جهت اعتدال باز شــود، علاقه برای حضور بیشتر 

شود.« 

سیاست

حسن قلی زاده
روزنامه نگار
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 شورای شهر پنجم تهران از هفته آینده کار خود 
را آغاز می کند اما آنچه مشخص است، مهمترین 
چالش خود را در آغاز کار پشــت ســر گذاشــت 
که آن هم انتخاب شــهردار تهران بود. در این 
رابطــه بفرمایید که برای رســیدن به نــام آقای 
نجفی چقدر تصمیم گیری اعضای شورا و چقدر 

کارکردهای حزبی موثر بود؟
   به هر حال رســانه های سیاســی همــه می دانند 
که ترکیب شــورای شــهر پنجم تهران برآمــده از جریان 
اصلاحات، یکی از جریانات سیاسی اصلی کشور است و 
این گفتمان سیاسی را نمایندگی می کند. آقای دکتر نجفی 
هم دارای کارنامه بسیار روشن، هم در حوزه مدیریت عالی 

کشور و هم در حوزه اعتدال است. 
ما تصمیمات خودمان را به اطلاع مردم عزیز کشور و 
شهروندان عزیز تهرانی می رسانیم. بر همین اساس اعلام 
شــد جدا  از بحث توانمندی و اینکه باید شهردار تهران در 
تراز ملی از قبیل وزرا و معــاون رئیس جمهور و نمایندگان 
شاخص مجلس باشــد، اعضای شورای شــهر پنجم 17 
مورد مشــخصات و ویژگی های عمومی شهردار تهران را 
احصا کردند که از جمله آنها موضوعاتی مثل اصلاح طلب 
بودن، پاکدســتی، برنامه محوری، اعتقاد به خرد جمعی 

و اعتقاد بــه اجرای مصوبات شــورا بود. اما چرا شــهردار 
تهران باید اصلاح طلب باشــد؟ چون اساسا مردم تهران 
در انتخابات گذشته با انتخاب شــان این پیام را دادند که 
نماینــدگان اصلاح طلب می توانند در پارلمان شــهری در 
عرصه تصمیم گیری ها کنشــگری کنند. ما هم باید برای 
تحقق این پیام شــهروندان تهرانی، شهرداری را انتخاب 
می کردیم که ضمن داشتن مشــخصات و شاخص های 
لازم برای مدیریت بهینه، رویکرد اصلاح طلبی نیز داشته 
باشد و از کارنامه مشــخصی در این زمینه برخوردار باشد. 

بنابراین دقیقا ما به انتخاب آقای نجفی اقدام کردیم.
فرق آقای نجفی با آقــای مهرعلیزاده چه بود که 
آقای نجفی را انتخاب کردید و آقای مهرعلیزاده 

انصراف دادند؟

   بالاخره همه افراد و اشــخاص و شــخصیتهای 
کشور و شهروندان تهرانی قطعا یکســری تفاوت هایی با 
هم دارند. برای ما فرق و تفــاوت این آقایان که بخواهیم 
آن را احصــا  کنیــم و بگوییم، مطــرح نبود. بلکــه دنبال 
شــاخص هایی بودیم و گفتیــم کاندیداهایی کــه با این 
شــاخص ها تطبیق دارند،  می توانند به آن ســازوکاری که 
برای رسیدن به شهردار نهایی است، به عنوان کاندیدا وارد 
شوند و بنابراین براســاس همین سازوکار منتخبان شورای 
شهر پنجم در ابتدا 24 نفر را پیشــنهاد دادند و در بین این 
افراد رای گیری شــد و منتخبین شــورای پنجم براساس 
شاخصها افراد را تطبیق دادند و 7 نفر به مرحله دوم راه پیدا 
کردند که دو نفرشان در ترکیب کابینه قرار گرفتند. آقایان 
مهرعلیزاده و نجفی هم جزو آن پنــج کاندیدا بودند که به 
مرحله پایانی راه یافتند. نهایتا ضمن اینکه اعتقاد داشتیم 
آقای مهندس مهرعلیزاده یکی از مدیران بســیار ممتاز و 
برجسته کشور است و سوابق بسیاری خوبی هم در گذشته 
در کارنامه خود دارد، برآیند نظر منتخبین شــورای شــهر 
پنجم این بود که آقای دکتر نجفی گزینه ایده آل تری برای 

نحوه اداره شهر تهران است.
خود شــما عضو شورای شــهر چهارم هستید و 
ســال 92 هم وقتی می خواســتید انتخاب کنید 
بین آقایان مهرعلیزاده و محسن هاشمی، آقای 
محسن هاشــمی را اصلاح طلبان شورای شهر 
چهارم انتخاب کردند. الان هم بین آقای نجفی 

چگونه به نجفی رسیدیم؟
گفت وگوی مثلث با عضو شورای شهر پنجم

محمد ســالاری، عضو شــورای شــهر چهارم و 
پنجم تهران نحوه رســیدن به نام محمد نجفی برای 
تصدی کرســی شــهرداری تهــران را در گفت وگو با 
نشــریه مثلث تشــریح کرد. او صریحا اعلام کرد در 
انتخاب شــهردار گرایش حزبی لحاظ نشده است و 
این انتخاب براساس معیارهایی بود که منتخبان دوره 
پنجم شورای شهر تهران احصا کردند و مطابق آن به 
گزینه نهایی رســیدند. وی بر این نکته تاکید کرد که 
انتخاب رئیس شورای شــهر آینده نیز با اجماع همه 

اعضا انجام خواهد شد.
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و آقای مهرعلیــزاده به آقای نجفــی رای دادند. 
این اتفاقات باعث می شــود این ایده در فضای 
رسانه ای شکل بگیرد که حزب کارگزاران خیلی 
در انتخاب گزینه نهایی شــهردار، تاثیرگذاری 
دارد، شــما که از نزدیک در هر دو پروسه حضور 

داشتید، بفرمایید آیا این طور است؟
   خیر، این مبتنی بر ذهنیت فکری برخی است که 
دارند. این قیاس اصلا یک قیاس مع الفارق است. بالاخره 
آن زمان رقابت بین آقای هاشمی و آقای مهرعلیزاده و چند 
نفر دیگر از کاندیداها بود ولی الان وضعیت دیگری است. 
به هرحال منتخبین شورای پنجم در حوزه سیاسی اعتقاد به 
کار تخصصی و کارشناسی دارند و به هیچ عنوان برای مان 
موضوع حزبی و گروهی در اولویت نیست. بنابراین ما همه 
کاندیداهای شهرداری تهران از جمله  آقایان مهرعلیزاده، 
مرعشــی و نجفی و خانم کولایــی را فراتر از نــگاه حزبی 

مورد بررسی قرار دادیم.
 کاندیداها از گروه های مختلفی بودند و ممکن است 
برخی هم به لحــاظ دیدگاه نزدیک به یک حزبی باشــند. 
هم دوســتان کارگزاران و آقای نجفی خودش اعلام کرد 
که او یک زمانی عضو حزب کارگزاران بوده و الان ارتباط 

تشکیلاتی با این حزب ندارد.
 آیا آقای نجفی را در ســال 1400 در قامت نامزد 

ریاست جمهوری خواهیم دید؟
   این بحثهایی اســت که فکر می کنــم الان نباید 
پاســخ بدهیم. ما آقای نجفی را به عنوان شــهردار تهران 
انتخاب کرده ایم. ایشــان هم در مصاحبه شان در حضور 
خبرنگاران اعلام کرد که چهار ســال آخــر دوره مدیریتم 
اســت و تمام ســعی و تلاشــم این اســت که در راستای 
حل مشــکلات و اداره شــهر تهران بتوانم با کمک شورا 
و مردم تهــران موفق شــوم. من فکر نمی کنــم که آقای 
نجفی در برنامه های شــان چشــم اندازی برای انتخابات 
ریاســت جمهوری تعریف کرده باشــد. به ویژه اینکه این 
بحثها الان اولویت ما نیســت. اولویت ما همین است که 
شــهردار منتخب و همه ذینفعان این شهر در راستای حل 

مشکلات شهر گام بردارند.
پــس، اینکــه تحلیــل می شــود کارگــزاران بــا 
آوردن نجفــی در قامــت شــهردار تهــران و 
از آن طــرف جهانگیــری در قامت معــاون اول 
رئیس جمهور، دســت بالایی را بــرای انتخابات 
1400 ریاست جمهوری دارد، به نظر شما تحلیل 

درستی است یا اشتباه؟
   ببینید! این بحثی اســت که باید از خود دوستان 
کارگزاران سوال شود ولی تحلیل من این است، دوستانی 
که در کارگزاران حضور دارند اساســا فی ما هو خودشان، 
یعنی فرد فرد آنهــا و تعداد قابل توجهــی از اعضای حزب 
کارگزاران که البته به دهه های گذشــته برمی گردد، جزو 
مدیران بنام و ارشد کشور بوده و هستند. بنابراین نمی توان 
گفت که صرفا حضور آنها در حزب کارگزاران باعث شده که 
امروز آقای دکتر جهانگیری در قامت معاون اول قرار بگیرد 
و آقای دکتر نجفی به عنوان شهردار تهران یا آقای محسن 

هاشمی در شورای شهر تهران. 
من فکــر می کنم به هر حــال اینکه امروز ما شــاهد 
حضور برخــی از اعضای فعلــی و قبلی حــزب کارگزاران 
یا ســایر احزاب اصلاحات در بعضی از مســندهای عالی 
مدیریتی کشور هستیم، مبتنی بر ظرفیت فردی و شخصی 
و توانمندی های شــخصی آنهاســت تا اینکه صرفا بحث 
حضورشــان در حزب مطرح باشــد. ضمنــا همانطور که 
تشــکیل یک حزب یا تشکل سیاسی کنشــگری در حوزه 
رفتن به سمت قدرت و تاثیرگذاری در فرآیند مدیریتی کشور 
است، قطعا این هم تاثیر داشــته ولی افرادی که شما نام 
بردید، جدا از اینکه عضو حزب کارگزاران هستند به لحاظ 

فردی و شــخصی دارای ســوابق مدیریتی قابل توجهی 
بودند و هستند.

در مــورد انتخابات هیات رئیســه چطــور رفتار 
خواهد شــد؟ قبلا این طور مطرح می شد که اگر 
آقای هاشمی به عنوان یکی از گزینه های مطرح 
برای شهرداری تهران ورود نکند، ریاست شورا 
را برعهده خواهد داشــت. آیا اینجــا هم به نفع 
جریان یا گزینه مطلوب حزب کارگزاران انتخاب 

خواهد شد؟
   اگر این را مفروض سوالات خودتان قرار دهید، 
فرض غلطی است و به رغم اینکه من عضو حزب کارگزاران 
نیستم و عضو یک حزب اصلاح طلب دیگری هستم ولی 
اعتقادم بر این اســت که همکاران ما فراتر از بحث حزبی 
بودن و حضورشــان در حــزب می خواهند در اداره شــهر 
تهران موفق شــوند. به هر حال  آقای محســن هاشــمی 
هم اخیرا عضو کارگزاران شــده و رئیس شــورای مرکزی 
کارگزاران است ولی آقای محسن هاشمی بالاخره فردی 
اســت که جدا از اینکه عضو حزب کارگزاران اســت یک 
شخصیت ملی و فراملی در کشــور محسوب می شود. او 
در مجموعه مسئولیت هایی که در گذشته داشته، اساسا 
نگاه و دیدگاهش صرفا حزبی نبوده، هرچند که کار حزبی 
هم انجام می دهــد. بنابراین نمی توان شــخصیت آقای 
محسن هاشمی را به حضورش در حزب سیاسی کارگزاران 

محدود کرد. 
در مجمــوع ما هنــوز در ایــن خصــوص تصمیمی 
 نگرفته ایم و اساسا جلسه ای به صورت جدی در خصوص 
رئیس شــورا و بقیه ارکان شورا نگذاشــته ایم ولی قطعا در 
اولین جلســه این موضوع را مورد بررســی قــرار خواهیم 
داد. دوســتان دیگر غیر از آقای هاشمی هم از همکاران 
ما دارای این ظرفیت برای حضور در منصب ریاست شورا 
هستند که مبتنی بر مصلحت شهر و شــهروندان تصمیم 
خواهیم گرفت. مطمئن هستم با توجه به فضای اجماعی 
که در بین منتخبین شــورا اســت،  نهایتا از بین این افراد 
ان شاءالله روی ریاست یک نفر اجماع خواهیم کرد. مثل 
همان اجماعی که در خصوص شهردار تهران انجام شد.

درخصوص انتخاب مناصب شــهرداری چطور 
رفتار خواهد شــد؟ آیا با نظر شورای شهر اتفاق 
می افتد یا شهردار اختیار تام در این زمینه دارد؟

   اساســا در خصوص انتصاب مدیران شهرداری 

تهران این جزو اختیارات شهردار تهران طبق قانون است 
و اعضای شــورای شــهر تهران حق دخالت ندارند. برای 
ما به عنــوان منتخبین شــورای پنجم مهم این اســت که 
افرادی که در مناصب مختلف مدیریتــی قرار می گیرند، 
اعم از شهرداران مناطق یا معاونت های شهردار و اعضای 
هیات مدیــره شــرکت ها، می تواننــد در راســتای اجرای 
مصوبات شورا شــامل اجرای طرح جامع،  طرح تفصیلی، 
برنامه پنج ساله و رویکردی که منتخبین شورا جهت نحوه 

اداره شهر اتخاذ می کنند، موفق باشند.
 اما اگر مدیرانی باشند که در حوزه تحقق استراتژی 
و رویکرد شورای پنجم که منطبق بر قوانین است، مشکل 
داشته باشند، به عنوان استفاده از اختیارات نظارتی قطعا 
در این خصوص ورود خواهیم کرد ولی اینکه این ورود به 
مفهوم انتصــاب یا معرفی یک فرد باشــد، خیر این اتفاق 
نمی افتد. به منظــور موفقیت شــهردار منتخب خودمان 
تــلاش می کنیم و در عین حــال هیچگونه رودربایســتی 
نداریم چون جایگاه شــورا اعــم از جایــگاه قانونگذاری 
و جایــگاه نظارت بر عملکــرد مدیریت شــهری و مدیران 
شهرداری تهران خط قرمز است ولی تاکید بر این خطوط 
قرمز به مفهوم معرفی افرادی برای انتصاب توسط شهردار 

تهران نخواهد بود.
آیا کســانی مثل خانم کولایی، آقای مهرعلیزاده 
و دیگران که انصــراف دادند تا آقــای نجفی به 
شــهرداری تهران برســد، در مســئولیت های 

مدیریت شهری به کار گرفته خواهند شد؟
   به هر حال اینکه آیا از توانمندی این دوســتان در 
حوزه اجرایی و مدیریت شــهری استفاده شــود یا نه، جزو 
اختیارات شهردار محترم است. قطعا یکی از اولویت های 
مهم شــورای پنجم اســت کــه از مجموعــه ظرفیت ها 

استفاده کند.
 کاندیداهایی آمدند به صورت جدی نســبت به ارائه 
برنامه های شــان اقدام کردند و انصافا برنامه های بســیار 
خوبی ارائه دادند، نه تنها باید ایــن برنامه ها را مورد توجه 
قرار داد بلکــه از ســایر دیدگاه هایی که در دانشــگاه ها، 
فضاهای کارشناســی، جریان اصلاحات و اعتدال وجود 
دارد نیز باید استفاده شــود. منتها اینکه آیا این افراد باید 
در شهرداری تهران مسئولیتی داشته باشند، از اختیارات 
شخص شــهردار تهران اســت و خود ایشــان باید به این 

سوالات پاسخ دهد. 

 کاندیداها از گروه های مختلفی بودند و ممکن 
است برخی هم به لحاظ دیدگاه نزدیک به یک 
حزبی باشند. هم دوستان کارگزاران و آقای 
نجفی خودش اعلام کرد که او یک زمانی عضو 
حزب کارگزاران بوده و الان ارتباط تشکیلاتی با 
این حزب ندارد
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از اول شــهریور یعنی چند روز آینده، پنجمین 
دوره شورای شهر اسلامی تهران کار خود را آغاز 
می کند، چقدر از برنامه هایی که برای شــورای 
پنجم در نظر داشــتید تا اینجای کار جامه عمل 

پوشانده شده است؟
   به نظرم چه از منظر یک شــهروند اصلاح طلب 
ر ای داده بــه 21 نفر و چه به عنــوان یکــی از منتخبین 
شــورای پنجم که افتخار اعلام اعتماد شهروندان عزیز 
تهرانی را کسب کرده ام، هر چند تا به امروز هنوز با توجه 
به طولانی بــودن دوره انتقال و بازه زمانــی گذار، به طور 
رسمی کار شورای اسلامی شــهر تهران، ری و تجریش 
آغاز نشــده اســت اما ظرف نزدیک به ســه ماه گذشته، 
مجموعه 21 نفره منتخبین مردم،  بی وقفه با هدف کسب 
آمادگی لازم بــه منظور ایفــای وظایف وکالتــی محوله 
توســط مردم شــریف تهران فعالیت خود را آغاز کردند و 
تا الان قریب به 30 جلسه رســمی به معنای حضور همه 
اعضا برگزار شد. ما منتخبان شــورای شهر پنجم تهران 
اطلاعات پایــه و اولیه مورد نیاز را بــرای دریافت تصویر 
از حوزه مدیریت شهری اعم از شــورای اسلامی شهر و 
شــهرداری دریافت و جمع بندی کرده ایــم. برای انجام 
مهمتریــن ماموریت و وظیفه که انتخاب شــهردار آینده 
پایتخت است، طی جلسات گوناگون متاثر از گفتمان و 
راهبردهای جامعه اصلاح طلبان که توسط شورای عالی 

اصلاح طلبان تدوین گردیده بود، 14 ویژگی و شــاخص 
را برای انتخاب شــهردار آینــده به بحث گذاشــتیم و به 
صورت تواقفی آن ویژگی ها را نهایی کردیم. علاوه بر این 
معیارها و شاخصهای مربوط به شرایط احراز شهردار آینده 
تهران، فرآیندی را پس از انجام بررسی های کارشناسی 
مطرح و نهایی کردیم که چگونه از چه نقطه ای مســاله 
انتخاب شــهردار مبتنی بر این معیارها آغاز شــود و طبق 
قانون شــورای اسلامی شــهرها و روســتاهای کشور و 
آیین نامه مربوطه چه مســیری را باید طی کند تا به نقطه 
پایانی برسد. این فرآیندها نهایی شــد و در مرحله چهارم 
که مقطــع تطبیق مصادیق مــورد نظر شــورای 21 نفره 
دوره پنجم شهر اســت، نامزدهایی را به صورت اجماعی 
معرفی کردیم و به طور مشــخص هر کدام از نمایندگان 

کارگزاران اعمال نفوذ نکرد
گفت وگوی مثلث با حسن رسولی

مردم در شورای آینده، می توانســتند سه نفر را که از نظر 
آنان حائز شرایط احراز بودند و قابلیت های لازم را مطابق 
با ویژگی های تدوینی دارند به عنوان لیست اولیه کاندیدا 
اعلام کنند. با توجه به همپوشــانی هایی که در بین این 
جمع 21 نفره یکدست وجود داشت، به یک لیست بلند 21 
نفره رسیدیم و براساس فرآیند توافق شده از بین این 21 
نفر در مرحله بعد به 7 نفر رسیدیم. دو نفر از این دوستان 
به دولــت پیوســتند و از گردونه خــارج شــدند و از 5 نفر 
باقیمانده در آخرین مراحل غربالگری، آقای دکتر افشانی 
استاندار محترم فعلی فارس انصراف داد و 4 نفر باقیمانده 
از 7 نفر، هفته گذشــته طی دو روز در روزهای چهارشنبه 
و پنجشــنبه صبح و بعدازظهــر برنامه های خودشــان را 
مطابق با اســناد بالادســتی و انتظاراتی که شورای شهر 
آینده تهران، ری و تجریش از آنان داشت، ارائه کردند. 
ما مهمترین جلســات اســتماع را طی این دو روز صبح و 
بعدازظهر داشتیم که به صورت شفاف همه مذاکرات از 
طریق فضای مجازی به سمع و نظر مردم شریف تهران 
رســید و در نهایت قرارگذاشته بودیم که شــهردار آینده 
تهران از بین مدیران پاکدست، اصلاح طلب، مجرب و 

ملی به صورت اجماعی انتخاب شود.
 در آخرین مراحل ســرکار خانم دکتر کولایی، آقای 
دکتر مهرعلیزاده، جناب آقای مهندس نجفی و مهندس 
مرعشی برنامه های بسیار دقیق و کاربردی ارائه کردند، 
ســپس با لحاظ کردن تحقق راهبــرد اجماعی و کمک 
به انســجام شــورا که این مهم با پرهیز از برقراری رقابت 
بین آنان بیشتر میسر می شد، شرایطی فراهم کردند که 
جناب آقای دکتر نجفی از مدیران اصلاح طلب، مجرب، 

ســکان هدایت شــهرداری تهران را بعــد از 14 
ســال دوباره یک اصلاح طلب به دست می گیرد اما در 
انتخاب محمدعلی نجفی برای این مسئولیت حرف و 
حدیث کم نیست، از عارضه قلبی او تا نقش کارگزاران 
و دولت روحانی در تحقق این مساله مورد نقد و تحلیل 
است. حسن رسولی از اعضای شــورای شهر پنجم 
می گوید: »عارضــه قلبی محمدعلــی نجفی برطرف 
شــده اســت و ملاک انتخابش نیز به عنوان شهردار 
تهران اعمال نفوذ کارگزاران یا دولت روحانی نبود بلکه 
ملاک، سابقه و تجربه غنی مدیریتی او در سطح کلان 

کشوری بود.«

6 امید کرمانی ها
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پاکدست و شناخته شده سطح ملی کشور با 21 رای کامل 
را به عنوان شهردار آینده تهران کسب کرد. الان طی این 
روزها علاوه بر اینکه در جزئیات با شــهردار منتخب مان 
گفت وگو می کنیم، طــی روزهای آینده و قبــل از آغاز به 
کار رسمی شورای شــهر، وارد مرحله پنجم کار خواهیم 
شــد که آن هم تصمیم گیری در مورد ارکان شورا است. 
یعنی انتخاب رئیس، نایب رئیس، خزانه دار، ســخنگو، 
روسای کمیســیون ها و ســایر ارکانی که تشکیل دهنده 
ساختار شــورا هســتند. بدون تعصب باید بگویم که طی 
قریب به ســه ماه گذشــته، حتی در یک مــورد ما در این 
جمع متکثر از لحاظ نسلی، سنی و جنسی با نقطه نظرات 
متفــاوت کارشناســی، بــه کوچکترین چالش و تنشــی 
بر نخوردیم. من با شــناختی که از ســایر دوستان کسب 
کردم، یقیــن دارم که همه ایــن 20 نفر بهتــر از بنده به 
حساسیت نقش و جایگاه شورای دوره پنجم که پس از 14 
سال مجددا به دســت اصلاح طلبان افتاده است، واقف 
هستند و اهتمام جدی دارند و داریم که در عین حفظ این 
انسجام و همبســتگی، در ابعاد سیاسی که لازمه پیشبرد 
اهداف اصلاح طلبان برعهده مدیریت شــهری است در 
ســایر مســائل و موضوعات در ارائه نقطه نظرات متنوع 
کارشناسی و زمینه ســازی برای تضارب هر چه بیشتر آرا 
و افکار مبتنی بر خرد جمعی با ملاک قرار دادن گفتمان 
اصلاحات و اخــلاق اصلاح طلبانه ان شــاءالله تلاش 
کنیم که انتظــارات و مطالبات رای دهنــدگان به این 21 
نفر را برآورده سازیم. بنابراین بر اســاس این ارزیابی که 
بدان اشــاره کردم، عملکرد این دوره گذار را به خصوص 
در انتخاب آقای شــهردار مثبت ارزیابی می کنم و کاملا 
خوشبین و امیدوار هستم که با اســتعانت از عنایات حق 
تعالی و جلب همکاری همــه ارکان نظام و گروه ها و همه 
مراجع و نهادهایی کــه در قانونگــذاری و اداره پایتخت 
مســتقیم و غیرمســتقیم ذینفع هســتند با تعامل مثبت، 

صادقانه و کارآمد ان شــاءالله مدد کنیم تــا بتوانیم این 
رسالت سنگینی را که شهروندان عزیز پایتخت بر دوش 
ما 21 نفر گذاشته اند به نحو مطلوبی به سرمنزل مقصود 

برسانیم.
آقای نجفی که به عنوان شهردار تهران انتخاب 
شد، یکســری انتقادها متوجه اعضای شورای 
شهر آینده و خود آقای نجفی شــد. عمده این 
انتقــاد آن بــود که او وقتــی در دولت گذشــته 
به عنوان معاون رئیس جمهور و ریاست سازمان 
گردشگری و صنایع دســتی منصوب شد، بعد 
از چند مــاه  به دلیل عارضه قلبی اعلام اســتعفا 
کرد. الان سوال اینجاست که باتوجه به حجم 
کار زیــادی که در شــهرداری تهران هســت و 
خود اصلاح طلبان اشاره کردند که باید کارهای 
زیادی در حوزه مدیریت شــهری انجام شود، 
چطور آقای نجفی برای این مسئولیت انتخاب 

شد؟
   به نکته بسیار مهمی اشــاره کردید. در ملاقاتی 
کــه بــه نمایندگــی از شــورای دوره پنجم، مــن و آقای 
دکتر مســجدجامعی خدمــت آقــای نجفی قبــل از هر 
نوع تصمیم گیری داشــتیم، همین ســوال را از ایشــان 
کردیم و پاســخ او این بود که براســاس نظریه پزشــک 
معالج  خوشــبختانه آن عارضه قلبی کاملا برطرف شده و 
هیچ گونه مشــکلی ندارد. حتی در جلسه صبح چهارشنبه 
هفته قبل مربوط به اســتماع برنامه های ایشان، از باب 
محکم کاری باز همین ســوال در منظر و ماوای عمومی 
و در جمع 21 نفره از آقای نجفی پرسیده شد که باز پاسخ 
مثبت داد و من به شــوخی خدمت او عرض کردم که کار 
شهرداری کار بسیار سنگینی است و ما از شما می خواهیم 
که قول بدهید این دفعه شما به پزشک محترمتان توصیه 
بفرماییــد کــه از آن توصیه های ســال 93 کــه منجر به 
جداشدن تان از سازمان میراث فرهنگی و گردشگری شد، 
نکنند و ایشان این قول را به ما داد. مضاف  بر اینکه قول 
دیگری هم که از آقای دکتر نجفی و از سه بزرگوار دیگری 
که نامزدهای ما بودند، گرفتیم این بود که طی دوره 14 
ساله قهر دولت با مدیریت شهری مردم شریف تهران در 
حد وثیقی متضرر شده اند و شورای اسلامی شهر تهران، 
ری و تجریش برای دوره پنجم به دنبال انتخاب شهرداری 
است که فقط به شهرداری بیندیشد و باز تعبیری که به کار 
برده شــد این بود که شــهردار اصلاح طلب و پاکدســت 
آینده تهران به تداوم این گزاره سیاسی که راه رسیدن به 
پاستور از بهشت می گذرد، پایان دهد که ایشان هم رسما 
اعلام کرد که هیچگونه قصدی برای کاندیداتوری برای 

انتخابات ریاست جمهوری ندارد.
 نکته دیگر در این مورد همین موضوعی اســت 
که شــما بدان اشــاره کردید. دولــت چقدر در 
انتخاب آقــای نجفی به عنوان شــهردار نقش 
داشــت و تاثیرگذار بود و چقدر این مهم بود که 
ایشــان نقطه وصــل دولت و مدیریت شــهری 

تهران باشد؟
   ما به صورت مستقیم در این مورد وارد گفت وگو 

با دولت نشــدیم. ولی همانطــور که گفتم غــرض ما از 
انتخاب یک چهره و شــخصیتی مثل آقــای دکتر نجفی 
این بود که نه تنها با دولت هماهنگ باشــد بلکه بتواند با 
رفت و آمد آســان در تمامی کریدورهــای تصمیم گیری 
ســاختار جمهوری اســلامی ایران، هم از دستاوردهای 
تعاملی این ارتباطات اســتفاده کند و هم اینکه از ایجاد 
فاصلــه بین حــوزه مدیریت شــهری و دولــت جلوگیری 
کند و امیدوار هســتیم و این قول را به مردم داده ایم که 
ان شــاءالله آقای دکتر نجفی باتوجه به ســوابق منتج و 
طولانی که در مدیریت کشور دارد، چون از سال 60 عضو 
باشگاه مدیران ارشــد و وزرای جمهوری اسلامی ایران 
بود، بلافاصله پس از شــروع کار شــورای اسلامی شهر 
تهران همانند دوره اصلاحات و با قصد و نیت هم افزایی 
و حداکثرســازی هماهنگی با دولت، کرســی شهرداری 
تهران را مجددا در دولت دوازدهم به دســت بیاورد و در 

جلسات دولت شرکت کند. 
 ظاهرا حزب کارگزاران در اینکه اعضای شورای 
شهر پنجم به سمت انتخاب آقای نجفی بروند، 
نقــش کلیدی داشــت. واقعا فعالیــت حزبی و 
تشــکل سیاســی چقدر در اینکه اعضــا به این 

نتیجه برسند، موثر بود؟
   به نظــرم آنچه کــه در فضای رســانه ای و در 
محافل سیاســی جریان دارد، ضمن اینکه قابل احترام 
اســت و بالاخره انتخاب شــهردار بــرای پایتخت یک 
تصمیم بســیار مهم سیاســی بــوده و حــق تحلیلگران 
و احــزاب و گروه ها هســت که متناســب با تشــخیص 
خودشان به این مورد بپردازند ولی من هم به عنوان یک 
فعال سیاسی و هم عضو شورا، براساس آنچه که شاهد 
و ناظر بودم، واقعا ما 21 نفر صرفنظر از اینکه کدام یک 
از ما به یکی از احزاب سیاسی نزدیکی بیشتری داریم، 
خودمان جمع 21 نفره پیوســته ای داریم. من شــخصا 
آقای دکتر نجفــی را عضو حزب کارگــزاران نمی دانم. 
او جزو موسســین کارگزاران بود اما به طور مشخص از 
ســال 88 به این طرف در هیچ کدام از کنگره ها و ارکان 
حزب کارگزاران شــرکت نداشت. ما بیشــتر آقای دکتر 
نجفی را بــه لحاظ بهره منــدی از مدیریت های کلان و 
تجارب ارزنده ملی برگزیدیم. او شش سال وزیر آموزش 
و پرورش، وزیر فرهنــگ و آموزش عالی بود. ریاســت 
ســازمان امور و برنامه بودجه را بر عهده داشــت و جزو 
وزرای نســل اول انقلاب اســت و این قابلیت ها نقش 
اول را در کسب رای 21 نفره اعضای شورای شهر پنجم 

داشت تا سایر وابستگی ها.   

من شخصا آقای دکتر نجفی را عضو 
حزب کارگــزاران نمی دانــم. او جزو 
موسســین کارگزاران بود اما به طور 
مشخص از سال 88 به این طرف در 
هیچ کــدام از کنگره ها و ارکان حزب 

کارگزاران شرکت نداشت

بدون تعصب باید بگویم که 
طی قریب به سه ماه گذشته، 
حتی در یک مورد ما در این جمع 
متکثر از لحاظ نسلی، سنی و 
جنسی با نقطه نظرات متفاوت 
کارشناسی، به کوچکترین 
چالش و تنشی بر نخوردیم
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   بعد از این ســال ها، اعتقادات سیاســی آدم ها با 
مشی مدیریتی شان در هم تنیده و آمیخته می شود ولی این 
را قبول دارم که جنس بسیاری از مسائل مدیریت شهری، 
سیاسی نیســت. حتی همین مصوباتی که در دوره چهارم 
داشــتیم،  واقعا بیــش از 95 درصد مصوبــات مثل تعرفه 
طرح  ترافیک را نمی توان به لحــاظ جریانی تفکیک رای 
کرد. کسانی که بیرون از شورا هســتند، خیلی سعی دارند 
نگاه جریانی را در شــورا غالب کنند. یعنی کلیشــه جریانی 
را بگذارند و نظر دهند ولی واقعیت امر در داخل شــورا این 
طور نیســت. البته نمی خواهم بگویم که آن 5 درصد نگاه 

جریانی وجود ندارد.
به نظر شما آقای نجفی به ریاست جمهوری هم 

فکر خواهد کرد یا خیر؟
   درباره کســی از کســی دیگر پرســیدند و او گفت 
»ســاعت چند اســت؟« گفتند »8:30«. گفــت »تا این 
ســاعت من این مقدار از ایشــان می دانم ولــی نمی دانم 
ساعت 8:31 چه اتفاقی خواهد افتاد.« در دوران انقلاب 
اسلامی کسانی بودند که می گفتند به این عرصه نمی آیند 
و حتی رفتند استمزاج هم کردند ولی باز هم بشر است و در 
یک وادی می افتد و  ترغیب می شــود کــه بیاید. پس این 

تصمیمات خیلی قابل اعتنا نیست. 
بحث دیگری که وجود دارد این است که آیا آقای 
نجفی براســاس نظر خود اعضای شورای شهر 
پنجم، شــهردار تهران شــد یا اعضای شورای 
شهر بر اثر اراده کارگزاران به این نتیجه رسیدند؟ 
به عبارت دیگر آیا حزب کارگزاران ســازندگی در 
انتخاب آقای نجفی دخل و تصرف داشــت؟ در 
حال حاضر نسبت حزب کارگزاران با اصلاح طلبان 
چطور تعریف می شــود؟ آیا نقش برادر بزرگتر را 

ایفا می کند؟
   این خبری که خانم دانشــور گفت و اعلام کرد 2 
میلیارد تومان برای یک صندلی توســط فلان فرد مطالبه 
شده، به کجا رسید؟ ایشان برای جمع آوری فهرست چه کاره 
است؟ چه جایگاهی دارد؟ حتی دوستان این دوره شورا که 
از مجموعه طیف اصلاح طلبان هستند به مثابه یک آتش 
زیر خاکستر هســتند و هنوز هم نمی پذیرند که به چه دلیل 
آقایان دنیامالی، دوستی، حقانی و حکیمی پور نتوانستند 
در لیست قرار گیرند؟ این تصمیم در کجا گرفته می شود؟ 
بنابراین شــما خیلی به اینکــه تصمیم گرفتند در شــورای 
جدید، فلانی شهردار بشود یا نشود، اعتنا نکنید. خود این 
دوستان که آمدند براساس تصمیم چه کسی بود؟ کدام یک 
از اینها رزومه پر و پیمان شــهری دارند؟ البته برخی از آنها 
دارند ولی اکثریت شــان اصلا رزومه ای در مسائل شهری 
ندارند. نه اهل مناظره بودند، نه مقاله و پژوهش داشــتند 
و نه تجربه مدیریتی. پس چه کسی تصمیم به حضور آنها 
در لیست گرفت؟ اما کسانی مثل آقایان دوستی، حقانی یا 
دنیامالی در فهرست نهایی نبودند؟ بنابراین کمی باید مساله 

را عمیق تر دید.
بــه نظــر شــما واقعــا کارگــزاران الان نقــش 

پدرخواندگی را در جریان اصلاحات دارد؟
   الان آقــای روحانی هم در خلوت و هــم در اخبار 
بیرون می گوید »نهایتا اصلاح طلبان و جریان مشارکتی ها 
چقدر رای دارند؟« قبل از آنکه ثبت نام کند نیز گفت: »شما 
اصلاح طلبان و مشارکتی ها عددی نیستید، شما نهایتا بین 
3 تا 4 میلیون بیشتر رای ندارید و رای مال خودم است.« 
رایزنی های فشــرده ای که آقای خاتمی بــا آقای روحانی 
داشت، بالاخره موجب شد که آقای روحانی بپذیرد یک نفر 
دیگری مثل آقای جهانگیری هم در کنار او نامزد انتخابات 
ریاســت جمهوری شــود. در واقع آقای روحانی با شرط و 
شــروط ســنگین حاضر به پذیرش آقای جهانگیری شد. 
به طوری که در ایام انتخابات آقای جهانگیری هیچ ستادی 

امید کرمانی ها
خبرنگار

سیطره روحانی بر اصلاحات 

گفت وگو با مجتبی شاکری درباره شهردار شدن محمدعلی نجفی

صورت گرفت و نامزدهایی برای انتخاب شهردار از کارگزاران 
و اصلاح طلبــان مطرح شــدند. فکر می کنــم در مجموع 
امتیازاتی که سرشــماری کردند، به این ختم شــد که آقای 
نجفی رأی بیــاورد. چون آقای نجفــی از کارگزاران تجربه 
شورای شهر سوم را هم دارد و در سازمان برنامه و بودجه هم 
زمانی مسئولیت داشت. همچنین مدتی هم ریاست سازمان 
میراث فرهنگی و گردشگری را عهده دار بود و رابطه اش نیز با 
دولت خوب است؛ ضمن اینکه فکر می کنم استراتژی آقای 
روحانی پیمودن راه آقای هاشمی است. آقای هاشمی معتقد 
بود که باید کارگزاران را به کار گرفت و نباید از مشارکتی ها و 
اصلاح طلبانی از آن دست استفاده کرد چرا که آنها را تندرو 
می دانست و از به کارگیری آنها ابا داشت. یعنی حجاریان و 
دار و دسته آنها را خیلی قبول نداشت، بنابراین سعی می کرد 
که از آنها فاصله و کارگزاران را به کار گیرد. به نظر می رسد 
که اینجا نوعی سیطره آقای روحانی بر آقای خاتمی چربید و 
باز هم از کارگزاران برای مدیریت شهری انتخاب شد. البته 
کابینه خود آقای رئیس جمهور هم تقریبا همین طور است. 
یعنی سیطره کارگزارانی اش قوی تر از سیطره مشارکتی اش 

است.
آقای نجفی اعلام کــرد »من ردای سیاســت را 
از تــن درآوردم و به انتخابات ریاســت جمهوری 
1400 فکر نمی کنم«، به نظر شما این حرف چقدر 

شعاری و چقدر واقعی است؟

شما به عنوان کســی که ســابقه حضور در دوره 
چهارم شــورای شــهر تهران را در کارنامه دارید 
بفرمایید، چطور شد که اعضای اصلاح طلب دوره 
پنجم روی نام آقای نجفی بــرای قرار گرفتن در 

جایگاه شهردار تهران اجماع کردند؟
   طبیعی است. البته واقعا برگزاری انتخابات شورای 
شــهر پنجم تهران را دخل و تصرف به صورت نرم افزارانه 
می دانم. مکرر هم ایــن را گفتیم ولی در آخــر هم نه وزیر 
کشور و نه فرماندار حاضر نشدند حق کسانی را که شکایت 
کردند ادا کنند و انصافا حق الناس برگردن آنها است. یعنی 
عبارت صریح این اســت کــه باید 10 درصــد صندوق ها را 
می شمردند. این 10 درصد در دوره قبل هم بود و عمل شد. 
در انتخابات ریاست جمهوری گذشته هم عمل شد اما اینها 
عمل نکردند. حتی 50 صندوقی هم کــه قرار بود پیگیری 
کنند این پیگیری انجام نشد. دست آخر گفتند 5 صندوق که 
همان 5 صندوق را هم نشمردند. یعنی از هیچ کدام شاکیان 
برای شمارش صندوق دعوت نشد. واقعا این حق  الناس را 
بر گردن دوستان وزارت کشــور و فرمانداری می دانم. اما 
این وضعیت پیش  آمده محصول یک شورای لیستی است 
که آمدند و حاکم شدند و از پشت صحنه این هماهنگی ها 
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نداشت. در واقع آقای جهانگیری قرار شد که تمام ضربه ها 
و انتقاداتی را که به آقای روحانی وارد است بگیرد و به نوعی 
سپر بلای آقای روحانی شود که همین طور هم شد. در ایام 
تبلیغات انتخابات هم طوری عمل کرد که آرا به ســمت او 
نرود، بلکه به طرف آقای روحانی ســوق پیدا کند. بنابراین 
به نظر می رسد که آقای روحانی سوار بر جریان اصلاحات 
است و برای آنها تصمیم می گیرد، نه اینکه آنها برای  آقای 
روحانی تصمیم بگیرند. آقای روحانی همان مشــی  آقای 
هاشــمی را دارد و اعتمادش به کارگزاران بیشتر است و به 

نوعی مشارکتی ها را افراطی می داند.
شورای شــهر اول که همگی اصلاح طلب بودند 
به اختلاف خوردنــد. فکر می کنید این شــورای 
شهر که همگی آنها باز هم اصلاح طلب هستند، 
همــان رویــه را پیــش می گیرنــد یــا باتوجه به 
انتخاب شهردار که ســعی کردند کار  بی حاشیه 
و کم حاشیه انجام شــود، همین طور تا آخر جلو 

می روند؟
   شورای اول کســانی که حلقه اول اصلاح طلبان 
بودند،  دور هم جمع شدند و هر کدام از اینها خودشان منشأ 
اختلافات متعدد بودند. الان این شــورا که تشکیل شده، 
اصلا رمقی ندارد. اگر از یک اصلاح طلب امروز پرســیده 
شود که فهرست 21 نفره شورای شــهر پنجم را اسم ببرد، 
به نفر پنجم و ششم که می رسد بقیه را نمی شناسد. درحالی 
که تمام شورای اول را صاحب نام ها تصاحب کرده بودند. 
الان این شورای پر و پیمانی نیست و سرخط تصمیم نیستند 
اما شورای اولی ها سرخط تصمیم بودند. بنابراین به نظرم 
شورای دوره اول با شــورای دوره پنجم خیلی با هم تفاوت 

دارند و اصلا قابل قیاس نیستند. 
فکر می کنیــد اعضای شــورای شــهر پنجم در 
انتخاب هیات رئیســه هــم بدون حاشــیه عمل 
می کنند یا اینکه در آنجا هم دوگانه ریاست آقای 
محسن هاشمی - مســجدجامعی پیش می آید، 
همان طور که برای انتخاب شــهردار به نوعی تا 
مدت ها نام آقای هاشــمی مطرح بود و یک عده 
هم در مقابلش می گفتند که ایشان نباید شورای 

شهر را ترک کند؟
   من فکر می کنم ماجرایی که در شورای اول بود که 
هر کدام شان خودشان را در جایگاه ریاست می دیدند، تکرار 
نشــود. ولی اینها که الان هســتند آمده اند که رزومه شان 
را پر کنند یعنی خیلی مدعی نیســتند. ضمن اینکه من در 
جلسه مشــترکی که با همین شــورای جدید داشتیم، آنجا 
گفتم: »شما همین الان دو سال را از دست دادید. علتش 
این است که ما برنامه ســال 96 را نوشتیم و شما ننوشتید، 
شهرداری هم که لایحه داده،  شــهردار شما نیست. یعنی 
شــهردار در حالی که لایحه ســال 96 را نداده، الان برای 
اجرایش مســتقر می شــود. شــورایی هم کــه اصلا هیچ 
اطلاعی ندارد می خواهد نظارت کند. پس ســال 96 رفت 
و تمام شــد. بعد هم تا بیایید مســتقر و با شــهرداری آشنا 
شوید، موعد عزل و نصب ها می رسد، بعد دی ماه می شود 
و در دی مــاه 96 می خواهیــد بودجــه 97 را ببندید. یعنی 
باز هم در بســتن بودجه مسلط نیســتید و اصلا اشرافی بر 
مسائل ندارید. پس دو سال تان به این ترتیب رفت. سال 
طلایی تان همان سال سوم اســت. یعنی سال 96 و 97 را 
از دست داده اید و سال 98 سال طلایی و سال 99 هم سال 
خداحافظی شــما خواهد بود، پس فرصتــی در این رابطه 
ندارید، ضمن اینکه گذشتگان شــما یعنی آن کسانی که 
اصلاح طلبان فعلی شورا هستند، انتقاداتی به شهردار وقت 

کردند که توسط خبرنگاران ثبت شده است.
 یعنی یک حقوقی را به عنوان نظارت مطالبه کردند که 
اینها ثبت شده اســت. الان به محض اینکه شورای پنجم 
مستقر شود، خبرنگاران از آرشیو اینها را درمی آورند که جریان 

شما مدعی این چیزها بوده است. آیا الان جریان شما آقای 
نجفی را در این جایگاه قبول دارد؟ باز هم بر همان حرف ها 
هســتید یا اینکه نه،  الان دیگر از آن ادعاهــا و اعتراضات 
گذشــته اید و عبور کرده اید؟ اگر شما می گفتید که  تراکم و 
ماده 100 فلان اســت حالا که آمده اید چقدر احکام ماده 
100 را اجرا می کنید؟ چقدر بافت فرسوده را می توانید احیا 
کنید و چقدر می توانید مطالبات تان را از دولت بگیرید؟ چقدر 
آســیب های اجتماعی را می توانید مهــار کنید؟« من فکر 

می کنم که کار این شورا از چند جهت سخت است.
 یکی به لحاظ اینکه همان دو ســال را جبرا از دست 
می دهند امــا مطالبه مــردم فروکش نمی کند و ســر جای 
خودش باقی می مانــد چون حضــور مــردم در انتخابات 
خیلی جدی بود و از طرفی اگــر اصلاح طلبان بخواهند بر 
آن اعتراضاتی که در زمان شهرداری آقای قالیباف مطرح 
می کردند باقی بمانند، باید یک آیین نامه، منشور یا میثاق 
سختگیرانه نسبت به مدیریت آقای نجفی بنویسند. در واقع 
دســت و پای آقای نجفی را در عرصــه مدیریت می بندند. 
اگر هم نخواهند آن آیین نامه را داشــته باشند باز به همان 
عدم نظارت گرفتار می شــوند. در حالی که اصلاح طلبان 
شورای شهر چهارم معترض بودند و می گفتند که شورا باید 
بر شهردار تهران نظارت دقیق انجام دهد اما الان شورای 
شهر پنجم چه نظارتی می خواهد داشته باشد؟ بنابراین اینها 

به یک پارادوکس جدی گرفتار هستند.
وقتی آقای نجفی، رئیس سازمان میراث فرهنگی 
و گردشــگری در اوایل دولت آقای روحانی بود، 
به علــت عارضه قلبی اســتعفا داد. فکر می کنید 
سختی کار شــهرداری به جایی برســد که آقای 
نجفی در همین ماه ها یا سا ل های ابتدایی عطای 

جایگاه شهردار تهران را به لقایش ببخشد؟
   من بیش از آن بیماری ایشــان که البته جدی هم 
هست، اختلاف درونی خود شــورا را برای سلامت ایشان 
مضر می دانــم. یعنی آقــای نجفی جــدا از قضاوت هایی 
که در چه طیف سیاســی قرار دارد، به لحاظ سلامت مالی 
مورد تأیید است. به لحاظ حسابرسی ها آدم دقیقی بوده و 
حساب کشی از همکاران شان را دقیق انجام می دهد. اینها 
ویژگی های مثبت آقای نجفی محسوب می شود. به عبارت 
دیگر سلامت مالی و سلامت در انتخاب همکاران نکته ای 

قابل توجه است. اعضای شورای شهر پنجم تهران دچار 
یک نوع عمل زدگی هســتند یعنی می خواهند شــعارهای 
بسیار سنگین را در فاصله زمانی دو سال به نتیجه برسانند. 
در حالی که اشاره کردم دو سال آینده وضعیت به چه صورت 
است و این مســاله دست و پای شــان را می بندد و آنها را با 
یک وضعیت  بی عملی مواجه می کند، حــال آنکه داوری 
شهروندان تهران متوقف نمی شود. به نوعی همان اتفاقی 
می افتد که آقای روحانی با مشکلات بسیار توانست آن را 
زمان انتخابات پنهان کند. چون از ســال 92 تا 96 با یک 
 بی عملی مواجه بودیم امــا آقای روحانی در همه مناظرات 
با  ترفندهایی عبور می کرد که کاندیداها بــه آن نپردازند و 
آقای جهانگیری هم در این جهت خیلی به او کمک کرد. 

الان هم شورای شهر جدید گرفتار همین ماجرا می شود.
در واقع به نظر شما این مساله باعث می شود که 

آقای نجفی به نحوی کناره گیری کند؟
   آقای نجفی به خصوص از طرف همین شــورای 
شــهر جدید تحت فشــار شــدید قرار می گیرد چــون آنها 
می خواهند کارهای چشم پرکنی انجام دهند که لازمه آن، 
این است که ردیف های بودجه ای را رعایت نکنند. در این 
صورت آقای نجفی کسی نیست که خلاف بودجه عمل کند 

و شعله این اختلاف بالاتر خواهد رفت.
یعنی شاید اصلا به کناره گیری ایشان قبل از پایان 

دوره پنجم شورای شهر بینجامد؟
   همه اینها نگران هستند. یعنی در داخل خود این 
مجموعه با دوستانی که صحبت کردم این نگرانی را دارند. 
بالاخره شهردار باید اعمال قدرت کند. این اعمال قدرت در 

عزل و نصب هاست.
این نگرانی ناشی از رها کردن مسئولیت توسط 

آقای نجفی در میانه راه است؟
   جسم ایشــان یک نکته اســت و جایگاه شهردار 
بودن هم یک نکته دیگر. بالاخره ایشان باید بتواند مدیریت 
کند. اگر قرار شود جلوی اعمال مدیریت به هر دلیلی گرفته 
شــود باید طوری عمل کند که طیف رای دهندگانش قوی 
باشند و فتیله خواسته هایشان را پایین بکشند یا اینکه بگوید 
من با فشار شــما نمی توانم کار کنم. یعنی بین این دو امر 

معلق باقی بماند.
   پس نگرانی این وجود دارد که آقای نجفی به 

خاطر فشارها استعفا دهد؟
البتــه دو، ســه نکتــه وجود دارد. مســاله ســلامت 
جسمی شان سر جای خودش باقی است. انتخاب همکاران 
بسیار در این قضایا موثر است چون فقط بسته شدن فهرست 
نبوده است بلکه باید بتواند جمعیت کثیری از کسانی را که 
در ستادهای عملیاتی بودند را مدیریت کند چون آنها انتظار 
دارند داخل شهرداری جایگزین شوند. اگر آقای نجفی به 
این خواســته تن دهد، یعنی باید مدیران لایق شهرداری 
را کنار بگذارد و افــرادی را بیاورد که بخواهند تازه مشــق 
مدیریت کنند و این مشق مدیریت برای آدم سابقه داری مثل 
آقای نجفی خیلی سنگین است. ایشان تحت فشار است که 
برایش دیگران کار کرده اند تا او شهردار شود و باید آنها را به 
کار بگیرد. در مجموع اگر با معیار مدیریت شهری بسنجیم 
آقای نجفی نباید جایگاه مدیران با تجربه شهرداری تهران را 
برای آن افراد مطالبه گر خالی کند ولی اگر با ملاک جریانی 
نگاه کنیم، آن افراد معتقدند نجفی را آنها سر کار  آوردند و او 
باید این جایگاه مدیریتی را خالی کند، در حالی که تجربه ای 

در حوزه مدیریت شهری ندارند. 
در واقع شما پیش بینی می کنید که آقای نجفی 

در میانه راه کناره گیری می کند؟
   به نظرم کار بســیار ســختی پیش رو دارد. ایشان 
اگر بخواهد بر مشی مدیریتی و سلامت مدیریتی اش باقی 
بماند تحت فشار شورا و حواشی شورا مجبور به کناره گیری 

خواهد شد. 

مجتبی شاکری، عضو فراکسیون اصولگرایان 
شورای شهر چهارم تهران به تاثیر کارگزاران و غلبه 
اراده روحانی بر تصمیمات اصلاح طلبان اشاره می کند 
و می گوید: »ســیطره آقای روحانی بــر آقای خاتمی 
چربید و باز هــم از کارگزاران برای مدیریت شــهری 
انتخاب شد.« عضو شورای مرکزی جمعیت ایثارگران 
تاکید می کند: »نجفی اگر بر مشی مدیریتی و سلامت 
مدیریتی اش بخواهد باقی بماند، تحت فشار شورای 
شــهر پنجم و حواشی شــورا مجبور به کناره گیری از 

جایگاه شهردار تهران خواهد شد.«
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تغییر رویکرد؟
به دنبال ولیعهدی محمد بن سلمان در عربستان سعودی شــاهد برخی تغییر و تحولات در رویکرد 
سیاست خارجی ریاض هستیم که برخی نگاه خوشــبینانه و برخی نیز نگاه منفعل به این تحولات دارند. 
نگاه خوشبینانه معتقد است با توجه به شرایط عربستان در شورای همکاری در ارتباط با قطر، عدم وصول به 
اهداف در یمن و تزلزل در شرایط داخلی آمریکا، احتمالا ریاض می خواهد تغییراتی در سیاست منطقه ای 
خود ایجاد کند و نگاه منفعل و نه چندان خوش بینانه نیز بر این اساس استوار است که در برهه پیش رو یا 

عربستان به سمت تداوم منازعات پیش خواهد رفت و یا سیاست خویشتنداری را در پیش می گیرد. بین الملل

نشانه های تغییر در رویکرد عربستان به ایران در یک 
ماه اخیر در حال افزایش است. حضور حجاج ایرانی در حج 
96  دیدار و مصافحه ظریف و عادل الجبیر در حاشیه نشست 
ســازمان همکاری اســامی در اســتانبول، صدور ویزای 
هیات های دیپلماتیک دو کشــور و موضوع میانجیگری 
عراق در روابط دو کشور، برخی از این نشانه های تغییر در 
رویکرد مقامات سعودی نسبت به ایران است که ناظران، 
آن را تمایل ریاض به تنش زدایی با تهران می دانند. اینکه 
چگونه مقامات سعودی حاضر شده اند  در مدت کوتاهی در 
اولویت های خود به خصوص پس از اظهارات بن ســلمان 
در خصوص کشــاندن جنگ بــه داخل مرزهــای ایران، 
تجدیدنظر کنند، ابهامی  اســت که تحلیلگران آن را ناشی 
از منطقی شــدن تصمیمات ولیعهد ســعودی در شــرایط 

بحران می دانند. 
فــارغ از صحــت و ســقم ایــن دیــدگاه امــا آنچه 
منطقی تــر و عیان تــر اســت، ایــن موضــوع اســت که 
نشــانه های مثبت اتفــاق افتــاده در رویکرد عربســتان 
نســبت به ایران، اگرچــه موضوعــی مهــم در بحبوحه 
تنش ها میان دو کشور محسوب می شــود، اما این تغییر 

صرفا در ســطح تاکتیکــی و نــه راهبردی قابــل ارزیابی 
اســت. به عبارت بهتر، تغییــر اولویت بنــدی و تخفیف 
دادن بحــران در روابــط دوجانبه با تهران باعث شــده تا 
پادشــاه و ولیعهد ســعودی به ســمت این تغییــر حرکت 
کننــد و همچنــان اختافــات ژئوپلیتیــک منطقه ای در 
 روند الگوی رفتار سیاســت خارجی عربســتان ســعودی 

به قوت خود باقی است.
در این چارچوب که هیات های دیپلماتیک دو کشور 
در بحبوحه تنش ها و قطع ارتباطــات، فرصت پیدا کرده تا 
برای ارزیابی مسائل مربوط به ســفارت و حج به عنوان دو 
موضوع مهم اختافی تحقیق و تفحص کنند، گام مهمی 
 است که طبیعتا در چارچوب نگاه جدید دو کشور به خصوص 

عربستان قابل درک و تحلیل است.
 بنابراین در پاسخ به این فرضیه که آیا تغییر ملموسی 
در رویکــرد و رفتارهــای ولیعهــد جدید ســعودی در قبال 
ایران اتفــاق افتاده اســت، باید به دو متغیر اصلی اشــاره 
کرد: عامل اول؛ کاهش تنش و عادی ســازی روابط پس 
از تنش آفرینی هــای مقامــات ســعودی و در ر أس آنهــا 
ولیعهد عربستان ســعودی مبنی بر لزوم مقابله با ایران که 
ابتدا خود را در قطع روابط سیاســی و اقتصادی و ســپس 
جنجال آفرینی های رســانه ای نشــان داد، به نظر می رسد 
که با نشانه ها و گشایش هایی که اخیرا در روابط بروز کرده 
اســت، مقامات ســعودی در یک حرکت تاکتیکی به این 
نتیجه رسیده اند که از تنش آفرینی بیشتر در روابط دوجانبه 

خودداری کنند و به سمت یک روابط عادی و نه لزوما گرم 
با ایران حرکت کنند. 

منطق این تفکر بر این مبنا اســتوار است که لزومی 
 برای دمیدن بیشــتر در این آتش وجود نــدارد، چون اولا 
دورنمای روشنی برای آن قابل تصور نیســت و ثانیا ایران 
بازیگری ضعیف و تســلیم پذیر نیســت، بلکــه قدرتمند و 
دارای توانایی برای پاســخگویی متقابل اســت. بنابراین 
عادی ســازی گام به گام و کاهش تنش در روابط دوجانبه 
به خصوص در آستانه پادشاهی محمد بن سلمان ضرورتی 
اســت که باعث می شــود تا هم هزینه های انتقال قدرت 
کاهش پیدا کنــد و هم دوران صدارت بن ســلمان در یک 

فضای   دور از تنش محقق شود.
در واقــع محمد بن ســلمان کــه هم اینــک عنــوان 
نائب پادشاه ســعودی را در غیاب ملک ســلمان بر عهده 
دارد، در حــال آماده ســازی زمینه های پادشــاهی خود در 
داخل است. راضی کردن طیف وســیعی از شاهزادگان، 
نصب و عزل امیران و افراد نزدیک به خود که در دو ســال 
اخیر در چندیــن مرحله صــورت گرفت، امــری زمان بر و 
 ظریف اســت که طبیعتــا بایــد در فضای آرامــش و ثبات 

صورت بگیرد.
 بنابراین اشتغال به این امور از یکسو باعث می شود تا 
فرصتی برای جنجال آفرینی وجود نداشته باشد و از سوی 
دیگر ضرورتی نیز برای پرداختن به آن دیده نمی شود، چون 
محقق ساختن نقل و انتقال قدرت باید در شرایط به دور از 

فصل عمل گرایی؟

آیا عربستان رویکرد خود را در قبال ایران تغییر داده است

کامران کرمی
کارشناس مسائل خلیج فارس
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آشتی یا خصومت؟
بررسی چشم انداز سیاست خارجی 

ریاض در قبال تهران

تقابل فزاینده
 پیونگ یانگ در دوراهی قرار 

گرفته است 

پایان صبر استراتژیک
آیا تداوم الگوی بازدارندگی 
بومی برای مهار کره شمالی 

پاسخگو است؟

تنش های منطقه ای به خصوص با ایــران صورت بگیرد. 
از این زاویه اســت که می توان گفت  با تغییر رویکردی که 
در اولویت های ریاض صورت گرفته اســت، شاهد نوعی 
گشایش در نگاه مقامات سعودی به ایران و منطقه هستیم 
که برخی از ســیگنال های آن در هفته های اخیر مشاهده 

شده است.

  عامل دوم؛ تمرکز و فشار بر سیاست های 
منطقه ای ایران

اما آنچه این تغییر رویکرد را صرفا در حد یک حرکت 
تاکتیکی باقی می گذارد که پس از مدتی قابلیت بازگشت 
خواهد داشت، عدم تغییر نگاه عربســتان به الگوی رفتار 
منطقه ای ایران اســت. در واقع ســعودی ها با تفکیک در 
روابط دوجانبه و منطقه ای به این نتیجه رسیده اند که به جای 
تنش آفرینی در ارتباط مستقیم با ایران باید سیاست فشار را 
در سطح منطقه و در چارچوب یک ائتاف و اجماع عربی- 

غربی محقق سازند.
 اســتفاده از ظرفیت هــای دولــت جدیــد آمریــکا، 
خریدهای تســلیحاتی انبوه، تلطیف روابط با اســرائیل، 
شــکل دهی به ناتــوی عربــی و ارتباط گیری بــا گروه ها و 
گروهک هایی که دارای تضاد یا اصطکاک منافع با ایران 
هستند، از جمله ابزارهایی است که پروژه فشار بر ایران در 
سطح منطقه را محقق می سازد. بنابراین تمرکز بر این سطح 
و تاکید بر مســائل مربوط به حضور ایران در پایتخت های 
عربی، اتهام حمایت از تروریســم،  اتهام حقوق بشــری و 
آزمایش موشکی به عربســتان این امکان را می دهد تا در 
یک رویکرد فراگیر منطقه ای- بین المللی، سیاســت فشار 

بر تهران را دنبال کند. 
به عبارت دیگر، عدم تغییر در الگوی رفتار سیاســت 
خارجی عربســتان و راهبرد این کشور در سطح منطقه این 
نظر را تاییــد می کند که تغییــر ذهنیت و رویکــرد مقامات 
عربستان سعودی نمی تواند به سادگی اتفاق افتد و آن همه 
هزینه ای که برای کشاندن  ترامپ به عربستان مصرف شد، 
  باید یک ارزش افزوده ای داشته باشد که بتواند میلیاردها 
دلار خرید تسلیحات و شکل دهی به یک اجماع منطقه ای 

را توجیه کند.

  جمع بندی
بنابراین باتوجه به تبییــن دو متغیر اصلی در متن که 
ناشــی از تغییر برخی رویکردهای ریاض در شرایط کنونی 
است، برخی گشایش های رخداده اخیر نه راهبردی، بلکه 
تاکتیکی برای تخفیف دادن اثرات بحران و تنش در روابط 
دوجانبه است و تغییری در اولویت های راهبردی عربستان 
در ســطح منطقه به خصوص در ارتباط با ایران مشــاهده 
نمی شود و سیاست ریاض همچنان مبتنی بر فشار بیشتر در 
یک چارچوب فراگیرتر است و نباید نسبت به تغییر الگوی 
رفتار این کشور نسبت به تهران در شرایط کنونی خوشبین 
بود، چون حجم تنش ها و اختافات منطقه ای دو کشــور 
به میزانی اســت که تخفیف و قرار دادن آن در یک فرآیند 

مذاکراتی نیازمند زمان طولانی است. 
بنابراین اگر قائل به تمایل عربستان به تنش زدایی با 
تهران باشیم، این تغییر در گام اول در سطح روابط دوجانبه 
و بازگشایی سفارتخانه های دو کشــور قابل معنا است و در 
صورت حل و فصل مسائل دوجانبه، می توان به گشایش 

در صحنه منطقه ای نیز خوشبین بود.   

هفته گذشــته اخبار ضدونقیضــی از میانجیگری 
عراق میان عربســتان و ایران مطرح شد؛ درواقع قاسم 
الاعرجی، وزیر کشــور عراق در دیدار با همتای ایرانی 
خود از درخواست محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی از 
دولت عراق برای میانجیگری بین تهران و ریاض سخن 
گفت و کمتر از یک روز بعد، سخنان خود را پس گرفت 
و گفت که عربســتان چنین درخواســتی مطرح نکرده 
است. پیش تر نیز ابراهیم جعفری، وزیر خارجه عراق از 
تاش هایی برای بهبود روابط تهران- بغداد خبر داده بود. 
اکنون باتوجه به اخباری کــه بعضا از بحث میانجیگری 
عراق  یا دیگر کشورها برای بهبود روابط ایران و عربستان 
مطرح می شود، این سوال پیش می آید که آیا اصا دو 
کشــور در برهه فعلی شــرایط لازم را برای عادی سازی 
روابط دارند و اینکه آیا کشوری چون عراق ظرفیت های 
لازم را برای میانجیگری بین دو کشور قدرتمند در منطقه 

دارا است یا خیر ؟ 
در پاسخ به این مسائل باید گفت سیاست خارجی 
عربستان در منطقه خاورمیانه باتوجه به چالش هایی که 
در مناطق پیرامونی و در کلیت با آنها مواجه شده با نوعی 

تنگنا، روبه رو شده است.
در یــک ســو، وضعیــت بحــران در حــوزه عربی 
خلیج فارس و تنش هایی که با قطر ایجاد شــده را شاهد 
هستیم و در سمت دیگر دلخوری هایی که با ترکیه پیدا 
کرده و همچنین پیچیدگی شرایط سوریه برای عربستان 

قابل ارزیابی است.
در عرصه داخلی عربستان نیز تغییرات در ساختار 
هرم قــدرت و جابه جایــی در هرم قدرت باعث شــده تا 
این کشــور در صدد تغییراتی در اولویت های سیاســت 

خارجی اش در خاورمیانه برآید.
پیش از این در ماه های گذشته، راهکار عربستان 
افزایش همکاری های نظامی و غیــره با آمریکا بود و در 
این چارچوب قراردادهای کان نظامی و از جمله خرید 

تجهیزات و جنگ افزار را با این کشور به امضا رساند.
اما در عرصه خاورمیانه به نظر می رسد که عربستان 
به دنبال افزایش وزن منطقه ای خود است و از حدود یک 
سال پیش رفته رفته روابط عربســتان با برخی کشورها 

چون عراق رو به بهبودی رفته است.
بعد از آنکه عربســتان ســفارت خود در عراق را باز 
کرد و پس از سال ها سفیر به این کشــور اعزام کرد، به 
نظر می رسد که ریاض افزایش روابط با سطوح مختلف 
سیاســی در عراق را مدنظر دارد و حتی در این خصوص 
دیدارهایی میــان برخی رهبــران گروه هــای عراقی با 

مقامات سعودی انجام شده است. 
یک جنبه این تــاش به افزایش نفــوذ ریاض در 
عراق باز می گــردد؛ زیرا پیش از ایــن عراقی ها همواره 

منتقد رویکرد مداخله جویانه ریاض در کشورشان بودند.
اما اینکه آیا عربســتان توجه بیشــتر را نســبت به 
آینده تحرکات سیاسی در عراق حال چه انتخابات و چه 
موضوعاتی همچون همه پرســی در کردستان عراق  یا 
ارتباط بیشتر با گروه های شیعی در این کشور مدنظر دارد 

یا خیر، یک نکته قابل تامل است.
در این بین بحثی که از ســوی وزیر کشــور عراق 
مبنی بر درخواست عربستان از عراق برای میانجیگری 
با ایران مطرح و ســپس تکذیب شــد، نیز جای بحث و 

بررسی دارد. 
اول اینکه اگر واقعا عربســتان بخواهد لحن خود 
را نسبت به ایران تغییر داده و در صدد گشایش روابط با 
تهران باشد، این خود یک موضوع و پرسش است. باید 
توجه داشت که حل و فصل  یا گذر از تنش های ساختاری 
میان ایران و عربستان، نیاز به بازاندیشی جدی دارد که 
این موضوع می تواند دو طرف را در مسیر عادی سازی 

روابط حرکت دهد. 
دوم اینکــه اگر فرض بــر انجــام میانجیگری در 
این روابط مطرح باشد، این ســوال پیش می آید که آیا 
عراقی ها ظرفیت لازم را برای انجام این مسئولیت دارند 
یا خیر؟ در عرصه منطقه ای اگر نگاهــی به بازیگران و 
کشورهای منطقه بیندازیم، در حوزه عربی خلیج فارس، 
حتی کشوری مانند کویت نمی تواند برای عربستان آن 
میزان تاثیرگذاری را که بتواند از آن بهره بگیرد داشــته 
باشــد.اما در ارتباط با عراق این احتمال مطرح اســت 
که باتوجه به اینکه روابط مقام ها، مســئولان، رهبران و 
گروه های عراقی با ایران روابط حســنه ای است ممکن 
است این مســاله به عنوان عامل موثری برای انتخاب 
عراق به عنوان میانجیگر باشــد. حتی شــاید عربستان 
نیز در آینده عراق را گزینه مناســبی برای میانجیگری با 

ایران ببیند. 
البته بحث میانجیگری میان تهران و ریاض بارها 
مطرح شده است و کشــورهایی مانند پاکستان، عراق، 

کویت و آلمان نیز به این منظور پا پیش  گذاشته اند. 
اما اکنــون مســاله اینجاســت کــه میانجیگری 
در چه ســطحی و با چه هدفــی انجام گیــرد؛ منظور از 
میانجیگــری آن اســت که طــرف ســومی  بخواهد در 
ارتباط با دو طرف مورد مناقشه و دارای تنش، اقداماتی 
را با هــدف کاهش ســطح تنش ها انجــام دهد. هدف 
میانجیگر آن است که فضا را منعطف به انجام مذاکرات 
و تغییــر لحــن طرفین کنــد. در خصوص مــورد عراق 
این درســت اســت که عراق خــود درگیــر بحران های 
داخلی و خارجی اســت اما باتوجه به فضای مناســبات 
بغداد بــا تهران و ریاض شــاید عــراق گزینه مناســبی 
 جهت پا پیش گذاشــتن برای حل اختافــات ایران با

 عربستان باشد. 
همچنین صرف   نظر از اینکه عراق نقش میانجی 
داشته باشــد یا خیر، زمان آن رسیده اســت که عراق از 
جلد درونی خارج و تحرک جدیدی در نقش منطقه ای و 

دیپلماسی خارجی انجام دهد.   

تغییر اولویت های دیپلماسی عربستان
عراق برای میانجیگری بین تهران و ریاض ظرفیت هایی دارد

سیامک کاکایی

کارشناس مسائل عراق

2

ل
مل

ن ال
بی

53

36
8 

ره
ما

ش
  | 

ث 
ثل

م



در خصوص روابط تهران و ریــاض از زمانی که دوره 
پادشاهی ملک ســلمان در عربستان آغاز شــد، ما شاهد 
بودیم که تنش ها و تخاصم در روابط دو کشــور به شــدت 
افزایش پیدا کرده اســت. مســائل مختلف و رقابت های 
دو کشور در ســطح منطقه، عامل کلیدی و تاثیرگذاری در 
تشــدید تنش ها در روابط بود. همچنین یکــی از عواملی 
که بدان خیلی اشاره می شــود بحث کادر رهبری جدید در 
عربستان اســت که کانون آن را شخص محمد بن سلمان 
تشکیل می دهد. درواقع بن ســلمان آغازگر مرحله جدید 
در سیاســت خارجی عربســتان و ســطح منطقه بــوده که 
حمله به یمن و بحــران قطر از جمله مهمتریــن ابعاد این 
سیاست خارجی است. اما تحول مهمی که در چند ماه اخیر 
شاهد هستیم ولیعهدی بن ســلمان در عربستان است. با 
ولیعهدی بن سلمان، یکی از دیدگاه هایی که در ایران قوت 
گرفت این بود که با قدرت گرفتن بن ســلمان، ولیعهدی 
و احتمال رســیدن وی به مســند پادشــاهی طی ماه ها یا 
 سال های آینده، مواجهه و تنش بین دو کشور سیر صعودی 

پیدا خواهد کرد. 
اما اخیرا نشــانه هایی بروز داده شده که بر اساس آن 
می توان حتی یک رونــد معکوس یعنی روند کاهشــی در 
تنش های بین دو کشــور را در آینده انتظار کشــید. بر این 
اساس یک دیدگاه مقابلی نیز مطرح است بر این اساس که 

شاید بتوان گفت ریشه بسیاری از این رفتارهای تهاجمی  و 
تنش زای عربســتان در دوره اخیر، تاش های بن سلمان 
برای رســیدن به ســطوح بالاتر قدرت و کنار گذاشتن رقبا 
بوده است. اما امروز با تثبیت نســبی جایگاه بن سلمان در 
عرصه قدرت این طور به نظر می رســد کــه وی از این پس 
به این سمت گام خواهد برداشت که بتواند از منظر رهبری 
که می خواهد برای چندین دهه عربســتان را هدایت کند 
وارد عرصه شود و هزینه ها و تنش های پیرامونی را کاهش 
دهد. بر این اساس و طبق این دیدگاه، بن سلمان با ثبات 
خویش در ساختار قدرت داخلی می تواند در راستای کاهش 
تنش به خصــوص در روابط با ایــران اقدام کنــد. چرا که 
محمد بن سلمان دیگر مرحله صعود به رأس هرم قدرت را 
طی کرده و اکنون به عنوان شخصی که در بالای هرم قدرت 
قرار گرفته نیازمند آن اســت که وضعیــت را تثبیت کرده، 
تنش ها را کاهش دهد و هزینه های عربســتان سعودی را 

نیز کمتر کند.
 در این میان یکی از نقــاط تنش زا برای ریاض، یمن 
است. عربستان، زمانی که وارد یمن شد یک سری اهدافی 
را برای خود تعیین کرد که امروز بعد از گذشــت چند ســال 
هنوز نتوانســته به آن اهداف دســت یابــد و جنگ یمن به 
یک جنگ فرسایشی و پرهزینه برای عربستان تبدیل شده 
است. بنابراین در حال حاضر ســعودی ها به دنبال یک راه 
خروج آبرومندانه از بحران یمن هستند تا ضمن آنکه پرستیژ 
منطقه ای عربستان حفظ شود در عین حال بتوانند به جنگ 
یمن نیز پایان دهند. بر این اساس احتمال آنکه عربستان 
از گزینه های نظامــی فاصله بگیرد و به ســمت گزینه ها و 

راه حل های سیاسی متمایل شود، بالاست. 

از ســوی دیگــر در رابطــه با بهبــود روابــط تهران و 
ریاض باید توجه داشــت که بحث تنش زدایی در مســائل 
منطقه ای خیلی دشوار اســت. زیرا هم تعارض منافع زیاد 
است و هم بازیگران دیگری حضور دارند که لزوماً موافق 
حل و فصل مســائل به شــکلی کــه ایران و عربســتان به 
آن تمایل دارند، نباشــند. به نظر می رســد که بدین منظور 
در وهله نخســت در ســطح روابط دو جانبه باید یک سری 
گشایش هایی ایجاد شود و روابطی میان طرفین آغاز شود. 
یعنی میانجی گری هایی صورت بگیرد تا ســپس تهران و 
ریاض وارد رایزنی درباره حوزه های دیگر شوند. رویکردی 
که عربســتان در خصوص عراق طی چند ماه اخیر داشته 
نسبت به آنچه ریاض از ســال 2003 به بعد دنبال می کرد، 
خیلی متفاوت اســت. یعنی مــا یک تغییــر رویکرد جدی 
عربســتان در عراق را شــاهد هستیم که شــاید این تغییر 
رویکرد به منزله سرآغازی برای کاهش رقابت ها و تخاصم 
در حوزه های بحرانی منطقه و رسیدن به یک توازن و تعادل 
تلقی گردد. تعامات و سفرهای قابل توجهی میان مقامات 
عربســتان و عراق را طی چند ماه اخیر شــاهد بودیم که از 
بســیاری از این تعامات به عنوان یک تهدید یاد می کنند 
و معتقدند این مســاله می تواند برای ایران تهدیدزا باشد. 
اما به نظر می رســد که عراق می تواند به عنــوان پلی برای 
روابط بهتر با جهان عرب باشــد و باید به رهبران عراق این 
فرصت داده شــود تا روابط شــان با ریاض را  ترمیم کنند. 
در واقع در این صورت عراق می توانــد به عنوان یک پل و 
 نقش میانی در روابط ایران با جهان عرب از جمله عربستان 

ایفای نقش کند. 
این طور می توان گفت که ایــن درک میان مقامات 
ایران نیز وجود دارد؛ همچنانکه تا به امروز تهران و مقامات 
بغداد این مســاله را به خوبــی مدیریت کرده انــد. بنابراین 
پذیرش عــراق جدید از ســوی عربســتان می تواند تحول 
مهمی  در ســطح مســائل منطقه ای و موضوعاتی که بین 

تهران و ریاض در جریان است، تلقی شود. 
از دیگر موضوعات مهم منطقه، یمن است که ایران 
و عربســتان می توانند وارد یک روند همــکاری و توافق در 
خصوص این موضوع شوند. یمن یک معضل خیلی جدی 
برای عربســتان اســت؛ هزینه های زیادی برای این کشور 
تاکنون داشته و می تواند منبع تهدید محسوب شود. بنابراین 
در این رابطه نیز دو طرف می توانند به ســمت یک توافق و 
همکاری پیش بروند. حوزه های دیگری مانند ســوریه هم 
وجــود دارد که البته همــکاری و تفاهم در حوزه ســوریه، با 

دشواری ها و پیچیدگی های بیشتری همراه است. 
همچنین برای بررســی رویکرد آتی ریــاض در قبال 
منطقه باید به نــگاه و مواضع محمدبن ســلمان نیز توجه 
داشــت. بن ســلمان تا به امروز نشــان داده که فرد بسیار 
جاه طلبی است و این جاه طلبی های او در بسیاری از موارد 
به سیاســت خارجــی عربســتان شــکل داده و هزینه ها و 
مســئولیت های زیادی برای این کشور ایجاد کرده است. 
اما اگر بپذیریم که بن سلمان نیز مانند دیگر سیاستمداران 
ممکن اســت بعــد از یک مــدت زمــان چند ســاله ای به 
واقع بینی بیشــتری برســد، این نگاه می توانــد باتوجه به 
عنصر عملگرایی وی، منجر به آن شــود که ســطح قدرت 
و اهداف عربســتان را واقعی تر تعریف کند و اشــتباهات 
سیاست خارجی و رفتارهای تهاجمی  را نیز کاهش دهد. این 
رویکرد می تواند در نهایت باعث بهبود وضعیت عربستان 
و کاهش هزینه های این کشــور در یمن، قطر، ســوریه و 
حوزه های دیگر شود. اگر ما شاهد کاهش جاه طلبی های 
بن سلمان باشیم این کاهش جاه طلبی در کنار عملگرایی 
 می تواند به عربســتان کمک کنــد تا با مســائل منطقه با 
رویکرد واقع گرایانه تر و عمل گرایانه تر برخورد کند که این 
رویکرد ریاض به کل کشورهای منطقه و امنیت منطقه نیز 

کمک کند. 
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روابط ایران و عربســتان را اگر از منظــر تاریخی نگاه 
کنیم، چنــد مقطع قابل تشــخیص اســت که ایــن مقاطع 
عمدتا مربوط به دوره بعد از انقاب می شــود. این در حالی 
اســت که طی  ســال های اخیر ظهور منابع تعارض میان دو 
کشور افزایش یافته اســت که در بحث سوریه، یمن، لبنان 
و بحرین کاما شــاهد چنین فضاهایی هســتیم. همچنین 
طی دو، سه سال اخیر و به خصوص دوران ریاست جمهوری 
حســن روحانی، الگوهای تعارض از وجه نرم افزاری به وجه 
سخت افزاری افزایش پیدا کرده است. حمله به کنسولگری، 
تشــدید جنگ تبلیغاتی و دخالت در موضوعات و متغیرهای 
حکمرانی دولت ها در اشــکال دوگانه کاما قابل مشــاهده 
است. حال در شــرایطی که تصاعد بحران در منطقه کاما 
خود را آشــکار کرده و همه از آن با عنــوان منازعه بزرگ نام 
می برند آیا نشــانه هایی از عقبگرد قابل مشــاهده اســت؟ یا 
اتفاقاتی مانند حل و فصل مشکات مربوط به اعزام حجاج، 
ویزای مهاجرت، مصافحه وزیر خارجه ایران و عربستان در 
ترکیه یا اقدام مقتدی صدر در ســفر به عربستان را می توان 
نشــانه های کاهش بحران یــا کاهش منازعه نــام برد؟ من 
شــخصاً خیلی خوش بین نیســتم. حداقــل در تحلیل ها و 
متغیرهایی که در متون بین المللی و منطقه ای شاهد هستیم، 
دو دیدگاه به چشــم می خورد؛ یک، دیدگاهی که بر این باور 
است سطح تعارض ایران و عربستان بسیار گسترده است و 
با وجود این گســتردگی، صرفا چند عامل و نشانه ظاهری را 
خیلی نمی توان تحت عنوان بازگشــت، عقبگرد یا تمایل به 

بهبود روابط ارزیابی کرد. 
اما دیدگاه دیگر بر این باور است که به واسطه اتفاقاتی 
که در عربستان واقع شده محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی 
تمایل دارد که بهبود روابط آشکار شود. در دیدگاه خوش بینانه 
بر این باور هستند که ریاض در حوزه بحران سوریه، در بحث 
جایگاه و منزلتش در اتحادیه عرب، در بحث تشنج روابطش 
با ایران و حوزه بحــران قطر و جنگ یمن، دچار مشــکات 
عدیده ای اســت و عدم موفقیت در رســیدن به یک نتیجه 

مشــهود و ملموس باعث شــده که تصمیم به بازگشت برای 
بهبود روابط بگیرد و از ســطح منازعات بکاهــد. دیدگاه دوم 
سطح تحلیل را از نقطه دیگری آغاز می کند؛ آنها بر این باورند 
که نوعی جابه جایی در اولویت ها در عربســتان مطرح شده 
و محمد بن ســلمان، همفکران و به خصــوص پدر او ملک 
ســلمان تصمیم دارند که بحث جانشــینی و انتقال قدرت را 
در عربســتان حل کنند و چون این امر مستلزم چالش هایی 
اساســی در حوزه داخلی عربســتان و منازعه قدرت در میان 
خاندان سعودی است، بنابراین با این هدف اقدام می کنند که 
چالش های بیرونی را کاهش دهند تا بتوانند به خواسته شان 
در عرصه داخلی نیز دســت یابند. اما من بر این باورم باید از 
یک ســطح دیگر نیز صحبت به میان آورد؛ درست است که 
اخیرا نشانه هایی از رفتارهای معمول و دیپلماتیک در روابط 
ایران و عربســتان مثل بحث صدور ویزا، دست دادن های 
دیپلماتیک و رفــت و آمدهای زوار را شــاهد هســتیم اما از 
منظری دیگر به بدبینی آن نیز باید توجه داشت. من اعتقاد 
دارم که به فرض اگر امروز صحبــت وزیر خارجه عراق مبنی 
بر درخواســت میانجیگری میــان تهران و ریــاض تکذیب 
نشده بود، این مســاله خیلی منطقی به نظر نمی رسید. زیرا 
من اعتقاد دارم عراق در شــرایط فعلی بیش از آنکه میانجی 
بحران بین ایران و عربســتان باشــد، یکــی از علل بحران 
میان دو کشور بوده و هســت.اما اینکه این متغیر را چگونه 
بتوان مورد تجزیــه و تحلیل قرار داد جــای بحث دارد. این 
مســاله را می توان از نگاه خوش بینانه و بدبینانه تفسیرکرد. 
نگاه بدبینانه بر این اســاس مبتنی اســت که عربســتان در 
شرایط فعلی در حوزه سیاســت خارجی احساس می کند که 
رقابت های منطقه ای بــه یک مرز یارگیــری در حال حرکت 
است و در این سیاست همراه سازی، ایران توانسته از عنصر 
شیعه بودن، استفاده موفقی به عمل آورد، بنابراین در صدد 
آن اســت که این یک دســتگی، وحدت و همراهی را دچار 
خدشــه کند. بنابراین ریاض بــه ظن خود تــاش دارد بین 
جبهه های شیعی در خاورمیانه شکاف ایجاد کند؛ سعودی ها 
با تفکیک شیعه ایرانی از شیعه عربی یا با پیوند دادن قومیت 
شیعه عرب عراقی به مرزهای هویتی جهان عرب سعی دارند 
از آن به عنوان ابزاری علیه ایران اســتفاده کنند. عربســتان 
با شناخت از شــخصیت افرادی مانند مقتدی صدر که بعضا 
رفتارهای سینوسی دارند و نزدیک شــدن به آنها، احساس 

کرده که می تواند این دیدگاه را عملی کند که البته این مساله 
خیلی جای بحــث دارد.در حوزه خوش بینانــه اگر بخواهیم 
تحلیل کنیم باید بگوییم که عربستان وارد مرحله ای از کاهش 
بحران در حوزه عراق با ایران شده است و دولت عراق در این 
خصوص باتوجه به پازل ها و معماهایی که در حل سیاســت 
خارجی خود در نسبت تعامل همکاری هایش با ایران، آمریکا 
و قدرت های منطقه ای دارد، سعی کرده به عربستان نزدیک 
شود. در این رابطه می توان گفت که دولت ریاض می تواند 
از ســوءتفاهم هایی که تا امروز عامل بحران در روابط ایران 
و عربســتان بوده، بکاهد و با اطمینان دادن  های طرفین به 

یکدیگر، به سمت کاهش بحران حرکت کند.
در نهایت اگــر بخواهیــم از نــگاه آینده پژوهی روابط 
ایران و عربســتان را بررسی کنیم باید این مســاله را در یک 
قالب تاریخی تحلیل کرد که از این منظر چند ســناریو قابل 
استخراج است. نخست ســناریوی تداوم منازعات به سمت 
تصاعد بحران است؛ این سناریو می تواند منطقه را به سمت 
یک برخورد بزرگ سوق دهد که نشانه های آن را در خصوص 
بحث یمن، بحرین، ســوریه، عراق و برجام شــاهد بودیم. 
این نگرانی و اندیشــه در خصوص پیوند دادن عربســتان با 
رژیم اسرائیل و آمریکا، در حقیقت نشان دهنده یک تصادم 
و منازعه بزرگ در منطقه بود. دومین ســناریو این اســت که 
تحولات فعلی در روابط ایران و عربســتان به سمت مدیریت 
بحران حرکت کند؛ باتوجه به شــرایط عربســتان در شورای 
همکاری در ارتباط با قطر، عــدم وصول به اهداف در یمن، 
تزلزل در شــرایط داخلی آمریکا و فقدان قدرت محاسبه در 
خصوص اطمینان موثر از مداخله واشــنگتن به نفع ریاض 
در بحران هــای منطقــه ای، می تــوان پیش بینــی کرد که 
عربســتان نوعی احتیاط و خویشــتنداری را در رفتارهایش 
در حوزه سیاســت خارجی به نمایش بگذارد. سومین سناریو 
می تواند بحث کاهش منازعات را شــامل شــود که این یک 
دیدگاه بسیار خوش بینانه است. طبیعتا این کاهش منازعات 
می توانــد بر اســاس تجربه هــای میدانی، عــدم وصول به 
خواست ها و حسن نیت های مشاهده شــده از ناحیه ایران و 
میانجیگری های صورت گرفته از سوی کشورهای مختلف 
مورد بررسی قرار گیرد. اما من شخصا اعتقاد دارم در وضعیت 
آتی، عمده روابط عربستان و ایران در حوزه سناریوی اول و 

دوم تداوم خواهد یافت. 

سناریوهای محتمل در آینده پژوهی روابط ایران و عربستان

تداوم منازعات یا خویشتنداری؟

                                                                   سید جواد صالحی
پژوهشگر مطالعات استراتژیک
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آشتی یا خصومت؟
بررسی چشم انداز سیاست خارجی ریاض در قبال تهران

این روزها، این پرســش که » روابط ایران وعربستان 
در حال حاضر چه ســیری را در پیش گرفته و به چه ســمت 
و ســویی حرکــت می کنــد؟« اذهــان بســیاری را بــه خود 
مشغول داشته اســت و این بدان خاطر اســت که از جانب 
عربستان، ســیگنال های متعددی مبنی بر تجدید نظر کلی 
در سیاست های منطقه ای این کشور و همچنین نشانه هایی 
دال بر تمایل به عادی سازی روابطش با ایران، منتشر شده و 

انتظاراتی را در این خصوص به وجود آورده است. 
  پیداســت کــه پاســخ بــه ایــن پرســش و آگاهــی 
از سمت و ســوی مناســبات ریاض و تهران، نــه تنها برای 
تحلیلگران و دســت اندرکاران حوزه روابط بین الملل، بلکه 
برای بسیاری از کشورها، سازمان های بین المللی و بزرگترین 
شرکت های اقتصادی که با منطقه غرب آسیا مراوداتی دارند، 
از درجه اهمیت بالایی برخوردار است و به همین دلیل، هر 
حدس و گمان در این باره و هر فرضیه ای که روند موجود در 
روابط دو کشور را تبیین کند، مورد توجه بسیار قرار می گیرد. 
البته علت ایــن اهمیــت و عاقه مندی، بــه تفاوتی 
بازمی گردد که میان روابط خوب ایران و عربســتان و روابط 
خصمانه دو کشــور وجود دارد و در صورت تحقق هر یک، 
نتایجی متفاوت و پیامدهای کاما متضادی حاصل می شود 
که به تبع آن نیز معادلات منطقه ای، تحت الشعاع تاثیرات 
مختلفی قرار می گیــرد. چنانکه اگر روابط دو کشــور، روند 
عادی یا دوســتانه ای را در پیش گیرد، نــه تنها راهبردهای 
سیاســی و نظامی ایران و عربســتان به عنــوان بزرگترین و 
ثروتمندترین کشورهای منطقه، تغییر می یابد، بلکه تمامی 
 معادلات و موازین منطقه ای که ده ها کشور در گوشه و کنار 
جهان با آن مرتبط هســتند نیز به ناگزیر تحولاتی را تجربه 
می کند. اما چنانچه این روابط همچنان به ســوی خصومت 
و دشــمنی حرکت کند، معادلات منطقه ای و منافع هر یک 
از مرتبطین با کشــورهای منطقه هم، به تناســب، تغییرات 

دیگری را در ادامه روند کنونی تجربه می کند. 

 به هرحال آنچه ســبب شــده اســت تا مجموعه های 
وسیعی از محافل سیاسی، نظامی، اقتصادی و رسانه ای، 
بیش از پیش درصدد ارزیابی تازه ترین تحرکات دیپلماتیک 
کشورهای منطقه باشند و رفت و آمدهای منطقه ای را با دقت 
بیشتری رصد کنند، تحرکات غیر منتظره و  بی مقدمه ای است 
که مقامات ریاض به خصوص شخص »بن سلمان« از خود 
نشان داده و در چند هفته اخیر و در غیاب پادشاه سعودی، 
تصاویــر متفاوتــی را از خــود در صحنه های بیرونــی ارائه 
کرده اند ؛ تحرکات و تصاویری کــه در عرصه های تحلیل و 
تفسیر و  نزد تحلیلگران و مفسرین، به صورت معمایی مطرح 
شده و برای یافتن حلقه های ناپیدا و مفقوده آن، فرضیاتی 
نیز ارائه شده اســت.  پیداســت چنانچه سیاست خارجی و 
منطقه ای عربستان، توسط اتاق فکرهایی متعارف، تدوین 
و تنظیم می شد و افراد دست اندرکار این اتاق فکر، افرادی 
کارآمد و شناخته شــده بودنــد، معمای مورد اشــاره این قدر 
پیچیده نبــود و درک و پیش بینی حرکت هــای دیپلماتیک 
طرف عربستانی، دشــواری و مشــکات امروز را نداشت. 
اما شــاهدیم که حکومت ریــاض، فاقد اتاق فکــر و مرکز 
تصمیم گیری مشــخصی بــا ویژگی های ضروری اســت و 
چنانچه مشــورت هایی هم با کارشناســان صــورت گیرد، 
سرانجام این رای پادشاه و ولیعهد اوست که تصمیم گیرنده 
سیاســت ها و اعام کننده  دستورالعمل هاست.  بنابراین در 
این عرصه،  ناگزیر باید به مکانیسم و فرمول فکری پادشاه و 
ولیعهد او دسترسی پیدا کرد و در واقع به این امر واقف شد که 
این دو شخص )درحال حاضر که پادشاه در مرخصی است، 
شــخص بن ســلمان( برای ارتقای روابط عربستان با دیگر 
کشورها  یا تقلیل و تنزل این روابط، چه چیزی را جست و جو 
می کننــد و به اصطاح چــه موضوعی باعــث رنجش و چه 

موضوعی باعث خشنودی آنها می شود. 
   طبیعی اســت که موضوعات زیادی وجــود دارد که 
می تواند، پادشاه و ولیعهد او را از عادی سازی روابط با ایران 
خشــنود کرده یا نگران کنند و همچنین موضوعات فراوان 
دیگری نیز وجود دارد کــه می تواند این دو فــرد را از ادامه 
خصومت ورزی علیه ایران راضی و خرسند نگه دارد. در این 
حال، شواهد موجود در داخل و خارج عربستان حاکی از آن 

است که از میان مجموعه بزرگی از موضوعات خشنود کننده 
و نگران کننــده، دو موضــوع بیــش از دیگــر موضوعات، 
تصمیم گیری هــای ریــاض را در عرصه سیاســت خارجی 
تحت تاثیر قرار داده و انگیزه های آنها را برای تجدیدنظر در 

سیاست های گذشته، تقویت کرده است. 
موضوع نخست   بی ثمری و شکست فاحش و فضاحت 
بار سیاســت های مداخله جویانه و جنگ افروزانه در منطقه 
است که عربستان را به مهره ای ضعیف و بازیگری ناتوان در 
معادلات حاکم بر غرب آسیا تبدیل کرده و بازتاب سیاسی، 
اقتصادی، نظامی و حتی اجتماعی این سیاست ها در داخل 
این کشــور، موجب پیدایش فضایی انفجاری شده است. 
در این باره شکســت نظامی در یمن، به بن بست رسیدن در 
سوریه، عراق و لبنان و همچنین نارضایتی اقتصادی مردم 
عربستان و اغتشاشــات در منطقه شیعه نشــین عوامیه، از 

جمله مصادیق به شمار می روند. 
  موضوع دوم عطش و اشتیاقی است که ولیعهد جدید 
)بن سلمان فرزند پادشاه ( برای قرار گرفتن در بالاترین مرتبه 
قدرت، از خود نشــان می دهد و بدین منظور در صدد تغییر 
عوامــل از جمله عوامل دیپلماتیکی اســت کــه راه را برای 

پادشاهی او هموار سازد.
   شــاهدیم که نشــانه ها و ســیگنال های دریافتی از 
عربســتان دلالت زیادی بر این دو موضوع )مورد اشــاره ( 
دارنــد، کما اینکــه اظهار تمایل غیرمســتقیم بــرای پایان 
جنگ علیه یمــن، افزایش مــراودات با مقامــات عراقی و 
عقب نشینی از انتشار تبلیغات بســیار خصمانه علیه ایران و 
به طور مشخص تر  موافقت با تمامی  شروط ایران در مناسک 
حج و دیدار غیرمترقبه عادل الجبیــر با ظریف، انگیزه های 

پنهان ریاض را آشکار می کند. 
  البته نکته بســیار مهم در این خصوص آن اســت که 
ســفارتخانه های آمریکا و انگلیس تا چه اندازه با این گونه 
تحرکات و کاهــش خصومت های موجــود در روابط ایران 
و عربســتان موافق هســتند و در این خصــوص به مقامات 
ســعودی، چراغ سبز نشــان داده اند. چراکه به طور معمول 
ارزیابی و تایید تصمیات گرفته شده در ریاض، باید به وسیله 
این دو سفارتخانه صورت بگیرد؛ به ویژه آنکه پای موضوع 
 راهبــردی چگونگی روابط با ایــران در میان باشــد و از این 
لحاظ، منافع این دو کشور غربی در گرو ادامه خصومت ورزی 
تعریف و مشخص گردد. روشن است که چنین مکانیسمی  در 
تدوین سیاست خارجی عربستان به معنی در سایه قرار داشتن 

قدرت پادشاه و ولیعهد او نیز هست.   

جعفر قنادباشی
کارشناس مسائل خاورمیانه
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طی چند سال اخیر، روابط ایران و عربستان سعودی 
در ادامه مجموعه حوادثی نظیر فاجعه منا، بحران بحرین، 
جنگ یمن، بحــران در ســوریه و عراق و نهایتــا حمله به 
ســفارت عربســتان در تهران وارد دوره رکود شده است و 
تصویــری از پایان بحران و عادی ســازی روابــط در آینده 
نزدیک را نمی توان به راحتی متصور بود. اما چندی است 
که سیگنال هایی مشــاهده می شود که شــاید نویدبخش 
بهبود روابط دو کشــور بزرگ مسلمان منطقه باشد. درواقع 
تغییر در رویکرد سیاســت خارجی عربســتان با ولیعهدی 
ملک سلمان، پادشاه کنونی آغاز شد؛ تصمیمات او در قبال 
یمن و بحرین، تحلیل های گذشته در باب محافظه کاری 
 را دســتخوش تغییر ساخت. بنابراین عربســتان تبدیل به 
بازیگــری مداخله گر و بــا ماجراجویی هــای منطقه ای در 
رقابت با دیگر قدرت های منطقه نظیر ایران و ترکیه شــد. 
اگرچه پیش تر نیز این رقابت وجود داشت اما خویشتنداری 
و تعمق در نگاه مقامات این کشــور هیــچ گاه رقابت با این 
بازیگران را به تنش در ســطح مقامات ارشد و قطع رسمی 

روابط سوق نداده بود.
دلایل بسیاری برای تغییر نگرش بین المللی در باب 
بازیگری عربســتان در منطقه وجود دارد که بحران یمن و 
حوادث ســوریه آن را تقویت کرده است. رویارویی ایران و 
عربســتان در مناطق و موضوعات مختلف منطقه ای باب 
بســیاری از تنش ها را گشــوده و جنگ نیابتی عربستان با 
ایران در مناطق مختلف و حمایــت از گروه های معترض 
خرد در این کشورها موجب گسترش بحران و قدرت گیری 
نیروهای هویتی و قومی  شده است. همچنین ادامه تنش 
میان دو کشور، ســطح بحران، جنگ و خشونت در سطح 
جوامــع خاورمیانــه ای را افزایش می دهد که بســیاری از 
تحلیلگران نظامــی و امنیتی بر آن صحــه می گذارند. از 
همین رو، پایان بحران و آغاز روابط میان تهران و ریاض، 
اصلی جدایی ناپذیر در سناریوهای موجود برای حل بحران 
و بازگشت امنیت به منطقه است. طرفداران این نگاه باور 
دارند که مســدود بودن کانال های گفت وگو میان تهران 

و ریاض ســطح تنش را در منطقه بالاتر بــرده و از این رو تا 
 امروز مقاماتی از عراق، پاکســتان، ترکیــه، کویت و دیگر 
کشورهای منطقه نسبت به آغاز گفت وگوها میان دو کشور 

ابراز تمایل کرده اند. 
به نظر می رســد در روزهــای اخیر چنــد حادثه نظیر 
دســت دادن وزرای خارجه ایران و ســعودی، فراهم شدن 
شرایط سفر حجاج ایرانی به عربستان و گشوده شدن بقیع 
روی شــیعیان ایرانی حاوی نشــانه هایی از کاهش سطح 
تنش و گفت وگوهای پشــت پرده میان دو کشور برای آغاز 
فعالیت های رســمی دیپلماتیــک بوده کــه در باب دلایل 
آن ســخن و تحلیل بسیار اســت. چرا که تمامی  تاش ها 
برای نزدیکی دو کشــور در ماه های گذشته از سوی طرف 
عربســتانی با پاســخ منفی مواجه شــده و به نظر می رسد 
اتفاقات تازه ای در منطقه  یا در داخل عربستان این چرخه را 

دگرگون ساخته است. 
به طور قطــع، ولیعهدی محمد بن ســلمان، یکی از 
دلایل اصلی این ماجرا یعنی تغییر احتمالی رویکرد ریاض 
به مسائل منطقه است. بسیاری او را فردی جاه طلب و تندرو 
توصیف می کنند اما به باور من میان محمد سلمان، پیش 
و پــس از ولیعهدی باید تفاوت بســیاری قائل شــد. پیش 
از ولیعهــدی، او به دنبال اثبات خود و تغییــر ماجراجویانه 
سیاست های پیشین عربستان بود و نیاز به شناسایی خود در 
عرصه جهانی و منطقه ای داشت اما اکنون با کسب قدرت 
به طور قطع محافظه کارتر، خویشتن دارتر و محاسبه گر تر 
شده است و مقدورات و محذورات محیط را با دقت بیشتری 
دنبال می کند؛ به طــوری که زمزمه های خروج عربســتان 
از یمن نیز شــنیده می شــود. روانشناســی قــدرت نیز این 
باور را می پذیرد که در سیســتم هایی که افراد ســالخورده 
و باتجربه حاکم هســتند افراد جوان تر بــرای اثبات خود و 
اجبار سیستم به پذیرش خود دســت به اقدامات التهابی و 
نمایش قدرت های گاها نمایشی می زنند که این تحلیل با 
تصویری که از محمد بن سلمان در سال های اخیر داریم، 

همخوانی دارد.
از ســوی دیگر حوادث در منطقه به ســمتی می رود 
که عربســتان را مجبور به تغییر سیاســت های منطقه ای 
خویش کرده اســت؛ برای نمونه پیش فرض هایی در مورد 
چارچوب هــا و زوایــای احتمالی سیاســت های منطقه ای 
 ترامپ در قبال ســوریه و عراق سبب شــده گمانه زنی ها و 

هراس درباره تغییر بازی قدرت در منطقه افزایش پیدا کند 
و این موضوع ســعودی ها را بسیار حســاس کرده است. 
از ســویی نیز ریاض هزینه هــای هنگفتی را در ســوریه، 
عراق، پاکستان، افغانستان، یمن و...پرداخت کرده اما 
تناســبی میان دســتاوردهای و هزینه کرد آن وجود ندارد؛ 
 همین امر موجب بازبینی سیاســت های گذشته عربستان

 شده است.
 همچنین تحریــم قطر و گذر تقریبا آرام این کشــور 
از میانــه تحریم ها در مقایســه با  آنچه ســعودی ها انتظار 
آن را داشــتند با کمک و ورود دو بازیگر منطقه ای و رقیب 
عربســتان یعنی ایران و ترکیه موجبات تعدیــل و بازبینی 
نگرش ها را ایجاد کرده است. اگرچه عربستان همچنان بر 
اجبار قطر بر پذیرش قدرت خویش اصرار دارد اما این تجربه 
به عربستان نشان داد کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
که تا گذشته تصور می شد سیاست خارجی مستقلی ندارند 
و محل ورود دیگر بازیگران به حوزه جغرافیایی او نخواهند 
بود، می تواننــد ســناریوها را برهم زننــد و جاه طلبی های 
خویش را با کســب حمایــت دیگر بازیگــران منطقه ای و 
فرامنطقه ای پاسخ گویند. به تعبیر بهتر عربستان دریافته 
است قطع روابط با ایران در حوزه های مختلف، هزینه های 
بسیاری را برایش ایجاد کرده که در صورت گفت وگوهای 
مستقیم، این اتفاق به این شــکل نمی افتاد و برای نمونه 
در بحران قطر دیگر هراس از نزدیکی قطــر به ایران را به 

دل راه نمی داد. 
همچنین همان گونه که ذکر شد، محمد بن سلمان 
با تکیه بــر مســند ولیعهــدی و قبولاندن جایــگاه خود بر 
بزرگان قومی  و شــیوخ عربســتانی دیگر نیازی به نمایش 
قــدرت نمی بیند و در جهــت حفظ قدرت و دوری جســتن 
از بازی های تنش آفریــن و خارج از کنتــرل گام برخواهد 
داشت. البته پیشران های بســیاری در منطقه وجود دارند 
که این سناریو را می توانند رد کنند اما چهره امروز عربستان 
نشانه های بسیاری برای تائید این ادعا در خود جای داده 
که محل تامل است. به باور من شناخت، فهم و پیش بینی 
سیاســت های احتمالی و آینــده محمد بن ســلمان حلقه 
مفقوده تمامی  سناریوهای پیش روی ما برای تبیین آینده 
روابط ریاض و تهران است و رسانه ای شدن سفر اشخاصی 
نظیر مقتدی صدر به ریاض را نیز در همین راستا می توان 

تبیین کرد.   

تغییر  رویکرد  ولیعهد؟

محمد بن سلمان پس از گرفتن قدرت متفاوت با قبل است

سمیه مروتی
کارشناس مسائل خاورمیانه
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وحشت در اقیانوس آرام
چندی است که لفاظی های میان پیونگ یانگ و واشنگتن شدت گرفته است؛ پس از آن که رئیس جمهوری 
آمریکا اعلام کرد، کشــورش به تهدیدهای کره شمالی پاســخ  خواهد داد، دولت  پیونگ یانگ به این اظهارات 
واکنشی جدی نشان داد و اعلام کرد، به دنبال هدف قرار دادن مناطقی در نزدیکی تاسیسات نظامی استراتژیک 
آمریکا در جزیره گوام در اقیانوس آرام با موشک های بالستیک میان برد است. اکنون تمام چشم ها به جزیره گوام 
خیره است؛ آیا کره شمالی این منطقه را هدف قرار می دهد و اگر چنین کند که بعید است، واکنش آمریکا چه 

خواهد بود؟ همچنین آیا تهدیدات دو کشور فقط لفاظی است یا در نهایت به گزینه نظامی ختم خواهد شد؟ بین الملل

خصومت  بی پایان

آیا گوام به محل تقابل واشنگتن-پیونگ یانگ تبدیل می شود؟

نام جزیره کوچک و ناشــناخته گوآم از زمانی بر سر 
زبان ها افتاد که کره شــمالی در واکنش به اظهارات تو أم 
با »خشــم و آتش« دونالد  ترامپ اعام کرد که هر لحظه 

آماده  پرتاب موشک  به سوی این جزیره است.
»گوآم« که در 1600 کیلومتری کره شمالی قرار دارد 
از این منظر بسیار مهم و حســاس است که در آن چندین 
پایگاه نظامی آمریکا قــرار دارد و میزبــان بیش از 6هزار 

سرباز آمریکایی است. 
خصومــت کره شــمالی و آمریکا به ســال های دور 
بر می گردد؛ شــبه جزیره کره از ســال 1945 که به دنبال 
شکست ژاپن در جنگ جهانی دوم از سلطه و اشغال این 
کشور آزاد شــد، عما به دو کشور تقســیم شد. قسمت 
شــمالی آن به اشــغال شــوروی و قســمت جنوبی آن به 
اشــغال آمریکا درآمد. در ســال 1946 حزب کمونیست 

کره شمالی با حمایت شــوروی تشکیل و کیم ایل سونگ 
رهبــر آن شــد. در ســال 1948 جمهــوری دموکراتیک 
خلق کره اعــام موجودیت کرد. در ســال 1950 بخش 
جنوبی شــبه جزیره کره اعام اســتقال کرد که متعاقب 
آن مورد حمله بخش شــمالی قرارگرفت و بــه این ترتیب 
 جنگ دو کره آغاز شــد. جنگ کره به مدت ســه ســال تا 

1953 به طول انجامید.
 پایان جنگ با انعقاد قــرارداد آتش بس بین دو کره 
تحقق یافت، البته تاکنون توافقی برای صلح پایدار به طور 
رسمی بین دو کشــور صورت نگرفته است. بر اساس این 
قرارداد، دو طــرف )از جمله آمریکا کــه در جنگ به نفع 
کره جنوبی وارد شــده بود( مجاز بودند که به گشــت زنی 
در داخل منطقه حائل )غیر نظامــی( بپردازند. همچنین 
نیروهای ناظر آتش بس سازمان ملل در منطقه حائل بین 
دو کشور مستقر شدند و وظیفه نظارت بر اجرای مقررات 

قرارداد مزبور را به عهده گرفتند.
فروپاشی اتحاد شــوروی موجب شد که کره شمالی 

بزرگترین و مهمترین حامی سیاســی، نظامی و اقتصادی 
خود را از دســت بدهد. نهایتا هر دو کره در 17 ســپتامبر 
1991 همزمان به عضویت ســازمان ملل پذیرفته شدند. 
با از دست رفتن حمایت مســکو از پیونگ یانگ، پکن به 
صورت تنها متحد و حامی  حکومت کمونیستی کره شمالی 

درآمد. 

  موضع تهاجمی  واشنگتن 
از بدو تاسیس کره شمالی، واشنگتن موضع تهاجمی 
 نسبت به این کشور داشته و نقش اساســی در انزوای آن 
در ســطح بین المللی ایفا کرده اســت. در سپتامبر 1956 
آمریــکا تصمیم گرفت کــه بر خاف بنــد 13 )د( قرارداد 
 آتش بس کره، تسلیحات هســته ای در خاک کره جنوبی 

مستقر کند.
 ایــن تصمیــم در مراحــل مختلف طی ســال های 
1957 و 1958 بــه اجرا درآمــد. تاش های شــوروی و 
هم پیمانانش در ســازمان ملل برای جلوگیری از تصمیم 

ساناز رضایی
روزنامه نگار
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آمریکا بــه جایی نرســید. متقابــا کره شــمالی اقدام به 
ایجاد تاسیسات عظیم زیرزمینی تســلیحات متعارف در 
نزدیکی منطقه حائل کرد به طوری که نیروهای کره جنوبی 
 و آمریکایــی در تیــررس ایــن تســلیحات قرارگرفتنــد. 
در سال 1963 کره شمالی از شــوروی درخواست کمک 
کرد تا بتواند به تکنولوژی و تســلیحات هســته ای دست 
پیداکند؛ اما این درخواســت پذیرفته نشــد. با این وجود 
شــوروی موافقت کرد که به برنامه صلح آمیز هســته ای 
کره شمالی از جمله آموزش کارشناسان این کشور کمک 
 کند. بعدها چین هم با درخواســت مشــابه کره شــمالی 

مخالفت کرد.

  مذاکرات شش جانبه
در این میان، مذاکرات شــش جانبه کره شــمالی، 
آمریکا، روســیه، ژاپن، کره جنوبی و چین در اوت 2003 
شروع شــد و در ســال های بعد به طور نه چندان منسجم 
ادامه یافــت و در نهایت نیــز با خروج کره شــمالی از این 

مذاکرات به حالــت تعلیق درآمد. در آوریــل 2003 بنا به 
پیشنهاد چین، مذاکرات ســه جانبه ای بین آمریکا، چین 
وکره شــمالی با هدف پایــان دادن به بحران هســته ای 
کره شمالی در پکن صورت گرفت که در نهایت به مذاکرات 
شــش جانبه )شــامل کره شــمالی، کره جنوبی، آمریکا، 
روسیه، چین و ژاپن( تبدیل شد. اولین دور این مذاکرات 
در اوت 2003 برگزارشد و ســپس در فوریه و ژوئن 2004 
ادامه یافت ولــی به دلیل تنش بین کره شــمالی و آمریکا 
برای یک سال متوقف شد تا اینکه مجددا در ژوئیه 2005 
از سرگرفته شد. ســرانجام در ســپتامبر 2005 مذاکرات 
شش جانبه به نتیجه رسید و گروه شش با امضای سندی 
تحت عنــوان  »بیانیه اصــول « از گســترش بحران کره 

جلوگیری کرد. 
بر اساس این سند، کره شــمالی تعهد کرد که برنامه 
هســته ای خود را کنار بگــذارد و به ان پی تــی بازگردد و 
بازرسان آژانس را بپذیرد. در مقابل، آمریکا اعام کرد که 
قصد حمله هسته ای یا غیرهسته ای به کره شمالی ندارد و 
تسلیحات هسته ای در کره جنوبی مستقر نمی کند. طرفین 
همچنین بر تنفیذ و اجرای »بیانیه مشترک هسته ای زدایی 
از شبه جزیره کره« تاکید کردند. مشکلی که بر سر اجرای 
این بیانیه به وجود آمد تفسیر متفاوت آمریکا و کره شمالی 
در مورد تعهدات یکدیگر و اقدامات متناقض آنها با مفاد 
بیانیه بود. با این ترتیب، مذاکرات شــش جانبه و »بیانیه 
اصول« برای مدت 18 ماه به دست فراموشی سپرده شد.

  نخستین آزمایش موشکی
در طول سال 2006 بحران هســته ای کره شمالی 
عمق بیشــتری یافت. در اکتبر این ســال، کره شــمالی 
مبادرت به نخستین آزمایش هسته ای خود کرد. شورای 
امنیت سازمان ملل بافاصله واکنش نشان داد و با صدور 
قطعنامــه 1718 تحریم هایی را علیه کره شــمالی وضع 
و اعمال کــرد. در این میــان، چین تــاش دیپلماتیک 
فشرده ای به کار برد تا اینکه گروه شش در دسامبر 2006 
در پکن تشکیل جلسه داد. این جلسه نتیجه ای نداشت. 
مجددا در فوریه 2007 گروه شش تشکیل شد که در پایان 

از آن به عنوان مذاکرات موفق نام برده شد.
 در این اجاس طرف های مذاکره کننده بر سندی 
توافق کردند که عنوان  »اقدامات مقدماتی برای اجرای 
بیانیه مشــترک « را یدک می کشــید. بر پایه این ســند، 
کره شمالی موافقت کرد تا به تمام فعالیت های هسته ای 
خود پایان دهد، برنامه هســته ای خود را کنار بگذارد، به 
ان پی تی بپیوندد و پادمان های آژانس را بپذیرد؛ به طوری 
که همه این اقدامات ظرف مدت 60 روز صورت گیرد. در 
مقابل، بسته تشویقی شامل کمک های اقتصادی و انرژی 

به کره شمالی ارائه شود.
 همچنین آمریــکا تعهد کرد کــه 25 میلیون دلار از 
دارایی های کره شمالی را که در یکی از بانک های ماکائو 
ضبط شــده بود،  آزاد کند. بانــک مزبور بعــدا اعام کرد 
که به دلیل تحریم های آمریکا قادر نیســت دارایی های 
کره شمالی را آزاد کند. همین مســاله باعث شد تا روسیه 
پا درمیانی کند و بــا انتقال دارایی های مذکــور به یکی از 
بانک های آن کشــور، از  بی اثر شــدن نتیجه مذاکرات 

شش جانبه جلوگیری کند.
بعد از توافق فوریه 2007، کره شــمالی مبادرت به 
تعطیلی و بستن تاسیسات هسته ای خود کرد و به بازرسان 
آژانس اجازه داد از محل های مورد نظر بازرســی نمایند. 
در دور بعدی مذاکرات شــش جانبه، »برنامه عمل دوم« 
مورد توافق قرارگرفت که به موجب آن کره شمالی موظف 
شــد گزارش صحیح و کاملی از فعالیت های هســته ای 
خود تا آخر دســامبر 2007 ارائه کند. این تاریخ ســپری 
شد و گزارشی از سوی کره شــمالی ارائه نشد که دلیل آن 

اســتنکاف کره شــمالی از ذکر فعالیت های گذشته خود 
بود. با تاش و فشار سیاســی چین، سرانجام کره شمالی 
 در تاریــخ 26 ژوئــن 2008 گــزارش خــود را بــه آژانس

 ارائه کرد. 
بــا اینکه محتــوای ایــن گزارش آشــکار نشــد اما 
رسانه های غربی ادعا کردند که گزارش کامل و صحیحی 
نبوده و از ذکر همکاری کره شــمالی با کشــورهایی مثل 
ســوریه خودداری کرده اســت. نهایتا در تاریخ 11 اکتبر 
2008 کره شــمالی از لیســت تروریســم حذف شــد و در 
مقابل قبول کــرد که مذاکــرات در مــورد از کارانداختن 
تاسیسات هســته ای اش آغاز شــود. متعاقبا گروه شش 
در دســامبر 2008 در پکن تشکیل جلســه داد تا در مورد 
نحوه راستی آزمایی در خصوص از کارانداختن تجهیزات 
و تاسیســات هســته ای کره شــمالی مذاکره شــود. این 

مذاکرات به دلیل حساسیت زیاد به نتیجه ای نرسید.

  دومین آزمایش  هسته ای
سال 2009 آرامشــی در بحث هسته ای کره شمالی 
به ارمغان نیاورد. پرتاب راکت به فضا از سوی کره شمالی 
در مارس 2009 جنجال زیادی ایجاد کرد. آمریکا، ژاپن و 
کره جنوبی این اقدام کره شمالی را نقض قطعنامه شورای 
امنیت و تعهدات این کشــور خواندند. کره شمالی هم در 
پاســخ به این اعتراضات، بر خاف توافقــات حاصله در 
گروه شش، بازرسان آژانس را اخراج و به بازسازی مجتمع 
یونگبیون مبــادرت کــرد. در 25 مه 2009 کره شــمالی 
دســت به دومین آزمایش هســته ای خود زد. این اقدام 
واکنش تند جامعه بین المللی را به دنبال داشت، از جمله 
واکنش شــورای امنیت که مبــادرت به صــدور قطعنامه 
1874 کــرد. در اقدامی تافــی جویانــه، کره شــمالی 
اعام کرد که غنی ســازی اورانیــوم را از ســر می گیرد و 
 به میز مذاکرات شــش جانبه باز نمی گــردد و به توافقات 

قبلی پایبند نیست.
تنــش بیــن دو کــره در ســال های 2010 و 2011 
ادامه یافت. در مارس 2010 کره شــمالی به یک کشتی 
کره جنوبی حمله و آن را غرق کرد که موجب کشته شدن 
46 سرنشین آن شد. البته کره شمالی رسما مسئولیت این 
حمله را به عهده نگرفت. در نوامبر همین سال کره شمالی 
به جزیره یــون پیونگ کره جنوبی حمله کــرد که تعدادی 

کشته بر جای گذاشت. 
در مارس 2011 کره شــمالی اعام کــرد که حاضر 
است به مذاکرات شــش جانبه بدون قید و شرط بازگردد، 
اما در همان زمــان منابع غیررســمی گــزارش دادند که 
کره شمالی در حال تکمیل تاسیسات هسته ای خود است 
و موفق شده  تا پایان این ســال تعداد 2000 سانتریفیوژ 
پی 2 را در یونــگ بیون نصــب کند. مــرگ کیم جونگ 
ایل در دســامبر 2011 امیدها را برای احیــای مذاکرات 
شش جانبه زنده کرد. اما پس از گذشت اندک زمانی این 
امیدها به ناامیدی تبدیل شــد. پیونگ یانــگ در دوران 
رهبری کیم جونگ ایل نیز در کنار چندین آزمایش موشکی 
 دو بــار در ســال های 2013 و 2016 آزمایش هســته ای 

انجام داد. 
اکنون تنش هــا میان پیونــگ یانگ و واشــنگتن 
به نقطه اوج رسیده اســت به گونه ای که ســاکنان گوآم 
برای برقراری صلح دســت به دعا برداشــته و همگان بر 
خویشتنداری طرفین تاکید می کنند؛ در این میان برخی بر 
این باورند با وجود اینکه  ترامپ به عنوان شخصی خودسر، 
بی باک و غیرقابل پیش بینی شناخته می شود، اما تاکنون 
تهدیدها میان کره شمالی و آمریکا فراتر از لفاظی ها پیش 
نرفته  اما سوال این است که آیا  ترامپ به واقع می داند  کجا 
باید این لفاظی ها را متوقف و از وقوع یک جنگ تمام عیار 

جلوگیری کند؟   
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بحران کره شمالی حول دو محور اصلی فعالیت  های 
اتمی  و موشکی شکل گرفت؛ در دسامبر 1985 کره شمالی 
NPT و در آوریل 1992 موافقت نامــه پادمان را امضا کرد. 
اما به رغم تعهد به عدم پیگیری سیاست دسترسی به ساح 
هسته ای، در ژانویه سال 1994 سیا ادعا کرد که کره شمالی 
احتمالا 1 یا 2 بمب اتمی  ساخته است. از این زمان بود که 
موضوع اتمی  کره شمالی به یک بحران بین المللی بدل شد. 
تاش برای حل مســالمت آمیز بحران با محوریت آمریکا 

منجر به اعامیه توافق شد.
 عدم پایبنــدی ایالات متحــده به تعهــدات خود در 
اعامیه توافق از یک ســو و نگرانی و بدبینی کره شــمالی 
نسبت به تعهدات آمریکا از سوی دیگر سبب شد که اجرای 
اعامیه توافق با چالش مواجه شود. به دنبال گزارش آژانس 
از فعالیت های اتمی  کره شمالی، پیونگ یانگ در 10 ژانویه 

2003 از NPT خارج شد. 
بعد از آزمایش اتمی  کره شــمالی، مذاکرات 6 جانبه 
به منظــور جلوگیری از گســترش بحــران آغاز شــد که در 
فوریه 2007 به توافقنامه »طرح اقدام« منجر شــد. طبق 
ایــن توافــق کره شــمالی در ازای تعطیلی رآکتــور اتمی  
خود، کمک هــای غذایی دریافت می  کــرد. عدم پایبندی 
دو طرف به توافق یادشــده ســبب شــد، در 25 مه 2009 
کره شــمالی دومین بمب اتمی  خود را آزمایش کند. هرچند 
در ســال 2012 بار دیگر طبــق توافق  نامــه Leap Day بر 
مفاد طرح اقدام تاکید شــد اما کره شــمالی در سال 2013 
عاوه بر ســه آزمایش موشــکی، ســومین آزمایش اتمی 
 خود را نیز انجــام داد. پــس از این آزمایش، کره شــمالی 
اعام کرد اکنون به ساح  های هســته  ای کوچک شده و 
 سبک  تری دست یافته است که می  تواند به وسیله موشک،

 ساح هسته  ای را پرتاب کند. 
عــاوه بــر ایــن، آنچــه ماهیــت برنامه هســته  ای 

کره شــمالی را بیش از پیش پیچیده کرده اصاحیه قانون 
اساسی این کشور و اعام این موضوع است که کره شمالی 
اکنون یک کشور دارای ساح هســته  ای و قدرت نظامی 
تزلزل  ناپذیر اســت. اهمیت این موضــوع از آن جهت بود 
که پیونگ یانگ برای توافق  های بعدی این پیش شــرط را 
قائل بود که این کشــور باید به عنوان یک کشور هسته  ای 
شناخته شــود. سیاســت صبر اســتراتژیک باراک اوباما، 
رئیس جمهور پیشــین آمریکا در قبال بحران کره شــمالی 
سبب شد طی سال  های 2014 و 2015 هیچ گفت وگویی در 
رابطه با بحران کره شمالی انجام نگیرد. در ژانویه و سپتامبر 
2016 کره شمالی دو آزمایش اتمی  و چند آزمایش موشکی 

انجام داد.
در 19 ژانویه 2017  و یک روز قبل از مراســم تحلیف 
دونالد  ترامپ، کره شــمالی اعام کرد که آماده آزمایش دو 
موشک بالستیک قاره  پیما است. به دنبال این، در ماه های 
فوریه و مارس کره شــمالی آزمایش های موشــکی خود را 
انجام داد کــه منجر به حضــور نظامی ســنگین آمریکا در 
شبه جزیره کره و استقرار سیســتم دفاعی موشکی موسوم 
به تاد در کره جنوبی و ژاپن شــد. در ماه می  کره شــمالی دو 
موشک بالستیک پیشــرفته به سمت آب های ژاپن شلیک 
کرد که آزمــون موفقی بود. تــداوم اقدامات کره شــمالی 
منجر به قطعنامه تحریمی  شورای امنیت علیه کره شمالی و 
واکنش پیونگ یانگ مبنی بر شلیک چهار موشک بالستیک 
به ســوی جزیره گوآم در اقیانوس آرام شــد که واکنش تند  
ترامپ را به دنبال داشت. موضع  ترامپ حاکی از این است 
که کره شــمالی از یک تهدید بالقوه در دهــه 1990 به یک 
تهدید جدی برای آمریکا در شرایط فعلی تبدیل شده است.

با اولین آزمایش هسته  ای کره شمالی تهدید این کشور 
برای متحدین آمریکا جدی  تر شــد. تــداوم آزمایش های 
هســته  ای در کنــار ارتقــای توانمندی  های موشــکی که 
می  توانست متحدین بیشتری از آمریکا را در شرق آسیا مورد 
هدف قرا دهد، سبب شد که آمریکا بیش از پیش نسبت به 
تغییر معادلات قدرت در شرق آسیا نگران باشد. همچنین 
از طرفی متحدین آسیایی آمریکا نیز انتظار داشتند که این 
کشور به اقدامات کره شمالی پاســخ مناسب دهد. هرچند 
چالش های ناشی از برنامه اتمی  و موشکی کره شمالی ابتدا 

تقابل فزاینده
پیونگ یانگ در دوراهی قرار گرفته است 

تهدیدی برای متحدین آســیایی آمریکا بود اما به موازات 
توسعه توانمندی  های هسته  ای و انجام آزمایش  های اتمی  
پیشرفته  تر از یک  ســو و توســعه توانمندی  های موشکی 
و از جمله موشــک  های بالســتیک )کوتاه برد، میان برد و 
قاره پیما( از سوی دیگر، به نظر می  رسد چالش کره شمالی 
به تهدید مستقیم علیه ایالات متحده آمریکا نیز تبدیل شده 
است. باتوجه به اینکه برآورد و ارزیابی کارشناسان و مقامات 
ایالات متحده از برنامه موشــکی و اتمی  کره شمالی دقیق 
نیست، آنها در ارتباط با کره شمالی بدترین سناریو را در نظر 
می  گیرند. بنابراین آمریکا دو گزینه سیاسی و نظامی برای 

حل بحران پیش روی خود دارد.
در گزینه سیاســی، ایالات متحده به دنبال آن اســت 
که از طریق متحدین منطقه  ای خود در شــرق آسیا از یک 
سو و همراه کردن چین و روسیه از سوی دیگر، کره شمالی 
را تحت فشــار و محاصره قرار دهد تا این کشور را مجبور به 
تغییر سیاست  های خود نماید. هدف نهایی از اعمال فشار بر 
کره شمالی این است که پیونگ یانگ بر سر دو راهی انتخاب 
حفظ بقای نظام سیاسی بدون برخورداری از توانمندی اتمی  
یا در معرض خطر بودن بقای نظام سیاسی در صورت اصرار 
بر برخــورداری از توانمنــدی اتمی  قرار گیــرد. هرچند این 
سناریو به دلیل کم هزینه بودن گزینه مطلوب برای ایالات 
متحده اســت  اما وجود برخی محدودیت  های جدی مانند 
شکســت تجربه توافق های پیشین در مســیر این گزینه، 
سبب شده است که آمریکا گزینه غیر سیاسی )نظامی( را نیز 
منتفی نداند. به نظر می رسد شرایط زیر سبب می شود که در 

دستورکار قرار دادن گزینه نظامی تسریع شود :
1-پیشــرفت کره شــمالی در توانمندی های هســته ای و 

موشکی
2-رسیدن ژاپن و به ویژه آمریکا به این ارزیابی که کره شمالی 
قادر است به دنبال توسعه و پیشــرفت های حاصل شده در 
توانمندی های موشــکی خود، خاک این دو کشور را مورد 

هدف قرار دهد.
3-حرکت کره شمالی به سمت باج گیری از آمریکا و متحدین 

آن با اتکا به ارتقای توانمندی های هسته ای و موشکی.
آمریکا هم اکنون بر گزینه سیاسی و تحمیل فشارها و 
تحریم های جدید بر کره شمالی تاکید دارد که یک تفاوت 
اساســی با رویه های پیشــین واشــنگتن در قبــال بحران 
کره شمالی دارد؛ بدین معنی که در برهه فعلی تاش می کند 
تا دولت هایی مانند روسیه و به ویژه چین را نیز تحت فشار قرار 

دهد که آمریکا را همراهی کنند.   

2

طهمورث غلامی

کارشناس مسائل آمریکا
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تداوم بحران
گزینه مطلوب  ترامپ در برابر کره شمالی چیست؟

بحران در روابط آمریکا و کره شمالی وارد فاز جدیدی 
شــده اســت؛ بدین مفهوم که در برهه فعلی کره شــمالی 
موفق به تست موشک های بالستیکی شــده که قاره پیما 
هســتند و این احتمال جــدی وجود دارد کــه بتواند خاک 
آمریکا را مورد هدف قرار دهد. مســاله دیگر آنکه چند روز 
پیش روزنامه واشنگتن پســت فاش کرد که اواخر جولای 
یعنی حدود دو هفته پیــش، جامعه اطاعاتــی آمریکا به 
این جمع بندی رســیدند که کره شــمالی موفق شــده یک 
 کاهک اتمی  کوچک شــده در حدی که درون موشــک

 قرار بگیرد را بسازد.
البته پیونگ یانگ پیش تر موفق بــه تولید بمب اتم 
شده بود اما این مساله که بتواند این قدرت تکنولوژیک را 
پیدا کند که بتواند این بمب های اتم  را در حدی کوچک کند 
که قابل حمل توسط موشک باشد یک قابلیت جدید است. 
وقتی این دو مســاله را در کنار هم قرار دهیم نتیجه 
آن می شود که کره شمالی این توانایی را دارد خاک آمریکا 
را توسط موشــک اتمی  مورد هدف قرار دهد. این مساله، 
نگرانی هایی را در واشنگتن ایجاد کرده و اگر چنین اتفاقی 

بیفتد، معادلات را عما برهم خواهد زد.
بنابراین بر این اساس است که می گویم معادلات در 

روابط واشنگتن و پیونگ یانگ پیچیده شده است. 
اکنون پرسش اینجاســت که ایالات متحده آمریکا 
چه راهکارهایی را برای خروج از این وضعیت و جلوگیری از 
اقدام احتمالی پیونگ یانگ در حمله اتمی  به جزیره گوآم 

مدنظر دارد. 
حقیقت امر این است که آمریکا هیچ گزینه ایده آلی 
برای برخورد با ایــن موضوع ندارد. به بیــان دیگر یکی از 
گزینه ها، گزینه برخورد نظامی است که احتمال وقوع آن 
خیلی اندک است. زیرا حتی خود کارشناسان نظامی آمریکا 
می گویند اگر جنگی بین آمریکا و کره شمالی صورت بگیرد، 
طی چند ساعت نخست جنگ، بین چند صد هزار نفر تا چند 

میلیون نفر در کره جنوبی و ژاپن کشته خواهند شد و تلفات 
چنین جنگی بسیار بالا خواهد بود. 

در این بین این مســاله که ممکن اســت کره شمالی 
بتواند با موشــک هایش خاک آمریکا را هدف قرار دهد نیز 
مدنظر کارشناســان اســت. بنابراین گزینه برخورد نظامی 
به رغم تاکید آمریکا مبنی بر روی میز بودن آن، اما به هیچ 
وجه گزینه مورد نظر و مطلوب کاخ ســفید نیست. چرا که 
اگر گزینه مطلوبی برای واشنگتن بود تا الان از آن استفاده 
کرده بود. از سوی دیگر ژاپن، کره جنوبی و چین نیز به شدت 
به آمریکا فشــار وارد می آورند که به ســمت این گزینه گام 
برندارد. زیرا عاوه بر آســیب پذیری کره شمالی و آمریکا، 
این سه کشور نیز در صورت وقوع جنگ، آسیب های جدی 

خواهند دید. 
گزینه دیگری که پیش روی بحــران پیونگ یانگ و 
واشنگتن قرار دارد، گزینه دیپلماسی است؛ این گزینه نیز 
مطلوب آمریکا نیست زیرا آنها بعید می دانند که بتوانند مانند 
دفعه پیشین کره شمالی را قانع کنند تا برنامه  هسته ای اش 
را کنار بگذارد. زیرا اولا از یک ســو، طــی مذاکرات قبلی، 
کره شــمالی به آنچه  می خواســت و آمریکا قول داده بود، 
دست نیافت و از ســوی دیگر امروز برنامه اتمی  و موشکی 
کره شــمالی وارد یک فــاز جدید شــده که غربی هــا آن را 
اصطاحــا Game Changer یعنــی آنچــه  بــازی را تغییر 

می دهد، می نامند. 
به همین دلیل اصا منطقی نیست که پیونگ یانگ 
بخواهد ابزار جدیــد بازدارندگی را به راحتــی کنار بگذارد. 
بنابراین در گزینه دیپلماسی نیز آمریکا به آسانی به اهدافی 

که در پی آن است، دست نخواهد یافت. 
از سوی دیگر در پشت صحنه این تحولات، اتفاقاتی 
در حال رخ دادن است که کمتر در رسانه ها به آن پرداخته 
می شــود و بیشــتر به لفاظی ها و تهدیدات دونالد  ترامپ، 
رئیس جمهــور آمریکا اشــاره می شــود. درواقــع چند روز 
پیش خبرگزاری آسوشیتدپرس افشا کرد که چند ماه است 
مذاکراتی در پشــت پــرده میــان آمریکا و کره شــمالی در 
نیویــورک در حال پیگیری اســت. ایــن گفت وگوها میان 
جوزف یون، فرســتاده وزارت امورخارجه آمریــکا در امور 
سیاستگذاری کره شــمالی و پاک ســونگ ایل، دیپلمات 
ارشــد کره شــمالی در ســازمان ملل صورت گرفته است. 
بنابراین همزمان با تشدید لفاظی ها میان رهبر کره شمالی 
و رئیس جمهــور آمریــکا، در پشــت صحنه نیز یــک روند 
دیپلماســی در حال انجام و پیگیری بوده است که در خود 
آمریکا به آن کانال نیویورک می گویند. چرا که مذاکرات در 
شهر محل استقرار سازمان ملل در نیویورک انجام می شود. 
البته ایــن مذاکرات چند ماهه، تاکنون بــه هیچ نتیجه ای 

نا ئل نشده است.
با در نظر گرفتن این سه گزینه یعنی جنگ، دیپلماسی 
و مذاکرات پشت پرده می توان گفت که واشنگتن در این 
بازی، گزینه مطلوب و ایده  آل ندارد و بازی خیلی سخت تر 

از گذشته شده است. 
در نتیجه به نظر می رسد محتمل ترین گزینه  آن باشد 
که این بحران به شــکل کنترل شــده ای تداوم یابد. یعنی 
در عین حال که بحران ادامه دارد امــا از طریق مذاکرات 
و کانال نیویورک، دو طرف تــاش خواهند کرد که بحران 
از حد و حدود فعلی خارج نشــود زیرا ممکن اســت در این 
صورت به جنگ ختم شــود. بنابرایــن محتمل ترین گزینه 
برای چشم انداز بحران کره شــمالی و آمریکا، یک بحران 

ادامه دار اما کنترل شده است.

 از سوی دیگر در خصوص بحران کره شمالی باید به 
رویکرد شخص  ترامپ نیز توجه داشت؛ زیرا دونالد  ترامپ، 
رئیس جمهوری اســت که در شــروع کارش با چالش های 
متعددی روبه رو شــده اســت.  ترامپ در خصوص مسائل 
داخلی دو وعده عمده مبنی بر لغو سیســتم »اوباما کر« و 
اصاح قانون مالیاتــی را داده بود که در مــورد گزینه اول 
ناکام بــود و درباره گزینه دوم نیز هیچ پیشــرفتی نداشــته 
است. تنها موضوعی که  ترامپ در آن تا حدودی موفقیت 
داشته افزایش فرصت های شغلی در آمریکا و کاهش نرخ 
بیکاری است. این موضوعات باعث شده که میزان تایید و 
رضایت مردم از  ترامپ کاهش پیدا کند. در ایالات متحده 
آمریکا به طور مرتب نظرســنجی هایی برای تعیین رضایت 
مردم از عملکــرد رئیس جمهور صــورت می گیرد که طی 
هفته های اخیر، میــزان رضایت مردم آمریــکا از عملکرد  
ترامپ کمتر از 40 درصد بوده اســت. ایــن میزان رضایت 
برای رئیس جمهوری که در سال اول ریاست جمهوری اش 
به سر می برد خیلی  پایین است. زیرا اغلب روسای جمهور در 
سال اول حضورشان در کاخ سفید، بالای 50 درصد رضایت 

مردم را کسب کرده اند.
این موضوع باعث شده است که برخی از بحران های 
خارجی در عین حالی که برای آمریکا مضر اســت اما برای 
شخص  ترامپ اتفاقا خوب و مثبت باشــد. زیرا اولا باعث 
می شــود که افکار عمومی داخل آمریــکا از ناکامی های  
ترامپ در عرصه داخلی به ســمت مسائل خارجی منحرف 
شود و ثانیا  ترامپ برخاف مسائل داخلی که دستاوردی در 
تحقق شعارهای انتخاباتی اش نداشته اما در مسائل خارجی 
می تواند ژست های محکمی  به خود بگیرد با این مضمون 
که برخاف باراک اوباما کــه رئیس جمهور ضعیفی بود او 
آمریکا را مجددا قدرتمند کرده است. البته این قدرتمندتر 
کردن آمریــکا فقط در حد حرف اســت و او راه حل جدی و 
عملی برای این مساله ندارد ولی  این موضع سفت و سخت 
و تهاجمی  دونالد  ترامپ  میان حامیــان او و حامیان حزب 
جمهوریخواه خریدار دارد. در عین حال باید توجه داشت 
که این رویکرد دولت آمریکا برای ایران ضرورتا خوب نیست 
زیرا ممکن است در آینده و چنانچه شکست های  ترامپ در 
داخل ادامه داشته باشد، کاخ ســفید به سمت ایجاد یک 

بحران ساختگی در خصوص ایران حرکت کند.    
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 دکتــر بشــری! در ابتــدا کمــی راجع به پیشــینه 
اختلافات میان کره شــمالی و آمریکا و دلایل روی 
آوردن پیونگ یانگ به ســاخت ســلاح هسته ای 

توضیح دهید .
 پیشینه اختافات میان واشــنگتن و پیونگ یانگ 
خیلی طولانی است و به مسائلی که در شبه جزیره کره اتفاق 
می افتد، بازمی گردد. از آنجایی که کره شــمالی احســاس 
می کند بعد از فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی با تهدیداتی 
روبه رو بوده و ممکن است به سرنوشت دیگر کشورهای بلوک 
شرق مواجه شده و رژیمش ساقط شود، گزینه روی آوردن به 
سمت ساح هســته ای و ایجاد نوعی بازدارندگی را انتخاب 

کرده است. 
در این بین وقتی کشوری ساح هسته ای می سازد باید 
وسیله حمل کننده آن را نیز داشته باشد؛ شاید  بین سه وسیله 
حمل کننده بمب شامل هواپیمای بمب افکن، زیردریایی و 
موشک، آسان ترین وسیله، موشک باشد زیرا کم هزینه تر و 
قابل دسترس تر است. بنابراین کره شمالی نیز به این سمت 
حرکت کرد.  کره شــمالی آزمایش های زیادی در سال های 
اخیر انجام داده است؛ قسمتی از این موضوع بر می گردد به 

نوع برخوردی که با کره شمالی انجام می شود. 
از یک طرف تحریم های سنگین علیه کره اعمال شده 
و این کشور با مشکات اقتصادی زیادی دست و پنجه نرم 
می کند و از سوی دیگر قحطی و گرسنگی هر از گاهی باعث 
تلفات مردم این کشور می شــود؛ بخش قابل توجهی از این 
مشــکات به دلیل تحریم هایی اســت که علیه کره شمالی 
اتخاذ شده است. قاعدتا این تحریم ها به بهانه آزمایش ها و 
فعالیت های موشکی و هسته ای است؛ همچنین کره ای ها 
بارها عنــوان کرده اند بــه ابر قدرتــی مانند آمریــکا اعتماد 
 ندارند و کشــورهای همســایه خود  غیر از چین را نیز دشمن 

خود می دانند. 
از ایــن رو این موضــوع را عنــوان می کنند کــه برای 
بازدارندگــی نیــاز به ســاح هســته ای و حمل کننــده این 
 ساح که موشک بالســتیک اســت، دارند و فعالیت خود را  

این گونه توجیه می کنند.
چرا امروز شــاهد تشــدید لفاظی هــا و تهدیدات 
کره شــمالی در قبال برخــی کشــورهای منطقه و 

آمریکا هستیم؟
 از آنجایی که در اثر تحریم های وضع شده اقتصاد 
کره شمالی به شدت تحت تاثیر قرار گرفته است، اکنون این 
کشور تصمیم گرفته دست به تهدیدات عملی بزند. یعنی اگر 
پیش تر این کشور فقط آزمایش موشــکی انجام می داد اما 
امروز تهدید کرده که موشــک هایی به سمت پایگاه هوایی 
آمریکا در گوآم پرتاب خواهد کــرد. قاعدتا چنین تصمیمی 
 و تهدید کردن یــک ابرقــدرت جهانی با دارا بــودن تمامی 

 امکانات، خیلی منطقی به نظر نمی رسد.

امکان دارد که پیونگ یانگ تهدیداتش را عملی کند 
 یا در حد لفاظی باقی خواهد ماند؟

 توجه داشته باشید که اگر این تهدید از حالت بالقوه 

کره شمالی می خواهد آمریکا را
پای میز مذاکره بکشاند

گفت وگوی مثلث با کارشناس مسائل شبه جزیره کره

به حالت بالفعل دربیاید و پایگاه هوایی آمریکا در جزیره گوآم 
مورد اصابــت قرار بگیرد، واشــنگتن این حمله را  بی پاســخ 
نخواهد گذاشــت و نتیجه چنین رودررویی برای شبه جزیره 
کره اســفبار خواهد بود. یعنی این تقابل می تواند به شــدت 
کره شمالی، جنوبی، چین و ژاپن را درگیر کند. بنابراین باتوجه 
به این شرایط به نظر می رســد که این تهدید از حالت تهدید 
کامی  خارج نشود و جنبه عملی به خود نگیرد. اگر کره شمالی 
به پایگاه هوایی آمریکا در گوآم حمله کند، دست به خودکشی 
زده است و به نظر من، پیونگ یانگ تا بدین حد به استیصال 
نرسیده که بخواهد دست به خودکشــی بزند. زیرا این اقدام 
کره شــمالی، ضربه ای به آمریــکا وارد نخواهد کــرد، بلکه 
منجر به نابودی خود پیونگ یانگ خواهد شــد. بعد از اینکه 
تهدیدات عملی شود چه هدف زده شــود چه نشود، آمریکا 
اقدام تافی جویانه ای را انجام خواهد داد. اگر واشــنگتن 
بخواهد اقدام تافی جویانه انجام دهد ممکن اســت تعداد 
زیادی موشک کروز به تاسیســات حیاتی کره پرتاب کند که 

این موشک ها می تواند ضربات مهمی  را به آنها وارد کند.

حل و فصل تنش کنونی به واسطه گزینه دیپلماتیک 
و مذاکره را چقدر محتمل می دانید؟

 از آنجایی کــه تاش هایی توســط مجامع جهانی 
مانند سازمان ملل متحد یا چین، روسیه و کشورهای اروپایی 
صورت گرفته اســت تا آتش این تنــش را کاهش دهند و دو 
طرف را متقاعد کنند کــه با یکدیگر به مذاکره بنشــینند، در 
شــرایط کنونی گزینه مذاکــره میان کره شــمالی و آمریکا با 

وساطت مجامع جهانی محتمل تر از دیگر گزینه ها است. 

چرا تنش ها در کره شــمالی با راه حــل دیپلماتیک 
تاکنون راه به جایی نبرده است؟

 طی این ســال ها، همواره کش و قوس هایی میان 
کره شمالی و کشورهای همســایه اش و قدرت های جهانی 
وجود داشته و آنها تاش های بسیاری کردند تا پیونگ یانگ 
دست از فعالیت های هسته ای و تسلیحاتی اش بردارد و در 
عوض کمک هــای مالی و اقتصادی بــه آن ارائه دهند تا به 
وضعیت خود ســامان دهد. اما هیچ گاه دو طرف نتوانستند 
به تعهدات خود عمــل کنند؛ نه کره شــمالی از مواضع خود 
عقب نشینی کرد و نه دیگر کشورهایی که به کره شمالی وعده 
کمک داده بودند، تمــام و کمال به وعده های شــان عمل 
کردند. بنابرایــن اختافات میان کره شــمالی و قدرت های 
منطقه ای و جهانی همچنان باقی مانده است و مذاکرات راه 

به جایی نبرده است.

آیا ممکن اســت شــخصیت ماجراجــو و  بی ثبات 
رهبران کره شــمالی و آمریکا، این دو کشــور را به 

سمت جنگ و گزینه نظامی سوق دهد؟
 باید توجه داشت که در آمریکا کنترل همه مسائل در 
اختیار رئیس جمهور نیست. یعنی اگر دونالد ترامپ بخواهد 
دست به اقدام نظامی شدید علیه کره شمالی بزند باید مجوز 
کنگره را داشته باشد. در کره شــمالی نیز در ظاهر امر، رهبر 
این کشور حرف آخر را می زند؛ اما نباید فراموش کنیم که یک 
نوع عقانیت در هیات حاکمه کره شمالی وجود دارد که اجازه 
ندهد چنین تهدیدی، عملیاتی شود زیرا در غیر این صورت با 

یک وضعیت غیرقابل بازگشت مواجه خواهد شد.

در نهایــت محتمل ترین گزینــه را در قبال بحران 
فعلی میان واشنگتن و پیونگ یانگ چه می دانید؟

 به نظر می رســد که رهبر کره شــمالی با تهدیداتش 
می خواهد قدرت های جهانی را پای میز مذاکره بنشــاند و با 
مطرح کردن شلیک موشــک به پایگاه آمریکا در گوآم، در 
واقع می خواهد به نوعی با دست پر در مذاکرات حاضر شود 

تا بتواند منافع بیشتری کسب کند.   

بشــــری،  اســــماعیل 
کارشناس مسائل شبه جزیره 
کره در گفت وگویی با هفته نامه 
مثلــث بــه بررســی تشــدید 
لفاظی ها و تنش ها میان آمریکا 
و کره شــمالی مبنی بر تهدید 

پیونگ یانــگ درخصوص حملــه به پایــگاه آمریکا در 
جزیره گوآم پرداخــت و گفت اگر کره شــمالی به این 
پایگاه هوایی آمریکا حمله کند، دست به خودکشی زده 
است. این کارشناس معتقد است که رهبر کره شمالی 
با تهدیداتش می خواهد قدرت های جهانی را پای میز 
مذاکره بنشاند و با مطرح کردن شلیک موشک به پایگاه 
آمریکا در گــوآم در واقع می خواهد به نوعی با دســت 
پر در مذاکرات حاضر شــود تا بتواند منافع بیشــتری 

کسب کند.
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از زمان مطرح شــدن مســاله هســته ای کره شمالی 
در دهــه 1990، این موضوع همــواره برای چیــن و دیگر 
قدرت های منطقــه ای و فرامنطقــه ای از جملــه آمریکا از 
اهمیت خاصی برخوردار بوده و ســیکلی از تنش و آرامش را 
در محیط امنیتی شرق و شمال شرق آسیا ایجاد کرده است. 
به نظر می رسد که این سیکل، امروزه و به خصوص با انجام 
آخرین تست موشکی کره شمالی، بیش از هر زمان دیگری به 
چرخه تنش و بحران نزدیک تر شده است. پس از مرگ کیم 
ایل سونگ در سال 1994 بسیاری در غرب بر این باور بودند 
که کره شمالی را باید پایا ن یافته تلقی کرد. به عنوان شاهدی 
بر این مدعا می توان به پیش بینی سازمان سیای آمریکا در 
سال 1996 اشاره داشت که بیان داشــته: »کره شمالی در 
دو یا سه ســال آینده فرو خواهد پاشــید.« از زمان بیان این 
پیش بینی تا کنون تقریبا دو دهه می گذرد و کره شمالی نه تنها 
همچنان به بقای خود ادامه می دهد بلکه این کشور در سال 
2005 خود را یک قدرت هسته ای اعام کرد. در سال 2006 
اولین آزمایش هسته ای خود را انجام داد؛ در سال 2009 و 
با روی کار آمدن بــاراک اوباما در آمریــکا، دومین آزمایش 
هسته ای و در سال 2013 نیز سومین آزمایش هسته ای خود 
را انجام داد. انجام آزمایش جدید این کشور در قالب انفجار 
بمب هیدروژنی در ســال 2016 و نهایتــا پنجمین آزمایش 
اتمی این کشور در همین ســال، پیچیدگی های امنیتی در 
شرق و شمال شرق آسیا را افزایش داده و تست های جدید 
موشکی ســال 2017 که بالغ بر 20 تســت موشکی است، 
بیش از پیش این محیط امنیتی را به مرز شکنندگی نزدیک 
کرده است. برخاف انتظارات و تصورات جامعه بین الملل 
مبنی بر اینکه مرگ کیم جونگ ایل و روی کار آمدن فرزندش 
که تحصیل کرده غرب اســت، می تواند کره شــمالی را به 
سمت اصاحات و آزادی بیشتر ســوق دهد، کره شمالی به 
رهبری کیم جونــگ اون رفتارهای متعارضــی را ارائه داد و 
روی کار آمدن وی نه تنها به تخفیــف تنش های منطقه ای 

منجر نشد بلکه حجم و دامنه این تنش ها را نیز گسترش داد.
واقعیت آن اســت کــه پرونــده کره شــمالی یکی از 
مهم ترین پرونده هایی اســت که از ابتــدای روی کار آمدن 
دونالد  ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا، بیشترین انرژی 
را از سیاست خارجی این کشور گرفته است. شاید به جرات 
بتوان یکی از مناطقی را که استراتژی آمریکا تاش دارد تا 
چارچوب مشخصی یابد، منطقه شــرق و شمال شرق آسیا 
دانســت و آنچه که تاکنون از رفتارهای این کشور بر می آید 
آن اســت که »احیای الگوی بازدارندگی بومی« برای فریز 
کردن قدرت کره شــمالی، مهم ترین نقطه کلیدی سیاست 
این کشــور بوده اســت. آمریکایی ها تا کنون تنها دو بار از 
واژه و اصطاح حمایت صد در صدی استفاده کرده اند و آن 
دو بار هم نسبت به کره جنوبی و ژاپن بوده است. همانگونه 
که مشخص است این کشور اقدام به استقرار سامانه تاد در 
کره جنوبی کرد و همچنین ناوگان دریایــی خود را به جزیره 
کره فرســتاد تا بتواند تصویر آمریکای غیر قابل پیش بینی را 
که از زمــان روی کار آمدن ترامپ بســیار نضج گرفت را هم 
برای چین و هم برای کره شمالی تئوریزه نماید. در این بین 
توسل کره شمالی به انجام تست های موشکی بیشتر نشان 
از عدم موفقیت این تاش آمریکا بود. حال سئوال اساسی 
این است که با افزایش سطح تهدید کره شــمالی آیا تداوم 
»الگوی بازدارندگی بومی« برای مهار کره شمالی پاسخگو 

است یا خیر؟
این مساله را می توان در چند سطح مطرح کرد؛ اولین 
ســطحی که می توان برای این مهم قا ئل شد آن است که 
تعریفی که بوروکراســی ملی کره شــمالی بــرای موفقیت و 
قدرت یابی برای خود تعریف کرده و تقریبا ســه دهه اســت 
برای آن هزینــه کرده در حال رســیدن به موفقیت اســت. 
طبیعتا اگر این پروژه بتواند این مسیر موفقیت را تکمیل کند 
برای اولین بار پس از جنگ سرد است که ریز بازیگری مانند 
کره شمالی توانسته است مســیر متفاوتی از دیگر بازیگران 
برای قدرت یابی )مخالف با الگوهای نظم مستقر( و جایابی 
منطقه ای برای خود برگزیند. در این ســطح و ســناریو، هم 
آمریکا و هم متحدان منطقه ای این کشــور بایــد زندگی با 

کره شمالی هسته ای را بیاموزند.
ســطح یا ســناریوی دوم را می تــوان به پایــان صبر 
استراتژیک آمریکا و توسل به اقدام نظامی علیه کره شمالی 

مربوط دانســت. اگرچــه باید گفــت که یک ســطح بندی 
خاصی از تهدیدات در میان تصمیم سازان آمریکایی وجود 
دارد و کره شــمالی هم در اولویت های ســوم یا چهارم این 
تهدیدات قرار دارد، لیکن به نظر نمی رســد حداقل تا آینده 
قابل پیش بینــی آمریکایی ها تمایلی به مهار کره شــمالی از 
طریق حمله نظامی داشته باشند. ســطح یا سناریوی سوم 
را می تــوان بــه افزایش  تــرس هستی شــناختی بازیگران 
منطقه ای به خصوص کــره جنوبی، ژاپن، اســترالیا و گوآم 
از آزمایش های موشکی کره شــمالی و هسته ای شدن این 
کشــور مربوط دانســت. هر چند ممکن اســت چنین  ترس 
هستی  شناختی، بازیگران را وادار نماید که کنشی انتحاری 
انجام دهند لیکن این نکتــه را باید مورد توجه قــرار داد که 
هیچ کدام از این کشــورها بازیگرانی نیستند که بخواهند به 
عقب برگردند. اساســا مدل اقتصاد و توســعه این کشورها 
توسل به سیاست های ریسکی را به حداقل ممکن کاهش 
می دهد و طبیعتا این مساله در مشورت این کشورها با آمریکا 
و انتخاب استراتژی برخورد با کره شمالی موثر است. از این 
رو می توان گفت که انتخاب منطقــه ای این بازیگران هم 
نسبتی با جنگ ندارد.سطح و سناریوی نهایی که می توان در 
این زمینه بیان داشت، متغیر چین است. هر چند رویکردهای 
متفاوتی در میان سنت گرایان، استراتژیست ها و همچنین 
کسانی که به دنبال رهاسازی کره شــمالی هستند در جامعه 
تحلیلی چین وجود دارد، لیکن حفظ کره شــمالی به عنوان 
یک ســرمایه اســتراتژیک هنوز برای چینی ها یک اولویت 
مهم اســت. حتی اگر این مفروض را هم بپذیریم که چین، 
کره شمالی را در معامله با آمریکا رها خواهد کرد، بوروکراسی 
ملی چین هنوز به ارزیابی دقیقی از مابه ازاهای این مساله و 
همچنین اینکه آیا امکان محقق شدن این مابه ازاها وجود 
دارد یا خیر، نرسیده است. بنابراین حفظ کره شمالی به عنوان 
یک سرمایه استراتژیک، سرمایه ای که حتی باتوجه به برخی 
نافرمانی ها نهایتا در بازی و میدان تــوازن قوای چین بازی 
خواهد کرد و موضع خواهد گرفت، اولویت اورژانسی پکن 
اســت. از طرف دیگر و همان گونه که برژینسکی هم بیان 
داشته است اولویت اول آمریکا برای حل بحران کره شمالی 
همکاری با چین است. حتی اگر این مساله را هم نپذیریم، 
عبور از چین و اتخاذ سیاســت یکجانبه توسط آمریکا زمان 

زیادی را خواهد گرفت.   

آیا تداوم الگوی بازدارندگی بومی  برای مهار کره شمالی پاسخگو است؟

پایان صبر استراتژیک

       محمد زارع 
پژوهشگر مرکز تحقیقات استراتژیک 
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پاسخ به واشنگتن

چنانچه انتظار می رفت، سرانجام طرح مجلس شورای اسلامی برای مقابله با اقدامات سلبی کنگره 
آمریکا و کاخ سفید علیه کشورمان، به صحن علنی بهارستان رفت و مورد حمایت اکثریت قریب به اتفاق 
نمایندگان کشورمان قرار گرفت. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی روز یکشنبه هفته 
گذشته، کلیات و جزئیات طرح یک فوریتی مقابله با اقدامات ماجراجویانه و تروریستی آمریکا را مورد بحث و 

بررسی قرار داده و به تصویب رساندند. کلیات این طرح در 9 بخش و 27 ماده تنظیم شده است. سیاست خارجی

شوک به واشنگتن

تیتر   یک

تهران به نقض های مکرر برجام واکنش عملی نشان داد



ماجرای ترامپ و روح برجام
خیز کاخ سفید برای خروج از توافق 
هسته ای

ژست فریبنده دموکرا ت ها
چه کسانی مدافع برجام در آمریکا 

شده اند؟

طرح مجلس تقابلی با برجام ندارد 
 حشمت الله فلاحت پیشه در 

گفت وگو با مثلث

 طی روزهای اخیر، شاهد تشدید تقابل ایالات متحده 
آمریکا و جمهوری اســامی ایران بر سر توافق هسته ای 
هستیم.  ترامپ  مانند اوباما همچنان به بدعهدی های خود 
علیه برجام ادامه می دهد و اخیرا نیز مدعی شده است که 
ایران به هیچ عنوان نســبت به »روح برجام« پایبند نبوده 
اســت. برخی منابع خبری نیز از احتمال خــروج  ترامپ از 
برجام در کمتر از سه ماه آینده خبر داده اند. برکناری رکس 
تیلرسون، وزیر امور خارجه آمریکا از کمیته بررسی برجام 
این احتمال را تقویت کرده اســت. در مقابل، اقدام اخیر 
مجلس شورای اســامی ایران در تصویب طرح مقابله با 
اقدامات تروریســتی آمریکا در منطقه، به مثابه پاســخی 
قاطعانه در مقابل اقدام اخیر کنگره آمریکا و کاخ سفید علیه 
کشورمان و وضع تحریم های غیر هسته ای و ضد برجامی 

 از سوی آنها، مورد توجه افکار عمومی قرار گرفته است.

   ترامپ در گزارش ماه اکتبر چه خواهد گفت؟
اظهارات اخیر دونالد  ترامپ در تقابل دوباره با توافق 
هســته ای، احتمال خروج ایالات متحــده آمریکا از این 
توافق را تقویت کرده اســت. بر این اساس، ممکن است 
دولت  ترامپ در اقدامی  یکجانبه و بــدون در نظر گرفتن 
اراده دیگــر اعضــای 1+5، از برجام خارج شــود. در این 
صورت، عمر کوتاه توافق هسته ای به پایان خواهد رسید. 
در این خصوص شبکه  24 به نقل از منابع آگاه در کاخ سفید 
مدعی شد که  ترامپ در گزارش ماه اکتبر از توافق هسته ای 
خارج خواهد شــد. بنابر گــزارش رســانه های آمریکایی،  
ترامپ در گزارش ســه ماه قبل نیز با اصــرار وزرای خارجه 
و دفاع این کشور قانع شــده که تایید کند ایران به توافق 

هسته ای پایبند بوده است.
 ترامپ که در دوران رقابت های انتخاباتی خود برجام 
را به عنوان بدترین توافق تاریخ آمریکا دانسته و قول داده 
بود آن را پاره می کند، اخیرا نیز گفته است که برجام فراتر از 
تعهدات هسته ای، یک »روح« داشته که ایران آن را نقض 
می کند! بر اساس گزارش رویترز، وی که بامداد جمعه در 
یک باشــگاه خصوصی گلف در نیوجرســی با خبرنگاران 
سخن می گفت، ابتدا از عدم پایبندی ایران به برجام سخن 
گفت ولی سریعا گفته خود را بر اساس ادبیات دولتمردانش 
تصحیح کرد و گفت که منظورش »روح برجام« بوده است! 
رئیس جمهور آمریکا در این خصوص گفت: »فکر می کنم 
که این توافق وحشتناکی است. آنها به این توافق پایبند 

نیستند و مطمئنا به روح آن هم پایبندی ندارند.«

  از سکوت اروپا تا تأسف روس ها
این اظهــارات  ترامپ در حالی صــورت می گیرد که 
ایالات متحده آمریکا هم در دوران ریاست جمهوری اوباما 
و هــم در دوران ریاســت جمهوری  ترامــپ، چندین بار به 
صورت رسمی و عینی توافق هســته ای را نقض کرده و با 
وضع تحریم های جدید علیه ایــران، بر خاف مفاد 26 تا 
29 برجام گام برداشــته اســت. در این خصوص، رویکرد 
کشورهای اروپایی نیز نسبتا منفعانه بوده است. تا کنون، 
کشورهای اروپایی نه تنها در مهار سرکشی های پسابرجامی 
 آمریــکا ناموفق بوده اند، بلکــه در مواردی نیــز اقدامات 
خاف برجام آمریکا را مغایر با توافق هسته ای ندانسته اند!
اگرچه فدریــکا موگرینی، مســئول کمیته بررســی 
برجام و مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در سفر اخیر 

به کشــورمان، بار دیگر حمایت خود از توافق هســته ای 
را اعــام کرده اســت، امــا به صــورت صریــح در مقابل 
کارشــکنی های اخیــر ایالات متحــده و مخصوصا وضع 
تحریم های جدید علیه کشورمان سخنی به میان نیاورده 

است. 
از سوی دیگر، سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه 
اعام کرد مایه تأســف اســت که دولت آمریکا به ریاست 
»دونالد  ترامپ« درباره توافق هسته ای ایران، شک ایجاد 
می کند. به نوشــته خبرگزاری »اینترفکــس« لاوروف از 
اینکه دولت  ترامپ درباره چنین توافق موفقی حول برنامه 

هسته ای ایران تشکیک می کند، ابراز تاسف کرد.

  تصویب کلیات و جزئیات طرح مقابله 
با اقدامات آمریکا در منطقه 

چنانچــه انتظار می رفت، ســرانجام طــرح مجلس 
شورای اسامی برای مقابله با اقدامات سلبی کنگره آمریکا 
و کاخ سفید علیه کشورمان، به صحن علنی بهارستان رفت 
و مورد حمایت اکثریت قریب به اتفاق نمایندگان کشورمان 

قرار گرفت. 
نمایندگان مجلس شــورای اســامی در نشســت 
علنی روز یکشــنبه هفته گذشــته، کلیات و جزئیات طرح 
یک فوریتی مقابله با اقدامات ماجراجویانه و تروریســتی 
آمریکا را مــورد بحث و بررســی قــرار داده و بــه تصویب 
رســاندند. کلیات این طرح در 9 بخــش و 27 ماده تنظیم 
شده است. وکای ملت کلیات طرح مذکور را با 240 رای 
موافق  و یک رای ممتنــع از 247 نماینده حاضر در صحن 
علنی، به تصویب رســاندند. عنوان این طــرح، مقابله با 
اقدامات ماجراجویانه و تروریستی آمریکا در منطقه است. 
پس از تصویب کلیات طرح مقابله با اقدامات تروریستی و 
ماجراجویانه آمریکا در منطقه با 228 رای موافق، یک رای 
مخالف و دو رای ممتنع از مجموع 242 نماینده حاضر در 

جلسه جز ئیات آن را تصویب کردند.
در بخش اول یا همان کلیات طرح آمده است که با 
عنایت به اینکه رفتارهای دولت آمریــکا همچنان امنیت 
منطقه را به مخاطــره انداخته و از طــرف دیگر این دولت 
همچنان به سیاست های خصمانه علیه جمهوری اسامی 
ایران، ادامه می دهد و با تــداوم اقدامات ماجراجویانه در 
منطقه، تفرقه افکنی، شعله ور کردن فرقه گرایی و حمایت 
از تروریســم و افراطی  گرایی خشــن در صدد به مخاطره 
انداختن صلح و ثبات منطقه و دشمنی با منافع بر حق دولت 

و اتباع جمهوری اسامی ایران است. ..
همچنین مطابق ماده ســوم این طرح، وزارت امور 
خارجه،  وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح، وزارت 
اطاعات، سپاه پاسداران انقاب اسامی، نیروی قدس 
سپاه پاسداران انقاب اسامی، ارتش جمهوری اسامی 
با رعایت سلســله مراتب نیروهای مســلح و با هماهنگی 
شــورای عالی امنیت ملی موظف است ظرف مدت شش 
ماه پس از تصویب این قانون نسبت به تهیه و ارائه برنامه 
راهبرد جامع مقابله با تهدیدات آمریکا و فعالیت های ایذایی 
این کشور علیه جمهوری اســامی ایران، سیاست های 
ســلطه جویانه، تروریســتی و تفرقه افکنانــه مداخــات 
امنیتــی و نظامی غیرقانونی در منطقــه، حمایت نظامی و 
اطاعاتی آمریکا از تروریسم و افراط گرایی و سیاست های 
سلطه طلبانه دولت آمریکا در سطح منطقه و جهانی، اقدام 

و سالانه نسبت به پیشبرد این راهبردها به مجلس شورای 
اسامی گزارش ارائه نماید.

  مجازات آمریکا به دلیل حمایت از تروریسم 
همچنیــن در بخش چهــارم این طرح آمده اســت، 
نظر به حمایت پنهان و آشــکار دولت آمریــکا و نیروهای 
نظامی و اطاعاتی آن کشــور از گروه های تروریســتی و 
اعتراف مکرر برخی از مقامات آمریکایــی )از جمله وزیر 
امور خارجه ســابق آمریکا( به ایجاد گروه های تروریستی 
و حمایت همه جانبه از آنها از جمله ایجاد گروه تروریستی 
داعش،  از نظر جمهوری اسامی ایران مجموعه نیروهای 
نظامی و اطاعاتی آمریکا حامیان گروه های تروریستی در 
منطقه شناخته می شوند،  بنابراین اشخاص ذیل مشمول 
مجازات هــای منــدرج در بخش ششــم این قانــون قرار 

می گیرند:
1 – ســازمان های نظامــی و اطاعاتــی آمریــکا و 
فرماندهان و مقامات ارشد که در تامین مالی، اطاعاتی، 
نظامی،  تسلیحاتی،  پشــتیبانی و آموزشــی از گروه های 
تروریســتی و افراطی در منطقه از جملــه داعش و جبهه 

النصره نقش موثر داشته اند.
2 – اشخاص آمریکایی که در فعالیت های نیروهای 
نظامی و اطاعاتی آمریکا مذکور در بند 1 این ماده مشارکت 

موثر دارند.
3 – اشخاص آمریکایی که در ســازماندهی،  تامین 
مالی،  راهبری یا ارتکاب اقدامات تروریســتی علیه منافع 
دولت یا اتباع جمهوری اسامی ایران مشارکت موثر دارند.
4 – اشــخاص آمریکایی که از گروهک تروریســتی 
منافقین یا ســایر گروه های افراطی و تروریستی از جمله 
داعش و جبهه النصره به طور مســتقیم یا غیر مستقیم،  از 
جمله از طریق ارائه هرگونه کمک های مالی، سیاســی، 
تبلیغاتی،  فرهنگــی،  تســلیحاتی و اطاعاتــی حمایت 

می کنند.
5 - اشــخاص آمریکایی کــه از تروریســم دولتی از 
قبیل آنچه توســط رژیم صهیونیســتی علیه مردم منطقه 
به خصوص فلسطین و لبنان انجام می شود، حمایت کرده 

و نقش موثری در آن داشته اند.
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 سرگئی لاوروف، وزیر خارجه 
روسیه اعلام کرد مایه تأسف 
است که دولت آمریکا به ریاست 
»دونالد  ترامپ« درباره توافق 
هسته ای ایران، شک ایجاد 
می کند
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  مقابله با تحریم های اقتصادی آمریکا 
یکی از بخش های مهــم این طــرح، بخش هفتم 
)مقابله بــا تحریم های اقتصادی آمریکا( اســت. در این 
خصوص آمده است که دولت موظف است همکاری های 
اقتصادی خود را با کشورهای جهان با اولویت همسایگان 
و کشــورهای دوســت در ابعاد مختلف گســترش داده و 
همچنین همکاری اقتصادی خود را با کشــورهایی که با 
تحریم های غیرعادلانه از ســوی آمریکا مواجه هســتند 

افزایش دهد.
همچنین در ماده 18 این طرح آمده است که به منظور 
تامین و حراست از منافع اقتصادی کشور در برابر تحرکات 
و تحریم های خصمانه آمریــکا، وزارت امور اقتصادی و 
دارایی موظف اســت ظرف مدت حداکثر سه ماه از تاریخ 
تصویب این قانون، برنامه جامع مقابلــه با تحریم آمریکا 
علیه جمهوری اســامی ایران ، راهکارهای پیشــگیری 
و کاهش آثار ناشــی از آن را با محوریت عملیاتی ســازی 
هر چه دقیق تر و موثرتر سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
به کمیســیون های امنیت ملی و سیاســت خارجی و امور 
اقتصادی مجلس شــورای اســامی ارائه نماید و پس از 
آن هر شش ماه یک بار اقدامات خود را به کمیسیون های 

مزبور گزارش نماید.
همچنین وزارتخانه های امــور اقتصادی و دارایی و 
امور خارجه مشترکا موظفند تمهیدات اقتصادی، سیاسی 
و حقوقی و بین المللــی لازم برای حمایت از اشــخاص و 
شرکت های ایرانی که به تبع و بهانه فعالیت های اقتصادی 
خود مــورد تحریم آمریکا قــرار گرفته اند، اتخــاذ کرده و 
اقدامات لازم را انجام دهند و نتیجه را به کمیســیون های 
اقتصادی، امنیــت ملی و سیاســت خارجــی و قضایی و 

حقوقی گزارش نمایند.
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی نیز موظف اســت 
با هماهنگــی وزارت امــور خارجــه، عملکرد کشــورها و 
شــرکت های خارجــی را از حیــث تبعیــت  از تحریم های 
یکجانبه غیرقانونی آمریکا علیه جمهوری اسامی ایران 
را رصد کــرده و در تنظیــم برنامه ها و تعامــات تجاری و 
اقتصادی جمهوری اسامی ایران به شرکت هایی اولویت 

دهند که این گونه تحریم ها را تبعیت نمی کنند.
حمایت از تابع ایران و مقابله با اقدامات حقوق بشری 
ایالات متحده آمریکا از موارد دیگری است که در این طرح 

مورد توجه قرار گرفته است. 

  حمایت وزارت امور خارجه
 از طرح مجلس شورای اسلامی

طرح تصویب شــده در مجلس شــورای اسامی با 
عنوان طرح مقابله با اقدامات آمریکا در منطقه، با حمایت 

وزارت امور خارجه کشورمان مواجه شده است. سیدعباس 
عراقچی، معاون حقوقــی وزارت امور خارجــه با حمایت 
از طرح مجلس مبنی بر مقابله بــا اقدامات ماجراجویانه و 
تروریستی آمریکا در منطقه، اظهار داشت: »به اعتقاد ما 
این طرح پاسخی مناســب و خردمندانه به خصومت ها و 

دشمنی های آمریکاست.«
عراقچــی در ایــن خصــوص تاکیــد کرده اســت: 
»جهت گیری های این طرح در راســتای دشــمنی های 
آمریکاست و این طرح بخشی از اقداماتی است که هیات 
نظارت بر برجــام پیش بینی کــرده و در مقابله بــا اقدامی 
 است که کنگره  آمریکا انجام داده است. به اعتقاد ما این 
طرح از طرح کنگره  آمریکا قوی تر اســت، چرا که نه تنها 
اتباع این کشــور، بلکه دولت آمریکا را نیز در بر می گیرد، 
از طرفی جنبه حمایتی از نیروهای مســلح کشــور و دیگر 
وزارتخانه هایــی که درگیر ایــن موضوع هســتند را دارد. 
همچنین از اتباع ما که مورد تحریم واقع شده اند، حمایت 
می کند. این طرح با احتیاط و هوشمندانه تدوین شده که 

اجازه نقض برجام را نمی دهد.«
وی ادامــه داد: »ابزارهــای مقابلــه ما بــا اقدامات 
آمریکا طیف وســیعی از این اقدامات را شــامل می شود. 
ما قانــون الــزام دولت بــه اقدام متناســب کــه مجلس 
در زمــان تایید برجــام تصویب کــرد را هم داریــم که در 
صورتی کــه آمریکا برجــام را نقــض کند و ایــران به این 
نتیجه برســد که نقــض فاحش برجــام صــورت گرفته، 
می تواند از این قانــون نیز برای راه انــدازی مجدد برنامه 
 هســته ای طبق برنامــه زمان بندی که پیش بینی شــده،

 استفاده کند.«

  هشدار رئیس دولت دوازدهم به کاخ سفید 
سرانجام در جلسه بررســی کابینه پیشنهادی رئیس 
دولت دوازدهــم، آقــای روحانــی مواضع شــفافی را در 
خصوص عهدشــکنی های اخیر ایالات متحده آمریکا و 
دولت  ترامپ اتخاذ کرد. حســن روحانی در این خصوص 
عنوان کرده است: »ایران برجام را نه تهدید علیه کشورها 
و نه تسلیم در برابر قدرت ها، بلکه توافقی برد- برد و متوازن 
می داند که مســیر همــکاری و اعتمادســازی را با جهان 

گشوده است.
 علت بهانه جویی ها و عهدشــکنی های دولت جدید 
آمریکا، توفیــق ایران در انجام تعهــدات و احقاق حقوق 
خود  و شکســت آمریکا  در زیاده خواهی هاست. ایران به 
تعهدات خود پایبند است و هر تخلفی را از جانب دیگران 
به جد پیگیری خواهد کرد و به تناسب پاسخ خواهد داد. آنها 
که تاش می کنند مجددا به زبان تحریم و تهدید باز گردند، 

زندانی اوهام گذشته خود هستند.
کســانی که در ماه های اخیــر از پاره کــردن برجام 
ســخن  می گفتند، اخیرا به توصیه برخی مشــاورین خود 
که چنین اقدامی  را باعث انزوای آمریکا در صحنه جهانی 
می داننــد، ایران را به نقــض روح برجام متهــم می کنند. 
این در حالی اســت که هشــت گزارش آژانس بین المللی 
 انرژی اتمی  اجــرای کامل برجام توســط ایــران را تایید 

کرده است.
دولتمــردان آمریکایــی بایــد بداننــد کــه تجربــه 
شکست خورده تحریم و تحمیل، دولت های گذشته شان 
را در نهایت به پای میز مذاکره کشاند و اگر مایل باشند به 
آن تجربه ها برگردند، یقینا ایــران در مدت زمان کوتاهی 
ـ نه در مقیــاس هفته و ماه، بلکه در مقیاس ســاعت و روز 
ـ به شرایطی بســیار پیشرفته تر از زمان شــروع مذاکرات 
باز خواهد گشــت. برجام الگوی تفوق صلح و دیپلماسی 
بر جنــگ و یکجانبه گرایی اســت و اگرچه ایــن،  ترجیح 
 جمهوری اسامی ایران است ولی تنها گزینه کشور نبوده 

و نخواهد بود.«   

حنیف غفاری

روزنامه نگار

»یکــی از بدتریــن توافق هــای تاریــخ«! ایــن 
عبارتی اســت که  ترامپ در جریان رقابتهــای انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال 2016 ایالات متحــده آمریکا 
در قبــال برجام بــه کار بــرد. بــدون شــک، هیچ کس  
تردیــدی در تقابــل  ترامپ با توافــق هســته ای ندارد. 
 بی دلیــل نبود کــه وی در جریان رقابت هــای انتخاباتی 
 ســال گذشــته در آمریــکا، وعده پــاره کــردن برجام را 

داده بود.
 با این حال ترامپ متعاقــب ورود به صحنه قدرت، 
دریافته اســت که خــروج یکجانبه از توافق هســته ای 
به ســود منافع ایالات متحده نیســت. از ســوی دیگر، 
ترامپ بــه خوبی می دا نســت که در این صــورت، وضع 
تحریم های چنــد جانبه علیــه ایران )با مشــارکت دیگر 
 اعضای دائمی  شورای امنیت سازمان ملل متحد( آسان

 نخواهد بود!
در چنین شــرایطی ترامپ به دنبــال بهانه ای علیه 
برجام می شود تا بتواند با استناد به آن، از توافق هسته ای 
با ایران خارج شود یا تهران را وادار به خروج از این توافق 

2

عراقچی در این خصوص تاکید کرده 
است: »جهت گیری های این طرح در 

راستای دشمنی های آمریکاست و این 
طرح بخشی از اقداماتی است که هیات 

نظارت بر برجام پیش بینی کرده و در مقابله 
با اقدامی  است که کنگره  آمریکا انجام 

داده است«
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اسامی ایران به نص برجام است.  ترامپ مدتها است در 
کاخ سفید به دنبال تحقق چنین هدفی است. وی در این 
خصوص تیمی را تشکیل داده است تا بتوانند مستنداتی 
را جمــع آوری کنند. بــا این حــال، به نظر می رســد تیم 
مورد نظر  ترامپ در این خصوص نتوانسته است اقدامی  
صورت دهد! انتشــار شــش گزارش آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی  کــه جملگی پایبندی کشــورمان به برجام را 
تایید کرده اند،  ترامپ را در موقعیت دشــواری قرار داده 

است.
 از ســوی دیگر، دیگر اعضای 1+5، یعنی روسیه، 
چین و  تروییکای اروپایی معتقدند که توافق هســته ای 
در مســیر صحیح خود پیــش مــی رود و هیچ گونه نقض 
عهــدی از ســوی ایــران شــکل نگرفته اســت. همین 

مســئله، کار  ترامپ و تیم وی را دشــوار تر کرده اســت. 
رئیس جمهــور آمریکا بــه خوبی می داند کــه بهانه های 
احتمالــی وی در خصــوص عــدم پایبنــدی جمهــوری 
 اسامی ایران نسبت به برجام، هیچ عقل سلیمی  را قانع

 نخواهد کرد. 
از سوی دیگر، چنین معادله ای یک طرفه نخواهد 
بود! در آن ســو، جمهوری اســامی ایران با استناد به 
عهدشکنی های آشکار ایالات  متحده آمریکا در دوران 
ریاست جمهوری اوباما و  ترامپ،واشــنگتن را نسبت به 
نقض برجام متهم کرده است. اگرچه  تروییکای اروپایی 
 ترجیح می دهند از کنار این موضــوع نیز به صورت آرام 
عبور کنند، اما فدریکا موگرینی و دیگر مقامات اروپایی 
خود نیز نســبت به نقض عهــد آمریکا در قبــال توافق 
هســته ای آگاه هســتند. در چنین شــرایطی کار برای  
ترامــپ و مخالفان توافق هســته ای در آمریکا بســیار 

دشوار شده است. 
چندی پیش، انتشــار گزارش رکس تیلرسون وزیر 
امور خارجه ایالات متحده آمریکا در تایید پایبندی ایران به 
برجام، منجر به نارضایتی دونالد  ترامپ شد. این مناقشه، 
در نهایت منجر به برکناری تیلرســون از تیم بررسی کننده 

توافق هسته ای در دولت این کشور شد.
 به عبــارت بهتر،  ترامپ حتی حضور شــخص اول 
دســتگاه دیپلماسی و سیاســت خارجی کشورش در تیم 
بررسی کننده برجام را نیز بر نتافته اســت. برکناری رکس 
تیلرســون از تیم بررســی کننده برجام در آمریکا نشــان 
می دهد که  ترامپ بــه اندازه ای در این مســیر به بیراهه 
رفته اســت که وزیر امور خارجه افراطــی دولت او نیز در 
این خصوص احســاس خطر کرده اســت. تقابل  ترامپ 
و تیلرســون، از نوع تقابــل یک طرفــدار و یک مخالف 
توافق هســته ای نبوده ، بلکه از جنس تقابل دو مخالف 
برجام است. هنوز مواضع سلبی تیلرسون در قبال برجام 
فراموش نشده است. وی در جلسه استماع سنا )که برای 
رای اعتماد به وی تشکیل شد(، وعده داده بود که توافق 
هســته ای میان ایران و اعضای 1+5 را بــار دیگر مورد 

بازبینی قرار دهد. 
بار دیگر به مواضع اخیر  ترامــپ در تقابل با توافق 
هســته ای باز می گردیم. رئیس جمهور ایــالات متحده 
آمریکا به صورت رســمی و علنی، جهت خروج از توافق 
هســته ای با ایران خیز برداشته است. برکناری تیلرسون 
از تیم بررسی کننده برجام در آمریکا و مواضع اخیر  ترامپ 
در خصوص عدم پایبندی ایران به روح برجام، مقدماتی 
برای رفتار نســنجیده رئیس جمهور آمریــکا برای خروج 
از توافق هسته ای محسوب می شــود.تدر   یجا باردیگر 
 یادآور می شویم که ترامپ در جریان رقابت های انتخابات 
ریاست جمهوری سال 2016 ایالات متحده آمریکا وعده 
داده بود توافق هسته ای با ایران را در نخستین روز حضور 
خود در کاخ ســفید پاره خواهد کرد. این وعده  ترامپ )و 
معاون وی مایک پنس(، مورد اســتقبال لابی آیپک در 

ایالات متحده آمریکا قرار گرفت. 
با ایــن حــال  ترامپ پــس از حضور در کاخ ســفید 
دریافت که مقدمات لازم برای نقض فوری برجام از سوی 
آمریکا وجود ندارد. بــا همه این اوصــاف، حتی  ترامپ 
در چینش مقدمات لازم برای این کار نیز ناشــیانه عمل 

کرده است.
 بدیهی اســت کــه خروج ایــالات متحــده آمریکا 
از توافــق هســته ای میــان ایــران و اعضــای 5+1، 
هزینه های زیــادی برای کاخ ســفید به همــراه خواهد 
داشت. هزینه هایی که مسلما دونالد  ترامپ رئیس جمهور 
ایالات متحده آمریــکا و اطرافیان وی در کاخ ســفید و 
همچنین ســناتورهای مخالف توافق هسته ای از عهده 

آنها بر نخواهند آمد... .   

ماجرای ترامپ و روح برجام

خیز کاخ سفید برای خروج از توافق هسته ای 

کند. دونالد ترامپ رئیس جمهــور ایالات متحده آمریکا 
برای دومین بار طی روزهای اخیر مدعی شده  که جمهوی 

اسامی ایران مطلقا به روح برجام پایبند نبوده است.
 مســاله اصلی اینجاســت که  ترامــپ در جمات 
ســلبی خود علیه ایــران  از واژه  »روح برجام « اســتفاده 
می کند؟ آیا رئیس جمهور ایالات متحــده آمریکا هدف 
 خاصی را از این موضوع دنبال می کند؟پاسخ این سؤال

 مثبت است!
 ترامپ اظهارات اخیر خود علیه برجام را به صورتی 
کامــا هدفمند بیان کــرده اســت. او در این میــان، با 
عباراتــی ماننــد »روح برجــام« و »اصل برجــام« بازی 
می کند. شــواهد و مستندات موجود نشــان می دهد که  
 ترامپ خود و کابینه اش را برای خروج از توافق هسته ای 

آماده می کند.
وی در این خصوص دســت بــه مقدمه چینی هایی 
زده اســت که طرح ادعای عدم پایبندی ایران نسبت به 
روح برجام یکی از آنها اســت.  ترامپ بــه خوبی می داند 
که در برهه فعلی، هیچ عقل ســلیمی  ادعــای وی مبنی 
 بر عدم پایبنــدی ایران نســبت بــه متن برجــام را قبول 
 نخواهد کرد. در چنین شــرایطی، وی بــه »روح برجام«

 متوسل شده است. 
بدون شــک،گام بعدی دونالد  ترامــپ در تقابل با 
توافق هســته ای، طرح ادعای عدم پایبندی جمهوری 

چنــدی پیــش، انتشــار گــزارش رکس 
تیلرسون وزیر امور خارجه ایالات متحده 
آمریکا در تایید پایبندی ایران به برجام، 
منجر بــه نارضایتی دونالد  ترامپ شــد. 
این مناقشه، در نهایت منجر به برکناری 
تیلرســون از تیم بررســی کننده توافق 

هسته ای در دولت این کشور شد.
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این روزها، مقامات حزب دموکرات آمریکا صراحتا 
رفتار  ترامپ در حوزه سیاست خارجی ایالات متحده را مورد 
انتقاد قرار می دهند. آنها معتقدند اقدامات سلبی  ترامپ در 
قبال مسائلی مانند برجام برای سیاست خارجی کشورشان 

به شدت هزینه بر است.
 در این میــان، برخی مقامــات دولت اوبامــا نیز به  

ترامــپ در خصــوص خــروج 
از برجــام و تقابــل بــا توافــق 
هسته ای میان ایران و اعضای 
1+5 هشــدار داده اند. این در 
حالی اســت که کارنامه ســیاه 
دولــت اوباما در قبــال برجام را 
نمی توان فرامــوش کرد! لازم 
به یادآوری است که برجام سه 
بار در دوران ریاســت جمهوری 
اوباما و حضــور دموکرا ت ها در 
کاخ ســفید نقض شد؛  یکی در 
جریان وضــع محدودیت های 
صدور ویزا برای کســانی که به 
ایران سفر می کنند، دیگری در 
زمان تمدید قانــون ضدایرانی 
آیســا توســط کنگره و سوم در 
جریــان ســنگ اندازی وزارت 
خزانه داری آمریکا در مسیر رفع 
تحریم های بانکی ایران. از این 
رو اعضای دولت سابق آمریکا 
نمی تواننــد خــود را به عنــوان 
افــرادی ملتزم به برجــام مورد 
شناســایی افکار عمومی ایران 
و دنیا قرار دهند. بــا این حال، 
مواضــع اخیر اعضــای دولت 

سابق آمریکا در خصوص برجام قابل تامل است!
در ایــن میــان، اظهــارات اخیــر دونالــد  ترامــپ 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا مبنی بر عدم پایبندی 
جمهوری اســامی ایران به توافق هسته ای، با واکنش 
برخی مقامات دولت قبلی این کشــور رو به رو شده است. 
یکی از این افراد، معاون پیشین مشاور امنیت ملی آمریکا 
است. بن رودز در توئیتی ضمن دروغ خواندن ادعاهای 
رئیس جمهور فعلــی آمریکا اعام کرده اســت: »دولت  
ترامپ خود تا کنــون بارها تاکید کرده اســت که ایران به 

توافق عمل می کند.«
نام بــن رودز برای کســانی که تحــولات مربوط به 
برجام را در دولت اوباما دنبال می کردند بسیار آشناست! او 
بارها در کسوت معاون مشاور امنیت ملی آمریکا)سوزان 
رایس(، مدعی اجرای صحیح برجام توســط کاخ سفید 
شــده بود. آنچه مسلم اســت اینکه در صحت اظهارات 
بــن رودز در دروغ بــودن ادعــای  ترامــپ دال بر نقض 
برجام از ســوی ایران و عدم پایبندی کشورمان نسبت به 
توافق هسته ای کمترین شک و شــبهه ای وجود ندارد. 
با این حال، آنچه مورد مناقشــه اســت، ژســت برخی از 

اعضای حزب دموکــرات آمریکا در قبال برجام اســت. 
نخســتین ســوال، به بدعهدی دموکرا ت هــا در دوران 
ریاســت جمهوری اوباما )در قبال برجــام( باز می گردد. 
همان گونه که اشــاره شــد، برجــام در طول یک ســال 
پایانی دولت اوباما حداقل ســه بار به صورت عینی نقش 
گردید. به راستی چرا در آن زمان، شاهد ارسال پیام های 
توئیتری در حمایت از توافق هســته ای از سوی بن رودز 
و دیگر مقامات دولت اوباما نبودیم؟! آیا بن رودز و دیگر 
مقامات دولت اوباما عهد شکنی های دولت خود در قبال 
برجام را فراموش کــرده اند؟ آیا بن رودز مواضع ســلبی 
جل لو وزیــر خزانه داری دولت اوبامــا را در قبال بانک ها 

و شــرکت های تجاری که بــا ایران همــکاری می کردند  
فراموش کرده اســت؟! بر هیچ کس پوشــیده نیست که 
بدعهدی های دولت فعلــی ایالات متحــده آمریکا، در 
امتداد بدعهدی های دولت اوباما قابل تعریف و تفســیر 
اســت. در معادلات شــکل گرفته در دوران پسابرجام، 
اساسا تفاوتی میان جمهوریخواهان و دموکرا ت ها وجود 
ندارد. در جریان رای گیری اخیــر در مجلس نمایندگان 
و ســنای آمریکا، همه ســناتورها و نمایندگان دموکرات 
)به غیر از برنی ســندرز( به وضع تحریم های جدید علیه 
کشورمان رای دادند. به راستی بن رودز و دیگر مقامات 
دولت ســابق آمریــکا در راســتای مهــار دموکرا ت های 
بدعهد در کنگره آمریکا چه اقدامی صورت دادند؟ آیا بن 
رودز و مقامات دولت سابق آمریکا نمی دانستند که وضع 
تحریم های جدید علیه ایران، نقض عینی مفاد 26 تا 29 
برجام محسوب می شــود؟! به راستی چرا مقامات دولت 
اوباما، اقدامی در راستای جلوگیری از وضع تحریم های 
جدید غیر هسته ای علیه کشــورمان صورت ندادند؟ چرا 
هشدار افرادی مانند برنی ســندرز در این خصوص مورد 
توجه قرار نگرفــت؟ نکته جالب توجــه اینکه در مجلس 

نمایندگان آمریکا نیز تنهــا 3 نماینده با وضع تحریم های 
جدید علیه ایران، روسیه و کره شمالی موافقت کردند که 

هر سه آنها به حزب جمهوریخواه تعلق داشتند. 
به عبارت بهتر، آتش نمایندگان حزب دموکرات در 
وضع تحریم های جدید علیه ایران ازجمهوریخواهان نیز 
تند تر بوده است. در چنین شــرایطی نه تنها تفاوتی میان 
دو حزب اصلی آمریکا در تقابل با برجام وجود ندارد، بلکه 
حزب دموکرات عملکردی بدتر از جمهوریخواهان در این 

معادله داشته و دارد. 
اگر هم اکنون هیاری کلینتون در کاخ سفید حضور 
داشــت، او نیز قطعا تحریم های تازه علیــه ایران را مورد 
تایید قــرار مــی داد. از این رو 
پیروزی یا شکست دموکرا ت ها 
در انتخابات ریاســت جمهوی 
آمریــکا و کنگــره، تاثیــری بر 
تقابــل مقامــات آمریکایــی با 
توافــق هســته ای و بدعهدی 

آنها در این خصوص ندارد. 
برخــی  نگرانــی  ابــراز 
از اعضــای دولــت اوبامــا در 
خصوص نحوه اجرایی شــدن 
برجــام و بدعهدی های دولت  
ترامــپ در ایــن خصــوص، 
صرفا نوعی ژســت سیاســی با 
مصــرف داخلــی در ایــالات 
محســوب  آمریــکا  متحــده 
می شــود و کمتریــن ارزشــی 
برای ملــت ایــران نــدارد. در 
چنین شرایطی ارسال توئیت ها 
و پیام هایی از قبیــل پیامی که 
از ســوی بن رودز مخابره شده 
اســت، منجر به تبرئــه دولت 
بدعهدی هــای  در  اوبامــا 
پســابرجامی آن نخواهد شــد. 
زمــان  ترســیم دوگانــه کاذب 
»دموکرات-جمهوریخــواه« 
بــرای مخاطبــان توافــق هســته ای مدت هاســت بــه 
پایان رســیده اســت. اتفاقاتی که در دوران پســابرجام 
رخ داد، از جملــه همراهــی اکثریــت قریــب بــه اتفاق 
دموکرا ت هــا در وضع تحریم هــای جدید علیــه ایران، 
نشــان داد کــه میــان کبوترهــا و بازهــای آمریکایی در 
مســیر تقابل با ملت ایران کمترین تفاوتــی وجود ندارد. 
از ســوی دیگــر، بدعهدی هــای هــر دو حــزب اصلی 
 آمریکا در قبــال تعهدات بین المللی خود کاما مســبوق 

به سابقه بوده است.
در نهایت اینکه هر دو حزب دموکرات و جمهوریخواه 
در ایالات متحده آمریکا مواجهه با برجام را در دســتورکار 
خود قرار داده اند. بدعهــدی آمریکا در قبــال برجام، به 
مثابه تصویری اســت که پازل ها و قطعات آن به صورت 
مشــترک توســط دونالد  ترامپ و باراک اوباما چیده شده 
است. در این معادله، تفاوتی میان افرادی مانند بن رودز، 
رکس تیلرسون، مایک پنس، هیاری کلینتون، اوباما و  
ترامپ وجود ندارد.  بی تعهدی واشــنگتن در قبال توافق 
هسته ای، حقیقتی است که افکار عمومی دنیا نسبت به 

آن آگاه شده است.   

چه کسانی مدافع برجام در آمریکا شده اند؟

ژست فریبنده دموکرا ت ها

محمد قادری
روزنامه نگار
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مجلس شورای اســلامی طرح مقابله با اقدامات 
ایالات متحده آمریکا در منطقه را با اکثریتی قاطع 
مورد تصویب قرار داد. شما نیز به عنوان یکی از 
موافقان این طرح و در دفاع از آن سخنانی را در 
صحن علنی مجلس مطرح کردید. نظر کلی شما 

در خصوص مصوبه اخیر چیست؟
    آنچه مســلم اســت اینکه هــدف از تصویب طرح 
مقابله با اقدامات ایالات متحــده آمریکا در منطقه، تقابل با 
توافق هســته ای یا دیگر بازیگران دخیل در برجام نیست. 
هدف از این طرح، مقابله با اقدامات تروریستی و ماجراجویانه 
واشنگتن است. اخیرا شــاهد بودیم که مجلس نمایندگان و 
سنای آمریکا، در مصوبه خود تمام تحریم های غیر هسته ای 
ایــران را در یــک مجموعه آوردنــد، زیرا توافق هســته ای 
میان ایران و اعضای 1+5 دســت آمریــکا را در بازگرداندن 
تحریم هایی مانند تحریم های نفتی بســته اســت. ایالات 
متحده آمریکا قصد دارد ایران را وارد بازی در زمین خود کند. 
این در حالیســت که نباید وارد میدان بازی آمریکا شد. طرح 
مقابله با اقدامات آمریکا در منطقــه طرحی کاما قابل دفاع 
اســت زیرا در آن ما اختافات با آمریکا را مشخص کرده ایم 
و  در عین حال ما می خواهیــم با دنیا کار کنیــم. این همان 
نکته ای اســت که رهبر معظم انقاب در مراسم تنفیذ نیز به 
رئیس جمهور توصیه کرده اند. در جزئیــات این طرح نیز بر 
تقویت برنامه های دفاعی و موشکی ایران و سپاه قدس تاکید 
شده است چون تمامی دغدغه موجود، دفاع از منافع ملی و 

امنیت ملی است.
اشاره کردید که ایران نباید در زمین ایالات متحده 
آمریکا بازی کند و یکی از اهداف مهم واشنگتن، 
نقض برجام توسط ایران است. در این خصوص 

بیشتر توضیح دهید. 
    واقعیت امر این اســت که هدف واشــنگتن، کنار 
گذاشتن برجام از سوی ایران اســت. از این رو از افرادی که 
معتقدند ایران باید توافق هسته ای را کنار بگذارد بدانند این 
کار خدمت به آمریکاســت.دلیل این مساله کاما مشخص 
است. در چنین شــرایطی ایالات متحده آمریکا به راحتی از 
انجام تعهدات بین المللی خود وفق ســند برجام، مخصوصا 
در برداشتن تحریم ها سر باز خواهد زد و در این پروسه، ایران 
را مقصر جلوه خواهد داد. در این خصوص لازم اســت نکته 

دیگری را نیز مورد توجه قرار دهیم. براساس توافق هسته ای 
میان ایران و اعضای 1+5 و همچنین قطعنامه 2231 شو رای 
امنیت ســازمان ملل متحد، اگر یکــی از طرف های توافق 
هسته ای بخواهند برجا م را اجرا نکنند، مشمول بندهای 11 
و 12 قطعنامه 2231 می شوند. این بندها از همان ابتدا نقطه 
ضعف و به عبارت بهتر پاشنه آشیل برجام محسوب می شد. 
براساس این بندها اگر یکی از طرفین مدعی باشند که طرف 
دیگر پایبندی در اجرای برجام ندارد، عما تحریم ها به قبل از 
امضای برجام برمی گردد. یعنی یکی از طرفین ظرف حداکثر 
30 روز درخواست صدور قطعنامه ای در شورای امنیت برای 
عدم پایبنــدی آن طرف بــه انجام تعهداتــش می کند. این 
همان هدفی اســت که دولت جدیــد ایالات متحده آمریکا 

دنبال می کند. 
هــدف اصلی دولــت دونالــد  ترامــپ از مواجهه 
بــا برجــام و زمینه چینی بــرای خــروج از توافق 

هسته ای میان ایران و اعضای 1+5 چیست؟ 
    وزیر امور خارجه ترامپ دو بارمجبور شــده اســت 
پایبندی جمهوری اســامی ایران نســبت بــه تعهداتش را 
به کنگره اعــام کند. با این حال ترامــپ هم اکنون به دنبال 
مســیری برای اعام عدم پایبندی کشومان نسبت به برجام 
است تا بتواند تحریم ها را به شــرایط قبلی بازگرداند و پس از 

آن نیز قطعنامه ای در شــورای امنیت علیه ایران صادر شود 
و در نتیجه، مذاکراتی را به ایران با هدف بازنگری در برجام 
تحمیل  کند. بنابراین، هدف اصلی  ترامپ، بازنگری در توافق 

هسته ای است.
جمهوری اســلامی ایــران و خصوصا دســتگاه 
دیپلماســی و سیاســت خارجــی کشــورمان در 
مواجهــه با ایــن رویکــرد دولت ترامــپ باید چه 

اقداماتی صورت دهد؟
    جمهوری اسامی ایران تاکنون عملکرد خوبی در 
خصوص توافق هسته ای داشته است. نباید فراموش کرد که 
نگاه ما نسبت به برجام، نگاهی سیاسی نیست. نگاه ما نسبت 
به توافق هســته ای، نگاهی راهبردی اســت. بدیهی است 
که ایران نمی خواهد پرونده توافق هســته ای با اعام عدم 
پایبندی سایر اعضا تمام شود. بر همین اساس ایران برجام را 
به صورت کامل اجرا کرده و در این مسیر تخطی هم نداشته 
است. پایبندی جمهوری اسامی ایران به توافق هسته ای، 
از ســوی آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز بارها مورد تایید 
قرار گرفته است. بنابراین  با توجه به پایبندی ایران به انجام 
تعهداتش در برجام اگر آمریــکا موضوع عدم پایبندی ایران 
را مطرح کند، باز هم نمی تواند بازگشــت تحریم ها را فراهم 
کند. در چنین شــرایطی اگر دولت ترامــپ بخواهد به دنبال 
صدور قطعنامه جدیدی علیه جمهوری اسامی ایران برود، 
با مخالفت اروپا، چین و روسیه مواجه خواهد شد و نخواهد 
توانست فضای روانی منفی دیگری را علیه کشورمان ایجاد 
کند. بنابراین، همــان گونه که در ابتدا اشــاره کردم نباید در 
زمینی که ایالات متحده آمریکا طراحی کــرده بازی کنیم و 
در عوض، باید ضمن اســتفاده از برجام و ظرفیت های آن، 
بخش هایی مانند توان موشکی که آمریکا به دنبال مواجهه 

با آن است را تقویت کرد. 
جمهوری اسامی ایران تعهدات خود بر اساس برجا م 
را عملی و اجرایی کــرده و هم اکنون نوبت طرف های غربی 
و به خصوص ایالات متحده آمریکا که تعهدات خود، یعنی 
شکستن تحریم ها را اجرا کنند. در چنین شرایطی اگر ایران 
توافق هسته ای را کنار بگذارد به آمریکا و سایر کشورهایی که 
به تعهداتشان در برداشتن تحریم ها عمل نکرده اند، کمک 
کرده است که از فشار بین المللی فرار کرده و از انجام تعهدات 

خود سر باز زنند.   

 سرانجام مجلس شورای اسلامی طرح مقابله با 
اقدامات ایالات متحده آمریکا در منطقه را با اکثریت 
قریب به اتفاق آرا بــه تصویب رســاند. تقویت توان 
دفاعی و امنیتی ایران و مقابله با اقدامات واشنگتن در 
منطقه و مواردی از قبیل مقابله با اقدامات ضد حقوق 
بشــری آمریکا و حمایت کاخ ســفید از تروریسم،در 
این طرح لحاظ گردیده اســت. این اقدام، واکنشی 
نســبت به کنش اخیر کنگره آمریکا و کاخ ســفید در 
وضــع تحریم هــای غیر هســته ای علیه کشــورمان 
محســوب می شــود. در این خصوص گفت وگویی با 
دکتر حشمت الله فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی صورت 

داده  ایم که از نظرتان می گذرد:

4

طرح مجلس تقابلی با برجام ندارد 
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو با مثلث
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خطای دو فوتبالیست
پس از صحبت های محمدرضا داورزنی، معاون وزیر ورزش و حواشی که پیرامون موضوع 
مسعود شجاعی و احسان حاج صفی پیش آمده، وزیر ورزش در این خصوص موضع خود 
را اعلام کرد. مسعود سلطانی فر ضمن تاکید بر اینکه هنوز اظهارنظر رسمی در این راستا 
انجام نشده اســت، گفت: »هم اکنون منتظر هســتیم اطلاعات کامل جمع آوری شده 
و توضیحات دو ورزشــکار را بشــنویم و بعد تصمیم بگیریم اما مجددا تاکید می شود در 

خصوص رویارویی مستقیم تیمی یا فردی تکلیف روشن است.« ورزش

اتفاقی که دو ملی پوش ایرانی رقــم زده اند، حالا به 
مساله ای سیاسی تبدیل شده است که احتمالا سرنوشت 
آنان را متفاوت از قبل خواهد کرد. اتفاقی که اگر با اندکی 
هوشمندی بیشتر، جلوی آن گرفته می شد حالا رسانه های 
بیگانه و البته وزارت امور خارجه رژیم صهیونیستی از این دو 

بازیکن قهرمان نمی ساخت.
با این حــال واکنش ها بــه محرومیــت احتمالی دو 
ملی پوش ایرانی به دلیل بازی در برابر یک تیم اســرائیلی 
ادامه دارد . هفته گذشته از زوریخ خبر رسید که فدراسیون 
بین المللــی فوتبــال، فیفا، خواســتار توضیح مســئولان 
فدراسیون فوتبال ایران در مورد کنار گذاشته شدن مسعود 

شجاعی و احسان حاج صفی از تیم ملی می شود.
طبق مقررات فیفا دخالت دادن سیاســت در ورزش 
از سوی فدراســیون های کشــورهای عضو مجاز نیست و 
فدراسیون خاطی با مجازات تعلیق روبه رو می شود. یکی 
از ســخنگویان فیفا در ایمیلی به خبرگزاری رویترز با تاکید 
بر لزوم مستقل بودن فدراســیون فوتبال کشورهای عضو 
از حکومت های متبوع اطلاع داده کــه فیفا در حال رصد 
این موضوع است و از مسئولان فدراســیون فوتبال ایران 
خواهان ارائه توضیحات بیشــتری خواهد شد. او اضافه 
کرده اســت که فیفا در حــال حاضر نمی توانــد درباره این 

موضوع اظهارنظر کند.
این هشدار در حالی نگرانی ها در داخل را تشدید کرده 
که در پی حضور این دو بازیکن باشــگاه پانیونیوس یونان 
در بازی برگشــت مقابل تیم مکابی اســرائیل، محمد رضا 
داورزنی معاون وزارت ورزش ایران بــا محکوم کردن این 

حضور در تیم ملی ایران و زمانی که برای تیم ملی جوانان 
آلمان بازی می کرد، با وجود تمام جنجال های رســانه ای 
و تهدیدهای رئیس فدراسیون این کشور، از بازی در برابر 
 »Stern« تیم صهیونیستی سر باز زد و وقتی نشریه آلمانی
دلیل این حرکت را از او پرسید، گفته بود: »در رگ های من 
بیشتر خون ایرانی جاری است تا آلمانی، باید این مساله را 
پذیرفت. والدین من ایرانی هستند و ایران، اسرائیل را به 

رسمیت نمی شناسد.«
وزارت خارجــه  رســمی  صفحــه  از  غیــر  امــا 
رژیم صهیونیستی، حرکت شجاعی و حاج صفی موافقان 
و ذوق زدگان دیگــری هم داشــت. رفتار برخــی کاربران 
شــبکه های اجتماعی نیز در مقابل ایــن حرکت و در حالی 
که در تمام بازی های ملی مســعود شــجاعی، حضور او را 
در ترکیب به بــاد انتقاد می گرفتند ناگهــان در پی مواضع 
اخیر او درباره فوتبال زنان، آسیب های اجتماعی در ایران 
و البته بازی کردنش مقابل صهیونیســت ها، تلاش کردند 
او را به قهرمانی مردمی، مدنی و سیاسی تبدیل کنند. این 
وضعیت در حالی شــرایط را برای ایــن دو بازیکن تیم ملی 
ســخت کرده که برخی اظهارنظرهای غیرمسئولانه  اخیرا 
از سوی چهره های ورزشــی  باعث شده تا جنجال شجاعی 
و حاج صفی همچنان ادامه داشــته باشد. این چهره های 
فوتبالی و البته چند تن از هنرمندان سرشناس از جمله مهناز 
افشار، ترانه علیدوســتی و... با پست های اینستاگرامی، 
حمایت خود را از شــجاعی و حاج صفی اعــلام کرده اند و 
حضور قابل تامل آنــان مقابل حریف اشــغالگر را به دلیل 

»تعهد کاری به باشگاه« دانسته اند.

ماجرا از انتشــار ترکیب اولیه تیم ها در مسابقه های 
برگشــت مرحلــه حذفــی راهیابی بــه »یورولیــگ« آغاز 
شــد؛ آنجا که نام دو ملی پوش ایرانی تیــم »پانیونیوس« 
یونان هم در لیســت اولیه برای مســابقه با تیم »مکابی« 
رژیم صهیونیســتی، روی خروجــی ســایت های خبــری 
قرار گرفــت و حالا مدتی اســت واکنش ها نســبت به این 
اتفاق ادامه دارد. تصمیمی کــه بلافاصله با واکنش های 
مختلــف رســانه های ایرانــی و کاربــران شــبکه های 
اجتماعی مواجه شــد. وقتی عکس ها، فیلم ها و خبرهای 
حضــور دو بازیکن تیم ملــی فوتبال ایران مقابــل نماینده 
رژیم صهیونیستی منتشر شدند، موج بعدی واکنش ها آغاز 
شد. واکنش هایی که چند ساعت بعدتر، رسمی هم شد و به 
یکباره، هنجارشکنی فوتبالیســت های ایرانی، به خبر اول 
خبرگزاری ها و رســانه های ورزشــی تبدیل شد. اتفاقی که 
پیش از این،  بی ســابقه بود و تنها یک بار در زمین ورزش، 
آن هم به صورت غیرمستقیم رخ داده بود. این بار اما قضیه 
کاملا متفاوت بود. آن قــدر متفاوت که پای وزارت خارجه 
رژیم صهیونیســتی هم به ماجرا باز شد. »آفرین به مسعود 
شجاعی و احســان حاج صفی که تابوی مسابقه ندادن با 
ورزشکاران اسرائیلی را شکستند.« این ذوق زدگی توییتر 
رســمی وزارت امــور خارجــه رژیم صهیونیســتی از رفتار 
دو بازیکــن ایرانی باشــگاه یونانی بود. پیش از شــجاعی 
و حاج صفی، ورزشــکاران ایرانــی بارها در مســابقه های 
ورزشی، مقابل حریفان خود از رژیم اشغالگر قدس حاضر 
نمی شدند. حتی »اشــکان دژاگه« ملی پوش دو تابعیتی 
تیم ملی فوتبــال ایران نیز، حدود 9 ســال پیــش، قبل از 

تیتر   یک

فعلا خبری از پشیمانی نیست

شجاعی و حاج صفی متن هایی را در فضای مجازی منتشر کردند
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 منتظرم سلطانی فر
 اشتباه وزارت ورزش را اصلاح  کند

 گفت وگوی مثلث
 با سید مهدی  هاشمی

پای یک ژن خوب به فوتبال باز شد
قرارداد پر ابهام سازمان لیگ با شرکت 

برهان مبین

ژن خوب در قرارداد ترکمانچای
چرا فدراسیون مقابل کنایه سنگین 

عادل سکوت کرد؟

اقدام از محرومیت ایــن دو بازیکن از عضویت در تیم ملی 
خبر داده بود.

هر چند این دو بازیکن با پرچم ایران که روی مچ خود 
بسته بودند در زمین حاضر شدند. حتی طبق نوشته سایت 
خبری باشــگاه پانیونیوس، بغض شــجاعی پس از باخت 

شکست و بازیکنان و سرمربی تیم او را دلداری دادند.
به نظر می رسد فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش سعی 
دارند با نگاهی ورزشی تر به این اتفاق، نسبت به آن واکنش 
نشان دهند اما گویا حراســت وزارت ورزش نظری متفاوت 
دارد و خیلی ســریع محرومیت ایــن دو بازیکن را از حضور 
در تیم ملی پیش بینی کرده اســت. محمد جــواد عباباف، 
مدیرکل حراســت وزارت ورزش و جوانان درباره سرنوشت 
احسان حاج صفی و مسعود شــجاعی گفته بود: »به هیچ 
عنوان این حرکت را تایید نمی کنیم و مسلما طبق مقررات 
با آن برخورد می شــود. به احتمال بســیار زیاد شجاعی و 

حاج صفی از بازی های آینده تیم ملی محروم می شوند.«
با این همه نگرانی هایی هم در مــورد دخالت مراجع 
غیرفوتبالی و به دنبال آن احتمال تعلیق فدراسیون فوتبال 
به وجــود آمده اســت. برخــی از منتقــدان وزارت ورزش 
می گویند؛ اگر این دو بازیکن به دلیل بــازی مقابل تیمی 
از اسرائیل از سوی نهادهای غیرفوتبالی در ایران محروم 
شوند، فیفا ممکن است واکنش نشان دهد و احتمال تعلیق 
فدراسیون فوتبال ایران و به خطر افتادن حضور ایران در 
جام جهانی هم وجود خواهد داشت. شاید به همین دلیل 
سخنگوی فیفا نیز نسبت به محرومیت احتمالی شجاعی و 
حاج صفی از تیم ملی واکنش نشان داد. سخنگوی فیفا با 
اشاره به بررسی محرومیت دو بازیکن ایرانی اعلام کرد که 
فدراسیون فوتبال ایران باید درباره این محرومیت توضیح 
دهد. هفته گذشــته یکی از ســخنگوهای فیفا در رابطه با 
همین موضوع بــا خبرگزاری رویترز بــه صحبت پرداخت و 
درباره اظهــارات مســئولان وزارت ورزش و جوانان ایران 
درباره مسعود شــجاعی و احســان حاج صفی  گفت : »ما 
موضوع را به دقت بررســی می کنیم و از فدراسیون فوتبال 
ایران خواسته ایم که درباره این موضوع به ما توضیح دهد. 
در حال  حاضر هیچ اظهارنظری نمی خواهیم انجام دهیم 
و منتظر پاسخ فدراســیون فوتبال ایران خواهیم ماند.در 
اساسنامه فیفا هرگونه دخالت دولتی در امور فدراسیون ها 
ممنوع اعلام شــده و در صورتی که چنین اموری مشاهده 
شــود، تمهیداتی در نظر گرفته شده اســت. ایران اکنون 
توانســته جواز حضور در جام جهانی را به دست بیاورد ولی 
اگر ثابت شود که دخالت دولت در امور فدراسیون فوتبال 
صورت گرفته، باشگاه ها و تیم های ملی ایران حق شرکت 

در رقابت های بین المللی را نخواهند داشت.«
اما واکنش فدراســیون فوتبــال این بار ســریع بود.
فدراسیون فوتبال ایران در پاســخ به نامه ای که فیفا هفته 
گذشته ارســال و خواســتار توضیح درباره خبر محرومیت 
مسعود شجاعی و حاج صفی شــده بود، اعلام کرد که این 

دو بازیکن محروم نشده اند.
فیفا از فدراسیون فوتبال کشــورمان پرسیده بود که 
آیا شجاعی و حاج صفی محروم شــده اند یا نه؟ فدراسیون 
فوتبال نیز در پاسخ به این نامه اعلام کرد که این دو بازیکن 
را محروم نکرده اســت و خبرهای مربوط بــه این موضوع 

درست نیست.
به نظر می رسد اظهارات محمدرضا داورزنی، معاون 
وزیر ورزش و جوانان مبنی بر اینکه شجاعی و حاج صفی، 

دو بازیکــن ایرانــی تیم پانیونیــوس یونان بــه دلیل بازی 
مقابل مکابی رژیم صهیونیســتی دیگر به تیم  ملی دعوت 
نمی شــوند، بازتابی جهانی داشــته اســت. همین مساله 
باعث حساسیت فیفا نیز شــده بود و آنها به همین دلیل از 

فدراسیون فوتبال خواستار توضیحاتی در این باره شدند.
جنجال و حاشــیه در این زمینه تا جایــی پیش رفت 
که مجلس نیز دست به کار شــد. عضو فراکسیون ورزش 
مجلس شورای اســلامی در واکنش به حضور حاج صفی 
و شــجاعی در برابــر تیمــی از رژیم صهیونیســتی گفت: 
»فراکســیون ورزش مجلس قطعا به این پرونده رسیدگی 

می کند.«
سیدکاظم دلخوش، عضو فراکسیون ورزش مجلس 
شورای اســلامی در این باره گفت: به هر حال ورزشکاران 
ما در عرصه های بین المللی باید حرمت مردم ایران را حفظ 
کنند، چرا که حمایت های مردمی  اســت که ورزشــکاران 
را در سطح جهانی به شــهرت می رســاند. ما نیز به عنوان 
فراکســیون ورزش مجلس قطعــا به این اتفاق رســیدگی 
خواهیم کرد، چــرا که نه  تنهــا فراکســیون ورزش، بلکه 
نماینــدگان مجلس به عنــوان نمایندگان مردم نســبت به 

این گونه اتفاقات بی تفاوت نخواهند بود.
علی مطهری، نایب رئیس مجلس شواری اسلامی 
در پیامی  کــه در اینســتاگرام و کانال تلگرام خود منتشــر 
کرد به بازی کردن مســعود شــجاعی و احسان حاج صفی 
مقابل نماینده رژیم صهیونیســتی اینگونه واکنش نشــان 
داد: »بازی آقایان مسعود شجاعی و احسان حاج صفی دو 
بازیکن ایرانی تیم باشگاهی یونانی در مقابل تیم باشگاهی 
اشغالگران فلسطین قابل توجیه نیســت؛ باید مانند آقای 
علیرضا جهانبخش در ســال گذشــته که در بــازی رفت و 
برگشــت حاضر نشــد، عمل می کردند. هر دو، ملی پوش 
خوب ما هستند. خوب است قول بدهند که تکرار نمی کنند، 

تا غائله ختم شود.«

  موضعوزیرورزشدربارهشجاعیوحاجصفی
پس از صحبت های محمدرضا داورزنی، معاون وزیر 
ورزش و حواشــی که پیرامون موضوع مســعود شجاعی و 
احسان حاج صفی پیش آمده، وزیر ورزش در این خصوص 
موضع خود را اعلام کرد. مسعود سلطانی فر ضمن تاکید بر 
اینکه هنوز اظهارنظر رسمی در این راستا انجام نشده است، 
گفت: »هم اکنون منتظر هســتیم اطلاعــات کامل جمع 
آوری شده و توضیحات دو ورزشکار را بشنویم و بعد تصمیم 
بگیریم اما مجددا تاکید می شــود در خصــوص رویارویی 
مستقیم تیمی یا فردی تکلیف روشن اســت.« او با اشاره 
به اینکه مــواردی در حوزه ورزش وجود دارد که براســاس 
آن نامه ای به منظور ارائه به شورای عالی امنیت  ملی تهیه 
شده تا تعیین تکلیف صورت بگیرد، یادآور شد: »مثلا در 
یک مسابقه دو سرعت از هشت شــرکت کننده، یک نفر از 
تیم رژیم  صهیونیستی است بنابراین در این موارد تکلیف 
روشن نیســت و این موارد در ورزش هایی مانند تیراندازی 

هم که رویارویی مستقیم وجود ندارد، مشاهده می شود.«
ســلطانی فر گفت: »فدراســیون فوتبــال از ابتدای 
چنین موضوعی آن را محکوم کرد اما تصمیم گیری نهایی 
و اظهارنظر رســمی پس از دریافت اطلاعات کامل انجام 

خواهد شد.«
این اظهارنظر نشــان می داد که وزیر ورزش سعی در 
عادی کردن ماجرا دارد. چه او در نخســتین واکنش خود 

قاطع تر از فاز دوم واکنش خود درباره  شجاعی و حاج صفی 
ســخن گفته بود. با تاکیدی کــه ایران بــر محروم نبودن 
شجاعی و حاج صفی کرده است، شــاید به نظر برسد این 
موضوع به پایان رســیده اما بعید است که فیفا فقط به این 
نامه اکتفا کند. نه  تنها فیفا که همه رسانه ها که در این چند 
روز محرومیت ایــن دو بازیکن را به خاطــر بازی نکردن در 
مقابل تیم اســرائیلی پررنگ کرده اند، منتظــر بازی ایران 
و کره  جنوبی هســتند. ایران و کره در مقدماتی جام جهانی 
2018، نهــم شــهریور در بازی برگشــت مقابل هــم قرار 
می گیرند. اگر شــجاعی و حاج صفی به تیــم  ملی دعوت 
نشوند، شــاید دوباره فیفا روی این موضوع حساس شود. 
طبیعی اســت که فدراســیون بعد از مذاکره با مســئولان 
رده  بالاتــر، پاســخ نامه فیفــا را داده باشــد زیرا مســعود 
ســلطانی فر، وزیر ورزش بعد از ارسال این نامه گفته است 
که فدراســیون فوتبال وضعیت این دو بازیکن را پیگیری 
می کند. شاید منظور ســلطانی فر اعلام محرومیت این دو 
در خفا باشد اما در شــرایطی که فیفا روی وضعیت این دو 
بازیکن زوم کرده است، محرومیت این دو در هر شرایطی 
  چالش برانگیزاســت. غیبــت ایــن دو در بازی با کــره، به 
هر دلیلی هم باشــد، می تواند جنجال ساز باشــد. به نظر 
می رسد بهترین راه یا عذر خواهی رسمی این دو بازیکن یا 
دعوت نکردن کی روش از این دوبازیکن است. مسئولان 
وزارتخانه فعلا از موضع قبلی شــان عقب نشینی کرده اند 
اما اینکه آنها اجازه بدهند تا این دو به تیم  ملی دعوت شوند 
یا نه، مشخص نیست. بحث دیگر هم کارلوس کی روش 
است. او بارها تاکید کرده در دعوت بازیکنان به تیم، فقط 
مسائل فنی را در نظر می گیرد.  کی روش در این چند ساله 
نشــان داده که فقط خواســته های خودش را در تیم ملی 
اعمال می کند. حالا مدیران فوتبال خود را در چالش بزرگی 
می بینند. آنها از سویی ســعی دارند خود را به شعارها و خط 
قرمزهای نظام پایبند معرفی کنند و از ســویی دیگر برخی 
مصلحت اندیشــی ها به آنها اجــازه نمی دهد در خصوص 
اقدام عجیب حاج صفی و شجاعی دست به اقدامی جدی 
و قاطع بزنند. شاید زمان مشــخص کند که آنها کدام راه را 
برای حل این بحران برگزیده اند.  فعلا که مهدی تاج روش 
ســکوت را برگزیده.  در جدیدترین فعــل و انفعال این دو 
بازیکن متن هایی را در شبکه مجازی نوشته اند که البته از 
آن کمتر احساس پشیمانی مشاهده می شود. متن هایی 

دیپلماتیک که نشانی از عذرخواهی در آن نیست.

مسعود سلطانی فر: »هم اکنون منتظر هستیم 
اطلاعات کامل جمع آوری شده و توضیحات 
دو ورزشکار را بشنویم و بعد تصمیم بگیریم اما 
مجددا تاکید می شود در خصوص رویارویی 
مستقیم تیمی یا فردی تکلیف روشن است.«
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فدراسیون تیراندازی این روزها حاشیه ساز شده 
اســت. خیلی هــا از رای دیوان عدالــت اداری و 
واکنش وزارت ورزش صحبت می کنند. خودتان 

در این باره صحبت می کنید؟
 به نظرم مسائلی که برای فدراســیون تیراندازی 
اتفاق افتاد، به نوعی بحران خودســاخته اســت. وزارت 
ورزش در راس این موضوع قرار دارد و متاسفانه نمی خواهد 
بپذیرد که اشتباه کرده است. از سه سال پیش این موضوع 
را مطرح کردند که هاشــمی دو شغله اســت. با این جنگ 
روانی سعی کردند من را تحت فشار قرار بدهند. در صورتی 
که این موضوع کاملا سیاسی بود. قبلا هم عده ای سعی 
داشتند این مساله را مطرح کنند. حتی موضوع را به دادگاه 
کارکنــان دولت ارجــاع دادند امــا تلاش شــان  بی نتیجه 
بود. من، علی آبادی، کرباســیان، قدمی  و خســروی وفا 
رفتیم و از خودمان دفاع کردیم و مســاله حل شد. دادگاه 
مستندات ما را پذیرفت. این مساله وقتی به نظرم سیاسی 
جلوه می کند که در آن مقطع ما شــغل دولتی داشتیم اما 
نتوانستند ما را محکوم کنند، حال آنکه در دوره جدید شغل 
دولتی هم نداشتیم و آقایان نمی دانم با چه استدلالی وارد 

این بازی شدند.
دو شغله بودن شما خیلی مورد توجه قرار گرفت.  
 در واقــع دوشــغله بــودن بنــده در انتخابــات 
فدراسیون تیراندازی موضوعی قدیمی  بود و همان طور 
که عرض کردم چندین بار با شــدت و ضعف مطرح شد و 
در انتخابات دوباره در بحث بررسی صلاحیت کاندیداها 
مطرح و بــه همین دلیــل انتخابات دچار وقفه شــد و در 
نهایت بــا تائید صلاحیــت همه 17 داوطلــب انتخابات 
برگزار شد. البته در روند صلاحیت ها ایراداتی هست که 
باید اصلاح شود. در انتخابات که با جلسه معاون وزیر، 
آقای شعبانی بهار برگزار شــد هم این موضوع مطرح شد 
که معاون وزیر توضیحات لازم را دادند. در موضوع شغل 
بودن نماینده مجلس، اگر ابهامی  بوده که البته این ایراد 
وارد نیســت، نمایندگی پست ســازمانی نیست و با مدت 
مشخص اســت و حقوق به معنای متداول ندارد. نظریه 
شــورای نگهبان در مــورد رئیس فدراســیونی اظهارنظر 
شده و ریاست فدراسیون شــغل نیست، برای همین هم 
در اساسنامه فدراسیون ها ریاســت پاره وقت است. این 
شبهه برای استفاده ابزاری همچنان وجود دارد. شغل سه 
ویژگی دارد. یکی اینکه پست سازمانی داشته باشی ، دوم 
اینکه تمام وقت باشی و سوم حقوق و مزایا داشته باشی. 
من به عنوان نماینده مجلس دو شــرط از این سه شرط را 
نداشتم. بعضی ها حقوق می گیرند و بعضی ها نمی گیرند. 
من نمی گرفتم. بنابراین رقیب من که نتوانســت با وجود 
همه لابی های وزارت ورزش و شخص خودش به پیروزی 
مقابل من دست پیدا کند سعی کند تازه بعد از یک سال با 
حمایت دوباره وزارتخانه به دیوان عدالت اداری شکایت 
کرد و حکم اولیه را بابت ابطال انتخابات گرفتند و بعد که 
ما رفتیم و اعتراض کردیم که دیــوان نمی تواند در امور 
فدراســیون ها دخالت کند این فدراســیون بود که موفق 
شد. اما آنها به طور نا صحیح رای را تفسیر کردند و اصرار 

داشتند که انتخابات باید باطل شود. من همان موقع هم 
گفتم که نباید دست به چنین اشتباهی بزنید چون ابطال 
انتخابات نه در حیطه اختیارات وزارت ورزش اســت و نه 
در حوزه اختیارات دیوان عدالت اداری. به حرف ما توجه 
نکردند. من مســتندات این موضوع را در نشست خبری 

خودم اعلام کردم.
شــما چند ســالی از فدراســیون تیراندازی دور 

ماندید. این دوره را چطور ارزیابی می کنید؟
 دو ســال از بهترین ســال های فعالیتــم را از من 
گرفتند. ســالی که به المپیک منتهی می شد و تیراندازی 
می توانست شرایط بسیار خوبی را ســپری کند. اما آقایان 
اجازه فعالیت ندادند. بخش قابل توجهی از انر ژی شان به 
این موضوع اختصاص پیدا کرد که هاشمی را از تیراندازی 
دور کنند و این مساله کاملا مورد حمایت وزارت ورزش قرار 
گرفت. این یک سناریوی هماهنگ شده بود. اساسنامه که 
مبنای کار است به خوبی راهنمایی می کند که فدراسیون 
متولی انتخابات است و برابر رای اساسنامه انتخابات برگزار 
شــد. دیوان عدالت اداری از منظر قوانین، اختیار ابطال 

انتخابات را نداشته و ندارد.
آقای داورزنی به عنــوان معــاون وزارت ورزش 
دربــاره حکــم بــدوی صحبت هایــی داشــتند. 

خودتان در این مورد توضیح می دهید؟
 موضوع اصلی این است که وزارت ورزش از رای 
دیــوان ابطال انتخابات را برداشــت کرد. اگــر انتخابات 
ابطال می شــود، رای های آن انتخابــات در مورد رئیس، 
دبیر، خزانه دار، خبره ورزشــی و سایر پســت ها نیز باطل 
می شود. چرا بعد از ابطال انتخابات فقط رئیس برکنار شد 
و بقیه سرجای خود هســتند؟ اگر برگزار کننده انتخابات، 
وزارت ورزش اســت علنا اعــلام کنند. طبق اساســنامه، 
برگزاری انتخابات با فدراسیون است و وزیر  یا معاون رئیس 
مجمع است. بعد از رای بدوی که وزارت ورزش اعتراض 
نکرد و ما اعتراض کردیم، آقای سجادی که هر جا هست 
سلامت باشد، رای بدوی را به فدراسیون جهانی فرستاد و 
نظر آنها را خواست. اول اینکه چرا رای را به مراجع خارجی 
فرستادید،  ثانیااگر فرستادید چرا رای بدوی را فرستادید و 

رای تجدیدنظر را نفرستادید؟
استدلال وزارت ورزش این است که به دلیل حکم 
دیوان عدالت اداری برای فدراسیون تیراندازی 
سرپرســت تعیین کرده اســت. در این باره چه 

صحبتی دارید؟
 نه. وزارت ورزش همان طوری حکم دیوان عدالت 

 منتظرم سلطانی فر

 اشتباه وزارت ورزش را اصلاح  کند
گفت وگوی مثلث با سید مهدی  هاشمی

آیا وزارت ورزش به ســید مهدی هاشــمی اجازه 
بازگشــت به فدراســیون تیراندازی را خواهد داد؟ آیا 
ســلطانی فر نســبت به اجرای قانــون و حکم قطعی 
دیوان عدالت اداری تمکین خواهد کرد؟ هر چه هست 
به نظر می رســد که ســید مهدی هاشــمی با پیگیری 
موضوع تخلــف در انتخابات فدراســیون تیراندازی 

دیوان را مجاب کرده است که در این مورد حق دارد. 

اداری را تفســیر کرد که دلش می خواست. در صورتی که 
این تفسیر اشتباه بود. من کتبا هم این موضوع را به وزارت 
ورزش اعلام کردم. به وزارت ورزش گفتم من آدمی  نیستم 
که موضوع را به محاکم بین المللی بکشانم اما این کار شما 
تخلف است و در مراجع داخلی موضوع را پیگیری کردم. 
دیوان اتفاقا موضوع را پیگیری کرد و بر اساس قانون حکم 

خود را صادر کرد. 
انتظار شما از وزارت ورزش چیست؟

  همه ما در معرض امتحــان و مکلف به اجرای 
قانون هســتیم. هرچند بــه دفعات ایــن امتحان پیش 
آمده ولی در این موضوع ما یک بار امتحان پس دادیم 
و به رغم اینکه حق با من بود و رای صادره ایراد و اشکال 
داشــت به صورت منطقی با موضوع کنــار آمدم و طبق 
قانون عمل کردم. الان نوبت دیگران است. آنهایی که 
صدای شعارشــان گوش فلک را هم کر کرده است اما 
متاسفانه به صورت گزینشــی با موارد برخورد می کنند. 
عملکرد متناقض شــان در مورد انتخابات فدراسیون ها 
البته امری روشــن اســت. قضاوت در ایــن موضوع با 
مردم است و امیدوارم به نحوی عمل شــود که با گفتار 

ما یکی باشد.
شــکایت در مورد انتخابات به نهادهای خارجی 

چه معنایی دارد؟
  این یعنی ما اساســنامه را قبول نداریم. اگر قبول 
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داشتند باید در داخل و بر اساس آن عمل می کردند. به رغم 
اینکه در دیوان حکم علیه فدراسیون و وزارت ورزش وارد 
شــد، وزارت ورزش نه تنهــا از خودش دفاع نکــرد ولی از 
کاندیدای شاکی که با وجود خواســت وزارت ورزش رای 
نیاورده بود حمایت کرد. این رای به طرفیت فدراســیون 
صادر شده بود و دیوان همچنین گفته بود صلاحیت ورود 
به فدراســیون ها را ندارد اما ایرادی به وزارت ورزش وارد 
کرده بود که با شــبهه در این بخــش وزارت ورزش به نفع 
خود ســود برد. جای سوال است که بر اســاس اساسنامه 
برگزار کننده انتخابات کیست؟ طبق اساسنامه، فدراسیون 

برگزار کننده است.
بنابرایــن خــود وزارت ورزش این موضــوع را با 
فدراســیون جهانی در میان گذاشت و به نوعی 

حساسیت آنها را برانگیخت.  
 دقیقا همین طور است. اگر قرار بود کسی اقدام 
کند، این من بودم که باید اقدام می کردم. من هم معتقد 
بودم قوانیــن داخلی به قدری کافی اســت کــه نیازی به 
مجامع بین المللی نیست. متاســفانه طرح این مساله در 
مجامع جهانی از سوی وزارت ورزش انجام شد و فدراسیون 
جهانی هم از کمیتــه ملی المپیک ایران ایــن اتفاقات را 

پیگیری کرد.
با رفتن آقای گودرزی انتظار می رفت این مناقشه 

حل شود. خود شما این طور فکر نمی کردید؟

 بلــه اما با تغییر وزیر ورزش این مســاله شــدت 
بیشتری گرفت. 18 دی ماه ســال 95 نامه ای به آقای 
سلطانی فر نوشــتم و موضوع را شــرح دادم و خواستم 
برای تعیین تکلیف نســبت به این موضوع اقدام کنند تا 
در محاکم داخلی رسیدگی شــود. گفتم اگر این مساله 
را قبول نداریــد بنده مجمع فوق العــاده بگذارم و در آن 
جلســه نظر اعضای مجمــع را بخواهیــم. اگر اعضای 
مجمع ابطال انتخابات را خواســتند من استعفا می کنم 
و اعضا بپذیرند تا از ســوی مجامع جهانی بحث دخالت 
دولت وجود نداشــته باشــد و چالشــی ایجاد نشــود اما 
علاوه بر بی قانونی ها و بی اخلاقی ها از ســایت وزارت 
ورزش فهمیدم که سرپرســتی برای فدراســیون تعیین 

شده است.
به نظر می رسد یک نوع شتابزدگی برای برکناری 
شما از فدراســیون تیراندازی نزد وزارت ورزش 

وجود داشته و دارد. خودتان چه نظری دارید؟
 اگر وزیر الزام و اجباری برای کاری دارد می تواند 
به راحتی پاسخگو باشد، نمی دانم چرا عجولانه تصمیم 
گرفتند. در حکم سرپرســت هــم تاکید کردنــد به دلیل 
ابطال انتخابات از ســوی دیوان این تغییر انجام شــده 
اســت. من در نامه به وزیر نوشــتم که این حــق را برای 
خودم قائلم که در محاکم داخلی پیگیــری کنم. قبل از 
آن هــم نامه ای به رئیس دیوان نوشــته بــودم و ایرادها 
و ابهامــات رای را عنــوان کــردم. بــه وزیر گفتــه بودم 
رســیدگی به موضوع وقت گیر است ولی توجه نکرد. من 
از ماده 79 دیــوان عدالت اداری اســتفاده کردم. وقتی 
پرونده به دادگاه همطراز ارســال شــد یعنــی حکم قبلی 
نقض می شــود. به بنده و وزارت ورزش اعلام شد که در 
جلسه رسیدگی شرکت کنند اما وزارت ورزش بلافاصله با 
تغییر آیین نامه ثبت نام را آغاز کرد، حتی زمانی را اضافه 
کردند تا دو نفر دیگر هم ثبت نــام کنند. برگزاری و ابطال 
انتخابــات در اختیــار وزارت ورزش و دیوان نیســت اما 
وزارت ورزش انتخابات را برگزار کرد. یک ماه و اندی قبل 
از انتخابات جلســه دادگاه با حضور نماینده وزارت برگزار 
شد و مشخص شــد که حکم قبلی نقض شده ولی باز هم 
روند انتخابات ادامه داشت. 18 تیر حکم صادر شد ولی 
وزارت ورزش 20 تیر انتخابات را برگزار کرد و گفت حکم 
به دستش نرســیده در حالی که رســانه ها حکم را منتشر 
کرده بودند. در نهایت فردی نا آشنا به این رشته و با فشار 
 به برخــی از هیات هــا در انتخاباتی که وجاهــت قانونی

 نداشت انتخاب شد.
آیا تعیین سرپرســت برای فدراســیون اقدامی 
 غیرقانونی بــود و تبعات خاصی خواهد داشــت 

یا خیر؟
 در زمان سرپرســتی مبینی از سوی وزارت ورزش 
به اسم فدراســیون و به صورت جعلی با عنوان فدراسیون 
ایران با فدراسیون جهانی مکاتبه می شد. بر اساس قانون 
اساســی ما کنوانســیون ها و قراردادهایی که به تصویب 
مجلس رسیده باید اجرا شــود ولی مغایر با آن اقدام شده 
است. در قانون ما فدراســیون ها تابع اساسنامه خودشان 
هستند اما بر خلاف آن عمل می شود. متاسفانه گزینشی 
با احکام برخورد شد و بسیاری از مشکلات ناشی از همین 
روند است. روشن اســت که ضرر مادی، معنوی و هتک 
حیثیت شخص بنده و مشکلاتی که برای فدراسیون ایجاد 
شده قابل پیگرد است. کسانی که بعد از اعمال ماده 79 در 
این بخش عمل کردند، می توانند مورد پیگرد قرار گیرند و 

من این حق را برای خودم قائل هست. 
با توجه به نامه کمیته ملی المپیک حضور دادگر 

در فدراسیون چه تبعاتی دارد؟
  فدراســیون جهانــی با مــن مکاتبــه می کرد و 
مســتنداتی هســت که برای موضوعات متعدد امضای 

من را خواســتند و من هم برای اینکه زمان از دست نرود 
به صورت موردی پیگیری کــردم. از نظر قوانین داخلی 
هم هرکســی بعد از 18 تیــر که حکم آمده اگــر امضایی 
کرده باشــد چه مبینی، چــه دادگر و هر کــس دیگر باید 
پاسخگو باشــد؛ امضای آنها تصرف غیر مجاز در اموال 
و مسئولیت هاست به خصوص اگر شــاکی وجود داشته 
باشــد. باز هم می گویم که اساســنامه مبنای کار است. 
سرپرســت و انتخابات مغایر اساسنامه اســت و یک بام 
و دو هــوا هم کــه نمی شــود. اساســنامه روش برگزاری 
مجمع و انتخابات را مشخص کرده است. وزیر در حکم 
سرپرستی بر اساس حکم دیوان عمل کرده است و الان 
آن حکم نقض و در آن تصریح شــده انتخابات سال 93 
درســت بوده و صحت و ابقای آن اعلام می شــود. یعنی 
دوره مدیریت یک فرد 4 سال اســت. حالا یک مقطعی 
بین این 4 ســال حبس شــده و این باید به دوره مدیریت 
اضافه شــود اما اکنون این موضوع جای بحث نیســت. 
اگر قرار اســت مجمع برگزار شــود روش آن مشــخص 
است. فعلا بحث اجرای حکم مهم است. عزل استعفا  یا 
انتخابات مجدد در اساســنامه مشخص است. اینکه بعد 

از اجرای حکم چه تصمیمی می گیرم مورد ثانویه است.
اما آقای هاشــمی! ضــرب الاجل دیــوان برای 
اجرای حکم به پایان رســیده است. شما نگران 

نیستید که به فدراسیون تیراندازی برنگردید؟
 من پیگیری کــردم و گفتند حکم اجرا می شــود. 
اینکه چه زمانی باشد مشخص نیست. بحث ر أی اعتماد 
وزیر و بررســی اجرای حکم را مطرح می کنند. به صورت 
غیررسمی صحبت هایی گفته شــده و اگر قرار بود شرط و 
شــروطی را قبول کنم قبلا این کار را می کردم. بر اساس 
ماده 35 قانون مســتنکفین از ر أی محاکم، عدم اجرای 
حکم عواقبــی دارد که شــامل انفصال، جبران خســارت 
و... است که در کشــور ما ســابقه در حد معاون وزیر هم 

داشته است.
شما مدت قابل توجهی از فدراسیون دور شدید. 

شما از چه خسارت هایی صحبت می کنید؟
 بعد از اینکه در انتخابات ر أی نیاوردند 10 ماه بعد 
شــکایت و با شــبهه ای که ایجاد کردند ر أی اولیه ابطال 
انتخابات را از دیــوان گرفتند. اینکه ایــن ر أی با حمایت 
چه مرجعی صادر و چگونه این فرد شــکایت کرد در جای 
خود قابل بحث است. حمایت برخی کارکنان وقت وزارت 
ورزش باعث شــد در آن مقطع دو سال و الان هم 3 سال، 
تیراندازی درگیر چالش باشــد و دو سال از مهم ترین زمان 
برای آمادگی المپیک از دســت رفت. کمبود منابع و عدم 
حمایت باعث شــد تا اسپانســرها با  تردید از فدراســیون 
حمایت کنند و این دوره مدیرت را مســتحکم ندانند و دود 
آن هم به چشــم ورزش رفت. بالاخره خسارت های قابل 
توجه جبران ناپذیری به فدراسیون وارد شده است. برخی 
با تمهیداتی قابل جبران است و برخی از این خسارت ها نه. 
امیدوارم اهتمام بورزند که اشتباهات شان را جبران کنند. 
هر چند حکم دیوان به نفع بنده صادر شــده است و از این 
به بعد هر امضایی تبعات خاص خودش را خواهد داشت. 
امیدوارم با این قضیه به طور قانونی و منطقی برخورد کنند 
تا عقب افتادگی تیراندازی جبران شــود. نمی دانم وزارت 
 ورزش چرا مقابل اجرای قانون تا این حد مقاومت می کند

 و هزینه ای سنگین می پردازد.
آیا امیــدوار نیســتید که ســلطانی فر مناقشــه 

فدراسیون تیراندازی را ختم کند؟
 من فکر می کردم که آقای سلطانی فر منطقی تر 
از وزرای پیشین برخورد خواهد کرد اما متاسفانه مهم ترین 
چالش و تنش در دوره مدیریتی ایشان به وجود آمده است ؛ 
اما امیدوارم آقای سلطانی فر در مقام جبران و اصلاح این 

اشتباه برآیند و آب به آسیاب اغیار نریزند.   
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بلیت فروشــی یکــی از آن مــواردی اســت که طی 
ســال های اخیر بارهــا راجع به آن صحبت شــده اســت. 
باشگاه ها و سازمان لیگ فدراسیون فوتبال همواره در این 
خصوص با چالش هایــی مواجه بوده انــد. مدیران عامل 
باشــگاه ها همگی بر این نظر اســتوارند که سازمان لیگ 
درباره بلیت فروشی حق باشگاه ها را نادیده گرفته و هیچ گاه 
در موعد تعیین شــده  پولی بــه باشــگاه ها پرداخت نکرده 
است. پولی که اتفاقا حق باشگاه ها اســت و هواداران به 
خاطر دیدن بازی های تیم محبوب شان پرداخته اند. هفته 
گذشته عادل فردوسی پور با پرداختن به این موضوع فضا 
را به سمتی برد که خیلی ها درباره کنایه سنگین فردوسی پور 

دست به رمز گشایی زدند. 
عادل فردوســی پور با مطرح کردن این موضوع که 
ســازمان لیگ حق باشــگاه ها را به آنها پرداخت نمی کند 
تلویحا از این شــا ئبه ســخن گفت که پای»ژن خوب« در 
قرارداد سازمان لیگ با شــرکتی که اسپانسر بازی ها است 
در میان بوده و مدیران فوتبال باید در این زمینه پاســخگو 

باشند.
فردوســی پور ابتدا در ایــن مــورد انتقادهای صریح 
خود را مطرح کرد. او در گفت وگو با بهاروند به اینکه سهم 
باشگاه ها در زمان مقرر به باشگاه ها پرداخت نمی شود و در 
انتهای سال این کار صورت می گیرد انتقاد و این سوال را 
مطرح کرد که سود پول های ذخیره شــده کجا می رود که 

پاسخ روشنی هم دریافت نکرد.
این در حالی است که علی اکبر طاهری، مدیرعامل 
باشــگاه پرســپولیس نیز اخیرا در این مورد نکات مهمی  را 
مطرح کرده است. او گفته اســت: »قرارداد بلیت فروشی 
در تیر 94 منعقد شــده امــا چند مــاه در مذاکراتــی که در 
دفتــر حراســت وزارت ورزش برگزار شــد ثابت کــردم در 
ســال 90 تفاهــم نامــه ای برای تاســیس شــرکت در امر 
بلیت فروشــی بین 2 باشــگاه اســتقلال و پرســپولیس با 
شرکت افق ســبز منعقد شده اســت. با توجه به مشکلات 
درآمدزایــی از دیدار پرســپولیس و اســتقلال خوزســتان 
در لیــگ چهاردهم طبقــه دوم ورزشــگاه آزادی را به مبلغ 
10 میلیون تومــان اجــاره کردیم کــه این امــر در ادامه 
 سبب شد تا آمار هواداران به شــکل قابل توجهی افزایش

 پیدا کند. 
در این میــان آنچه  به پرســپولیس از بلیت فروشــی 
2 فصل اخیر چهار میلیارد و 200 میلیــون تومان بوده که 
در مقابل این مبلغ ســازمان لیگ هزینه هایی را به حساب 
باشــگاه منظور کرده که در نهایت سبب شــده حدود یک 
میلیــارد و 200 میلیون بدهکار شــویم. البتــه 2 میلیارد و 

95 میلیون تومان درآمدزایی داشــتیم که به دلیل گردش 
آن در فدراســیون و ســازمان لیــگ  تراز مالی مــان منفی 
شــده در غیر این صورت تراز باشــگاه پرســپولیس مثبت 
است. مدیرعامل باشگاه پرســپولیس در ادامه به تشریح 
 درآمد این باشــگاه از بلیت فروشــی و ابهام هــای موجود 

در این زمینه پرداخت.«

  واکنشسازمانلیگ
حیدر بهاروند اما در واکنش بــه انتقادهایی که درباره 
بلیت فروشی مطرح می شود تاکید می کند: »سازمان لیگ 
درباره ابهام های مربوط به بلیت فروشی مسابقات گفت که 
در اول آذر 89 قراردادی بین فدراســیون فوتبال با فناوری 
ریاست جمهوری و نهادی وابســته به دولت امضا شد. در 
واقع تفاهم نامه ای بین معاون فناوری ریاســت جمهوری 
و ســازمان تربیت بدنی به امضا رسید و ســایر کارها هم به 

صورت دولتی انجام شد.«
او ادامــه می دهــد: »براســاس این قــرارداد معین 
شد شــرکت برهان مبین در ازای بلیت فروشــی بازی ها به 
تجهیز و رفع مشکلات ورزشگاه   آزادی، یادگار امام تبریز، 
نقش جهان اصفهــان، ثامن الائمه مشــهد و غدیر اهواز 
اقدام کند که البته این کار انجام نشد. هدف این قرارداد، 
احترام به هواداران و فروش بلیت به شــکل اینترنتی بوده 
 اما بــه جز تجهیــز ورزشــگاه آزادی اقدام دیگــری انجام

 نشده است.«
بهارونــد دربــاره اینکــه قــرارداد مذکــور بــه امضا 
مهدی تــاج و علــی کفاشــیان رســیده، تاکیــد می کند: 
»زمانــی کــه بــه ســازمان لیــگ آمــدم، متوجه شــدم 
35 درصــد مبلــغ بلیت فروشــی به شــرکت برهــان مبین 
تعلق می گیــرد امــا از آنجایی که ایــن درصد زیاد اســت 
 و درآمــد خاصی هــم بــه باشــگاه ها نمی رســد، مخالف

 قرارداد بودم.«
سرپرســت ســازمان لیگ درمورد ناتوانی هواداران 
برای خرید بلیت های گران نیز می گوید: »از زمان حضورم 
در ســازمان لیگ در بیش از 50 مکاتبه اشــتباهات مسیر 
بلیت فروشــی را ذکر کردم. طبق نشســت با وزارت ورزش 
قرار است در روزهای آینده قرارداد برهان مبین لغو شود. این 
شرکت در سال 89 قرارداد بست که قرارداد مذکور در سال 

92 مجددا امضا  شد.«
او درمورد ابهام در آمار ارائه شــده از ســوی سازمان 
لیگ درباره تماشــاگران پرســپولیس نیز اینگونه توضیح 
می دهد: »دلیل ابهام این است که در هر مسابقه بین 10 
تا 15 درصد بدون بلیت وارد ورزشگاه می شوند. آمار دقیق 

برای هواداران پرســپولیس در فصل گذشــته 512 هزار و 
648 نفر بوده است. به هر حال در این هفته قرارداد با شرکت 
برهان مبین را فســخ می کنیم چراکه من اصلا این قرارداد 

را قبول ندارم.«
وی ســپس به این نکته اشــاره کرد که باشگاه ها به 
سازمان لیگ بدهکار هستند و مبلغ حاصل از بلیت فروشی 

پس از کسر این بدهی ها به آنها پرداخت می شود.
اما واکنش مدیرعامل شــرکت برهــان مبین واکنش 

تندی نسبت به انتقادها از خود نشان داد.
وی در ابتدا برای فردوسی پور و برنامه اش ابراز تاسف 
کرد که چرا اتهامات را مطرح کرده اند و در زمانی نامناسب 

به شرکت وقت پاسخ داده شده است.
علیرضــا بیهقــی، مدیرعامل شــرکت برهــان مبین 
تو ضیحاتی را درباره بلیت فروشــی رقابت هــای لیگ برتر 
و مســتندات این شرکت برای دریافت ســهم 35 درصدی 
از فروش بلیــت ارائه کرد. او اعتقاد داشــت این شــرکت 
 4/5میلیارد برای ورزشــگاه ها ســرمایه گذاری کرده که 2 
میلیارد آن مربوط به ورزشگاه آزادی است. همچنین بیهقی 
عامل تصمیم ســازمان لیگ مبنی بر قطع همکاری با این 

شرکت را برنامه 90 قلمداد کرد!
قائم مقام ایــن شــرکت همچنین مدعی شــد که از 
ســوی این شــرکت بیش از دو میلیارد تومان در ورزشگاه 
آزادی هزینه شــده اســت که مجری 90 از وی خواســت 
هفته آینده به همراه گزارشــگر این برنامه بــه آزادی بروند 
و به طور مستند نشــان دهند که دو میلیارد مذکور در کدام 
بخش ها هزینه شــده اســت. بیهقی همچنین اعلام کرد 
 ارقام منتشر شده درباره درآمد این شرکت از بلیت فروشی ها

 صحت ندارد.
همه این اظهارات در حالی مطرح می شود که مردم 
در نظرســنجی برنامه 90  قضاوت خود را آشــکار کرده اند. 
نظرســنجی برنامه هفته گذشــته 90 نیز به ســوالی درباره 
موافقت یا مخالفت با واگذاری بلیت فروشــی به باشگاه ها 
اختصاص داشــت که بیش از 92 درصــد موافقت خود با 

واگذاری به باشگاه ها را اعلام کردند.
اما نکته این مناقشه آنجایی بود که بهاروند به سوال 
فردوسی پور مبنی بر اینکه آیا پای ژن خوب و آقازاده ها در 
عقد این قرارداد وسط بوده پاسخ روشنی نداد و اعلام کرد 
که  بی خبر است. در ســوی مقابل این عادل فردوسی پور 
بود که چند بار با مطــرح کردن این کنایه ســنگین خاطره 
نه چنــدان دور اظهــارات عجیب پســر دکتر عــارف را در 
 اذهان عمومی زنده می کرد. آیا واقعــا پای یک ژن خوب 

در میان است؟   

گزارش ویژه

پای یک ژن خوب به فوتبال باز شد

قرارداد پر ابهام سازمان لیگ با شرکت برهان مبین
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ورزش

مهدی طارمی  در اقدامی  ارزشمند نشان توپ طلای 
خود را به موزه آستان قدس رضوی)ع( اهدا کرد.

برتریــن بازیکن لیــگ برتر کشــور پــس از اهدای 
جایزه اش به مــوزه امام رضا )ع( گفــت: »از کودکی مثل 
هر مسلمان شیعه ای به ائمه متوســل بودم و از شما مردم 
هم می خواهم هرچه می خواهید از ائمه اطهار بخواهید و 
قدر پدر و مادرتان را هم بدانید. نمی دانم چگونه زحمات و 
محبت های مادرم را جبران کنم. دعای مادر می تواند آدم 

را از فرش به عرش برساند.« 
طارمی  با اشــاره بــه خاطــره اش از جلســه ای که با 
سرمربی پرسپولیس داشت، گفت: »برانکو به من گفت تو 
باید آقای گل شوی و پرسپولیس هم قهرمان شود. بعد از 
جلسه با برانکو، من این حرف را به همبازیانم در تیم گفتم. 
اینکه می خواهم هم آقای گل شــوم و هم بهترین بازیکن 
فوتبال ایران و امروز هم که به این مقام رســیدم، جایزه ام 
را تقدیم موزه امام رضا )ع( می کنم. برای رسیدن به آقای 
گلی از امام رضا )ع( و امام حســین )ع( و سایر ائمه اطهار 
کمک گرفتم، شــما هم هر وقت چیزی می خواهید از ته 
دل از ائمه اطهار بخواهید. برای همسایه و پدر و مادرتان 
هم دعا کنید. البته این جایزه ای کــه من گرفتم متعلق به 
تمام بازیکنان و مربیان پرســپولیس و همچنین هواداران 
است که من از سوی آنها این جایزه را به موزه امام رضا  )ع( 

تقدیم می کنم.«

عکس  هفته
 طارمی  توپ طلایش را 

 به موزه امام رضا )ع( 
هدیه کرد

به نظــرم نباید از کنــار کنایه عادل فردوســی پور به 
راحتی عبور کنیم. من ســال ها پیش با عــادل همکاری 
داشــته ام و روحیه اش را تا حد زیادی می شناسم. جدا از 
اینکه او انسانی دوست داشــتنی است عادل هم هست. 
همواره ســعی می کند عدالت جو باشــد. برخی اوقات یا 
بهتر بگویم بیشــتر مواقع این روحیه او به مذاق خیلی ها 
خوش نیامده اســت بنابراین ســعی کرده اند به تندترین 
شــکل ممکن از خجالت او دربیایند. حتی کار یک بار به 
جایی رســید که یک مربی فوتبال به او برچسب دلال زد 
اما چه کسی اســت که این حرف ها را در مورد عادل باور 
کند؟ حتی آنهایی که از نزدیک او را نمی شناسند هم به این 
برچسب ها می خندند. اما جدا از روحیه عدالت جویی عادل 
فردوسی پور بر سر برخی مسائل حساسیت خاصی دارد. 
مثلا اینکه یا حرفی را در برنامه اش که پربیننده ترین برنامه 
تلویزیونی است به زبان نمی آورد یا از صحت آن اطمینان 

حاصل می کند. 
همه اینها را گفتم که به کنایه عادل برگردم. وقتی از 
ژن خوب حرف زد. ژن خوب را پســر دکتر عارف اولین بار 
مورد استفاده قرار داد. ترکیبی که خیلی زود با واکنش های 
مختلف روبه رو شد و از او چهره ای جنجالی ساخت. هفته 
گذشــته اما بحث بر ســر این موضوع بود که چرا قرارداد 

میان سازمان لیگ با شرکت برهان مبین از شفافیت لازم 
برخوردار نیست. عادل هر چقدر در این باره از حیدر بهاروند 
پرسید به جواب نرســید. مثل همه ما که بیننده نود بودیم 
و توضیحات رئیس ســازمان لیگ درباره بلیت فروشی و 
همچنین قرارداد سازمان لیگ با شرکت برهان مبین ابدا 
برای مــان قانع کننده نبــود. حتی خود عادل هــم از این 
وضعیت به هم ریخته بــود. جوابــش را نمی گرفت و باز 
ســوالش را تکرار می کرد و باز جواب هایی می گرفت که 

اصلا قانع کننده نبود.
 رئیــس ســازمان لیــگ در پاســخ بــه این ســوال 
فردوسی پور که به نظرتان در قراردادی که میان سازمان 
لیگ و شــرکت برهان مبین بســته شــده پــای ژن خوب 
در میان نیســت، ســکوت کرد. عادل اصرار داشــت که 
احتمالا پای یک آقازاده در میان اســت اما بهاروند پاسخ 

عجیب تری داد. 
پاســخی که به شــخصه آن را اصــلا نمی فهمم. 
بهاروند تاکید کرد که از زمان حضورش در رأس ســازمان 
لیگ پیگیر جزئیات این قرارداد بوده اســت اما خبر ندارد 
که پــای آقــازاده ای در بین هســت یا خیر؟ واقع پاســخ 
عجیبی است. مگر می شــود رئیس سازمان لیگ باشی و 
خبر نداشته باشی که در قراردادی که نه تنها فردوسی پور 
بلکه بسیاری از باشگاه ها آن را از قرارداد ترکمانچای هم 
 بدتر ارزیابی می کنند، پای منافع چه کســی یا چه کسانی

 در بین است؟ 
مگر می شود شــما ندانید که شــرکت برهان مبین و 

حلقه مدیریتی این شرکت از طرف چه کسانی یا چه جریانی 
مورد حمایت قرار می گیرند؟ شاید اصلا عیبی هم در کار 
نباشد اما همین که قرار است افراد ذینفع در پشت پرده این 
ماجرا تبدیل به حلقه های مفقوده شوند، بار گرانی است بر 
دوش فوتبال. آنجا که قرار نیست حق بسیاری از باشگاه ها 
را صرفا بــا توجیهاتی غیر حرفه ای بدهیــم. آنجا که قرار 
است رئیس فدراسیون فوتبال و همراهانش ساکت بمانند 
و هیچ توضیحی درباره قرارداد جنجالی ســازمان لیگ با 

شرکت برهان مبین ارائه نکنند. 
ســازمان لیگ امروز اساســا پاســخ منطقــی برای 
باشگاه ها ندارد. در واقع سازمان لیگ از کیسه باشگاه ها 
حاتم بخشــی کرده و ســهم 30درصــدی بــرای آنها در 
نظر گرفته اســت. آن هم در قــراردادی عجیب و غریب 
که هیچ کــدام از تشــریفات قانونی در آن رعایت نشــده 
 اســت؛ نه آگهی منتشــر شــده و نــه مزایــده ای برگزار 

شده است.
 ســازمان لیــگ مدعی شــده کــه قــرارداد بین دو 
ارگان دولتی فدراســیون بــا شــرکتی زیرمجموعه مرکز 
همکاری های فنــاوری و نوآوری های ریاســت جمهوری 
امضا شده که هر دو دولتی هســتند و احتیاجی به مزایده 
نبوده است. ادعایی که از هر دو ســو غلط است. چرا که 
اولا فدراســیون فوتبال ارگانی دولتی محسوب نمی شود 
و دوم اینکه شــرکت طرف قرارداد شرکتی دولتی نیست. 

چقدر تلخ است. 
اینکه فدراسیون فوتبال در حالی به دنبال حق پخش 
تلویزیونی است که خود حق باشگاه ها را زیر پا می گذارد. 
فقط می توان به حال چنین وضعیتی تاسف خورد. کاش 
باشگاه ها در این مورد خاص بیش از پیش با یکدیگر همراه 

شوند و حق واقعی شان را مطالبه کنند. 

ورزش

مهدی ربوشه 
روزنامه نگار

ژن خوب در قرارداد ترکمانچای
چرا فدراسیون مقابل کنایه سنگین عادل سکوت کرد؟
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بیست و یکم اوت هر سال که مصادف با 31 مرداد است، روز جهانی مساجد نامگذاری شده است. در سال 1348 در چنین روزی 
مسجدالاقصی که قبله اول مسلمین جهان است توسط صهیونیست ها به آتش کشیده شد. یک جریان مسیحی صهیونیستی در آمریکا 
شکل گرفته که اعتقاد دارد ویرانی مسجد الاقصی و ساخت معبد سوم سلیمان شرط ظهور حضرت مسیح )ع( است و الا ظهور نمی کند. بر 
پایه این اعتقاد مسجدالاقصی توسط اشغالگران صهیونیست به آتش کشیده شد.ماجرا از این قرار بود که ساعت هفت صبح پنج شنبه روزی 
جنایتکاری اسرائیلی  به نام دنیس مایکل ولیم روهان، آستان مسجد الاقصای مسقف را به آتش کشید. در این آتش سوزی، مساحتی 
نزدیک به 1500 مترمربع از مسجد در آتش سوخت. به پیشنهاد جمهوری اسلامی ایران و تصویب اعضای سازمان کنفرانس اسلامی در 
سی امین نشست این سازمان، این روز به نام روز جهانی مسجد نامگذاری شد. پیامبر گرامی  اسلام )ص( پایه گذار اولین مسجد است. او 
مکانی را پایه گذاری کرد که علاوه بر عهده دار بودن نقش روحانی و معنوی، کانون فعالیت های اجتماعی مسلمانان نیز به شمار می رفت. 
به همین دلیل مسجد در طول تاریخ اسلام از ویژگی برجسته ای برخوردار بود. در گذشته همه امور مسلمین در ابعاد مختلف، از جمله 
عقاید و فعالیت های فرهنگی، عبادی، سیاسی و اقتصادی در مساجد انجام می شد. به همین مناسبت چند مسجد زیبا و تاریخی ایران را 

که از قطب های گردشگری کشور محسوب می شود،  معرفی می کنیم.

...و خدایی که در این نزدیکی است 
معرفی چند مسجد تاریخی ایران 

مسجد جمعه یا مسجد جامع اصفهان از مهم ترین و قدیمی ترین ابنیه 
مذهبی ایران است. این مســجد مجموعه تاریخی وسیعی را به ابعاد 1۷0 در 
140 متر در شمال شــرقی اصفهان و کنار میدان کهنه نشان می دهد و امروز 
شامل قسمتهای مختلفی است از قبیل گنبد نظام الملک، گنبد تاج الملک، 
ضمن چهار ایوانی شبستان ها، مدرســه مظفری محراب الجایتو که هر یک 
نمایانگر ســیر هنر معماری اسلامی در دوره ای خاص هســتند.بنا بر شواهد 
تاریخی، مســجد جامع اصفهان روی ویرانه های مسجد  قدیمی تری ساخته 
شده که اعراب ساکن قریه طهران در اصفهان در قرن دوم هجری در یهودیه بنا 
کرده بودند. مسجد اولی بر خرابه های ابنیه ای مربوط به اواخر دوره ساسانی برپا 
شده بود. سیما و اسکلت کلی و فعلی این مسجد عمدتا مربوط به معماری دوره 
سلجوقی است اما تعمیرات و الحاقات آن به دوره های بعد از آن به خصوص 
عصر صفویه بر می گردد. مســجد دارای ورودی های متعددی است که هر 
یک فضای مسجد را به بخش هایی از بافت پیرامون آن مربوط می کند. این 
ورودی ها همه در یک زمان ساخته نشده اند و هر یک در مقطعی از تاریخ و در 
ارتباط با ســاختمان درون و بیرون بنا به وجود آمده اند. گذرها و معابری که در 
گرداگرد مسجد وجود دارند بیانگر ارتباط گسترده ای است که مسجد با بافت 

قدیم شهر دارد.

مسجد جامع گوهرشاد اثر تاریخی به جا مانده از دوره تیموری و از مساجد 
معروف ایران اســت. این مســجد هم اکنون جزئی از حرم رضوی محسوب 
می شــود. قدمت تاریخی، ســبک معمــاری و زیبایی های هنری، مســجد 
گوهرشاد را یکی از جاذبه های مذهبی تاریخی و فرهنگی مورد توجه و بازدید 
باستان شناسان، جهانگردان و دیگر علاقه مندان کرده است. قیام مردم علیه 
سیاست های فرهنگی رضاخان در این مسجد و وقایع بعد از آن را نیز می توان 
از دلایل شهرت این مسجد دانست. تاریخ بنای مسجد گوهرشاد در سه نقطه 
از ایوان جنوبی »ایوان مقصوره« دیده می شود؛ یکی در پایان کتیبه  بایسنقری 
در سمت چپ ایوان مقصوره، دیگری در کتیبه  سمت راست ایوان به خط ثلث و 
سوم در قسمت داخل پایه  شرقی ایوان. نام معمار مسجد نیز در سمت چپِ پایه  
ایوان جنوبی مسجد ایوان مقصوره زیر کتیبه  بایسنقر نوشته شده است. بنای 
عظیم مسجد، به شیوه  معماری مشــرق زمین به صورت حجیم سازی و سازه  
چهار ایوانی با آجرها و مصالح ساختمانی قرن نهم ساخته شده است و می توان 
گفت یکی از شاهکارهای معماری دنیاست. طاق های گنبدی شکل مسجد و 
مناره های آن با ویژگی و تزئینات خاص و با استفاده از سبک مقرنس، همچنین 
نقوش و خطوط دیــوار روی زمینه  گچی و معــرق کاری ممتاز عصر تیموری، 
جلوه های بی نظیری از هنر ایرانی را در قلب حرم مطهر به نمایش گذاشته است.

  جامع اصفهان 

گوهرشاد مشهد
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مسجد جامع خرمشهر از قدیم یکی از مراکز اصلی شهر خرمشهر بوده 
و حتی پس از پایــان جنگ ایران و عراق و تخریب کامل شــهر خرمشــهر و 
بازسازی دوباره، این مرکزیت را حفظ کرده است. در مقابل این مسجد، بازارچه 
بزرگی وجود دارد که اصناف گوناگون در آن به کســب و کار مشغول هستند. 
مســجد جامع خرمشــهر نه قدمت چندانی دارد، نه معماری خاصی و نه حتی 
وسعت قابل ملاحظه ای. با این حال این مسجد جزو معروف ترین مسجدهای 
ایران است. مسجد جامع خرمشــهر یکی از تنها ساختمانهایی بود که در این 
شــهر، پس از بازپس گیری به صورت نیمه ســالم باقی مانده بود و همچنین 
چون این مسجد در زمان مقاومت )قبل از اشغال( مرکز فرماندهی و تدارکات 
و گردهمایی مدافعان شهر بود، لقب نماد مقاومت را به خود گرفت که در حال 
حاضر نیز بین بازماندگان جنگ و علاقمندان به تاریخ جنگ ایران و عراق به 

همین عنوان شناخته می شود.

مسجد جامع یزد به مثابه ایوانی در دل کویر است که در طول 100 سال 
و ســه دوره بنا شده اســت. این مســجد بزرگ با 2 مناره بلند و منحصر به فرد، 
هر سال گردشگران بســیار زیادی را از نقاط مختلف دنیا به سوی خود جذب 
می کند. از امتیازات هنری و معماری این مسجد می توان به قدرت و استواری 
کاشیکاری های نفیس و زیبای لاجوردی آن اشاره کرد.در زیر گنبد این مسجد 
بخشی قرار دارد که به آن تابستانه می گویند، این سردخانه دارای پنجره های 
آجری مشبک و در داخل این تابستانه محرابی قرار دارد که دارای کاشیکاری 
زیبایی است. شبســتان مسجد دارای 2 قسمت اســت که یکی در زمستان و 
دیگری در بهار و پاییز مورد اســتفاده قرار می گیرد. درهای مشبک شبستان 
پاییزی با شیشه های رنگی مزین شده است.سردر رفیع و زیبای آن با 24 متر 
ارتفاع از دیگر ویژگی منحصر به فرد مسجد است. سبک معماری در ساخت این 
ایوان نظر هر بیننده ای را به خود جلب می کند و وجود طاق نماهای کم عرض 
در 2 طرف طاق یا دهانه قوســی و وجود 2 مناره زیبا بر بــالای ایوان از دیگر 
ویژگی های مسجد جامع کبیر یزد است. اصیل ترین بخش های هنر معماری 
 بی نظیر ایرانی در گچکاری ، شبستان، صحن، گنبد، کاشی کاری و مناره های 
برافراشته آن جلوه گر است. زیباترین بخش این بنا را می توان مجموعه ایوان 
و گنبدخانه و فضای پیرامــون آن نام برد.نمای ایوان بلنــد با مجموعه ای از 
زیباترین تزئینات کاشی معرق و نقوش اسلیمی  و گیاهی همچنین گره چینی 

پوشانده شده است. 

مسجد جامع عتیق یا مسجد جمعه یا مســجد جامع یا مسجد آدینه، از 
کهن ترین مساجد قدیمی  شیراز است که در مشرق شاهچراغ قرار دارد. این 
مسجد دو ایوانی، در سال 281 ه.ق. به دستور عمرولیث صفاری ساخته شد. 
ساختمان مسجد که اولین هسته تاریخی شهر شیراز است مشتمل بر بنایی 
مرتفع است که دارای چندین حجره و شبستان و برخی قسمت های آن دوطبقه 
است. این مســجد دارای 6 در  ورودی و خروجی بوده است. یک در  در ضلع 
شــمالی، یک در در ضلع جنوبی، دو در  در ضلع غربی و دو در  در ضلع شرقی. 
امین احمد رازی تذکره نویس و ادیب ایرانی قرن یازدهم هجری صاحب کتاب 
چهار جلدی هفت اقلیم که در ســال 1010 هجری قمری در بخشی از کتاب 
هفت اقلیم خود که در مورد حافظ شــیرازی است، مسجد عتیق را مسجدی 
می داند که حافظ شــیرازی خود را ملزم کرده بوده که هر شــب جمعه به این 
مسجد بیاید و به تلاوت قرآن بپردازد. مسجد جامع عتیق  مرور زمان و در اثر 
 زلزله های متعدد در دوره های متعدد رو به ویرانی نهاده که تاکنون نیز چندین بار 

مرمت شده است.

جامع خرمشهر 

جامع یزد

جامع شیراز
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ماه عسل در پاریس 
نیمار در فرانسه خوشحال است

»سخت بود. ما پول زیادی نداشــتیم اما هیچ وقت 
گرسنه نمی ماندیم و پدرم همیشه همه چیز فراهم می کرد. 
این داســتانی بود که همیشــه به مــادرم می گفتم که اگر 
روزی ثروتمند شوم، یک کارخانه کلوچه سازی می خرم تا 
بتوانم هر وقت که دلم می خواهد کلوچــه بخورم.« حالا 
همان پسرک آن قدر پولدار است که می تواند یک شهر پر 
از کارخانه های کلوچه سازی بخرد، نیمار گران قیمت ترین 
قرار داد جهان فوتبــال را امضا کرد، قــراردادی که جهان 
فوتبال هنوز هم نمی تواند آن را بــه راحتی فراموش کند و 
باشــگاه پاری ســن ژرمن هنوز هم دارد در مورد واژه هایی 
مثل فیرپلی مالی جواب می دهــد. از انتقال 100 میلیون 
یورویی پل پوگبا،  هافبک فرانســوی ســابق یوونتوس به 
منچستریونایتد، آرســن ونگر، سرمربی آرسنال مدعی شد 
که به زودی شــاهد انتقالاتی با مبالــغ گزاف تر و غیر قابل 

باورتر خواهیم بود.
 حال حدود یک سال پس از آن انتقال، نیمار برزیلی 
با رقــم خیره کننده 222 میلیــون یورو از بارســلونا به پاری 
سن ژرمن فرانسه پیوسته اســت. رقمی که شاید در هنگام 
عقد قرارداد با این بازیکن برزیلی، سران بارسلونا هرگز فکر 
نمی کردند تیمی قادر یا راغب بــه پرداخت آن برای جذب 

این بازیکن باشد. 
پاری ســن ژرمن اما این کار را کرد و اکنــون انگار از 
این خرید هم بسیار راضی است، حالا هیچ فرقی نمی کند 
منتقدانی مثل ژاوی بگویند: »عجیب اســت که بازیکنی 
نخواهد در بارسا باشد. این اتفاق خیلی نادر است. 1۷ سال 
بود که چنین اتفاقی رخ نداده بود یعنی از زمانی که فیگو به 
رئال مادرید رفت. او هیچ توضیحی در مورد جدا شدنش به 
هواداران بارسا نداد و حتی حاضر نشــد برای خداحافظی 
با هواداران در کنفرانس مطبوعاتی شــرکت کند. البته در 
حال حاضر بارسا مسی که بهترین بازیکن دنیاست و سوارز 
که بهترین مهاجم دنیاســت را در اختیار دارد. بوسکتس، 

اینیستا و پیکه هم در پست های شان بهترین ها هستند.«

  پاریس راضی 
خریــد نیمار توســط پاری ســن ژرمن را بایــد یکی از 
زودبازده ترین خرید های تاریخ این باشــگاه و شــاید حتی 
تاریخ فوتبال دانســت. بعــد از زدن یــک گل و دادن یک 
پاس گل به ادینســون کاوانــی در اولین بــازی اش برای 
پاری ســن ژرمن، نیمــار حالا از بعــد مالی هم ســود قابل 
توجهی را به تیم پاریسی رسانده است. با اینکه کمی بیشتر 
از یک هفته از رفتن نیمار به پارک دوپرنس می گذرد، رکورد 
فروش پیراهن او به طرز خیره کننده ای بالاســت به نحوی 
که فروش پیراهــن او در همیــن چند روز با رکــورد فروش 
پیراهن آنخل دی ماریا در تمام طول ســال گذشته برابری 
می کند. طبق آمار اعلام شــده، تاکنون بیــش از 20 هزار 

هوادار پاری سن ژرمن پیراهن این تیم را با شماره 10 و نام 
نیمار خریداری کرده اند و انتظــار می رود که این رقم بعد از 
درخشــش زودهنگام او در بازی اولش برای PSG افزایش 
پیدا کند. یک مقام مســئول در باشــگاه پاری سن ژرمن به 
رادیو RMC گفت: »90 درصد پیراهن هایی که می فروشیم 
پیراهن نیمار است. در حال حاضر دیگر تعداد زیادی از این 
پیراهن برای ما باقی نمانده است.« زمانی جذابیت مهاجم 
برزیلی برای هواداران پاری سن ژرمن فراتر از این ها جلوه 
می کند که بدانید این باشــگاه تنها در روز اول پس از عقد 
قرارداد با نیمار رقمی  بالغ بر 500 هزار یورو از فروش پیراهن 
این بازیکن 25 ســاله که او را 222 میلیون یورو از بارسلونا 
خرید، درآمد داشــته که این آمار فو ق العاده ای محسوب 
می شــود. علاوه بر این، از زمان ورود نیمــار میزان بازدید 
سایت پاری سن ژرمن به ۷ برابر در روز افزایش پیدا کرده و 
تعداد کاربرانی که در شبکه های اجتماعی اخبار مربوط به 
PSG را دنبال می کنند به بیش از 2 میلیون نفر رسیده است. 
حضور 200 خبرنگار برای پوشش اولین بازی نیمار در ترکیب 
پاری سن ژرمن نشانه ای دیگر از افزایش اهمیت بازی های 
این تیم بعد از جذب ستاره پیشین بارسلونا بود و نکته جالب 
درباره این اتفاق آن اســت که جایگاه خبرنگاران ورزشگاه 
پارک دوپرنس تنها 80 نفر ظرفیت دارد. همچنین از زمان 
ورود نیمار رغبت هواداران پاری ســن ژرمن برای تماشای 
بازی های این تیم در ورزشگاه پارک دوپرنس بیشتر از قبل 
شده است. پیش از قطعی شدن پیوستن نیمار، اعلام شده 
بود که تخمین زده می شود جمعیتی در حدود 30 هزار نفر 
اولین بازی فصل پاریســی ها در پارک  دوپرنس برابر آمین 
را از نزدیک تماشــا کنند اما با قطعی شدن پیوستن نیمار و 
اعلام اینکه او پیش از بازی به ورزشــگاه خواهد رفت تا به 
هواداران معرفی شود، پارک دوپرنس 48 هزار نفری پر از 

تماشاگر شد.

  نیمار راضی 
نیمار که در جریان پیروزی 0-3  پاری سن ژرمن مقابل 
گنگام در نخستین بازی اش با پیراهن این تیم موفق به زدن 
یک گل و ارسال یک پاس گل شد پس از بازی بار دیگر بر 
درســتی تصمیمش مبنی بر ترک بارسلونا تاکید کرد.نیمار 
پس از بازی به شــبکه Canal Plus فرانســه گفت:»  آرام 
هستم. می دانستم ترک بارسلونا خیلی سخت است اما در 
پاریس خیلی خوشحالم. مردم فکر می کنند ترک بارسا به 
معنای پایان زندگی اســت اما اینطور نیست. من زنده تر از 

همیشه هستم.
 من خیلی خوشحالم. کشــور، شهر و تیمم را عوض 
کردم اما فوتبال همان اســت. خوشــحالم کــه به عنوان 
بهترین بازیکن میدان انتخاب شدم اما مهمترین چیز کسب 
پیروزی بود. بازی در کنار بازیکنانی چون وراتی، کاوانی، 

دی ماریا، موتا و آلوز آسان است. ما سعی می کنیم شناخت 
بهتری از یکدیگر پیدا کنیم تا در زمین موفق تر شــویم. با 
حضور در اینجا رؤیایم به حقیقت پیوست. برای تاریخ سازی 

به اینجا آمدم.«
به نظر می رســد پدر نیمار هم راضی است.پدر نیمار 
پس از این انتقال اعلام کرد فرزندش هرگز نمی خواســته 
با مســی رقابت کند تا جایــگاه مســی را در نیوکمپ بگیرد 
اما به این مســاله نیز متذکر شــد که علت پیوستن نیمار به 
پاریســی ها، بردن توپ طلای اروپا نبوده اســت:» نیمار 
تصمیمش را گرفته و باید بــرای تجربه چالش جدید آماده 
باشد. او همیشه به مسی احترام گذاشته است اما حالا او 
راه خودش را می رود. نیمار می توانســت به تیم های دیگر 
برود و همیشه مورد توجه رسانه ها باشــد اما او نمی خواهد 
برترین بازیکن یک تیم باشد. او ریسک بزرگی کرده است. 
آیا پاریسن ژرمن می تواند تضمینی دهد که نیمار توپ طلا 

ببرد؟ قطعا خیر.«

  قطر راضی 
ســایمون کوپر را همه با کتاب فوتبال علیه دشــمن 
با  ترجمه عادل فردوســی پور می شناســند. او در مقاله ای 
درباره این انتقال نوشت:» قطر یکی از کشورهای کوچک 
جهان است که بزرگترین صادر کننده گاز محسوب می شود، 
بنابراین پرداخت 222 میلیون یورو برای شــان کار سختی 
نیست. در ســال 2015 نیک هریس ســرمایه گذاری این 
کشــور روی جام جهانی 2022 را بیش از 200 میلیارد دلار 
عنوان کرد که این ۷634 برابر پول خرید نیمار است. جنبه 
دوم این خریــد، دهن کجی به کودتایی بــود که علیه این 

کشور به راه افتاده است. 
قطر از سوی عربستان صعودی و دیگر همسایگانش 
به بهانه حمایت از تروریسم تحریم شده و در این مقطع بیش 
از هر زمان دیگری به دوستانش نیاز دارد. فرانسه برای قطر 
یک دوســت قدیمی  بوده و از آنجایی که امانوئل مکرون 
رئیس جمهور فرانســه خــودش هوادار مارســی و طرفدار 
فوتبال اســت، پیگیر خرید نیمار بود. او پس از این انتقال 
به مالک قطری پاری سن ژرمن تبریک گفت. در واقع نیمار 
بخشی از هدیه قطر به فرانسه بود. حالا قطری ها امیدوارند 
تا هدیه بزرگتری به فرانسه بدهند؛ قهرمانی لیگ قهرمانان 
اروپا. پاریسی ها از یک جهت نگرانی شان کم شده چراکه 
دیگر نیماری در بارســا وجود ندارد تا آنهــا را از اروپا حذف 
کند. او در شــش بازی مقابل PSG هفت بــار گلزنی کرد و 
در واقع مغز متفکر آن شکست 6-1 تحقیرآمیز در نیوکمپ 
بود. او حــالا در بازی های لیگ قهرمانــان اروپا به مراتب 
نقش مهمتری نسبت به 38 بازی لیگ فرانسه دارد. نیمار 
می تواند پاریسی ها را به یک شام متشــخصانه در حوالی 

شانزلیزه با یک حال خوب دعوت کند.«
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حماسه هویزه 
خاطرات تنها بازمانده از یاران شهید علم الهدی

خاطرات عباس 
روایتی  از جبهه های سومار

اکونومیست 
به مساله 
موتورهای 
حمل و نقل 
پرداخته است

رویای آلپ، 
تیتر اصلی 
اشپیگل

آخرین امید 
ترامپ
 از نگاه تایم

پیشخوان جهانی

کتاب »آن است شیوه حکومت« تازه ترین اثر سید مهدی شجاعی 
از سوی انتشــارات کتاب نیستان منتشر شــد ، این کتاب ترجمه شجاعی 
از عهدنامه یا همان نامه  معروف امام علی)ع( به مالک اشتر است که در 
نهج البلاغه نیز آمده است. شجاعی در این کتاب نظر به اهمیتی که برای 
این فراز از نهج البلاغه به عنوان منشور و آیین نامه حکومت اسلامی قائل 

بوده  است، آن را به صورت مجزا در قالب کتابی آورده است.
شیوه  ترجمه این متن ارائه همزمان متن با  ترجمه است. شجاعی در 

صفحات این کتاب متن فارسی و به دنبال آن و در کنارش، متن عربی این نامه را قرار داده 
است و سعی کرده با استفاده از ساده ترین و شیواترین عبارات از عهده ترجمه این اثر برآید. 
نکته قابل توجه در این ترجمه آهنگین بودن آن و تلاش برای ارائه متنی است که بی آنکه 
به دنبال روایتی شاعرانه در  ترجمه باشد توانسته آهنگی حماسی به خود بگیرد و به شکلی 

خاص عبارات را در پی هم و به منظور ترجمه قرار دهد.
شــجاعی هم چنین مقدمه ای مفصل بر این فرمان نوشته اســت. این کتاب که به 
صورت دو زبانه فارسی و عربی نگاشته شده است. در قطع بیادی و در 1۷5 صفحه منتشر 

خواهد شد.
شجاعی در مقدمه این کتاب به ضرورت  ترجمه و توجه به فرمان امام به مالک اشاره 
کرده است،  از نظر شــجاعی با توجه به اینکه بعد از پیامبر اکرم)ص( مسیر اسلام اصیل 
دستخوش مخاطرات و انحرافاتی شد، برای شناخت اسلام علوی و تشخیص آن از اسلام 

بدلی از منظر تعالیــم پیامبراکرم)ص( بهترین معیــار و مبنا برای این 
شناخت اســلام علوی فرمان امام علی به مالک اشــتر است که تمام 

ویژگی های یک حکومت اسلامی در آن ذکر شده است. 
در بخشی از مقدمه شجاعی بر این کتاب آمده است: »حاکمیت 
پس از ارتحال پیامبر، ناگزیر است که حتی الامکان ظواهر دین اسلام 
را در ویترین حکومت حفظ کند و اساس منبر و محراب پیامبر را داعیه 
اســلام و مســلمانی در اختیار بگیرد. هر چند که قلبا و عملا کمترین 
اعتقاد و التزامی  به آن نداشته باشــد. پس پرده این نفاق و تظاهر در 
زمان حکومت یزید بن معاویه به آشکارترین شکل خود می رسد و یزید 
حقایقی را از این نوع حکومت اسلامی بر ملا می کند که نه قبل و نه بعد 

از او هیچ حاکمی  جرأت و جسارت بیان آن را پیدا نمی کند.«
وی در بخش دیگری می نویسد: »فرمان حضرت امیر به مالک 
اشــتر هنگام ســپردن حکومت مصر به او از این جهت حائز اهمیت است که مرامنامه ای 
تمام و کمال برای اداره یک کشور محسوب می شود. اصول و قواعد حکومت علوی را که 
تاکنون مجال تحقق عملی آن فراهم نشــده، تعریف و تبیین می کنــد و تصویری از آنچه 
باید باشد را پیش چشم مردم قرار می دهد و ما به این دلیل، امروز و اکنون بیش از هر زمان 
دیگری، نیازمند مطالعه و دانســتن و فهمیدن این اصول و قواعدیم که با حکمتی به اسم 
اسلام مواجهیم و برای شــناختن اصل از بدل و سره از ناســره، چاره ای جز رجوع به یک 
محک و  ترازو یا ملاک و میزان نداریم. فرامین حضرت امیر برای حکومت و باید و نبایدهای 
او در اداره مملکت، بهترین  ترازو یا سرمشــق و الگوســت برای اینکه جزء جزء گفتارها و 
رفتارهای حکومت اسلامی را با آن مقابله کنیم و به عیار اصلی یا بدلی بودن آن پی ببریم و 
از آن مهمتر اینکه عملکرد این حکومت اسلامی را عینا عملکرد مقرر و مطلوب اسلام تلقی 

نکنیم و آن را مبنای قضاوت در مورد اسلام و فرامین آن قرار ندهیم.«

شیوه حکومت
ترجمه سید مهدی شجاعی از فرمان امام علی)ع(

خاطرات جبهه های سومار، بازی  دراز و فتح المبین به خط سردار شهید عباس رحمانی 
در کتابی با عنوان »خاطرات عباس« به همت مرکز حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس و 
بسیج سپاه الغدیر استان یزد چاپ و منتشر شد. عباس رحمانی با آغاز جنگ تحمیلی، درس را 
رها کرد و پس از آموزش مقدماتی در یزد، برای اولین بار به عنوان تک تیرانداز به جبهه سومار 
اعزام شد. بار دوم به منطقه غرب اعزام و در سمت مسئول دژبانی در سرپل ذهاب مشغول 
شد.  عباس به همراه چندین نفر از رزمندگان یزدی در کنار سردار شهید محسن وزوایی فاتح 
قله های بازی  دراز شد و در این عملیات مجروح شد. بعدها به عضویت رسمی سپاه درآمد. 
همراه با گروهان ویژه پاسداران یزد در عملیات فتح المبین شرکت کرده و حماسه آفرید. پس 
از آن در عملیات بیت المقدس شرکت کرد. مدتی به عنوان راننده سردار مرتضی قربانی در 
تیپ 25 کربلا خدمت کرد. پس از آن به تیپ نجف ملحق شد و مسئولیت فرماندهی گروهان 
دو، از گردان امام علی )ع( را در عملیات رمضان برعهده گرفت و سرانجام در تیرماه 1361 
درحالی که بیستمین سال از عمرش را می گذراند، در منطقه عملیاتی رمضان بر اثر اصابت 
ترکش به سینه به شهادت رسید. در بخشــی از کتاب می خوانیم: » آن شب تا صبح عراق 
خمپاره می زد در شهر و این اولین نوروزی بود که من در جبهه بودم. بعد از آن، یک شب دیگر 
هم به علامت خوشحالی تیراندازی کردند که عراق فکر کرده بود حمله ای در پیش است و تا 
صبح فقط آتش می ریخت روی شهر و آن قدر توپ و خمپاره سینه کوه و قبرستان تنگه زده بود 
که همه می گفتند که این عراق می ترسد مرده ها زنده شوند که این طور روی قبرها می کوبد.«

»بازمانده حماسه هویزه« عنوان کتابی است که راوی  آن حاج باقر مارانی است ؛ تنها 
بازمانده از یاران شهید حسین علم الهدی است و ناگفته های حماسه هویزه را بازگو می کند.   
»بازمانده حماسه هویزه« داستان مردی اســت کوچک سال که پایش به جبهه و جنگ باز 
شد. رزمنده میدان جنگ شد و تا پای جان از خود ایثار و شهامت نشان داد. باقر مارانی  روزی 
در خرمشهر کوچه به کوچه در مقابل دشمنان اسلام ایستاد و در سوسنگرد در کنار دوستان 
شهیدش، دشمنان را از شهر بیرون راند و در هویزه در کنار شهید حسین علم الهدی تا آخرین 
لحظه، مقاومت کرد و شاهد پرپر شدن یاران حسین در دشت هویزه بود.  مارانی تنها بازمانده 
هویزه است که آنچه در سینه او نهفته بود و بعد از سال ها بر صفحات سفید کاغذ به نگارش 
درآمده، صحنه هایی است که فقط او در آن معرکه با چشم خود دیده است. اگرچه سال ها بر 
این راز، مهر سکوت زده بود اما سرانجام واقعیت خیانت بنی صدر در عملیات هویزه توسط 
این رزمنده کوچک سال آن زمان، برملا  شد. در بخش دیگری از کتاب می خوانیم: »قبل از 
ورود بنی صدر به هویزه این شهر زیر آتش دشمن بود و بعد از ورودش شهر آرام شد. آن روز 
بین حسین علم الهدی که فرمانده سپاه هویزه بود و بنی صدر درگیری لفظی پیش آمد و با هم 
بحث کردند. آن زمان می توانستیم به راحتی بنی صدر را بکشیم ولی این کار را انجام ندادیم. 
به او گفتیم که به ما مهمات بده، در جوابمان گفــت: »مهمات نداریم، خودتان بجنگید و 
به غنیمت بگیرید.« وقتی که بنی صدر متوجه شد که حســین و دانشجویان پیرو خط امام 

خمینی )ره( اینجا هستند، گفت: »شماها آمدید و در خطوط جبهه هم رسوخ کرده اید؟!«
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دکتر عیسی رضایی، مدیرعامل موسسه اعتباری کوثر 
کسب رتبه نخســت اولین المپیاد علمی  بانکی بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی را به نخبگان کوثری تبریک 

گفت.
وی در متن تقدیــر از نخبگان اولیــن المپیاد علمی 
 بانکی بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی بیان داشت: 
»به ثمر نشستن زحمات خانواده بزرگ کوثر در کسب رتبه 
اول نخســتین المپیاد علمی  کارکنان بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصــی مایه افتخار و مباهات اســت. افتخار 
بزرگ را بــه تمامی  معاونیــن، مدیران و کارکنان ســاعی و 
پرتلاش موسســه اعتباری کوثر تبریــک و تهنیت عرض 

می نمایم.
شایســته اســت مراتب تجلیــل خالصانه خــود را از 
تلاش هــای ارزنده نخبــگان کوثری و زحمــات پرتلاش 
معاونــت مدیریت و توســعه منابع انســانی که بــا دانش، 
تخصص و تعهد خود نقش بســزایی در دســتیابی به این 
مهم ایفا کردند، صادقانه ابراز نمایم. بر این باورم تحصیل 
چنین افتخاری غرور انگیز حاصل نمی شــد مگر با حســن 
تدبیر و تــلاش صادقانه  همــکاران شــرکت کننده در این 

المپیاد علمی.
این موفقیت بزرگ و نتایج درخشــان کسب شده که 
برگ زرین دیگری بر افتخارات موسسه اعتباری کوثر افزود، 
جلوه ای از تلاش و امیدی اســت که بــرای فتح قله  های 
افتخار توسط نخبگان کوثر، به نمایش گذاشته شد و یقینا 

با وجود چنین نخبگانی باور داریم که »آینده از آن ماست.« 
براساس اعلام رسمی کانون بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصی، موسســه کوثر با امتیاز 769/5از مجموع هزار 
امتیاز حائز رتبه اول، در میانگین نمرات انفرادی رتبه های 
اول و دوم و در دروس حقوق بانکــی، بانکداری داخلی و 

مبارزه با پولشویی رتبه اول را کسب نماید.
این گزارش می افزاید؛ میلاد نوید و نرگس حیدری از 
موسسه اعتباری کوثر توانستند بالاترین میانگین نمرات 
فردی را در کل دروس المپیاد از آن خود کنند و رتبه اول و 
دوم بین 140نخبه شرکت کننده در المپیاد را به دست آورند.

بر اســاس این گزارش از مجموع تیم شــرکت کننده 
موسسه اعتباری کوثر در این المپیاد علمی، نرگس حیدری 
و میلاد نوید رتبــه اول در بانکداری داخلی، ســعید قدری 
و عطیه مرتضایی رتبــه اول در حقوق بانکــی محمد رضا 
سربازی و ســپیده لیموئی در مبارزه با پولشــویی حائز رتبه 
اول شدند. سید هادی هاشمی، معاون توسعه و مدیریت 
سرمایه های انســانی کوثر با تبریک این موفقیت بزرگ به 
خانواده بزرگ کوثر گفت: »نخستین المپیاد بانکی کارکنان 
بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی کشور با پیشنهاد 
اولیه این موسســه کلید خورد و در ادامه پس از تشــکیل 
کمیسیون آموزش در کانون بانک ها و موسسات اعتباری 

خصوصی در دانشگاه امیرکبیر برگزار شد.«
وی افزود: »جهت حفظ مالکیت معنوی این رویداد 
علمی  به نام موسسه، تاریخچه المپیاد تدوین و در سایت 

این گــزارش می افزاید، بــا راه اندازی ایــن امکان 
جدید که برای اولین بار در شبکه بانکی توسط بانک انصار 
ایجاد شده است، بخش اعظمی  از فرآیند مراجعه اولیه به 
شعبه و تشریفات افتتاح حساب تسهیل شده و متقاضیان 
می توانند به راحتی از طریق بستر اینترنت، در بانک انصار 

المپیاد بانک ها ثبت گردیده که این سابقه علمی  به صورت 
دائمــی  در تاریخچــه برگــزاری المپیادهــای بانک های 

خصوصی کشور به نام کوثر باقی خواهد ماند.
اسامی  15 نخبه موسسه اعتباری کوثر شرکت کننده 
در اولین دوره برگزاری المپیاد علمی بانک ها و موسســات 

اعتباری خصوصی عبارتند از: 
1- حامد بهروزی

 2- نرگس حیدری فرد
 3- میثم رشیدی منش
4- محمد  رضا سربازی

 5- عطیه مرتضائی
 6- مریم قهرمانی

 7- سعید قدری
 8- سپیده لیموئی

 9- میلاد نوید
 10- الناز حلیمی

 11- سهیل عبداللهی
 12- مجید مهرابی

 13- مصطفی جعفری
 14- الهام رجبی

 15- رضا علیزاده 
شــایان ذکر اســت؛ در اولین دوره برگــزاری المپیاد 
علمی  بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 14 بانک و 
موسسه اعتباری در تاریخ 12 مرداد ماه به رقابت پرداختند.

افتتاح حســاب کنند. این قابلیت می توانــد حجم ورودی 
مشتریان جدید را به بانک افزایش داده و با مدیریت صحیح 
و مشتری مداری همکاران گرامی  در شعب، مشتریان جدید 
با ســایر محصولات و خدمات بانک آشنا شده و از خدمات 

مطلوب بانک انصار استفاده کنند.

کسب رتبه نخست کوثر در اولین المپیاد علمی  بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی

افتتاح سپرده پس انداز ویژه قرعه کشی بدون نیاز به مراجعه به شعبه و از طریق سایت بانک انصار میسر شد

افتتاح سپرده پس انداز، از طریق سایت
به گــزارش اداره کل روابــط عمومــی و تبلیغات، با 
ایجاد این قابلیت در سایت بانک متقاضیان افتتاح سپرده 
قرض الحســنه پس انداز می توانند نسبت به افتتاح سپرده 
برای خود و یا ســایر اعضای خانواده، صرفا بــا اطلاع از 
مشخصات شناسنامه ای و کارت ملی این افراد، اقدام کنند.
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بر اســاس مجوز بانک مرکــزی، هشــتمین مرحله 
قرعه کشــی ســپرده های قرض الحســنه بانک انصار در 

مهرماه سال جاری برگزار می گردد. 
بــه گــزارش اداره کل روابط عمومــی و تبلیغــات، 
جوایز این مرحله قرعه کشــی ســپرده های قرض الحسنه 
پس انداز قریب بــه 200میلیارد ریال در نظر گرفته شــده 
است که این جوایز شامل 100 جایزه هزار میلیون ریالی، 
108کمــک هزینــه خریــد خــودروی داخلــی هریک به 
ارزش250/000/000ریال، 118کمک هزینه خرید صنایع 
دستی هریک به ارزش20 میلیون ریال، 128 کمک هزینه 

سفر به عتبات عالیات هر یک به ارزش 10/000/000 ریال 
و 337138 جایزه نقدی200/000 ریالی است.

این گــزارش می افزاید، حداقل مبلــغ جهت افتتاح 
سپرده های قرض الحســنه پس انداز 200هزار ریال بوده 
که به ازای هر 200هزار ریال در هر روز یک امتیاز به سپرده 
تخصیص می یابد و بــا افزایش موجــودی و ماندگاری در 
سپرده، اقبال بیشتری برای صاحبان سپرده ها جهت برنده 

شدن جوایز قرعه کشی میسر می گردد.
لازم به ذکر است این قرعه کشی شامل سپرده های 
پس انداز عادی، پس انداز اختیــاری، پس انداز همیاری، 

پس انداز اشــخاص حقوقی، پس انــداز ارزی، پس انداز 
تســری، پس انداز پرداخت حقــوق، پس انــداز کودک، 
پس انداز دانش آمــوز، قلک الکترونیــک دانش آموزان، 
کارت شهروندی و... است که واجدین شرایط سپرده های 
قرض الحســنه پس انــداز، بــا رعایت حداقــل موجودی 
200هزار ریــال در طول دوره قرعه کشــی وحفــظ آن در 
روز قرعه کشــی در این مرحله شــرکت داده خواهند شد. 
باتوجه به صدور مجوز برگزاری قرعه کشــی ســپرده های 
قرض الحسنه پس انداز بانک انصار از سوی بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایــران، هموطنــان عزیــز می توانند 
برای افتتاح ســپرده یا افزایش موجودی جهت شرکت در 
قرعه کشی، برخورداری از اجر معنوی و صدها هزار جایزه 
www. به شعب سراسرکشور یا سایت بانک انصار به آدرس

ansarbank.ir مراجعه نمایند.

به گــزارش روابط عمومــی بانک دی، تیــم المپیاد 
بانک دی در اولین دوره المپیاد بانکی، که به همت کانون 
بانک های خصوصی و موسسات اعتباری برگزار شد، موفق 
به کســب رتبه دوم بین چهارده بانک خصوصی و موسسه 

اعتباری شد.
در این المپیــاد علمی  که در روز 12 مرداد ماه ســال 
جاری در دانشگاه امیرکبیر برگزار شــد 140 نفر از چهارده 
بانک خصوصی و موسسه اعتباری با پاسخگویی به 100 
ســوال در دروس حقوق بانکی 1 و 2، حسابداری بانکی، 
دســتورالعمل های منتخب بانک مرکزی، دســتورالعمل 

مبارزه با پولشویی و شناسایی مشتریان خارجی، بانکداری 
داخلی 1 و 2 با یکدیگر به رقابــت پرداختند که تیم المپیاد 
بانک دی موفــق شــد در دروس »بانکــداری داخلی 2« 
و »دســتورالعمل های منتخب بانک مرکــزی« حائز رتبه 
اول و در دروس »دســتورالعمل های مبــارزه با پولشــویی 
و شناســایی مشــتریان خارجی«، »حســابداری بانکی« 
و بانکــداری داخلــی 1« حائــز رتبــه دوم و در مجموع با 
 کســب امتیــاز 727/25 از 1000 حائــر رتبــه دوم تیمی 

شود. 
همچنین در این دوره از مسابقات سید عرفان رضوی، 

معاون اداره حســابداری کل بانک دی نیز موفق به کسب 
رتبه 3 میان 140 شرکت کننده حاضر در المپیاد شد. 

در این دوره از مسابقات ســید عرفان رضوی، محمد 
پرویزی، رسول سعیدی، رامین قاســمی، ایمان رضایی، 
نازنین میرزایی، فاطمه حاجی  لــو، مهدیه محبی، فاطمه 
عصاری و مرجان غلامی  اعضای تیم المپیاد بانک دی را 

تشکیل داده بودند.
همچنین محمدرضا قربانــی، مدیرعامل بانک دی، 
نیــز در پیامی  ایــن موفقیت را بــه اعضای تیــم المپیاد و 

همکاران خانواده ارزش آفرین دی تبریک گفت.

براساس مجوز بانک مرکزی

شیوه نامه ارزیابی و شرایط برگزاری هشتمین 
مرحله قرعه کشی سراسری سپرده های 

قرض الحسنه پس انداز بانک انصار ابلاغ شد

بانک دی موفق به کسب رتبه دوم المپیاد بانکی شد
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